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Beretning fra aprilkonferencen 1990

i Jesu Kristi Kirke af Sidste Dages Hellige

Taler og meddelelser givet i Tabernaklet på tempelpladsen

i Salt Lake City, Utah den 31. marts og 1. april 1990.

PræsidentBenson har foreslået, at jeg

indleder denne konference med et

kort budskab på hans vegne, og jeg

viderebringer hans hilsener, hans kærlig-

hed oghans velsignelse, til lyttere og seere

fjernt og nær," sagde præsident Thomas
S. Monson, andenrådgiver i Det Første

Præsidentskab, lørdag formiddag ved det

første møde til aprilkonference 1990 i

Kirken.

„Ved denne konferences begyndelse til-

slutter jeg mig præsident Benson, og jeg

ved, at jeg giver udtryk for præsident

Hinckleys og alle de andre generalautori-

teters følelser, ved at erklære vores kærlig-

hed til vor himmelske Faders børn overalt.

Måske aldrig før i historien har behovet for

samarbejde, forståelse og velvilje blandt

alle mennesker - både nationer og enkelt-

personer - været så nødvendigt som i dag

.

Det er ikke kun passende - det er tvingen-

de nødvendigt - at vi lægger vægt på bro-

derskabets ideal og det ansvar, som virke-

ligt broderskab pålægger os alle, " sagde

præsident Monson på præsident Bensons

vegne.

Selv om præsident Ezra Taft Benson ik-

ke talte til denne konference, så var han til

stede og præsiderede ved alle møderne.

Hans to rådgivere, førsterådgiver, præsi-

dent Gordon B. Hinckley, og andenråd-

giver, præsident Monson, ledede mø-
derne.

Præsident Hinckley sagde til søndagens

afsluttende møde på præsident Bensons
vegne: „Præsident Benson, der nu er i sit

91. år, syntes ikke, at han kunne holde til

at tale til os. Men jeg vil gerne sige, at vi fø-

ler os meget opløftet alene ved hans tilste-

deværelse ..."

„Her ved afslutningen af denne konfe-

rence," sagde præsident Hinckley, „er jeg

sikker på, at han gerne vil have, at jeg på
hans vegne skal sige til enhver af jer: Jeg
elsker jer, kære søskende. Jeg velsigner jer

i jeres store indsats for at efterleve Jesu

Kristi evangelium og udbrede hans lær-

domme.'"
Afløsninger og opretholdelser blev fore-

taget ved mødet lørdag eftermiddag, hvor

ti nye medlemmer blev opretholdt som
medlemmer af De Halvfjerds' Andet Kvo-
rum, Hjælpeforeningens hovedbestyrelse

blev afløst og en ny hovedbestyrelse for

Hjælpeforeningen opretholdt. Der blev

opretholdt en ny rådgiver i Unge Pigers

hovedbestyrelse

.

Følgende brødre blev kaldet (til De
Halvfjerds' Andet Kvorum): Eduardo Ay-
ala fra Santiago, Chile; LeGrandR. Curtis

fra Salt Lake City; Clinton L. Cutler fra

Draper, Utah; Robert K. Dellenbach fra

Salt Lake City; Harold G. Hillam fra Idaho

Falls, Idaho; Kenneth Johnson fra Nor-

wich, England; Helvecio Martins fra Rio

de Janeiro, Brasilien; Lynn S. Mickeisen

fra Idaho Falls, Idaho; J. Ballard Wash-
burn fra Page, Arizona og Durrel A. Wool-

sey fra Stockton, Californien. Kaldelsen af

disse brødre, som skal virke i fem år, brin-

ger antallet af medlemmer i Halvfjerdser-

nes Andet Kvorum op på 38.

Barbara W. Winder blev afløst som præ-

sidentinde for Hjælpeforeningens hoved-

bestyrelse, tillige med førsterådgiver, Joy

F. Evans og andenrådgiver Joanne B.

Doxey. Som den nye præsidentinde

for Hjælpeforeningens hovedbestyrelse

kaldtes Elaine L. Jack, som førsterådgiver

Chieko N. Okazaki, begge fra Salt Lake

City, og som andenrådgiver kaldtes Aile-

en Hales Clyde fra Springville, Utah.

Kaldelsen af søster Jack som præsident-

inde krævede, at hun blev afløst som an-

denrådgiver i Unge Pigers hovedbestyrel-

se. Som den nye andenrådgiver i Unge Pi-

gers organisation kaldtes Janette C. Hales

fra Provo, Utah. Søstrene Ardeth G. Kapp
og Jayne B. Malan fortsætter som hen-

holdsvis præsidentinde og førsterådgiver

i Unge Piger.

Det blev også bekendtgjort, at David M.
Kennedy, der var særlig repræsentant for

Det Første Præsidentskab og, og hans as-

sistent, Blain C. Tueller, begge var afløst.

Bror Kennedy har virket som særlig re-

præsentant siden 1974.

Møderne blev udsendt på engelsk samt

15 andre sprog via satellit eller radio til he-

le verden . Konferencen blev optaget på vi-

deo og er nu tilgængelig for medlemmer
over hele verden, hvor konferencen enten

blev udsendt forsinket eller ikke kunne
sendes direkte. - Redaktørerne

Det Første Præsidentskab. Fra venstre: Førsterådgiver, præsident Gordon B. Hinckley,

præsident Ezra Taft Benson og andenrådgiver, præsident Thomas S. Monson.
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Mødet lørdag formiddag,

den 31. marts 1990

Nu er det konference

Præsident Thomas S. Monson
Andenrådgiver i Det Første Præsidentskab

„Måske aldrig før i historien har behovet for samarbejde, forståelse og

velvilje blandt alle mennesker - både nationer og enkeltpersoner -

været så nødvendigt som i dag.

"

sult og befandt sig på grænsen til despera-

tion. Da påtog du dig din dramatiske op-

gave med at lede fordelingen af mad, tøj

og medicin fra Kirkens forrådshus til de

krigshærgede familier i Europa.

Præsident, dine ord runger højt og tyde-

ligt: „Vi må ,indvie vores styrke til at dæk-
ke verdens behov snarere end dens bange
anelser.' . . . Jeg tror, at barmhjertigheds-

missioner, som at sørge for varer, boliger

og tøj til de trængende, ydes mest effek-

tivt, når de håndteres af privatpersoner el-

ler organisationer som Kirken" (Teachings

of Ezra Taft Benson, Salt Lake City: Book-

craft, 1988, s. 261).

Ifølge ånden i præsident Bensons råd

har vi ansvar for dels at yde hjælp til de

sultne, de hjemløse og de underkuede bå-

de hjemme og i udlandet, dels at indgive

dem håb. En sådan hjælp er til velsignelse

for alle.

I en mængde byer, hvor behovet over-

stiger hjælpen, har mennesker fået en
håndsrækning, andre er blevet grebet om
hjerterne, og desperationens grimasse

blevet vendt til selvtillidens smil, takket

være Kirkens medlemmer der gavmildt

betaler deres fasteoffer, således som Her-

ren har befalet.

Til Kirkens unge - præsident Benson
har længe været jeres forkæmper og tals-

mand. Ved en tidligere lejlighed sammen-
fattede han jeres lederes følelser, da han
erklærede: „Elskede unge, I vil få jeres del

af prøvelser og fristelser, som I må gen-

nemgå, men der er gode tider i evigheder-

ne, som ligger forude. I har vores kærlig-

hed og vores tillid. Vibeder om, at I vil væ-
re forberedt til at overtage lederskabets

tøjler. Vi siger til jer :
, Stå op og lad jeres lys

skinne' (L&P 115:15) og vær et lys for ver-

den, et banner for andre" (New Era, juni

1986, s. 8).

Mine unge brødre og søstre, lige fra den-

gang præsident Benson var spejderleder

til nu, hvor han præsiderer over hele Kir-

Præsident Benson har foreslået, at jeg

indleder denne konference med et

kort budskab på hans vegne, og jeg

viderebringer hans hilsener, hans kærlig-

hed og hans velsignelse, til lyttere og seere

fjernt og nær.

Fornemmelsen af forår er meget tydelig

her på den historiske Tempelplads. De
velplejede plæner har bortkastet deres ke-

delige vinterfarve og fremstår nu som et

grønt tæppe, der fremhæver de elegante

blomsterbede med deres strålende blom-

sterflor. Det er en periode med fornyelse,

en tid der opmuntrer til taknemmelighed
og en årstid der maner til overvejelse.

Verden har oplevet store forandringer,

siden vi sidst mødtes. En mur i Berlin er

faldet. Familier kan nu mødes på begge si-

der og opleve glæden, som de så længe
har været berøvet. I Polen, Ungarn, Tjek-

koslovakiet og Den Tyske Demokratiske

Republik har frihedens klokker lydt. De
har bebudet en ny æra i vor tid.

Præsident Benson, vi husker alle den

mørke periode efter 2. verdenskrig, hvor

vore medlemmer næsten var ved at dø af

ken, har han husket jer. Han glæder sig

over jeres præstationer, han beundrer je-

res styrke. Han er jeres ven og jeres tals-

mand.
Til forældrene i Kirken - præsident Ben-

son har længe fremhævet, at et godt eks-

empel er den bedste lærer. Jeg har hørt

ham bede storslåede bønner til vor him-

melske Fader. Enkle anmodninger og stor

taknemmelighed kendetegner disse bøn-

ner. Børn, der beder sammen med deres

forældre, har en tendens til at holde sig til

deres familie samt følge Herrens lær-

domme.
Præsident Benson og hans kære hustru,

Hora, nyder virkelig at komme i templet

hver uge! Hans følelser for templet kom-
mer til udtryk i hans udtalelse: „Jeg elsker

Guds templer. Det er det sted på jorden,

der er nærmest Himlen - Herrens hus"

(Teachings of Ezra Taft Benson, Salt Lake

City: Bookcraft, 1988, s. 253).

Ved denne konferences begyndelse til-

slutter jeg mig præsident Benson, og jeg

ved, at jeg giver udtryk for præsident

Hinckleys og alle de andre generalautori-

teters følelser, ved at erklære vores kærlig-

hed til vor himmelske Faders børn overalt.

Måske aldrig før i historien har behovet

for samarbejde, forståelse og velvilje

blandt alle mennesker - både nationer og

enkeltpersoner - været så nødvendigt

som i dag. Det er ikke kun passende - det

er tvingende nødvendigt - at vi lægger

vægt på broderskabets ideal og det an-

svar, som virkeligt broderskab pålægger

os alle.

Som Edwin Markham bemærkede:

Der er en skæbne, der gør os til brødre;

ingen kan gå sin vej alene:

Alt det, vi giver til andre,

kommer tilbage til os selv.

Lad os efterleve Guds bud. Lad os følge

i hans Søns, vor Frelsers, ja, Herren Jesu

Kristi fodspor. Når vi oprigtigt og ihærdigt

søger ham, vil vi sandelig finde ham.

Han kan komme til os som en ukendt,

uden et navn - som dengang ved søbred-

den, hvor han kom til de mænd, som ikke

kendte ham. Han taler de samme ord til

os: „Følg du mig!" (Joh. 21:22), og han

giver os hvervet, somhan skal have udført

i vor tid . Han befaler, og til dem, som adly-

der ham, uanset om de er kloge eller uvi-

dende, vil han åbenbare sig selv i de prøv-

er, konflikter og lidelser, som de må gen-

nemgå i hans fællesskab; og de skal lære

gennem egen erfaring, hvem han er.

Jeg bærer mit vidnesbyrd for jer om, at

Gud lever, at Jesus er Kristus, vor Forlø-

ser, og at vi i dag ledes af Guds profet, ja,

præsident Ezra Taft Benson. I Jesu Kristi

navn. Amen.

STJERNEN



Små og enkle ting

Ældste M. Russell Ballard
De Tolv Apostles Kvorum

„ J vores liv opfyldes Herrens hensigter som regel gennem de små og

enkle ting, og ikke gennem de monumentale og iøjnefaldende.

"

sin bror, efter at han havde modtaget sin

missionærkaldelse. Hun skrev:

„Det er virkelig interessant med menne-
skene på landet, de er så stille, ængstelige,

generte og forlegne. Man er aldrig sikker

på, præcis hvor meget de forstår. De lever

og dør i denne lille by. De er så fattige, så

enkle og er ligesom børn. De ser måske
aldrig en generalautoritet, overværer ald-

rig en generalkonference, går aldrig på
BYU. De bliver aldrig spejdere, kommer
aldrig til at spille basketball i en stor aktivi-

tetssal, kommer aldrig til at køre i bil til

stavskonference, til regionale basketball-

finaler eller nogen andre steder. Meget af

det, vi tænker på, når vi tænker på Kirken,

og som vi anser for selvfølgeligt, ser de

måske aldrig. (Nu til sagen). Men de har

tro, de omvender sig, de bliver døbt, de
modtager Helligånden, og hver uge for-

nyr de deres dåbspagter, når de modtager
nadveren. De beder og læser i skriften

hver dag. De ved, at Gud lever, og at Kri-

stus er vor Frelser. Og jeg tror, at de kom-
mer i det celestiale rige. Jeg gør en masse
ting, som de aldrig vil kunne komme til,

men jeg er ikke så sikker på min egen
frelse.

Ved første øjekast ligner Kirken her ab-

solut ikke Kirken i Orem i Utah. Jeg er

nødt til hele tiden at minde mig selv om, at

det er den samme kirke, og at vi alle følger

den samme profet. Vi afholder et nadver-

møde på landet hver uge, fordi medlem-
merne ikke har råd til at komme ind til by-

en, og når jeg sidder der ude i det fri på en

træstol på den bare jord sammen med de
seks mennesker som er til stede, under so-

len, der er ved at gå ned, mens vi synger

salmer, beder og modtager nadveren, så

tænker jeg på, om dette ikke er tættere på
Kristi kirke end Kirken derhjemme. Men
det er vel det samme. Det, der betyder no-

get, de væsentlige dele af evangeliet, som
Kristus belærte om i 3 Nephi 11, er de sam-
me her, som de er i Orem i Utah."

Herren har nådigt sørget for at selv un-

der de mest enkle og ydmyge omstændig-
heder er der muligheder for omvendelse.

Desværre ser nogen af os forbi målet og

Brødre og søstre, jeg formoder, at I

er lige så forbløffede, som jeg er,

over de epokegørende verdensbe-

givenheder, som vi ser finder sted. Som
sidste dages hellige erkender vi Guds
hånd, der virker for at opnå hans hensig-

ter på jorden. Vi ved, at stenen, der blev

revet løs uden brug af hænder, vil fortsæt-

te med at rulle, indtil den fylder hele jor-

den (se Dan. 2:34-35). Det er spændende
tider, vi lever i.

Vi ser omfattende verdensbegivenhe-

der finde sted, men vimå huske, at i vores

liv opfyldes Herrens hensigter som regel

gennem de små og enkle ting, og ikke gen-

nem de monumentale og iøjnefaldende.

Alma sagde, da han underviste sin søn

Helaman om betydningen af optegnelser-

ne på messingpladerne:

„Men jeg siger dig, at ved små og enkle

ting bliver der udrettet store ting, og ved
ringe midler beskæmmes de vise ofte.

Og Gud Herren bringer midler i anven-
delse for at udføre sine store og evige hen-

sigter; og med meget små ting beskæm-
mer Herren de vise og tilvejebringer man-
ge sjæles frelse" (Alma 37:6-7).

Lad mig for at illustrere dette læse et

brev som en af vore trofaste søstermissio-

nærer, der tjener i Sydamerika, skrev til

lægger for stor vægt på bygninger, bud-

getter og aktiviteter for omvendelse, frem-

for de små og enkle ting, der er kernen i

evangeliet. Vi behøver ikke gå længere

end til vores eget hjerte for at opleve den
dejlige åndelige følelse, der er lovet dem,
der adlyder Gud. Det er årsagen til, at et

nyt medlem der lover under de mest yd-

myge omstændigheder kan opleve evan-

geliet lige så intenst som et livslangt med-
lem, der er vokset op i skyggen af Kirkens

hovedsæde.

Når jeg møder nogle af disse ydmyge
medlemmer, lægger jeg mærke til, at Kir-

ken nødvendigvis er oprettet blandt dem
på den mest enkle måde. Der undervises i

evangeliet ud fra skrifterne og Håndbog i

evangeliske principper. Disse mennesker
mærker Ånden og bærer vidnesbyrd, idet

de kommer til Kristus og bliver døbt i hans
navn. Deres kærlighed til Herren stråler

ud fra deres ansigter. De ved, at tro, om-
vendelse, dåb, Helligånden, det at tjene

andre og at holde budene er nødvendigt

for ophøjelse i det celestiale rige.

I sidste måned besøgte ældste Charles

Didier og jeg de hellige og missionærerne

i Trinidad og Tobago, Guyana, Surinam

og Fransk Guyana. Vi indviede hvert en-

kelt af disse lande til oprettelsen af Her-

rens værk.

Vi ser en himmelvid forskel på de ydmy-
ge forhold i områder, hvor Kirken stadig

er i sin spæde barndom, og forhold, vi er

vant til i områder, hvor Kirken er stabil og
moden.
Da vi besøgte Surinam, mødte vi de fle-

ste medlemmer og fandt ud af, at missio-

nærægteparret, ældste og søster Lim-

burg, der virkede der, havde undervist

disse mennesker i evangeliet ved afbenyt-

te en serie enkle undervisnings- og indlæ-

ringsmetoder. De havde ingenmonumen-
tale og betydningsfulde begivenheder el-

ler aktiviteter, kun daglige åndelige ople-

velser, der var et resultat af deres følsom-

me reaktion på Andens tilskyndelser.

Et nyt missionærægtepar, bror og søster

Don Rapier, ankom til Surinam dagen før

ældste Didier og jeg, så de mødte de helli-

ge for første gang samtidig med os. Vi af-

holdt fire nadvermøder i de helliges hjem

på den søndag, hvor vi var der. Ældste Ra-

pier fortalte om sine følelser ved at velsig-

ne nadveren i det enkle hjem hos en af vo-

re nyomvendte. Han sagde:

„Dette var de mest beskedne forhold,

som jeg nogen sinde har oplevet i hele mit

liv. Huset var hovedsageligt bygget af kor-

te brædder. Ingen elektricitet, ingen rin-

dende vand. Taget var af bølgeblik. Huset

og gården var ryddet. Vi afholdt nadver-

mødet under et udhæng foran huset.

Medlemmerne og Brødrene sad på bræd-

der, der var lagt oven på mursten. Nad-
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verbordet var et lille træbord, der var an-

bragt på et stykke linoleum, der dækkede
jordgulvet. Nadverdugene var meget en-

kle og meget rene.

Da jeg knælede ned for at velsigne nad-

veren, var jeg overvældet af den kærlig-

hed, jeg hurtigt havde fået til disse men-
nesker. Jeg tænkte, at vor Frelser bestemt

var glad over, at han blev mindet under så

beskedne forhold. Jeg tænkte på vore kir-

ker hjemme. Jeg kunne aldrig have værd-

sat nadveren der, som jeg nu kan efter

denne særlige oplevelse. Jeg bemærkede
også, at det kunne vare flere år, før disse

dejlige og ydmyge medlemmer fuldt ud
ville forstå betydningen af at have to gene-

ralautoriteter, den ene en apostel, i deres

hjem, som velsignede dem og deres fami-

lie."

Bror Rapiers oplevelse rørte hver enkelt

af de tilstedeværende dybt. Efter det fjer-

de nadvermøde overvejede jeg i mit sind

vor Herres ord: „Bliv derfor ikke trætte af

at gøre godt, thi I lægger grundvolden til

et stort værk, og af de små ting kommer
det, som er stort" (L&P 64:33).

Et andet eksempel på betydningen af

små ting kommer fra ældste og søster

Jackson, der er missionærer i Guyana:

„Da vi først ankom til missionsmarken i

Guyana, så vi i den lokale avis i George-

town en artikel om ,månedens teenager'.

I artiklen stod der, at hans livret var maka-
roni. Vi tog avisudklippet, en Mormons
Bog og en æske makaronimed ogbankede

på hans dør. Vi har undervist og døbt syv

i familien siden vores første besøg." Den-

ne lille tildragelse bidrog i høj grad til op-

rettelsen af Kirken i Guyana.

Mens jeg havde disse dejlige åndelige

oplevelser i den forløbne måned, blev jeg

alvorlig igen ved, at finde ud af hvordan

små og enkle ting kan være negative og
ødelæggende for en persons frelse. En se-

rie tilsyneladende små, men forkerte valg

kan blive de små sjælsødelæggende ter-

mitter, der æder af vores vidnesbyrds

grundvold, uden at vi lægger mærke til

det, indtil vi nærmer os åndelig og mo-
ralsk ødelæggelse.

I den forløbne måned fortalte en af de

missionærer, der tjente sammen med sø-

ster Ballard og mig i Canada, om, hvordan

små ting ved sammenfald kan føre til ens

undergang, medmindre kursen rettes op.

Han skrev:

„Da jeg kom hjem fra min mission, blev

jeg gift og begyndte at arbejde inden for

byggesektoren. I løbet af de næste par år

fik vi tre børn, og i den tid forblev jeg aktiv

i Kirken. Kravene fra min virksomhed

blev meget større, og jeg var fast besluttet

på at gøre alt, der var nødvendigt for at få

økonomisk succes. Resultaterne kunne
omgående mærkes hjemme; men med en

Efter ankomsten til Tabernaklet giver præsident Ezra Taft Benson tegn til forsamlingen om,

at de skal sætte sig.

forstående kones støtte mente vi, at vi

kunne holde det ud, indtil tingene ,gik

bedre'".

Han fortsatte med at sige, at på grund af

økonomiske problemer begyndte hans

kone at arbejde. Han begyndte at arbejde

længe og forsømte sine pligter i familien

og i Kirken. Hans krævende arbejdsind-

sats efterlod ham følelsesmæssigt udtømt

og fysisk udmattet. Han blev kritisk over

for andre, herunder sin egen familie og

kirkens ledere.

Hans brev fortsatte:

„Efterhånden som min gæld blev ved

med at vokse, ødelagdes min fred og lyk-

ke. Kærligheden og ømheden, som vi en-

gang havde næret som mand og kone, var

svundet ind til minder. Vi fandt fejl hos hi-

nanden og begyndte at fokusere på disse

fejl, vi sårede hinanden ved de mindste

bagateller. Jeg begyndte at give alle andre

end mig selv skylden, og jeg tog intet an-

svar for mine fejltrin. En stor følelse af

håbløshed begyndte at fylde mit hjerte, og

jeg mærkede en sky af mørke, der omgav
mig i min desperation.

Vi vidste, at vores ægteskab ikke kunne
holde under sådanne omstændigheder,

og vi begyndte at tale om skilsmisse. Jeg

besluttede at få økonomisk rådgivning, og
da jeg havde gennemgået min økonomi,

blev det en stående vittighed, at jeg var

mere værd død end i live, hvilket virkede

morsomt og ret uskyldigt dengang. Efter

endnu et par uger virkede truslen om
skilsmisse og den meget virkelige trussel

om fuldstændig økonomisk kollaps kun
som et spørgsmål om tid. Den uskyldige

vittighed med at være mere værd død end
levende begyndte virkelig at ligne en mu-
lig løsning. Jeg befandt mig en dag alene

hjemme og i færd med at træffe min be-

slutning. Jeg fik den tanke at bede til Her-

ren en sidste gang. På knæ græd jeg

uhæmmet, mens jeg anråbte Herren om
hans nåde og hjælp i min desperate situa-

tion.

Nogle minutter senere fik jeg besked

om, at min missionspræsident var i byen,

og at han ønskede at se mig i løbet af en ti-

me. Da jeg sad sammen med dig, ønskede

jeg at skjule mine problemer, som jeg hav-

de gjort over for alle andre. Men dine

spørgsmål lød:

,Hvordan har du det?'

,Fint.'

,Hvordan har din kone det?'

,Godt.'

,Hvordan har børnene det?'

,Udmærket.'

Så kom pausen. Du så mig ind i øjnene

og spurgte: ,Hvordan går det med din

virksomhed?' Og jeg begyndte at græde,

da jeg fortalte dig min historie.

I løbet af vores samtale bad du mig give

dig et løfte: At jeg ville læse Mormons
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Bog. Da jeg havde forpligtet mig over for

dig til, at gøre det, velsignede du mig og
sagde, at jeg skulle holde fast ved evange-

liet og holdebudene . Jeg forlod dig og vid-

ste, at Herren havde hørt min bøn om
hjælp."

Brødre og søstre, kan I se, hvordan man-
ge små og enkle ting voldte kvaler i denne
gode unge mands liv? Ligesom svage fib-

re, der danner en tråd, derefter en snor og
til sidst et reb, kan disse små ting tilsam-

men blive for stærke til at man kan knæk-
ke dem. Vi må altid være opmærksomme
på den styrke, som små og enkle ting kan
have på at opbygge åndelighed. Samtidig

må vivære opmærksomme på, at Satan vil

bruge små og enkle ting til at lede os ud i

desperation og ulykke.

Jeg er taknemmelig over, at Herren be-

svarede denne unge mands bøn ved at til-

skynde mig til at gøre den tilsyneladende

ubetydelige ting at bede om at måtte se

ham. Jeg kendte ikke noget til hans pro-

blemer dengang, men var i stand til at

hjælpe ham til påny at gribe om evange-

liets jernstang, som vil vejlede ham. Vimå
aldrig ignorere eller forbigå Åndens til-

skyndelser til at yde hinanden tjeneste.

Store og vidunderlige begivenheder sy-

nes at motivere os, men små ting fanger

undertiden ikke vores opmærksomhed.
Alma sagde, idet han understregede, at

Liahona virkede ved tro: „Netop fordi dis-

se mirakler blev udført ved ringe midler

. . . (blev Lehis folk) efterladende og glem-

te at udøve deres tro og flid, og da ophørte

disse forunderlige gerninger, og de gjorde

ingen fremgang på rejsen" (Alma 37:41).

Vanskeliggøres vores rejse sommetider,

når vi glemmer betydningen af små ting?

(Se Alma 37:46). Forstår vi, at små hæn-
delser og små valg afgør vores livskurs, li-

gesom små ror bestemmer store skibes

kurs? (Se Jakobs Brev 3:4; L&P 123:16). Er

vi undertiden som den spedalske

Na'aman, der forventede sig store tilken-

degivelser, før vi vil lytte til profeterne?

(Se 2 Kong. 5:1-14).

Må Herren velsigne os alle til at følge vo-

re profeters råd. Vi har behov for familie-

bønner og personlige bønner; at studere

skrifterne, isærMormons Bog; at holde fa-

milieaftener; følge Frelserens formaning

om at elske hinanden; og være betænk-

somme, venlige og hensynsfulde i famili-

en. Ved disse og andre lignende små og
enkle ting har vi løfte om, at vores liv vil

blive fyldt med fred og glæde.

Jeg ved at Jesus Kristus lever, og at dette

er hans kirke. Jeg bærer vidnesbyrd om, at

hans evangelium vil fortsætte med at fyl-

de denne verden, ligesom det fortsætter

med at fylde hjertet hos de enkelte med-
lemmer i Kirken.

I Jesu Kristi navn. Amen.

//Hjemmet først
//

Ældste Rex D. Pinegar
De Halvfjerds' Præsidium

„ Vor himmelske Fader har organiseret os i familier med det formål,

at hjælpe os til at klare livets prøver og udfordringer med succes . .

Vores familie er vores tryghed, vores støttende netværk,

vores tilflugtssted og vores frelse.

"

For nogle uger siden i et nabolag i

nærheden af mit hjem vajede snese-

vis af flotte, gule balloner fra hver

eneste gren og gadelygte langs en bugtet

vej. Det var et smukt syn på den disede

vinterdag. Sanserne blev vakt, når man
med forventning kørte ned ad den venlige

og farverige vej. Rundt om hvert sving på
vejen steg de gule balloner opad, op mod
toppen af bakken, hvor de varmt prokla-

merede: VELKOMMEN HJEM BRIG-
HAM! Jeg havde hørt om Brigham Ford-

ham nogle måneder før, da nogen fortalte

mig om denne unge 18-åriges tragiske

ulykke, der efterlod ham lam. Først nu op-

dagede jeg, at her lå hans hjem, og at dette

var hans hjemkomst fra hospitalet.

Jeg bemærkede rampen, der var blevet

bygget op til husets fordør, og tænkte på
andre ændringer, som skulle foretages i

hans hjem for at tilpasse sig forandringer-

ne i hans liv. Der vil også være ændringer

i Brighams familie, tænkte jeg. Livet vil

være anderledes for familien Fordham -

og vanskeligt.

Men de gule balloner signalerede kraf-

tigt for Brigham og for alle, der havde lej-

lighed til at køre ad denne vej, at hans

hjem var et kærligt hjem, hvor der var

kærlighed og styrke i familien.

Vor himmelske Fader har organiseret os

i familier med det formål, at hjælpe os til at

klare livets prøver og udfordringer med
succes. Hjemmet er der også for at velsig-

ne os med de glæder og privilegier, der fås

ved familiesamvær. Vores familie er vores

tryghed, vores støttende netværk, vores

tilflugtssted og vores frelse.

Vore hjem bør være „det sikre sted,

hvor børn kan få den tryghed, de behøver

i disse vanskelige og urolige tider, " sagde

præsident Harold B. Lee. (His Servants

Speak, samlet af R. Clayton Brough, Boun-

tiful, Utah: Horizon, 1975, s. 154).

I sin bog The Power of the Family erklærer

dr. Paul Pearsall, at der er en „kraft af kær-

lig energi, der strømmer inden for enhver

familiekreds ... i glæderne i de bedste ti-

der og især i situationer med sorg i de vær-

ste tider" (New York, Doubleday, 1990, s.

354).

Han siger: „Uanset hvilken form din fa-

milie tager, fra en enlig forælder med børn

til den største multi-generations familie i

din by, er dit arbejde med at holde famili-

erne sammen arbejdet med at redde vores

verden" (ib., s. 351).

Gennem sine profeter har Herren be-

lært os om hjemmets guddommelige kraft

og indflydelse.

„Der findes ingen erstatning for et

hjem," sagde præsident Joseph F. Smith.

„Hjemmets grundvold er lige så gammel
som verden, og dets mission ordineret af

Gud fra tidernes morgen . .

.

Der kan ikke findes ægte lykke adskilt

og uden for hjemmet, og enhver indsats,

der gøres for at hellige og bevare dets ind-

flydelse er opløftende for dem, som arbej-

der og ofrer sig for dets beståen . . . Der

findes ingen lykke uden tjenestegernin-

ger, og der findes ingen større tjenesteger-

ning end den, der gør et hjem til en gud-

dommelig institution, som kan hjælpe fa-
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Udsigt over den nordvestlige del af tempelpladsen. Til venstre ses Assembley Hall, hvortil konferencen transmitteres til gæster, som ikke kan være i Tabernaklet.

I midten ses Tabernaklets strålende kuppel. Tabernaklet er det traditionelle sted for afholdelsen afgeneralkonferencer. Til højre ligger Salt Lake-templet.

I horisonten ses udkanten af den store saltsø.

milien til udvikling og til at bevare familie-

livet" (Evangeliske lærdomme, s. 252).

Om aftenen den 21. september 1989

passerede orkanen Hugo i al dens vælde

den smukke by Charleston i South Caroli-

na. Min gode ven Alvie Evans bor i et lavt-

liggende område nær vandet, hvor stor-

men ville ramme hårdest. Han samlede

sin familie og bevægede sig op på højere-

liggende grund, til sin mors hjem.

Om natten hærgede vindstød på 250

km/t omkring dem. Træer blev rykket op
med rode og dele af huse revet af. Stor-

men blev så voldsom, at de begyndte at

frygte, at de ville lide fysisk overlast. Alvie

knælede ned sammen med sin kone og si-

ne børn, sin mor og sine brødre og sin sø-

ster samt deres familier i hjemmets entré.

De bad ydmygt til Herren om beskyttelse

og om sikkerhed.

Næste morgen så de ødelæggelserne.

Af50 eller flere store, stærke egetræer, der

stod i moderens have, var der kun otte,

der stadig stod. Der var skader på huset,

bilerne og hele byen, men deres familie

var i sikkerhed. Herren havde hørt deres

bøn og beskyttet dem i stormen. Alvie sag-

de: „Dengang vidste jeg ikke, om vihavde

et hus at vende tilbage til, men jeg vidste,

at vi altid ville have et hjem, fordi vores fa-

milie var intakt og i sikkerhed."

Præsident David O. McKay sagde en-

gang: „Der er intet midlertidigt i en sidste

dages helligs hjem" (i Conference Report,

juni 1919, s. 77).

Han sagde også: „Man kan have et

smukt hjemmed al den udsmykning, som
moderne kunst kan yde, eller velstand

kan skænke. Huset kan have alle de ydre

former, der vil behage øjet, og alligevel ik-

ke være et hjem . . . Det kan være en røn-

ne, en bræddeskur, et telt, en indianer-

hytte - hvis man har den rette ånd inden

døre, Kristi sande kærlighed og kærlighed

til hinanden - far og mor til børnene, bør-

nene til forældrene, mand og hustru til

hinanden - så har man det virkelige liv i

hjemmet, som sidste dages hellige byg-

ger, og som de stræber på at etablere"

(Gospel Ideals, Salt Lake City: Improve-

ment Era, 1953, s. 480-481).
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Ældste F. Melvin Hammond, til venstre, og ældste Jeffrey R. Holland fra De Halvfjerds.

I dag truer onde kræfter hjemmet som
aldrig før. Hvis vore hjem skal holde, må
forældre og børn følge de evangeliske ide-

aler, som sikrer bevarelsen af hjem og fa-

milie.

Dr. Pearsall giver udtryk for sin mening
om, at det ikke er familierne, der svigter,

men vi svigter familien, fordi vi ikke har

lært, hvordan man prioriterer familielivet

først i vores verden.

„Vores samfund blander sig i holdnin-

gen at familien kommer først," skriver

han. „Vi befinder os i en familiemæssig

bankerot og er faldet i hænderne på kredi-

torer som skoler, virksomheder, fritidsin-

teresser og talrige institutionelle krav. Det

er ikke et spørgsmål om at prioritere, det

er et spørgsmål om at træffe vanskelige

valg for familien. Der kan kun være en

ting, der kommer først," understreger

han. „Er det din familie?" Så fremsætter

han denne bestemte udtalelse: „Jeg adva-

rer dig om, at hvis din familie ikke kom-
mer først, vil den ikke holde" (Pearsall,

s. 18).

I hjem, hvor høje idealer og evangeliske

værdierhåndhæves, er det forældre og ik-

ke lærere, som lægger grundvolden af ka-

rakter og tro i deres børns hjerte . Hvis den
opdragelse, som et barn burde have i

hjemmet, forsømmes, kan hverken Kir-

ken eller skolen erstatte tabet.

I en nylig instruktion fra Det Første Præ-

sidentskab har præsident Thomas S.

Monson påpeget over for Kirkens med-
lemmer, at „hovedansvaret for at opbyg-

ge vidnesbyrd og skabe trosfremmende

oplevelser hos medlemmerne, deriblandt

vore unge, ligger i hjemmet. Kirken bør

fortsat støtte familiens forsæt om at gøre

dette." Præsident Monson tilskyndede

præstedømmeledere til at „øge deres ind-

sats med at opbygge stærke hjem med
evangeliet i centrum" (Stjernen, juli

1990).

Som en hjælp i dette livsvigtige projekt

er der sket større ændringer i Kirkens ret-

ningslinier i forbindelse med budget. Som
ældste Boyd K. Packer har sagt „vil det be-

virke, at en stor del af ansvaret for under-

visning, rådgivning og aktivitet vender til-

bage til familien, hvor det hører til . . . Der
vil være færre afbrydelser af familiens pla-

ner og færre indhug i familiens pung.

Kirkeaktiviteter må erstattes af familie-

aktiviteter.
"

Ældste Packer afsluttede sine instrukti-

oner med at sige: „Det er ikke en kur-

sændring; det er et inspireret skridt"

(Stjernen, juli 1990).

Kun når forældre og børn arbejder sam-
men på de samme høje mål om at sætte

hjem og familie først, kan hjemmet beva-

res, som Gud havde til hensigt.

For nogle få uger siden havde vi en sær-

lig mulighed for at holde en familiekom-

sammen. En gift datter og hendes mand
kom med deres tre små drenge på et kort

besøg under deres flytning fra USA's øst-

kyst til vestkysten. En anden gift datter og
hendes mand kom med deres fire børn fra

en anden by for at gøre det muligt, at hele

familien kunne være sammen i week-
enden.

Søndag aften samledes hele vores fami-

lie i vores hjem blot for at fejre, at vi var

sammen. „Alle under et tag igen," ud-

brød min kone. Hun havde planlagt et

særligt program til lejligheden med et pas-

sende tema: „At skabe minder". Hun
havde en optagelse af en af vore døtre, der

sang en sang om minder. Hun havde
fremskaffet eksemplarer af en bestemt

bog om emnet som en særlig gave til hver

søn og datter. For at gøre mindet om
weekenden helt fuldendt skulle der tages

et familiebillede. Hver eneste detalje ved
aftenen var blevet nøje planlagt. Det ville

bestemt skabe et lykkeligt minde for alle

familiemedlemmer. Eller ville det?

Mens den smukke sang spillede stille i

baggrunden, blev stuen fyldt med støj og
latter fra vores voksende familie. Børne-

børnene kunne ikke sidde stille. De fniste,

drillede og legede glade med hinanden.

De voksne børn nød også hinanden, og
det virkede, som om alle talte på én gang
om gamle dage og om fremtiden. De lo

med hinanden og lo ad deres børns narre-

streger. Børnene havde nu kilde-konkur-

rencer på gulvet eller også var deres små
fingre i chokoladekagen med mintsmag.

Det hele var frustrerende - og sjovt!

Og jeg ved ikke, hvad der var mest fru-

strerende eller morsomt - familiepro-

grammet - som endte kort efter, det be-

gyndte, med Bonnie, den håbefulde

„mindeskaber", der sukkede: „Ah, det

kan være ligemeget. Ingen hører efter!" -

eller at tage billedet - med tolv begejstrede

voksne, som alle uden held forsøgte at få

elleve superaktive, sprællende børn til at

stå pænt. Var det en familiefest? Eller var

det et familiecirkus? Et ved jeg, det var ik-

ke sådan, at Bonnie havde planlagt det.

Hun ønskede, at disse timer, hvor famili-

en var sammen skulle være meningsfyldte

og mindeværdige.

Nogle dage efter at alle var rejst, og vo-

res hus igen var meget stille, kom en lille

bog til os. Det var en billedbog om famili-

er, og i den var skrevet: „Til min dejlige,

kærlige og sjove familie - allesammen,"

med en særlig tilføjelse til mor: „Hurra for

det vidunderlige kaos, de vidunderlige

billeder, det vidunderlige samlingssted,

de vidunderlige minder, du så kærligt er

med til at skabe, hver gang vi er sam-

men."
Senere denne kommentar fra en anden

datter: „Tak for et dejligt ophold. Drenge-

ne har ikke være så lykkelige i mange må-

neder. Det har været så dejligt for dem at

føle sig så elsket og få lidt ekstra opmærk-
somhed og forkælelse. Jeg er så glad for, at

vi alle sammen kunne overvære, da Clark

lærte at gå, og at han kunne begynde at

danne sine særlige bånd til kærlige bed-

steforældre, tanter, onkler, fætre og kusi-

ner. Vores børn kunne ikke være mere vel-

signet end ved at have et så kærligt og støt-

tende familienetværk."

En anden datter skrev dette:

Hvis I kunne se mit drømmehus.

Det ville ikke være et palads.

Men blot, der hvor jeg føler lykke.

For mig er I det hjem.

I det „vidunderlige kaos", der er vores

familie, er alt tydeligvis ikke fuldkom-

ment. Der er problemer i vores familie,

som i mange familier - udfordringer i for-

bindelse med alvorlige sygdomme, ald-

rende forældre, uddannelse, beskæftigel-

se og andet. Men personlige byrder og be-

kymringer kan lettes af styrken i en fami-

lie, der er forenet i gensidig kærlighed og

støtte og i troens bønner.

Efter præsident McKays velkendte ud-

talelse: „Ingen succes andetsteds kan er-

statte fiasko i hjemmet," fortsatte han

med at sige: „Den fattigste hytte, hvori

kærligheden hersker over en forenet fami-

lie, er af større værdi for Herren og kom-
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mende slægter end nogen anden rigdom.

I et sådant hjemkan Gud udvirke mirakler

og vil udvirke mirakler" (i Conference Re-

port, april 1964, s. 5).

En søndag morgen for nogle år siden var

Donald Pinnell, der nu er præsident for

missionen i Amarillo i Texas, i kirke i sin

hjemgren i Tucumcari, da nogen pludselig

bragte ham de alarmerende nyheder:

„Bror Pinnell, dit hus brænder!"

Præsident Pinnell fandt hurtigt sine to

sønner på 12 og 16 år og kørte ud mod sin

ranch. Hans første tanke gik til hans kone,

som den dag var blevet hjemme for at

komme sig efter en nylig operation. Han
havde ikke hørt noget om hende, før

chaufføren i en hjemadgående brandbil

standsede på vejen for at fortælle ham, at

hans kone var i sikkerhed.

Bror og søster Pinnell havde lige bygget

deres drømmehus, et hus i spansk stil på
deres ranch 80 km ude på landet. Det var

et smukt hus og en kilde til stor glæde for

deres familie.

Da han og drengene kom til en forhøj-

ning i terrænnet, kunne de i det fjerne se

røgen, som kom fra deres brændende
hus. Om det øjeblik sagde Donald Pinnell:

„Vi kunne se, at vores hjem var fuldstæn-

dig omgivet af flammer, og jeg standsede

bare bilen på toppen af bakken i nogle mi-

nutter. Jeg sagde til mine sønner: ,Se nu
godt efter, I kan bruge hele jeres liv på at

samle skatte på jorden, og I kan sidde på
en bakke og se dem forsvinde i flammer-

ne, eller også kan I samle den rigtige slags

skatte og tage dem med jer i evigheden.
'

"

Den rigtige slags skatte er vore familier

og de guddommelige egenskaber, der un-

dervises i og læres om i hjem, der har

evangeliet som midtpunkt.

At vi må foretage de nødvendige per-

sonlige og familiemæssige kursændrin-

ger, der vil sætte Herren og vore familier

først og fylde vore hjem med disse evige

skatte, beder jeg om i Jesu Kristi navn.

Amen.

Det åndelige ved at tjene

Ældste Derek A. Cuthbert
De Halvfjerds' Første Kvorum

„At yde tjeneste ændrer mennesket. Det forædler, renser, giver

et bredere perspektiv og bringer det bedste frem i os alle.
'

rielle ting, der er af midlertidig værdi, og

ting af blivende, ja tilmed evig værdi. Vo-

res elskede profet har givet os følgende

råd: „Hvis I ønsker at finde jer selv, så lær

at fornægte jer selv for derved at velsigne

andre. Glem jer selv og find nogen, som
har behov for jeres tjeneste, og I vil opda-

ge hemmeligheden bag et lykkeligt og til-

fredsstillende liv" (Den danske Stjerne,

oktober 1979, s. 56). Vi kender en dejlig sø-

ster, der bor i nærheden af os. Hun har

siddet i kørestol i 27 år, hun glemmer vir-

kelig sig selv i andres tjeneste, når hun ta-

ler ved firesides og når hun hjælper, hvor

hun kan, med et glad smil og en positiv

indstilling.

2) At yde tjeneste hjælper os til at grund-

lægge en retskaffen tradition. Det er meg-

et nødvendigt, især blandt unge. Kloge

forældre vil sørge for muligheder for at de-

res børn fra en tidlig alder kan tjene ihjem-

met. En opvækst med denne tradition vil

udvikle sig til at man yder tjeneste i sam-

fundet og i Kirken. Det vil skabe en ånd af

frivillighed i en verden, hvor folk ellers

snarere spørger: „Hvad får jeg ud af det?"

Herren har sagt: „Thi se, det er ikke pas-

sende, at jeg giver befaling i alle ting . . .

Sandelig siger jeg: Menneskene burde

virke med iver for en god sag og gøre man-
ge ting af egen fri vilje og udøve megen
retfærdighed" (L&P 58:26-27).

Når jeg rejser rundt til stavskonferen-

cer, fryder jeg mig over at høre om de un-

ges forskellige tjenesteprojekter som
f.eks. dåb i templet, oprydning i lokalsam-

fundet samtungdomsmissioner i ferierne

.

Dette er måden, hvorpå vi skal redde den
opvoksende generation fra at blive en

fuldstændig selvisk og egoistisk. Vi vil ik-

ke redde dem ved at sørge for morsomme
aktiviteter, der er navlebeskuende.

3) At tjene andre hjælper os til at overv-

inde selviskhed og synd. Har I nogensin-

de tænkt på, at al synd er selvisk, hvad en-

ten det er at lyve, snyde, stjæle, at være

umoralsk, begære eller at være doven?

Synd er til fordel for en selv, ikke for no-

gen andre - og bestemt ikke for Herren. På

den anden side er tjeneste uselvisk og ud-

Præsident Benson, som taler for Her-

ren til hele verden, har udfordret os

til at „leve ved Ånden og undervise

ved Anden" . Hvor mange gange har vi ik-

ke hørt ham sige: „Det er Anden, der tæl-

ler i dette værk." Ja, Herrens værk er et

åndeligt værk. Det handler om at ændre
liv, udvikle de virkelige værdier og over-

vinde verdslige påvirkninger.

I årenes løb har mange mennesker, især

unge, spurgt mig: „Ældste Cuthbert,

hvordan kan jeg blive mere åndelig?" Mit

svar har altid været det samme: „Du må
yde mere tjeneste."

At yde tjeneste ændrer mennesket. Det
forædler, renser, giver et bredere per-

spektiv og bringer det bedste frem i os alle

.

Det får os til at se udad i stedet for indad.

Det får os til at tage hensyn til andres be-

hov frem for vore egne. Retfærdig tjeneste

er udtryk for sand kærlighed, således som
Frelseren selv viste det.

Hvordan øger det at yde tjeneste så vo-

res åndelighed? Lad mig kort fortælle jer

om ti sider af denne sag, hvorfra I kan væl-
ge dem, der passer bedst på jeres situa-

tion.

1) At yde tjeneste hjælper os til at finde

frem til de sande værdier og prioriteter

ved at vi skelner mellem værdien af mate-
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gør et positivt bidrag til det gode. I gam-
mel tid beklagede Esajas sig: „Vi vendte

os hver sin vej" (Es. 53:6). Med et moder-

ne sprogbrug ville man sige så „passede

enhver sit eget" uanset hvilke uheldige

følger det fik for andre. Selv mange af

dem, derhævder at forstå handlefrihed el-

ler moralsk frihed, forvandler frihed til

tøjlesløshed, således som vi kan se det

omkring os.

4) At tjene andre overvinder ikke kun
selviskhed og synd, men det hjælper os

også med at kompensere for synd. Profe-

ten Ezekiel forklarede dette forhold, da
han erklærede: „Ingen af de synder, han
har gjort, skal tilregnes ham; han har gjort

ret og skel" (Ez. 33:16). Desuden belærte

Jakob, „at den, der omvender en synder

. . . skjuler en mangfoldighed af synder"

(Jakobs Brev 5:20). Vi kan give udtryk for

sorg og føle anger for noget, vi har gjort

forkert, men fuldstændig omvendelse bør

indeholde en kompensation, af den art

som tjeneste giver.

5) At tjene andre hjælper os til at skabe

kærlighed og påskønnelse. Ved at tjene

andre mennesker kommer vi til at kende
dem, deres omstændigheder, deres ud-

fordringer, deres håb og drømme. Min ko-

ne og jeg har det privilegium at besøge

nogle enker, der er blevet vores kære ven-

ner. Hvilken velsignelse er det ikke for os

at høre om deres missioner og deres tem-

peltjeneste og nu deres tjeneste i nav-

neuddragningsprogrammet, der udføres

så uselvisk på trods af mange prøvelser og
kvaler.

6) At tjene andre er den væsentligste

måde at vise taknemmelighed på over for

Frelseren. Vi må fylde os med taknemme-
lighed over hans forløsende kærlighed,

hans uendelige sonoffer, og hans lydig-

hed over for Faderens vilje. Når vi fyldes

med taknemmelighed, flyder vi over og

det udmønter sig i tjeneste, og „hvad (vi)

har gjort imod en af (hans) mindste brødre

dér, har (vi) gjort mod (ham)" (Matt.

25:40).

7) At tjene andre kanaliserer vore øn-

sker og vor energi til retskaffen aktivitet.

Hver eneste søn og datter af Gud er et la-

ger, ja, et kraftværk, af ønsker og energi,

der kan bruges til enten det gode eller det

onde. Dette store potentiale er nødt til at

blive udnyttet for at bringe andre menne-
sker velsignelser. Jeg tænker på en gruppe

unge, der så en film om hungersnøden i

Afrika og som arrangerede en velgøren-

hedskoncert for at hjælpe de trængende.

Jeg tænker på de titusinder af Kirkens

medlemmer, som reagerede på Det Første

Præsidentskabs anmodning om en særlig

faste. I Afrika forventes dette års hungers-

nød og armod at blive endnu værre, og vi

er igen nødt til at prioritere brugen af vore

ressourcer på Herrens egen måde - ikke

blot til gavn for folk i fjerne lande, men og-

så til gavn for de fattige i vore egne lokal-

samfund.

8) At tjene andre bidrager til at rense os,

så vi bliver rene og helliggjorte. Eftersom

vi ikke er fuldkomne, er vi da ikke alle syn-

dere? Jo, vi behøver alle Kristi forløsende

og forsonende blod til at rense os for vore

synder. Hvordan opnås dette? Vejen går

gennem Kristuslignende tjeneste, som
det udtrykkes i sankt Ignatius af Loyolas

bøn, som jeg lærte i min ungdom:

At give og ikke tælle omkostningerne;

at kæmpe og ikke ænse sårene; . . .

at arbejde og ikke bede om belønning,

bortset fra at vide, at vi gør din vilje

(Bøn om gavmildhed, 1548 i John

Bartlett, Familiar Quotations,

14th ed., Boston: Little, Brown and Co.,

1968, s. 1806).

9) At tjene andre mennesker i barmhjer-

tighed hjælper os til at virke, som Frelse-

ren gjorde, for bestod ikke hele hans ger-

ning af at nå ud og hjælpe, opløfte og vel-

signe, elske og nære omsorg? Jesus erklæ-

rede: „Jeg er iblandt jer som den, der tje-

ner" (Luk. 22:27) og igen „Thi jeg vil

oprejse mig et rent folk, som vil tjene mig

i retfærdighed" (L&P 100:16). Der er gode

mennesker overalt, som yder barmhjertig

tjeneste. Engang da vi besøgte vore missi-

onærer og medlemmer i Nigeria, brød vo-

res bil sammen på en øde vej. Endelig

nærmede en bil sig, og to unge nigeriane-

re steg ud. „Herren fortalte os, at vi skulle

standse og hjælpe jer, " sagde de. De hjalp

os, for de vidste, hvad Herren ønskede, de

skulle gøre. Og sådan bør det også være

med os.

10) At tjene andre hjælper os med at læ-

re Frelseren at kende, for „hvorledes ken-

der en mand den herre, som han ikke har

tjent?" (Mosiah 5:13). Når vi fordyber os i

at tjene andre, finder vi vores åndelige jeg

ogkommer til Kristus. Jeg blev imponeret,

da jeg for nogle måneder siden besøgte

missionen i Sacramento i Californien ved

at møde en ung blind ældste. Han havde

fuldstændig fordybet sig i missionstjene-

ste på trods af sit særlige handicap, og den
ånd han besad skinnede igennem.

På alle disse måder bringer retskaffen

tjeneste os nærmere Kristus, øger vores

åndelighed og bibringer ligeledes menne-
sker større åndelighed. En sådan tjeneste

af andre mennesker bidrager til at forbere-

de et folk, der til Herrens egen tid er vær-

dig til at forløse Zion.

Nogle ved måske, at man lige efter okto-

berkonferencen sidste år konstaterede, at

jeg var alvorligt ramt af kræft i det sidste

stadium. Må jeg her udtrykke min kærlig-

hed og min taknemmelighed for bønner-

ne, velsignelserne og omsorgen for mig,

som har tilvejebragt en mirakuløs be-

dring. Idet jeg takker for hver ny dag i live,

udtrykker jeg taknemmelighed for mulig-

hederne for at tjene - tidligere, nu og i

fremtiden.

Det vidunderlige ved tjeneste er, at der

ingen ende er på det. Som præsident Ben-

son siger: „Lad os derfor tjene hinanden

med broderkærlighed, uden at vi bliver

trætte af de krav der stilles til os, lad os væ-

re tålmodige, udholdende og gavmilde"

(So Shall Ye Reap, Salt Lake City: Deseret

Book Co., 1960, s. 173-174).

Ja, det at vi yder Kristuslignende tjene-

ste, hjælper det os til at vokse åndeligt, at

aflægge „det naturlige menneske og

(blive) en hellig" (Mosiah 3:19) - dvs. én,

der ærligt forsøger at følge Frelseren og

gøre det, som han ønsker. Hvilken vidun-

derlig følelse det er, at få Herrens Ånd i

endnu rigere mål, ved at vi bærer hinan-

dens byrder og deler og sørger med dem,

der trænger dertil. (Se Mosiah 18:8-10).

Må dette være vores lykkelige lod, be-

der jeg ydmygt om og bærer mit personli-

ge vidnesbyrd om den opstandne Herre,

Jesus Kristus, og hans gengivne Kirke

samt hans levende profet, i Jesu Kristi

navn. Amen. D
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//Har I gjort imod mig//

Ældste Richard P. Lindsay
De Halvfjerds' Andet Kvorum

„Venlige gerninger og kærlighed til næsten søger ingen

ros eller belønning og udføres ofte i beskedne hjem

og af Herrens trofaste tjenere.

"
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et forløbne år har givet mig et nyt

syn på Frelserens ord, således som
vi læser dem i Mattæus-evange-

„Da skal de retfærdige svare ham og si-

ge: ,Herre! når så vi dig sulten og gav dig

mad, eller tørstig og gav dig at drikke?

Når så vi dig fremmed og tog os af dig,

eller nøgen og gav dig klæder?

Når så vi dig syg eller i fængsel og besøg-

te dig?'

Og Kongen skal svare og sige til dem:

, Sandelig siger jeg eder: hvad I har gjort

imod en af mine mindste brødre dér, har I

gjort imod mig' " (Matt. 25:37-40).

Ved besøg i mere end 30 af Zions stave i

det forløbne år er mit liv blevet velsignet

og min tro er tiltaget, ved at jeg har set og
oplevet den Kristuslignende kærlighed og

de stille og upåagtede tjenestegerninger,

der udføres af utallige sande sidste dages

hellige.

Sådanne eksempler på barmhjertighed,

Kristi rene kærlighed, er ikke begrænset

til en bestemt geografisk lokalitet, alder,

køn eller stilling i livet . Sådanne gerninger

der udføres af venlighed og næstekærlig-

hed, søger ingen ros eller belønning og
udføres ofte i beskedne hjem eller af Her-

rens trofaste tjenere.

Tillad mig at fortælle nogle få sådanne

beretninger om sande Kristi disciple.

Ved en stavskonference i begyndelsen

af min tid som generalautoritet havde

ældste Paramore og jeg den velsignelse at

besøge en kær bror i hans hjem. Han var

ved en tragisk arbejdsulykke den 26. au-

gust 1958 faldet fra et køletårn på 10 me-

ters højde ned i et hul, hvor han landede

på hovedet. Han blev lam fra skuldrene og

ned. Han har nu overlevet i 31 år og er en

af de længst levende i den lægevidenska-

belige historie, som både er lam i arme og

ben. Han var ikke i stand til at overvære

konferencemøderne, men en kort og tan-

kevækkende video om hans liv og vidnes-

byrd blev vist ved konferencemødet lør-

dag aften. Han ligger ikke i en seng, men
ligger udspændt på en rund metalbænk,

hvor han er blevet plejet 24 timer i døgnet,

7 dage om ugen siden denne ulykke - for

mere end 31 år siden.

Denne bror, hvis hjem vi besøgte efter

konferencen, lovpriste sine sygeplejer-

sker, sine præstedømmeledere, sine

hjemmelærere og mange andre, der i dis-

se lange år har stået ved hans side og dæk-
ket hans åndelige og timelige behov. En
klog stavspræsident har kaldet ham til

regelmæssigt at korrespondere med sta-

vens udsendte missionærer og medlem-
mer i de væbnede styrker. Jeg er blevet in-

spireret mange gange, når jeg har læst de

breve, han sender ud for at styrke troen

hos dejlige unge missionærer over hele

verden.

Lad mig citere to linier fra et af disse mis-

sionærbreve: „Kristus er den eneste vej til

himlen. Alle andre veje er omveje til un-

dergang. - En forpligtelse over for Kristus

bør gå hånd i hånd med en forpligtelse

over for hans kirke."

I en anden stav mødte jeg ved stavskon-

ferencens Primarymøde søndag morgen
to yndige døtre af en god ung sidste dages

hellig læge og hans trofaste kone. Det æld-

ste barn sad i en kørestol, og det yngste

barn gik med stort besvær. Begge disse

børn led af en arvelig sygdom, der anses

for at være progressiv og uhelbredelig.

Ifølge den lægelige viden er deres tid i det-

te liv meget begrænset. Deres øjne var

smukke og klare, fuld af tro og kærlighed

til deres Frelser, hvis nærværelse var vir-

keliggjort i deres liv af kærlige forældre,

bedsteforældre og lærere i Kirken.

For at opfylde et stort ønske om flere

børn havde deres hengivne forældre ad-

opteret to andre dejlige døtre fra et andet

land. I stedet for, i betragtning af deres

trosprøvende byrder, at forbande Gud,

som Job blev opfordret til af sine venner

havde dette par i kærlighed rakt ud til dis-

se to dejlige piger, som nu mærker velsig-

nelsen ved at vokse op i et hjem med tro,

med kærlige forældre, hvis hjerter og liv

er eksempler på Kristi rene kærlighed.

Efter en nylig afholdt stavskonference

blev søster Lindsay og jeg velsignet da vi

besøgte et andet hjem hvor der herskede

stor tro. Det lå ude på landet i Idaho. Den
unge far i dette hjem led af en alvorlig syg-

dom. Ætset ind i min hukommelse er bil-

ledet af en mor og fem dejlige små børn,

der sammen med denne brors kvorumsle-

dere knæler omkring hans seng, hvor de

bønfalder vor himmelske Fader for denne
gode mands liv. Bagefter blev han salvet i

denne kreds af tro. Vi var så velsignede at

vi fornylig igen mødte dette unge par og

hørte deres smukke vidnesbyrd om deres

oplevelse, deres ydmyge åndelige beret-

ning om, hvordan Herren velsignede dem
med helbredelsen af denne mand.

Ved en anden stavskonference vidnede

en kær søster, der er bundet til sin køre-

stol, om den styrke, hun havde fået ved at

mærke Herrens kærlighed gennem sin

læsning af Mormons Bog. Tidligere havde

hendes hengivne mand kunnet hjælpe

hende med at tilpasse sig de forkrøblende

virkninger af hendes sygdom. Nu var han
sengeliggende, og hun talte med taknem-

melighed om, at Herren havde givet hen-

de større styrke til bedre at klare sig selv.

Hun havde endda fået ekstra kræfter til at

tage sig af mange af sin mands behov. Han
som i så mange år med stor omsorg havde

passet hende. Gode og kærlige familie-

medlemmer og bekendte i Kirken havde

også hjulpet til, så de kunne blive i deres

eget hjem, hvor de havde dejlige minder

om lykkelige familiesammenkomster.

Det var præsident Kimball, der sagde:

„Herren besvarer vore bønner, men det er

normalt gennem en anden person, at han
imødekommer vore behov. " Enhændelse
i den sidste del af præsident Kimballs ge-

rning hjalp mig til bedre at forstå hans

budskab samt måden, hvorpå hans eget

liv bevidnede sandheden af hans inspire-

rede råd.

Som stavspræsident i denne periode be-

søgte jeg et lokalt hospital for at besøge en

kær søster, der led af en dødelig sygdom.
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For over 40 år siden havde jeg gået i skole

sammen med denne søster og hendes
mand. De havde været barndomskære-
ster, men de var ikke blevet velsignet med
børn selv. De havde udfyldt dette tom-

rum, ved at han tjente som spejderleder

og hun som „spejdermor" for snesevis af

drenge i løbet af en generation.

Da jeg nærmede mig hospitalet den
dag, var mit hjerte tungt i forventning om
det, der ventede dette prægtige par. I uge-

vis havde denne bror opholdt sig hos sin

ægtefælle på hospitalet, dag og nat, for at

trøste og lette hendes byrde og hendes
smerter.

Da jeg den dag kom til døren til hendes

hospitalsværelse, mødte jeg min ven på
vej ud fra sin kones værelse og ud på gan-

gen. I modsætning til mine tidligere be-

søg, hvor hans ansigt afspejlede deres

prøvelses byrde, strålede hans ansigt, og
hans øjne skinnede. Før jeg nåede at åbne
munden, sagde han: „Du gætter aldrig,

hvad der lige er sket. Da min kone og jeg

følte os allermest nedtrykt, kom præsi-

dent Kimball ind på vores værelse" - han
var selv patient på hospitalet, hvor han for

nylig var blevet opereret. „Han bad med
os og velsignede os, og det var somom sel-

veste Frelseren var kommet for at løfte vo-

re byrder. " Jeg kan tilføje, at mange andre

patienter på det hospital modtog en lig-

nende velsignelse fra én, som selv kendte

til smerte og lidelse.

I mit eget liv har jeg oplevet meget af

Frelserens kærlighed gennem mange af

Herrens tjeneres venlighed og godhed.

Sammen med kong Benjamin erkender

jeg, at selv om vi tjener Frelseren af hele

vores sjæl, vil vi stadig være unyttige tje-

nere. (Se Mosiah 2:21). Og dette forhold

skyldes hans store kærlighed og sonoffer

for hver eneste af sine børn.

For nogle måneder siden blev en 90-årig

patriark, en af min fars gode venner stille

lagt til hvile i denne dal. Min far døde, da

den store økonomiske krise var på sit høje-

ste i 1932, og ti dage efter døde min ældste

bror på 14 år. I de 47 år, hvor min mor har

været enke, har denne venlige sjæl ofte

besøgt vores faderløse familie for at kom-
me med gode råd, opmuntring og præste-

dømmevelsignelser.

Hans eksempel og personlige interesse

har sammen med mange andre præste-

dømmelederes og gode naboers godhed
hjulpet min mor og hendes fem resteren-

de børn til at klare problemerne under den
økonomisk krise, krige og de mange
verdslige påvirkninger og daglige udford-

ringer, som vi alle må klare. Han har gen-

nem sit liv på mange måder hjulpet snese-

vis af andre mennesker i lignende om-
stændigheder.

For mig var han indbegrebet af „ren

gudsdyrkelse", således som beskrevet i

Jakobs Brev: „. . . at besøge faderløse og

enker i deres trængsler og bevare sig selv

uplettet af verden" (Jakobs Brev 1:27).

Kære brødre og søstre, i disse vanskeli-

ge tider er behovet for at tjene de mindste

af vor Faders børn meget stort (se Matt.

25:40). Vi har virkelig brug for evnen til at

skelne, brug for visdom og barmhjertig-

hed til at vide, hvordan vi virkelig giver en

håndsrækning og løfter vore brødre og sø-

stre op på et højere niveau.

Jeg beder om, at vi dag for dag vil stræbe

mere flittigt efter at være i vor Faders ge-

rning (se Luk. 2:49): At elske og tjene vore

medmennesker - at bespise de sultne, be-

klæde den nøgne og trøstre dem, der sør-

ger (se Matt. 25:37-39), at støtte de ned-

hængende hænder og styrke de matte

knæ (se L&P 81:5) - at tro på og efterleve

Frelserens lærdomme, at følge ham og

sætte hans rige først i vores tilværelse. Om
dette beder jeg ydmygt i Jesu Kristi hellige

navn. Amen.
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„Således skal

min kirke kaldes"

Ældste Russell M. Nelson
De Tolv Apostles Kvorum

„Ligesom vi ærer hans hellige navn, må vi ære det navn,

han har givet sin kirke.

"

I
dag vil jeg gerne tale om et navn. Vi er

alle glade, når vore navne udtales og

staves korrekt. Af og til bruges et øge-

navn i stedet for det rigtige navn. Men et

øgenavn kan såre enten personen selv el-

ler de forældre, som gav navnet.

Det navn, som jeg skal tale om, er ikke et

personnavn, men alligevel gælder de

samme principper her. Jeg refererer til det

navn, som Herren har givet:

„Således skal min kirke kaldes i de sid-

ste dage, nemlig Jesu Kristi Kirke af Sidste

Dages Hellige" (L&P 115:4).

Læg nøje mærke til Herrens sprog. Han
sagde ikke: „Således skal min kirke hed-

de" . Han sagde: „Således skal min kirke

kaldes". For år tilbage blev Kirkens med-
lemmer formanet af Brødrene, som skrev:

„Vi føler, at der måske er nogle, der bliver

vildledt ved, at man for ofte bruger ud-

trykket ,mormonkirken'" (Medlemsmissi-

onærklassen - Lærerens vejledning, s. 2). Før

man finder et andet navn som værende en

gyldig erstatning, kunne en betænksom
person med respekt overveje de følelser,

en himmelsk forælder, som gav navnet,

ville have.

Hvert eneste ord, der udgår fra Herrens

mund, er i sandhed værdifuldt. Derfor må
hvert ord i dette navn være betydnings-

fuldt - guddommeligt udpeget af gode

grunde. Hvis vi studerer nøgleordene i

navnet, kan vi bedre forstå navnets fulde

betydning.

Hellige

Det sidste ord i navnet er Hellige. Jeg

smiler, når jeg husker en kommentar efter

min kaldelse tilDe Tolv Apostles Kvorum.

En ven, der er læge, sagde ved et fagligt

møde, at „Dr. Nelson praktiserer ikke

længere som hjertekirurg, fordi hans kir-

ke har gjort ham til ,helgen' (hellig)".

En sådan kommentar er ikke kun mor-

som, men også afslørende. Den viser

ukendskab til bibelsprog, hvori ordet hel-

lig benyttes langt oftere end begrebet kri-

sten.

Ordet kristen står kun i tre vers i Bibelen.

Et vers beskriver den historiske kendsger-

ning, at „disciplene først fik navnet krist-

ne" i Antiokia(Ap.G. 11:26); et andet vers

citerer en sarkastisk ikke-troende, kong

Agrippa (Ap.G. 26:28); og det tredje an-

giver, at en, der er kendt som „kristen",

må være forberedt på at lide (1 Pet. 4:16).

I modsætning hertil forekommer begre-

bet hellig (eller hellige), i den engelske Bibel

i 36 vers i Det Gamle Testamente og i 62

vers i Det Nye Testamente.

Paulus adresserede et brev „til de helli-

ge, som er i Efesus, de troende i Kristus Je-

sus" (Ef. 1:1).

Til nyomvendte dér sagde han: „Så er I

da ikke længere fremmede og udlændin-

ge, men I er de helliges medborgere og

Guds husfæller" (Ef. 2:19; se også Ef.

3:17-19).

I sit brev til efeserne bruger Paulus ordet

hellig mindst en gang i hvert kapitel!

På trods af ordets anvendelse i 98 vers i

Bibelen, forstås begrebet hellig stadig ikke

særlig godt. Nogle tror fejlagtigt, at det

kræver helgenkåring eller fuldkommen-

hed. Men sådan er det ikke! En hellig er

en, der tror på Kristus og kender hans

fuldkomne kærlighed. En hellig, der giv-

er, giver i den sande kærlighedsånd, og en

hellig, der modtager, accepterer i en sand

taknemmelighedsånd. En hellig tjener an-

dre og ved, at jo mere man tjener, desto

større mulighed harÅnden for at helliggø-

re og rense.

En hellig er tolerant og opmærksom på
andre menneskers bønner, ikke kun de

udtalte, men også de uudtalte. En hellig er

anderledes end en person, hvis reaktion

på et problem kan være et selvisk „hvad

kommer det mig ved"-holdning. En vir-

kelig hellig reagerer: „Det kommer mig

ved!" Interessen er aktiv, og bliver den

drivende kraft i den reaktion, man ser hos

dem, der interesserer sig for en anden i

nød. (Se 1 Kor. 12:25-27; 2 Kor. 7:12).

En hellig „vogter (sig) for lediggang"

(Alma 38:12) og søger lærdom ved studi-

um samt ved tro. Uddannelse hjælper ik-

ke blot i kommunikationen med andre,

men man bliver også i stand til at skelne

sandhed fra vildfarelse, især ved studium

af skrifterne (se L&P 88:118).

En hellig er ærlig og venlig og betaler al-

le sine økonomiske forpligtelser til tiden.

En hellig behandler andre, som hun eller

han selv ønsker at blive behandlet (se

Matt. 7:12; 3 Nephi 14:12; L&P 112:11).

En hellig er en hæderlig borger, der ved,

at det land, som giver ham muligheder og

beskyttelse, fortjener støtte. Dette omfat-

ter omgående betaling af skat samt per-

sonlig deltagelse i landets legale politiske

processer (se L&P 134:5).

En hellig løser alle uoverensstemmelser

med andre på hæderlig og fredelig måde,

og han er altid høflig - selv i trafikken i

myldretiden.

En hellig skyr det, der er urent eller ned-
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værdigende og undgår overdrivelse, selv

af det, der er godt.

Men måske er en hellig frem for alt ær-

bødig. Han har ærbødighed for Herren,

for jorden, Herren har skabt, for ledere,

for andres værdighed, for loven, for livets

hellighed, for kirker og andre bygninger,

da det alt sammen er udtryk for en hellig

holdning (se 3 Mos. 19:30; Alma 47:22,

L&P 107:4; 134:7).

En ærbødig hellig elsker Herren og prio-

riterer overholdelse af hans bud. Daglig

bøn, jævnlig faste, betaling af tiende og of-

ferydelser er privilegier, der er betyd-

ningsfulde for en trofast hellig.

Endelig er en hellig en, der modtager
Andens gaver, som Gud har lovet alle sine

trofaste sønner og døtre (se Joel 3:1-2;

Ap.G. 2:17-18).

Sidste dage

Begrebet sidste dage er et udtryk, der er

særlig vanskeligt for oversættere, der ar-

bejder med sprog, hvori der ikke er et godt

tilsvarende begreb. I nogle oversættelser

kan der stå den sidste dag.

Det er sandt, at skrifterne forudsiger de

sidste dage af jordens timelige eksistens

som en telestial sfære. Jorden vil derefter

blive fornyet og modtage sin paradisiske

eller terrestriale herlighed (se Trosartikler-

ne 1:10). I den sidste ende vil jorden blive

celestial (Se Åb. 21:1; L&P 77:1, 88:25-26).

Men jordens sidste dag må komme efter

dens sidste dage\

Vi lever i disse sidste dage, og de er vir-

kelig meget usædvanlige. Herrens Ånd
udgydes over alle jordens indbyggere,

præcist som profeten Joel forudsagde.

Hans profeti var så væsentlig, at englen

Moroni gentog den for profeten Joseph

Smith (se Joel 3:1-5; Joseph Smiths Skriv-

elser 2:41).

I årtusinder har metoder inden for land-

brug, transport og kommunikation stort

set været uændret fra oldtiden. Men udvi-

klingen er siden Joseph Smiths fødsel for-

øget i bemærkelsesværdig kontrast hertil.

Joseph Smith havde længe været foru-

dordineret som Guds profet til at gengive

evangeliet i tidernes fylde (se 2 Nephi
3:7-15). 25 år efter hans fødsel blev Jesu

Kristi Kirke af Sidste Dages Hellige offici-

elt oprettet.

Senere i samme århundrede blev teleg-

rafen udviklet, Atlanterhavet blev for før-

ste gang krydset af et dampskib, og telefo-

nen, bilen og filmen blev opfundet.

Det tyvende århundrede har været end-

nu mere usædvanligt. Landbruget er ble-

vet mekaniseret.

Moderne transportmidler gør det mu-
ligt at rejse til næsten enhver destination i

verden i løbet af en dag eller to.

Der er blevet udviklet computere, der

tillader Kirken at betjene medlemmer og
at organisere oplysninger om forfædre,

der lever på den anden side af sløret. Men-
nesker over hele verden, som før ikke var

særlig interesseret i slægtshistorie, søger

nu efter deres rødder ved hjælp af tekno-

logi, der ikke var tilgængelig for et år-

hundrede siden.

Telefon over store afstande, telefax, ra-

dio, fjernsyn og satellitkommunikation er

blevet almindeligt. I disse sidste dage kan
det lade sig gøre, at udsende Herrens ord

fra hans kirkes hovedsæde og høre dem i

de fjerneste egne af kloden.

Det guddommelige løfte, at dette gen-

givne „evangelium skal prædikes for alle

folkeslag og stammer og tungemål og
folk" (L&P 133:37), er ved at blive opfyldt.

Politiske forandringer har for nylig fun-

det sted i mange lande. Tidligere restrikti-

oner i den personlige frihed er blevet lem-

pet. Den åndelige indespærrings skal er

blevet knust. Dønninger af råb om frihed

fylder luften. Herrens hånd er bestemt

åbenbar. Han sagde: „Jeg vil fremskynde

mit værk til sin tid" (L&P 88:73), og denne

tid med fremskyndelse er lige nu.

Jesus Kristus

Ved guddommeligt dekret bærer Kir-

kens navn det hellige navn, Jesus Kristus,

hvis kirke det er (se L&P 115:3-4). Han
kom med denne forordning mere end én

gang. For næsten 2000 år siden sagde Her-

ren: „Derfor skal I kalde kirken ved mit

navn . . .

Luftfotografi af konferencegæster på tempelpladsen.
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Og hvordan kan den være min kirke,

når den ikke kaldes ved mit navn?" (3 Ne-
phi 27:7-8; fremhævelse tilføjet).

Vi tilbeder Gud den evige Fader i hans

Søns navn ved Helligåndens kraft. Vi ved,

at den førjordiske Jesus er Jehova, Det
Gamle Testamentes Gud. Vi ved, athan er

den „hovedhjørnesten", hvorpå hans

Kirkes organisation er bygget (Ef . 2:20). Vi

ved, at han er Klippen, hvorfra åbenba-

ring kommer til hans bemyndigede re-

præsentanter (se 1 Kor. 10:4; Helaman
5 : 12) og til alle, som værdigt søger ham (se

L&P 88:63).

Vi ved, at hankom til verden for at udfø-

re sin Faders vilje, som sendte ham (se

3 Nephi 27:13). Hans guddommelige mis-

sion var at tilvejebringe den forsoning,

der skulle bryde dødens bånd og gøre os i

stand til at modtage udødelighed og evigt

liv.

Den levende Herres guddommelige
mission fortsætter stadigt. En dag vil vi stå

foran ham til doms. Han har forudsagt

denne begivenhed:

„Den, der omvender sig og bliver døbt i

mit navn, skal blive fyldt; og dersom han
holder ud indtil enden, se, da skal jeg fri-

kende ham for min Fader på den dag, da

jeg skal stå og dømme verden" (3 Nephi
27:16).

Vi ærer Jesu Kristi navn. Han er vor op-

standne Forløser.

Kirke

Ordet Kirke indgår i det navn, som Her-

ren valgte til sin jordiske organisation.

Læg mærke til at Kirke staves med stort

begyndelsesbogstav. Det er en betyd-

ningsfuld del af navnet, for Kirken er den
officielle organisation for døbte troende,

som har påtaget sig Kristi navn (se L&P
10:67-69, 18:20-25).

Grundlaget for Kirken er den kendsger-

ning, at Gud er vores Fader, og at hans En-
bårne Søn, Jesus Kristus, er verdens Frel-

ser. Helligåndens vidnesbyrd og inspirati-

on bekræfter disse kendsgerninger.

Kirken er det middel, hvorved Mesteren
fuldfører sit værk og skænker sin herlig-

hed. Dens ordinanser og tilhørende pag-

ter er vort medlemskabs kronende beløn-

ning. Mens mange organisationer kan til-

byde fællesskab og glimrende undervis-

ning, kan kun hans kirke sørge for dåb,

bekræftelse, ordination, nadver, patriar-

kalske velsignelser og templets ordinan-

ser - alle skænket gennem bemyndiget
præstedømmemagt. Den magt er givet for

at velsigne alle vor himmelske Faders

børn, uanset deres nationalitet:

„Guds riges nøgler er overladt menne-
skene på jorden, og fra nu af skal evangeli-

et udgå til jordens ender" (L&P 65:2; se

Ældste L. Tom Perry fra De Tolvs Kvorum hilser på ældsterne Horacio A. Tenorio, Angel Abrea

og Carlos H. Amado fra De Halvfjerds.

også Dan. 2:37-45; L&P 109:72).

Adgang til hans kirke opnås ved dåb.

Denne hellige ordinanse er begrænset til

børn, når de når ansvarsalder, og til voks-

ne, der er oprigtigt omvendt, forberedt og
værdige til at bestå denne prøve fra

skriften:

„I . . . ønsker at komme ind i Guds fold

og kaldes hans folk og er villige til at bære
hinandens byrder, så de bliver lette,

ja, og er villige til at sørge med dem, som
sørger, og trøste dem, der har trøst behov,

og stå som Guds vidner til alle tider, i alle

ting og på alle steder, hvor I skulle befinde

jer" (Mosiah 18:8-9).

Gennem dåbsordinansen påtager vi os

Herrens navn og slutter pagt om at være
hellige i disse sidste dage. Vi slutter pagt

om at leve efter Kirkens lærdomme, som
de er nedskrevet i den hellige skrift og som
åbenbaret til profeterne, tidligere og nu.

„Vi tror alt, hvad Gud har åbenbaret,

alt, hvad han nu åbenbarer, og vi tror, at

han endnu vil åbenbare mange store og

vigtige ting angående Guds rige" (Tros-

artiklerne 1:9).

Disse åbenbaringer indeholder væsent-

lige sandheder, der er afgørende for vores

evige lykke og glæde. De lærer os om prio-

riteter, der har evige muligheder, som
kærlighed til Gud, familien, mor, far,

børn og hjemmet; selvkontrol; omsorg for

de fattige og trængende; tjeneste samt be-

tænksom hensyn over for andre.

Denne kirke, der er stiftet under den al-

mægtige Guds ledelse, opfylder løfter fra

bibelsk tid . Den er en del af „tiderne, da alt

skal blive genoprettet, som Gud har talt

om gennem sine hellige profeters mund
fra fordums dage" (Ap.G. 3:21). Den er

blevet genoprettet og har fået et navn af

Herren selv.

Han udstedte denne højtidelige advar-

sel: „Derfor skal alle mennesker tage sig i

agt for, hvorledes de tager mit navn på de-

res læber." „Kom i hu," tilføjede han, „at

det, som kommer ovenfra, er helligt og

bør omtales med varsomhed" (L&P 63:61,

64). Ligesom vi ærer hans hellige navn,

må vi derfor ære det navn, han har givet

sin kirke.

Som medlemmer af hans kirke har vi det

privilegium at deltage del i dens guddom-
melige skæbne. At vi således må ære ham,
der erklærede: „Således skal min kirke

kaldes i de sidste dage . . . Jesu Kristi Kirke

af Sidste Dages Hellige," beder jeg om i

Jesu Kristi hellige navn, amen.
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Familietraditioner

Ældste L. Tom Perry
De Tolv Apostles Kvorum

„Skikken med at have traditioner der kan fastholde vores storslåede arv

bør være noget, hver eneste familie bør forsøge at holde levende.

"

A. Widtsoe, Salt Lake City: Deseret Book
Co., 1941, s. 53-54).

Efterhånden som disse ånder er kom-
met ned fra Rådet i Himlen for at få deres

„tur på jorden", ønsker de stadig deres

handlefrihed. De er faktisk villige til at of-

re for at opnå den frihed. Vi er i dag vidne

til usædvanlige hændelser over hele ver-

den; tegn på styrken i menneskets ønske

om frihed. Historien om menneskets jor-

diske oplevelser kan tyde på, at ønsketom
at være fri har åndelige rødder.

Der er en medfødt, overvældende, driv-

ende trang til at være fri. Denne trang ser

ud til at være mere dyrebar end livet selv.

Noget andet, som vi har med fra den før-

jordiske tilværelse, er et ønske om at vide,

hvem vi er, og hvor vikom fra, og hvad vo-

re muligheder er i denne store evige plan.

Svar på disse spørgsmål kan faktisk kun
findes i vor Herre og Frelsers evangelium.

Når vi hører råbene om hjælp fra dem,
der lige nu forsøger at håndtere deres nyv-

undne frihed, idet de forsøger at bruge

den og forstå den, kan vi gå til skriften og
læse, hvordan Herren forberedte en an-

den nation på deres frihed.

Skriften beretter, at Israel havde boet i

Egypten i 430 år. En tid havde de haft

fremgang under Josefs ledelse. Beretnin-

gen lyder:

„Imidlertid døde Josef og alle hans

brødre og hele dette slægtsled.

Men israelitterne var frugtbare og for-

merede sig, og de blev mange og overmå-

de talrige, så at landet blev fuldt af dem.

Da kom der en ny konge over Ægypten,
som ikke vidste noget om Josef;

og han sagde til sit folk: ,Se, Israels folk

bliver talrigere og stærkere end vi.

Velan, lad os gå klogt til værks imod
dem, for at de ikke skal blive for mange; el-

lers kan det hænde, når vi kommer i krig,

at de går over til vore modstandere og
kæmper mod os og til sidst forlader lan-

det!'" (2 Mos. 1:6-10).

Så fortsætter fortællingen med at beret-

te om, hvordan israelitterne kom i træl-

dom og blev slaver for egypterne. Moses
blev oprejst, uddannet og givet ansvaret

Profeterne har lært os, at før verden

blev til, var der et råd i Himlen. Præ-

sident Brigham Young har instrue-

ret de Hellige:

„Rådet. . .sagde:,Lad der blive en jord,

og lad der blive et firmament over og un-

der den', og det skete så. De sagde: ,Lad

der blive varme og kulde', og det skete så.

De sagde: ,Lad der blive forår og sommer,
efterår og vinter', og det skete så.

,Hvem vil forløse jorden? Hvem vil

komme frem og udføre ofret for jorden og

alt, hvad den indeholder?' Den ældste

Søn sagde: ,Her er jeg.' Og så tilføjede

han: , Send mig. ' Men den anden, som var

Lucifer, en morgenrødens søn, sagde:

,Herre, hererjeg. Send mig. Jeg vil forløse

hver eneste af Adams og Evas sønner og
døtre, der bor på jorden eller nogensinde

kommer på jorden.' ,Men,' siger Faderen,

,det går slet ikke. Jeg giver hver eneste

person handlefrihed; alle må benytte den
for at opnå ophøjelse i mit rige. I og med at

de har magt til at vælge, må de bruge den
magt. De er mine børn. De egenskaber,

som du ser i mig, er i mine børn, og de må
bruge deres handlefrihed. Hvis du påta-

ger dig at frelse alle, er du nødt til at frelse

dem i uretfærdighed og fordærv' " (Dz's-

courses of Brigham Young, samlet af John

for at befri dem fra trældom og føre dem til

deres forjættede land. Hans opgave var

vanskelig, for Israel havde levet i næsten

to århundreder i slaveri; de havde lært

mange af de hedenske skikke, der herske-

de i landet på den tid. Det ville have været

en umuligt for Moses at lede sit folk uden
Herrens vejledning.

For at genopbygge deres tro og minde
dem om, hvem der var deres sande Gud,
blev Moses instrueret om, at oprette be-

stemte principper og skikke hos dem, for

at hjælpe dem med at vende tilbage til den

sande lære. Herren gav dem først besked

på at bygge et tabernakel, som skulle flyt-

tes med dem fra sted til sted, mens de rej-

ste mod deres forjættede land. Det skulle

være et tilbedelseshus, hvor deres hellige

ceremonier kunne foregå. Det skulle bru-

ges af dem, der var villige til at følge Her-

rens lov.

Da Israels børn var ulydige, blev det

privilegium med at have tabernaklet i de-

res midte taget fra dem. Vi læser:

„Moses plejede at tage teltet og slå det

op uden for lejren i nogen afstand derfra;

han gav det navnet ,åbenbaringsteltet'.

Enhver, som ville rådspørge Herren, gik

ud til åbenbaringsteltet uden for lejren"

(2 Mos. 33:7).

Da Israels børn igen fandt nåde for Her-

rens åsyn, blev tabernaklet flyttet med
dem fra sted til sted, mens de søgte det

forjættede land. Det ledte dem om dagen

og var deres beskyttelse om natten.

Senere, da de nåede deres hjemland,

byggede kong Salomo et storslået tempel

på Zions Bjerg i Jerusalem, så de fortsat

kunne have glæde af et officielt hus at til-

bede i. Israel tilbad i Salomos tempel i 350

år indtil 586 f.Kr. Men de var ikke trofaste,

og uoverensstemmelser førte til strid i

stammerne. Dette svækkede Israel så

meget, at da Nebukadnezar, Babylons

konge, førte krig mod dem, kunne han be-

sejre dem, plyndre templet og ødelægge

det. Israel mistede ikke blot deres tempel,

men mange mistede også deres hjem, for

Nebukadnezar førte dem bort til Babylon

som sine fanger.

Udover tabernaklet som var et sted hvor

de kunne tilbede gav Herren dem sin lov

mejslet på stentavler. Disse bud blev skre-

vet med Herrens finger. De blev opbeva-

ret som råd og vejledning. De ti bud var

grundlaget for hebraisk lov. Fire af bude-

ne handler om vores holdning til Gud, de

resterende seks om vores holdning til vo-

res næste. Ærbødighed overfor Gud var

grundlaget for de ti bud. Her var et funda-

ment, hvorpå der kunne bygges et sam-

fund baseret på lov og orden.

Herren havde en anden måde at minde

Israel om de velsignelser, han havde givet

dem. Han fik dem til at indstifte religiøse
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Medlemmer af De Tolvs Kvorum. Fra venstre: Kvorummets præsident, præsident Howard W. Hunter,

og ældsterne Boyd K. Packer, Marvin J. Ashton, L. Tom Perry, /arnes E. Faust, Neal A. Maxwell,

Russell M. Nelson og Dallin H. Oaks.

skikke, som blev en del af deres hverdag,

for at symbolisere måder, hvorpå de kun-

ne udtrykke deres tro på Gud. Israel næg-
tede at opgive disse skikke, selv efter de

kom i fangenskab. De forstod, at Guds
herredømme ikke begrænses af nationale

eller politiske grænser, og de ville ikke op-

give deres tro, selv om de kæmpede i et

fremmed land. Berøvet deres tempel, hav-

de de stadig deres lov og deres religiøse

skikke hvormed de tilbad deres Gud.
Nuvel, de fleste blandt os vil ikke blive

bedt om at hjælpe verdens nationer med
at organisere deres nyvundne frihed, men
vi kan alle være med til at sikre, at frihe-

dens lys brænder kraftigt i vores egen

sjæl. Vi kan sikre, at vi gennem vore ger-

ninger er et eksempel på, hvordan frihe-

den bør anvendes.

Efter mønstret, som Herren fastlagde

for det fordums Israel, har han befalet os

at bygge kirker med det formål at have et

sted, hvori evangeliet kan blive undervist.

Efter at forståelse er opnået, kan vi indgå

pagt med ham om at være lydige mod
hans vilje og til gengæld modtage hans
lovede velsignelser som følge af vores tro-

fasthed. Vi har vores templer. I mange lan-

de findes der ni templer, hvor de værdige

kan indtræde, tilbede, blive undervist og
indgå pagter om at tjene Gud og holde

hans lov.

Helt fra begyndelsen af menneskets til-

værelse på jorden, er de blevet undervist

i, at de skal være lydige mod loven.

„Der er en lov, uigenkaldelig fastsat i

himlen før denne jords grundvold blev

lagt, ifølge hvilken alle velsignelser er for-

jættede.

Og når vi opnår en velsignelse fra Gud,
så er detved lydighed mod denne lov, iføl-

ge hvilket den er forjættet" (L&P
130:20-21).

I alle aldre har profeter lært os at være ly-

dige mod Herrens love, og disse love er

grundlaget for vores tilværelse her og vil

bringe orden ud af kaos.

Præsident Wilford Woodruff lærte os

engang:

„Gud i Himlen, som skabte denne jord

og anbragte sine børn på den, gav dem en
lov, hvorved de kunne blive ophøjet og

frelst i et rige af herlighed. For der er givet

en lov til alle riger, og alt i hele universet er

styret af love. En person, der følger en lov,

bevares af den lov, og han modtager den
belønning, som denne lov garanterer

ham. Det er Guds vilje, at alle hans børn

skal adlyde den højeste lov, således at de

kan modtage den højeste herlighed, der er

fastsat for alle udødelige væsener. Men
Gud har givet alle sine børn handlefrihed

til at vælge, hvilken lov de vil følge" (Dis-

courses of Wilford Woodruff, samlet af G.

Homer Durham, Salt Lake City: Book-

craft, 1946, s. 10).

I dag har Herren ikke været så detaljeret

at han har givet os religiøse skikke som fe-

ster og festivaller til at minde os om de vel-

signelser, som vi modtager fra ham. Men
skikken med at have traditioner der kan

fastholde vores storslåede arv bør være

noget, hver eneste familie bør forsøge at

holde levende.

Vi bør dagligt knæle i familiebøn og stu-

dere i skriften sammen. Hver uge bør vi

overholde sabbaten ved at komme til vore

møder, især nadvermødet, og gøre det,

der sømmer sig på Herrens dag. Vi bør og-

så samle vores familie til ugentlige familie-

aftener. Måske ville det også være passen-

de på et tidspunkt hver uge at være alene

sammen med vores kone for at minde os

om, hvilken stor velsignelse hun er i vores

liv. Hver måned bør vi faste og betale vo-

res tiende og vores offerydelser til Herren.

Vi bør gøre det til en familietradition at lyt-

te til budskaberne fra generalkonferencen

hvert halve år. Vi bør organisere årlige fa-

miliesammenkomster for at holde vores

storslåede evangeliske arv levende.

Andre traditioner, som hele tiden bør

være en del af vores liv er at modtage en

faders velsignelse, patriarkalske velsig-

nelser, forberede os til at tage på mission,

forberede os til at tage i templet og regel-

mæssigt besøge templet, hvor det er mu-
ligt, samt være sammen som en familie

ved de lejligheder, hvor hellige ordinan-

ser udføres for et familiemedlem.

Hvis vi vil indstifte retskafne traditioner

i vores familie, kan evangeliets lys udvikle

sig stærkere og stærkere hos vores børn

fra generation til generation. Vi kan se

frem til den herlige dag, hvor vi alle vil

blive forenet i evige familieenheder for at

høste den evige glæde, som vor evige Fa-

der har lovet sine retfærdige børn.

Vore familieaktiviteter og -traditioner

kan være et lys for resten af verden som et

eksempel på, hvordan vi bør leve for at

fortjene hans udsøgte velsignelser og leve

i fred og harmoni indtil den dag, da han
vender tilbage for at herske og regere over

os.

Dette er Herrens værk, hvori vi er enga-

geret. Gud lever! Jesus er Kristus, verdens

Frelser. Dette er mit højtidelige vidnes-

byrd til jer i Jesu Kristi navn. Amen.
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Mødet lørdag eftermiddag,

den 31. marts 1990

Opretholdelse

af Kirkens ledere

Præsident Thomas S. Monson
Andenrådgiver i Det Første Præsidentskab

Efter præsident Bensons ønske og

som bekendtgjort af præsident

Hinckley vil jeg nu præsentere Kir-

kens generalautoriteter og øverste ledere

for jer til opretholdelse.

Det foreslås, at vi opretholder Ezra Taft

Benson som profet, seer og åbenbarer og

præsident for Jesu Kristi Kirke af Sidste

Dages Hellige; Gordon B. Hinckley som
førsterådgiver i Det Første Præsident-

skab, og Thomas S. Monson som anden-

rådgiver i Det Første Præsidentskab.

De, der kan godkende dette, bedes vise

det. Nogen imod, samme tegn.

Det foreslås, at vi opretholder Howard
W. Hunter som præsident for De Tolv

Apostles Råd og følgende som medlem-
mer af dette råd: Howard W. Hunter, Bo-

yd K. Packer, Marvin J. Ashton, L. Tom
Perry, David B. Haight, James E. Faust,

Neal A. Maxwell, Russell M. Nelson, Dal-

lin H. Oaks, M. Russell Ballard, Joseph B.

Wirthlin og Richard G. Scott.

De, der kan godkende dette, bedes vise

det. Nogen imod, samme tegn.

Det foreslås, at vi opretholder rådgiver-

ne i Det Første Præsidentskab og De Tolv

Apostle som profeter, seere og åbenba-

rere.

Alle, der kan godkende dette, bedes vi-

se det. Imod, hvis der er nogen, samme
tegn.

Det foreslås, at vi opretholder Kirkens

øvrige generalautoriteter, som de nu fun-

gerer, med følgende brødre som nye med-
lemmer af De Halvfjerds' Andet Kvorum:
Eduardo Ayala, LeGrand R. Curtis, Clin-

ton L. Cutler, Robert K. Dellenbach, Ha-
rold G. Hillam, Kenneth Johnson, Helve-

cio Martins, Lynn A. Mickeisen, J. Ballard

Washburn og Durrel A. Woolsey.

De, der kan godkende dette, bedes vise

det. Nogen imod, samme tegn.

Vi afløser med vor dybfølte tak bror Da-

vid M. Kennedy, der har tjent som Det

Første Præsidentskabs særlige repræsen-

tant siden 1974, og bror Blaine C. Tueller,

der har været hans assistent.

De, der ønsker at tilslutte sig os i dette

udtryk for påskønnelse, bedes vise det.

Søster Barbara W. Winder har modtaget

en kaldelse til at ledsage sin mand, Ri-

chard, i hans opgave som præsident for

missionen i Prag i Tjekkoslovakiet. Det er

derfor nødvendigt at afløse hende som
præsidentinde for Hjælpeforeningens

hovedbestyrelse. Vi afløser også hendes

rådgivere, Joy F. Evans og Joanne B. Do-

xey, og alle medlemmer af Hjælpeforenin-

gens hovedbestyrelse. Desuden afløser vi

søster Elaine L. Jack som andenrådgiver i

præsidentskabet for Unge Pigers hoved-

bestyrelse. Alle, som ønsker at give ud-

tryk for påskønnelse af disse søstre for de-

res fremragende virke kan gøre det ved at

løfte hånden.

Det foreslås, at vi opretholder søster

Elaine Lowe Jack som præsidentinde for

Hjælpeforeningens hovedbestyrelse med
Chieko N. Okazaki som førsterådgiver og

Aileen H. Clyde som andenrådgiver.

De, der kan godkende dette, bedes vise

det. Nogen imod samme tegn.

Det foreslås, at vi opretholder søster Ja-

nette C. Hales som andenrådgiver i præsi-

dentskabet for Unge Pigers hovedbesty-

relse.

Alle, der kan godkende dette, bedes vi-

se det. Nogen imod, samme tegn.

Det foreslås, at vi opretholder de øvrige

øverste ledere i Kirken, som de nu fun-

gerer.

De, der kan godkende dette, bedes vise

det. Nogen imod, samme tegn.

Præsident Benson, det ser ud til at af-

stemningen har været enstemmigt be-

kræftende.

Vi indbyder de nyligt kaldede medlem-
mer af De Halvfjerds' og af kvindernes

præsidentskaber til at indtage deres plad-

ser på forhøjningen.

Præsident Ezra Taft Benson hilser på ældste Boyd K.

præsident, Howard W. Hunter.

Packer fra De Tolvs Kvorum og kvorummets

JULI 1990

18



Rapport fra Kirkens
revisionskomité

Forelagt af Wilford G. Edling
Formand for Kirkens revisionskomité

Til Det Første Præsidentskab i Jesu Kristi Kirke af Sidste Dages Hellige

Med det formål at vurdere, hvor-

vidt den interne revision af ind-

tægter og udgifter af Kirkens og

dens underorganisationers midler er til-

strækkelig, har vi gennemgået Kirkens

principper for budgetlægning, regnskabs-

føring og revision samt Kirkens regnskab

for året, der ender den 31. december 1989,

samt måden, hvorpå midler modtages og

udgifter styres.

Anvendelse af Kirkens midler i året er

sket efter bemyndigelse af rådet til forvalt-

ning af tiende, der består af Det Første

Præsidentskab, De Tolvs Råd og Det Præ-

siderende Biskopråd, således som det er

foreskrevet i Herrens åbenbaring. Bevil-

lingskomiteen administrerer ved ugentli-

ge møder større udgifter i budgettet.

Regnskaberne for Kirkens midler føres

af Kirkens afdeling for finanser og opteg-

nelser, som benytter moderne regnskabs-

teknologi og -udstyr for at holde sig ajour

med Kirkens hastigt voksende og forskel-

ligartede aktiviteter.

Revisionsafdelingen, der består af en

stab af statsautoriserede revisorer og til-

svarende kvalificerede revisorer, er uaf-

hængig af alle andre afdelinger og foreta-

ger finansielle revisioner, revisioner af

driften samt revisioner af de computersy-

stemer, som Kirken anvender. Der foreta-

ges løbende revision af Kirkens afdelinger

og andre kirkekontrollerede organisatio-

ner, der er beskæftiget med verdensom-

fattende funktioner, bl.a. missioner, sko-

ler, administrative kontorer og afdelin-

gers aktiviteter.

Revisionen af lokale midler i ward og
stave udføres af stavsrevisorer. Procedu-

rerne for revisionen er fastsat af Kirkens

revisionsafdeling, og revisionsrapporter-

ne gennemgås ligeledes af denne afde-

ling.

Registrerede virksomheder, der ejes el-

ler kontrolleres af Kirken, hvis regnskaber

ikke føres af afdelingen for finanser og op-

tegnelser, revideres af Kirkens interne re-

visorer, uafhængige professionelle revisi-

onsfirmaer eller statslige kontrolin-

stanser.

På baggrund af vores gennemgang af

systemet for finansiel styring inden for

Kirken, samt stadige samtaler med perso-

nalet i afdelingen for finanser og optegnel-

ser og revisionsafdelingen, er det vores

mening, at budgetlægningen, regnskabs-

føringen og revisionen er tilstrækkelig for

Kirkens behov og formål, samt at alle Kir-

kens midler, modtaget og brugt i året, der

endte den 31. december 1989, i al væsent-

lighed er blevet kontrolleret og regnskabs-

ført i henhold til Kirkens retningslinier og
procedurer.

Afgivet af

KIRKENS REVISIONSKOMITÉ

Wilford G. Edling

David M. Kennedy
WarrenE. Pugh
Merrill J. Bateman

Ted E. Davis

Statistisk

rapport

1989

Forelagt af F. Michael Watson
Sekretær for Det Første Præsidentskab

Til orientering for Kirkens medlem-
mer har Det Første Præsidentskab

udsendt følgende statistiske rap-

portom Kirkens vækst og status pr. 31. de-

cember 1989. (Medlemstal indeholder

skøn baseret på de rapporter for 1989, der

var tilgængelige før konferencen).

Kirkeenheder

Antal stave 1739

Antal distrikter 432

Antal missioner 228

Antal ward 11536

Antal grene 5769

Antal nationer og territorier,

hvor der er organiseret ward
eller grene 128

(Disse tal viser en vækst på
32 stave og 747 ward og grene

i 1989).

Kirkens medlemstal

Samlet medlemstal ved
udgangen af 1989 7300000

Indskrevne børn døbt 75000

Nyomvendte døbt 318940

Missionærer

Fuldtidsmissionærer 39739

Fremtrædende medlemmer, som er

afgået ved døden siden april 1989

Ældste Theodore M. Burton, der var

emeritus generalautoritet; søster Lois A.

Kjar Brown, ældste Victor L. Browns
hustru, han er emeritus generalautoritet;

søster Marianne Clark Sharp, tidligere

rådgiver i Hjælpeforeningens præsi-

dentskab.
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Opfyld hele jorden

Ældste David B. Haight
De Tolv Apostles Kvorum

„Vi erklærer højtideligt, at Herren nu bereder jordens nationer

til at modtage den sandhed, som han ønsker de skal have.

"

gå fremad ... til den har gennemtrængt
hvert kontinent, besøgt hvert himmel-
strøg, gennemtrængt hvert land og lydt i

hvert eneste øre; til Guds hensigter er ud-

ført, og den store Jehova skal sige, at vær-

ket er fuldbragt" (History of the Church,

4:540).

I løbet af nogle få uger har vi været vidne

til nogle fantastiske ændringer i verden,

især i østbloklandene. Det er forandrin-

ger, som gudfrygtige mennesker tilskriver

den Almægtige, som tilvejebringer sit

storslåede formål at fylde jorden med
kundskabom Herren. Mure er faldet, por-

te er åbnet, og millioner af stemmer har

sunget frihedens sang! Vi fryder os ved
daggryet for en lysere dag.

Medierne har fået begivenhederne i

Østeuropa til at se ud som værende en
udelukkende politisk revolution, selv om
mange af de undertrykte har anerkendt

dem som en „religiøs renæssance" og
som guddommelig indgriben (USA Today,

16. marts 1990, s. 13A).

Et fremtrædende amerikansk blad har

skrevet en leder om årsagerne til denne
pludselige og dramatiske forandring. Det

var „en idé -
. . . demokrati - og dens

usædvanlige vellykkede anvendelse i

Amerika (og i andre dele af verden)."

Artiklen konkluderer: „Amerikas bi-

drag til verden vil fortsat være i ideernes

og idealernes sfære" („An American Visi-

on for the 1990s", Fortune, 26. marts 1990,

s. 14).

Befolkningerne i det østlige Europa er

langsomt, men effektivt blevet udsat for

sandhedens idealer og grundlæggende
rettigheder gennem budskaber via satel-

lit, radio, tryksager, ja selv programmer
og indspilninger af Mormon Tabernakel-

koret; kontakt fra mund til mund og fra

hjerte til hjerte samt de opmuntrende frø,

bestående afKristi lys, der er sivet ind i de-

res bevidsthed - et begreb her og et begreb

der - og da muligheden kom, slog de til-

lidsfuldt til.

Forandringen af de tidligere mægtige
menneskeskabte imperier, en forandring

der er foregået med hast og beslutsom-

Vi har lige haft det privilegium med
vore løftede hænder og dyb hen-

givenhed at opretholde Ezra Taft

Benson som Guds nulevende profet, hans

inspirerede rådgivere samt medlemmer-
ne afDe Tolv Apostles Kvorum som profe-

ter, seere og åbenbarere foruden de andre

generalautoriteter i Jesu Kristi Kirke af

Sidste Dages Hellige. Vi anerkender selv-

følgelig også de andre ændringer i hjælpe-

organisationerne. Vi har hørt den statisti-

ske rapport, som fortæller om Kirkens

fortsatte verdensomspændende vækst
med dens stabiliserende indflydelse, som
er en følge af inspirerede lærdomme og
retningslinier.

I en artikel for nylig kom en videnskabs-

mand, der ikke er sidste dages hellig, med
en ny og meget interessant gennemgang
af denne kirke og dens uforudsagte vækst
siden dens gengivelse for 160 år siden.

Han beskrev Kirkens vækst som et „mira-

kel" og en „usædvanlig sjælden begiven-

hed" (Rodney Stark, „The Rise of a New
World Faith", Review of Religions Research,

volume 26, nr. 1, september 1984, s. 18).

1 1842 kom profeten Joseph Smith, som
svar på en forespørgsel fra en redaktør af

en avis i Chicago, med den profetiske er-

klæring, at „Guds sandhed frimodigt vil

hed, har sluppet nye kilder af tro og håb

løs i hundreder af millioner af undertrykte

menneskers hjerter. Hvor der var fortviv-

lelse, brænder frihedens lys nu klart. Det

kunne kun ske så mirakuløst ved den Al-

mægtiges indgriben! „Skulle noget være

umuligt for Herren?" (1 Mos. 18:14).

Lige efter at israelitterne var gået over

Jordanfloden fra Moab ind i Kana'an, in-

struerede Joshua tolv mænd, en fra hver

stamme, om at tage en sten fraJordans tør-

re flodseng for at bygge et mindesmærke
for Israels børn til evig tid. Joshua sagde

omskrevet:

„Når jeres børn spørger om, hvad disse

sten betyder, skal I fortælle dem om den-

gang, da Israel krydsede Jordan på tør

grund. Fortæl dem, at Herren jeres Gud
udtørrede Jordans vand for jer, indtil I var

kommet over, ligesom han gjorde med
Det Røde Hav. Af denne grund vil alle på
jorden vide, hvor stor Herrens magt er, og

I vil til evig tid ære Herren jeres Gud" (se

Joshua 4:21-24).

Bibelen er fuld af formaninger om at hu-

ske Guds mægtige gerninger, når han har

grebet ind i historien til fordel for sit folk.

Vi er endog i dag vidner til hans mægtige

indgriben i verden.

Gud er vor Fader. Han er interesseret i

sine børns velfærd overalt. Men selv en

tålmodig og kærlig himmelsk Fader må
blive træt af at tolere ugudelighed, som
det ses, da „Herren (lod) svovl og ild reg-

ne over Sodoma og Gomorra ... fra him-

melen" (1 Mos. 19:24).

Julia Ward Howe følte sig tilskyndet til

at videregive sine dybe følelser for nød-

vendigheden af guddommelig vejledning

i kampen mellem staterne i USA. I løbet af

natten kom disse udtryksfulde ord til hen-

des sind, og hun skrev dem hurtigt ned:

Jeg har set Herrens kommende herlighed.

Han træder persekarret,

fyldt med vredens druer.

Han har udslynget det skæbnesvangre

glimt fra sit frygtelige, rappe sværd.

Hans sandhed marcherer frem.

Hans basun har lydt,

og den skal aldrig blæse retræte.

Han sigter menneskehjerter foran sin trone.

O min sjæl, vær hurtig til at svare ham,

mine fødder triumfere.

Vor Gud marcherer frem.

(„Battle Hymn of the Republic",

Hymns, 1985, nr. 60).

Præsident Joseph F. Smith har erklæret:

„Den Almægtige oprejste denne. . .na-

tion ved sin almægtige hånds kraft, for at

gøre det muligt i de sidste dage at oprette

Guds rige på jorden."

Præsident Smith fortsatte:

„Hans hånd har hvilet over denne na-
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tion, og det er hans hensigt og mening at

forøge den, gøre den herligere . . . således

at de, der holdes i slaveri, vil kunne nyde
den største frihed - også samvittighedsfri-

hed - som det er muligt for intelligente

mennesker at udøve her på jorden"

(Joseph F. Smith, Evangeliske lærdomme,

s. 343).

Den religiøse frihed, der blev oprettet i

Amerika, gjorde det muligt, at i Mormons
Bogs enkle og uvurderlige sandheder

kunne komme frem for at „overbevise jø-

der og ikke-jøder om, at Jesus er Kristus,

den evige Gud, som åbenbarer sig for alle

folk" (Forord til Mormons Bog). Denne
tekst skal komme til ikke-jøderne, således

at de kan „kende Guds beslutninger" og

omvende sig (Ether 2:11).

Det påhviler Kirkens medlemmer, som
har den religiøse friheds gave, at fortælle

om denne viden og dette vidnesbyrd til

verdens folk. Undervurdér ikke den væ-
sentlige indflydelse - politisk og socialt -

som det gengivne evangeliums principper

har for hele menneskeheden.

„Vor mission (er) at frelse mennesker,"

skrev Joseph F. Smith. „Vi har i alle (disse)

år arbejdet på at bibringe mennesker
kundskab om Jesu Kristi evangelium; på
at bringe dem til omvendelse, på at få dem
til at adlyde Guds lov ... at frelse menne-
skene fra vildfarelser ... at vende sig bort

fra det onde og lære at gøre godt" (Evange-

liske lærdomme, s. 60).

Muligheden for meningsfuldt at tjene

andre øges hastigt. For nogle af os findes

muligheden lige på den anden side af ga-

den, for andre er det på den anden side af

havet. Mange nationers skæbne afgøres

nu. Hver eneste generation er afgørende.

Vi er muligvis ikke ansvarlige for tidligere

generationer, men vi kan ikke undslippe

ansvaret for den nuværende. Det er udov-

er vores fatteevne at forestille sig de milli-

arder af sjæle, som er afhængige af, at vi -

på en eller anden måde - bringer dem det-

te storslåede budskab om evangeliet. Alle

mennesker vil selvfølgelig ikke modtage
det, men alle må have mulighed for at hø-

re og reagere, efter at de er blevet under-

vist ved Kristi And.
For mange år siden så ældste James E.

Talmage, da han gik ind i en forretning

med elektriske artikler, et imponerende
udbud af lamper, dørklokker og andre

elektriske artikler. Og da han „havde ud-

valgt en lampe, trykkede (han) på kontak-

ten for at afprøve . . . lyset; men se, der var

intet lys. Ekspedienten fortalte (ham), at

lamperne kun var udstillet, men ikke tilslut-

tet."

Ældste Talmage fortalte: „Jeg gik til dør-

klokkerne, men når jeg trykkede på en

knap, lyttede jeg forgæves efter et besva-

rende ringen. Og sådan var det med alt i

butikken - behageligt at se på, noget var

kunstnerisk, alt antydede anvendelighed,

men som det var udstillet, var det (kun)

dekorationer og intet andet, for intet var

tilsluttet."

Da ældste Talmage forlod butikken,

tænkte han: „Et brændende lys . . . er me-
re nyttig end den mest kunstfærdige ly-

sekrone uden elektricitet. " Såkom en pas-

sende parallel til ham til „skriftens be-

skrivelse af forstand og sjæle, der er for-

mørket og bedraget af det ydre, men blot-

tet for åndelighed: De har gudsfrygts skin,

menfornægter dens kraft (2 Tim. 3:5)" (Hand-

bookoftheRestoration, Independence, Mo.

:

Zion's Printing and Publishing Co., 1944,

s. 389-390).

For nogle år siden så jeg det højeste spir

i Reykjavik på Island, da vi landede i luft-

havnen. Vi fik at vide, at denne høje byg-

ning var en kirke, og efter at have hilst på
de hellige og besigtiget vores kirkebyg-

ning, som jeg skulle indvie, ville jeg gerne

besøge denne anden bygning med det

høje og statelige spir, som vi havde set fra

luften. På afstand var det meget impone-

rende. Men da vi nærmede os bygningen,

så vi, at fordøren var lavet af krydsfiner og
lukket med en hængelås. Et skilt viste os

hen til bagdøren. Vi opdagede, at denne
store kirkebygning med en så imponeren-

de forside og sit høje tårn kun var en skal.

Selv om den havde været under opførelse

i 40 år, var det vejrbidte stillads stadig op-

pe - en påmindelse om ambitiøse planer i

stor stil, men uden tro og forudseenhed til

færdiggørelsen.

Vi fortsætter med ældste Talmage. Han
sagde: „Mennesker kan . . . opføre kirker

- fra beskedne kapeller til statelige dom-
kirker - men (de er kun) kunstfærdige yd-

rer, hvis de ikke er tilsluttet den af guddom-
melig visdoms og myndigheds kilde gen-

nem (strømmen) i det hellige præstedøm-

me . . . (og) Helligåndens livgivende

kraft" (Handbook of the Restoration, s. 390).

Da vi senere mødtes i vores mindre,

men tilstrækkelige bygning i Reykjavik,

var det en trøst at vide, at det ikke kun var

en skal, men at den livgivende kraft og
Guds Ånd var til stede i den lille bygning.

Vi erklærer højtideligt, at Herren nu be-

reder jordens nationer til at modtage den
sandhed, som han ønsker de skal have.

Men for at man kan acceptere sandheden,

må man forberede sig ved at udøve tro på
Herren og Frelseren, Jesus Kristus. Sådan
en tro accepterer eksistensen af Gud vor

Fader, Jesu lærdomme om menneskers
forhold til deres medmennesker og lær-

dommene om Kristi slægtskab med Gud
som hans Søn. Når man engang har forbe-
redt sig på at modtage og acceptere sand-

heden, besegles den i ens hjerte ved Helli-

gåndens kraft, som bevidner sandhed.

Det påhviler så mennesket at indrette sit

liv efter sandhedens standarder. Det kan

nødvendiggøre store ændringer i livsstil

samt omvendelse fra begåede synder.

Herrens kraft er nærværende og åben-

bar. De virkeligt troende vil få usædvanli-

ge muligheder for at være til tjeneste. Jeg

er overbevist om, at de, som arbejder usel-

visk for andre, uden tanke på betaling, vil

blive styrket og fornyet fysisk og åndeligt.

Vi må selv vise det, vi må have ønsket og

findes værdige til at assistere Herren med
at opnå hans formål med mennesker på
jorden.

Jeg vidner om, at Jesu Kristi navn er det

eneste navn under himlen, hvorved men-
nesker kan blive frelst, og at alle menne-
sker, overalt, må nå til en erkendelse af

denne sandhed, hvis de skal modtage den

store og evige frelse, der er tilvejebragt af

en nådig og kærlig Fader.

Herren instruerede sin unge profet, Jo-

seph, i oktober 1831:

„Guds riges nøgler er overladt menne-
skene på jorden, og fra nu af skal evangeli-

et udgå til jordens ender, ligesom den

sten, der uden hænder blev revet løs af

bjerget, skal rulle frem, til den opfylder

hele jorden" (L&P 65:2).

Jeg bærer vidnesbyrd om, at vi bevidner

opfyldelsen af dette løfte, og at dette

værk, som den Almægtige Gud gav sin

Søn, at forkynde, at undervise i og til sidst

dømme, vil blive udført med evig kærlig-

hed. I vor Herre og Frelsers, Jesu Kristi

navn. Amen.
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Vælg i dag99
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Ældste Hans B. Ringger
De Halvfjerds' Første Kvorum

„Herren har lovet os, at hvis vi vælger hans vej, vil vi blive velsignet

udover vores fatteevne og på måder, der ikke kan måles.

"

motivation, tid eller mod til at bruge den.

På en eller anden måde er vi lammet af

manglende forståelse for, at sand lykke

kommer af at realisere vore planer, tro og
håb.

Jeg tror, at grundlaget og det lys, der

vejleder os i alle vore beslutninger er Jesu

Kristi evangelium og hans budskab til ver-

den. Kristi lærdomme må være en del af

vores ønske om at vælge det rette og af vo-

res ønske om at finde lykke. Kristi retfær-

dige liv må afspejles i vore handlinger.

Herren underviser ikke kun i kærlighed,

han er kærlighed. Han prædiker ikke kun
betydningen af tro, omvendelse, dåb og
Helligåndens gave, han lever derefter.

Hans liv afspejlede det evangelium, som
han prædikede. Der var og er fuldstændig

harmoni mellem Kristi tanker og hans
handlinger.

Jeg tror, at hvis vi ønsker at være virkeli-

ge kristne, må vore liv være baseret på
sande principper, og vore handlinger må
afspejle dette. Men jeg tror ikke, at vi kan
vælge og vrage mellem de principper, der

er mest bekvemme. I dag vil jeg gerne

nævne dem, der er sande for mig, og som
har hjulpet mig i mit forsøg på at følge den
kristne kurs.

Da en mand spurgte Kristus, hvad han
skulle gøre for at arve evigt liv, svarede

Kristus: „Du skal elske Herren din Gud
... og din næste som dig selv" (Luk.

10:27). Kærlighed er evangeliets kerne og
det lys, der vejleder os til at leve et Kristus-

lignende liv. Det lærer os ikke kun at se

opad, men også at se omkring os. Vores

hjerte, sjæl og sind må være viet til Herren

og til vore medmennesker; mænd, kvin-

der og børn. Hvad betyder det så? Det be-

tyder, at vi følger skriftens formaning:

„Hvis I elsker mig, så hold mine befalin-

ger!" (Joh. 14:15). Det betyder, at vi lever

efter det eksempel, som den gode samari-

taner, viste os, han, som var udenfordom-
me og undskyldninger, og derfor virkelig

elskede sin næste. Han gik den anden mil

og gav af det, han havde, på trods af alt.

Hans liv bestod af målbevidst tjeneste.

I modsætning hertil bemærkede apost-

Efter Kristi opstandelse prædikede

de tolv apostle evangeliet i Jerusa-

lem. Deres budskab rørte manges
hjerte, og efter at have båret vidnesbyrd

om opstandelsen blev de spurgt: „Brødre!

hvad skal vi gøre?" (Ap.G. 2:37).

Lige siden er netop dette spørgsmål ble-

vet stillet af mennesker over hele verden,

af mennesker som dig og mig. Dagligt

konfronteres vi af vore omgivelser med
beslutninger om vores fysiske, følelses-

mæssige og åndelige trivsel. Vore be-

slutninger baseres på vores forståelse af,

hvad der er godt og rigtigt for os, og vi for-

søger at undgå faldgruber og fejltagelser.

Vi håber på lykke og ønsker bekvemme-
lighed.

Dette håb og ønske om et lykkeligere og
mere meningsfuldt liv har fået mig til at

vurdere mine daglige beslutninger nøjere

.

Og aldrig mærker jeg behovet for et leden-

de princip mere, end når jeg står ved en
skillevej, for uden vejledning føler jeg mig
ude af stand til konsekvent at følge min
kurs.

Men ét er at kende vejen, noget andet at

følge den. Nogle af os kæmper sikkert

med at finde vejledende principper, en

slags grundvold at bygge på, og andre har

lagt den perfekte plan, men finder aldrig

len Jakob, at „en tvesindet mand ... er

ustadig på alle sine veje" (Jakobs Brev

1:8). En gammel schweizisk talemåde be-

skriver et sådant vægelsind med disse

ord:

Med en fod inde,

med en fod ude,

kan du ikke være inde,

kan du ikke være ude -

Ikke varm, ikke kold,

ikke firkantet, ikke rund.

Mere fattig end fattig

og altid bundet.

For en sådan mand

vil aldrig vide,

hvor han skal begynde,

eller hvor han skal hen.

Den kristne kurs kender ikke til kompromis.

Herren har lovet os, at hvis vi vælger

hans vej, vil vi blive velsignet udover vo-

res fatteevne og på måder, der ikke kan

måles.

Et kristent liv kræver beslutsomhed og

pligtopfyldenhed. Det er pligtopfylden-

hed, der er uden fanatisme, men fuld af

forståelse og kærlighed. Det er pligtopfyl-

denhed, der ikke kender til egoisme, men
alligevel kender vore personlige behov.

Det er pligtopfyldenhed, der omfatter he-

le menneskeheden, og alligevel har øjet

rettet alene mod Herren. Og det er pligt-

opfyldenhed, der bringer glæde, men
sjældent er uden vanskeligheder, skuffel-

ser og besvær.

Det er ikke altid let at træffe den rette be-

slutning, og nogle af os kæmper hele livet

med at finde den rette kurs. Husk, det er

ikke op til os at dømme dem, der er forvir-

rede eller ikke har styrke til at ændre sig.

Det, de behøver, er vores forståelse og

støtte.

Da Jesus kom til Judæas egne, sagde en

ung mand til ham: „Det har jeg holdt alt

sammen; hvad mangler jeg endnu?"
(Matt. 19:20). Det svar, Kristus kom med,

var enkelt, men stærkt: „Gå hen og sælg,

hvad du ejer, og giv det til de fattige, så vil

du have en skat i Himlene; og kom så og

følg mig!" (Matt. 19:21).

Kristus taler til os alle, ikke kun til den ri-

ge unge mand, som gik bedrøvet bort.

Han befaler os at give af vores velstand,

hvad det så end er. For nogle er det materi-

elle ejendele, for andre tid eller talent. For

dem blandt os, der har verdslig rigdom,

betyder det ikke, at vi ikke kan nyde de af

livets goder, som vi arbejder for. Men det

betyder, at vi anvender dem til at gøre

godt, og at vi deler dem med de trængen-

de. Det bør ligge os på hjerte at hjælpe de

trængende.

Men penge alene letter ikke vore med-

menneskers byrder, og mange af os lever
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Luftfotografier af konferencegæster på tempelpladsen.

i en tid og på et sted, hvor der ikke er meg-
et tilovers. Verden har behov for tid, og

om vi blot har en time tilovers, er vi velha-

vende. Det kræver tid at lytte og trøste,

det kræver tid at undervise og opmuntre,

og det kræver tid at føde og klæde. Vi har

alle gavn at kunne løfte hinandens byrder

og betyde noget for andre.

De trængende er overalt omkring os.

Imidlertid er vi for ofte blinde for disse be-

hov eller frygter de mennesker, hvis sel-

skab gør os utilpasse. Ja, vi beundrer men-
nesker og organisationer for de mangfol-

dige tjenestegerninger, de udfører; og ja,

vi fryder os over de enorme sociale forand-

ringer, mange lande har oplevet i de sidste

par måneder. Men vor beundring og inte-

resse er ikke nok. Mennesker hjemme og
udenlands har brug for vores hjælp. Lad
os beslutte os til at tjene nu, selv om det

betyder, at vi midlertidigt må forlade vore

hjems bekvemmelighed.

De fleste gange behøver vi end ikke at gå
så langt. I vore egne lokalsamfund er der

mennesker i alle aldre, som er hjemløse,

døden nær og ensomme. Vi kan ikke håbe

på en bedre verden, på mere fuldkomne
regeringer og samfund, hvis vi ikke er vil-

lige til at gøre vores del.

Vi er nødt til at se os omkring, og hvis vi

ikke kan se fattigdom, sygdom eller for-

tvivlelse i vores eget nabolag eller ward, så

må vi se lidt bedre efter. Og husk, vi må ik-

ke være bange for at gå ud over vore egne

sociale og kulturelle cirkler. Vi må fjerne

alle religiøse, racemæssige eller sociale

fordomme og udvide grænserne for vores

tjeneste. Tjeneste bør aldrig diskriminere

og er næsten aldrig let. Blandede Jesus ik-

ke sig med dem, der af de selvretfærdige

farisæere blev kaldt udskud? Og var disse

mennesker ikke dem, der behøvede ham
mest?

Jeg forstår, at denne verdens behov kan
overvælde os, og at livets uretfærdighe-

der og samfundets dårlige sider kan lam-

me os. Men jeg tror på, at ingen god sag er

forgæves, og hvis vi blot kan påvirke no-

gen, er verden et bedre sted. Vælg i dag,

hvordan I vil tjene, og vælg det med vis-

dom. Forbered jer på at være nyttige for

andre. Der er mange gode tjenestemulig-

heder både i og uden for Kirken. Der er be-

hov for frivillige, som giver af deres tid og

talenter til dem, der er mindre godt stil-

lede.

At elske og tage sig af andre er en beslut-

ning. Det er svaret på Herrens formaning:

„Kom følg mig." Det er det svar, som
apostlene gav dem, der spurgte: „Hvad
skal vi gøre?" At sige „jeg kan ikke" er en

beslutning til at sige nej. Det er en beslut-

ning, der vil berøve os selve den lykke, vi

søger efter. Og vigtigst er det en beslut-

ning imod et Kristuslignende liv.

Jeg bærer vidnesbyrd over for jer om, at

vi kun kan være i vor Guds tjeneste, hvis

vi er i vore medmenneskers tjeneste (se

Mosiah 2:17). Jeg håber, at vi alle har vis-

dom og udholdenhed til at beslutte i dag,

hvem vi ønsker aftjene. Og jeg beder til, at

vi sammen med profeten Josua vil beslut-

te: „Men jeg og mit hus, vi vil tjene HER-
REN!" (Jos. 24:15). I Jesu Kristi navn.

Amen.
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Nogle lektioner fra skriften

om ledelse

Ældste Spencer J. Condie
De Halvfjerds' Andet Kvorum

„ Omstændigheder forbliver ikke altid nødvendigvis de samme.

Ledere kan have afgørende betydning!"

føre ham derhen (se 1 Nephi 17-18). Når
forældre først har en vision af en søn
klædt i jakkesæt som missionær eller en
datter klædt i hvidt i templet, så indtager

familieaften, familiebøn og studium af

skriften deres rette plads i ethvert hjem.

Fra Moses og Nephi lærer vi, at en leder må
have en vision af det værk, der ligger forude.

Efter den store udvandring fra Egypten
til det forjættede land blev Israels børn i en

periode på over 300 år styret af dommere
(1429 f.Kr. - 1095 f.Kr.) Efter disse dom-

Saul blev efterfulgt af kong David, hvis

regeringsperiode på 40 år af mange anses

for den gyldne tid i Israels historie . Jerusa-

lem blev i sandhed kendt som Davids by,

men selv om han havde store evner som
leder, blev han fristet til at begå en meget

grov synd, som han derpå forøgede med
en endnu større synd. Fra kong Davids liv

lærer vi, at selv kongermå være forsigtige

.

Lederstillinger beskytter os ikke fuldstændig

overfor fristelse.

Efter Davids død kom hans søn Salomo

på tronen. I begyndelsen af sin regering

bad Salomo i dyb ydmyghed: „HERRE
min Gud ... jeg er ganske ung . . . Giv

derfor din tjener et lydhørt hjerte, så han

kan dømme dit folk." Og Gud gav ham
„et viist og forstandigt hjerte" (1 Kong.

3:7, 9, 12).

Rustet med Herrens Ånd blev Salomo

Guds redskab ved opførelsen af det helli-

ge tempel, som Israel havde set frem til og

bedt om i mange generationer. Med med
tiden tog Salomo mange hustruer uden
for Israel, „og hans hustruer drog hans

hjerte bort fra HERREN", og han gjorde,

„hvad der var ondt i HERRENS øjne"

(1 Kong. 11:3, 6). Fra Salomo kan vi lære,

at viden og visdom alene ikke kvalificerer men-

nesker til at lede. Måske sagde Jakob det

mere kom en række konger, hvoraf den bedst: „Det er godt at være lærd, når man
første var Saul, som blev salvet af profeten lytter til Guds råd" (2 Nephi 9:29).

Samuel (se 1 Sam. 8-10). I årtier nød Saul Efter Salomos 40-årige regeringstid

folkets smiger og støtte. Men så forbigik drog hans søn Rehabeam til Sikem for at

han i sit hjertes stolthed Herrens profets blive hyldet som konge. Han søgte de

råd. På dette tidspunkt mindede Samuel gamles råd om, hvordan han skulle rege-

Jeg
ønsker at bringe en varm velkomst

til de nye medlemmer af Kirken, som
„ikke længere (er) fremmede og ud-

lændinge, men . . de helliges medbor- og lydig

gere og Guds husfæller" (Ef. 2:19).

Eftersom mange af jer, nyligt døbte

medlemmer, snart vil blive kaldet til at tje-

ne som ledere på forskellige tidspunkter i

forskellige kirkekaldelser, vil jeg gerne ge-

ngive nogle korte lektier om ledelse fra

skriften.

I Den Kostelige Perle lærer vi, at da Mo-
ses blev kaldet til at blive Guds profet,

blev han ført op på en bjergtop, hvor han

så et panoramisk billede af alle Guds vi-

dunderlige skabninger. Jehova gav ham et

syn om hans umiddelbare mål, som var at

„udfri mit folk ... fra trældom" (Moses

1:36). Derefter forklarede Herren sit lang-

sigtede mål: „Dette er min gerning og her-

lighed - at tilvejebringe udødelighed og

evigt liv for mennesket" (Moses 1:39).

I Mormons Bog læser vi om den unge
profet Nephi, som også så et syn på et

bjerg (se 1 Nephi 11:1). Da han først havde

skuet det forjættede land, kunne han ikke

overtales til ikke at bygge et skib, der ville

ham om dengang, hvor han i sine egne

øjne var lidt værd (se 1 Sam. 15:17) og lær-

teham denne udødelige lektie: „At adlyde

er mere værd end slagtoffer" (vers 22) . Fra

Sauls liv lærer vi, at en leder må være ydmyg

re. „De svarede: ,Hvis du i dag vil være

dette folk til tjeneste, være dem til behag,

svare dem vel og give dem gode ord, så

vil de blive dine tjenere for bestandig!'"

(1 Kong. 12:7). Frelseren gav sine disciple

et lignende råd, da han belærte dem:

Jerold Ottley dirigerer Tabernakelkoret. Det Tørste Præsidentskab og medlemmer

af De Tolvs Kvorum ses i forgrunden.
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„Hvis nogen vil være den første, han skal

være den sidste af alle og alles tjener"

(Mark. 9:35). I Guds rige er det sådan, at at

lede er at tjene.

Men Rehabeam afviste dette råd, som
krævede, at han ydmygede sig og tjente

andre. I stedet valgte han at regere over Is-

rael med hård hånd, hvilket medførte en

deling af Israel i det nordlige og det sydli-

ge rige, henholdsvis Israel og Juda (se

1 Kong. 12:20).

I de næste 220 år tilsidesatte folket stort

set deres hellige pagter, og de vandrede

dermed ad verdens veje. Så begyndte en

ung mand ved navn Ezekias at regere i Ju-

da. „Han gjorde, hvad der var ret i HER-
RENS øjne" og „til HERREN, Israels

Gud, satte han sin lid" (2 Kong. 18:3, 5).

Ezekias samlede den tids præstedøm-
mebærere og sagde: „Hør mig levitter!

Helliger nu eder selv og helliger HER-
RENS, eders fædres Guds, hus og få det

urene ud af helligdommen" (2 Krøn.

29:5). „Vær ikke som eders fædre og brød-

re, der var troløse mod HERREN, deres

fædres Gud . . . men ræk HERREN hån-

den ... og tjen HERREN eders Gud"
(2 Krøn. 30:7-8).

Som svar på denne sikre leder, der blev

støttet af profeten Esajas, „bønhørte

(HERREN) Ezekias og lod folket uskadt"

(2 Krøn. 30:20), og „de tog sig samvittig-

hedsfuldt af det hellige" (2 Krøn. 31:18).

Fra kong Ezekias, som fra kong Benja-

min (se Mosiah 2-5), kan vi lære en meget
positiv lektie om ledelse: Omstændighe-
der forbliver ikke altid nødvendigvis de

samme. Ledere kan have afgørende betyd-

ning! Tro på Herren og storeforventninger kan

tilvejebringe en storforandring i hjertet hos et

helt folk.

Ezra var en af de store lærere og profet-

ledere i Israel. Han „havde vendt sit hjerte

til at granske iHERRENS lov og handle ef-

ter den og undervise Israel i lov og ret"

(Ezra 7:10). Som hellige i de sidste dage er

vi taknemmelige for en nutidig Ezra, ja,

vores elskede profet, Ezra Taft Benson,

der ligesom Ezra i gamle dage har forbe-

redt sig på at modtage Herrens ord og er

parat til at gøre Herrens vilje. Jeg bærer
mit vidnesbyrd for jer om, at der er en le-

vende profet i Israel i dag.

En anden stor leder, som hele tiden søg-

te Herrens vilje, var profeten Joseph

Smith. Selve hans liv er et eksempel på
Paulus' formaning om at efterleve evan-

geliet, som vi prædiker. En af de stærke si-

der hos profeten var hans evne til at deleg-

ere og udvikle lederevner hos dem, der

omgav ham. Den ekspedition, der hed Zi-

ons Lejr, er kun ét eksempel på Josephs le-

derskab, der var grundlagt på princippet

„Kom så og følg mig" (se Luk. 18:22). Ved
afslutningen af Zions Lejr gav profeten

Fra venstre: Præsident Thomas S. Monson og præsident Ezra Taft Benson sammen
med ældsterne Neal A, Maxwell og Russell M. Nelson fra De Tolvs Kvorum.

det nyligt organiserede højråd detaljerede

instruktioner om deres kaldelser, og der-

på fortalte han dem: „Hvis jeg skulle tages

væk nu, (har) jeg udført det store værk,

som Herren (har) lagt foran mig" (History

ofthe Church, 2:124). Længe før sit marty-

rium uddannede profeten Joseph flittigt

dem, som fortsat skulle lede riget, efter

han var væk. Her er en anden vigtig lektie

om ledelse: Ledere har pligt til at forberede

andre til at indtage deres plads på et tid-

spunkt i fremtiden. Brødre og søstre, kir-

kegårdene er fyldt med ledere, som men-
te, at de var uundværlige.

Blandt de mest retfærdige og effektive

ledere, som nogensinde har gået på jor-

den, var Enok, som ihærdigt søgte at frel-

se hver eneste sjæl.

„Og Herren kaldte sit folk ZION, fordi

de var af ét hjerte og ét sind og levede i ret-

færdighed . . .

og se, Zion blev efter en tids forløb opta-

get til himmelen" (Moses 7:18, 21).

Læg mærke til omtalen af „en tids for-

løb". En stor leder må have store forvent-

ninger, afbalanceret med tålmodighed. I

L&P 107 lærer vi, at Enok „var 430 år gam-

mel, da han blev optaget" (v. 49). Brødre

og søstre, jeg siger kun dette: Fuldkommen-

hed tager meget, meget lang tid. Men vi bliver

stadig befalet at blive fuldkomne, som vor

Fader i Himlen er fuldkommen (se Matt.

5:48; 3 Nephi 12:48).

Fra de mest eksemplariske af alle, nem-
lig Frelseren, Jesus Kristus, lærer vi måske
den vigtigste af alle lektier. Da Frelseren

led allermest i Getsemane Have, bad han
om, at han måtte slippe for den bitre kalk,

men tilføjede i hjertets sagtmodighed og

ydmyghed: „Dog ske ikke min vilje, men
dinl" (Luk. 22:42; fremhævelse tilføjet).

En leder i Herrens rige må være sagtmodig og

ydmyg af hjertet (se Alma 37:34).

Må vi alle engagere os i Herrens værk,

udføre hans værk på hans måde „gennem
overbevisning, langmodighed, mildhed,

sagtmodighed og uskrømtet kærlighed;

gennem venlighed og sand kundskab

Irettesæt skarpt, når den Helligånd

driver dertil, og udvis derefter større kær-

lighed" (L&P 121:41-43).

Det beder jeg om i Jesu Kristi navn.

Amen.
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Opstandelsen

Ældste F. Melvin Hammond
De Halvfjerds' Andet Kvorum

„På grund afham, vor Frelser, ja, Jesus Kristus, den levende Guds Søn,

vil vi, hver eneste af os, leve igen - befriet fra dødens evige lænker.

"

bekymring for min utilpashed sagde:

„Det er i orden, far; jeg forstår dig." Og så

gik hun i gang med at demonstrere sin nye
viden om evangeliet. Hun lå på gulvet, li-

ge og ubevægelig, med armene strakt ud,

hvorpå hun langsomt rejste sig og sagde:

„Det er enkelt, man synker bare opad."

Jeg ønsker at tale til jer om vor Frelsers,

Jesu Kristi opstandelse, fordi vi påskesøn-

dag fejrer hans opstandelse fra de døde,

og vi hør alle kende den vidunderlige be-

retning om denne usædvanlige begiv-

enhed.

Det var tidligt søndag morgen. Mørket
hvilede stadig over den hellige by, Jerusa-

lem. Maria Magdalene kom ind i haven og
nærmede sig graven, hvor Jesus fra Naza-

ret for nylig var blevet lagt.

Hængende på et kors havde den ydmy-
ge Kristus kun to dage før opgivet ånden,

ine elskede brødre og søstre, det og livet på jorden var afsluttet for Guds
glæder mig, at jeg i dag over for Enbårne Søn i kødet.

Josef fra Arimatæa, som var medlem af

det jødiske råd og en hengiven Jesu disci-

pel, var gået til den romerske landshøv-

ding, Pontius Pilatus, og havde bedt om,
at han kunne få lov til at fjerne Jesu legeme

M.jer kan give udtryk for den oprig-

tige kærlighed, der findes hos Kirkens

medlemmer i det nordlige Sydamerika og

hos jeres dejlige missionærsønner og -døt-

re, unge og gamle, som hele tiden siger til

mig: „Ældste Hammond, når du servores

kære profet, så fortæl ham, at vi elsker

ham. Og når du taler ved en af Kirkens ge-

neralkonferencer, så fortæl de hellige, at

vores kærlighed til Frelseren er fast for-

ankretmed deres. " De er alle så vidunder-

lige, og jeg er glad for at opfylde deres

kærlige ønske.

Ved denne lejlighed vil jeg især tale til de

unge i hele verden. Jeg tror på en måde, at

de har en særlig evne til at forstå væsentli-

ge ting. Lad mig illustrere det med denne
lille beretning.

For mange år siden sad vi som en familie

ved vor ugentlige familieaften og talte om
opstandelsens princip. Da jeg forsøgte

med enkle ord at forklare, hvad det inde-

bar, lagde jeg mærke til at vore små børn

så på mig med et undrende udtryk i deres

små ansigter. Undskyldende mumlede
jeg noget om, at det var meget svært at for-

stå sådan noget. Hvorpå Lezlee, vores da-

værende 5-årige, med et kærligt udtryk af

fra korset. Tilladelsen blev givet. Legemet
blev taget af korset, og Josef forberedte det

forsigtigt til begravelse efter jødernes skik

med hjælp fra Nikodemus, der på et tidli-

gere tidspunkt var kommet en nat for at

stille spørgsmål til Jesus. Disse gode og
kærlige mænd lagde den afdødes legeme i

en nyligt udhugget grav, der tilhørte Jo-

sef. Så blev en stor sten rullet for indgan-

gen, og et romersk segl blev anbragt på
den, „for at ikke hans disciple skalkomme
og stjæle ham og sige til folket: ,Han er op-

stået fra de døde' " (Matt. 27:64).

Nu nærmede Maria Magdalene sig gra-

ven, men til hendes store forbavselse var

den store sten rullet til side. Hendes elske-

de Jesu legeme var væk. Hurtigt løb hun
for at fortælle apostlene om denne nye tra-

gedie, oghun sagde: „De har taget Herren

bort fra graven, og vi ved ikke, hvor de har

lagt ham" (Joh. 20:2).

Peter, den øverste apostel, og Johannes,

den elskede apostel, skyndte sig til gra-

ven. Marias beretning blev bekræftet.

Graven var virkelig tom, bortset fra lin-

klæderne, som var blevet brugt til at svøbe

legemet i. Bedrøvede gik de to apostle

hjem igen.

„Men Maria, " som havde fulgt efter Pe-

ter og Johannes tilbage til haven, „stod

udenfor ved graven og græd. Som hun nu
stod og græd, kiggede hun ind i graven"

(v. 11). To engle i hvide klæder sad inde i

graven. De så hendes sorg og spurgte:

„Kvinde! hvorfor græder du?" Med sorg

svarede hun dem: „Fordi de har taget min
Herre bort, og jeg ved ikke, hvor de har

lagt ham" (v. 13).

Stadig grædende vender Maria sig væk
fra graven, og gennem sine tårevåde øjne

bemærker hun nogen, der står i nærhe-

den. Personen talte til hende: „Kvinde!

Det netop opretholdte medlem af De Halvfjerds, ældste Helvecio Martins, hilser på en af sine tidligere

missionærer. Da ældste Martins blev kaldet, var han præsident for Fortaleza-missionen i Brasilien.
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hvorfor græder du? hvem leder du efter?"

Hun tænker, at det måske var haveman-
den, der talte til hende, og hun svarer:

„Herre, hvis det er dig, som har båret ham
bort, så sig mig, hvor du har lagt ham, så

vil jeg hente ham" (v. 15).

Med en stemme farvet af ren kærlighed

og den blideste ømhed sagde han kun et

ord: „Maria!" Der var ingen tvivl om
stemmen; det var Jesus Kristus. Bevæget
ud over enhver fatteevne kunne denne

gode kvinde kun sige: „Rabbuni", der be-

tyder mester.

Der stod han - levende! Oprejst fra de

døde! Skulle aldrig mere dø! Hans fuld-

komne legeme for evigt forenet med ån-

den. Den evige Kristus!

Til ære for blide, kærlige kvinder overalt

valgte vor Forløser en kvinde, Maria Mag-
dalene, som det første jordiske vidne til

hans opstandelse fra de døde.

Når vi tænker over de begivenheder,

der førte til Jesu Kristi død, har vi en ten-

dens til at sørge over de forfærdelige lidel-

ser, som han gennemgik i ugudelige

mænds hænder - den rædselsfulde søn-

derflængelse ved piskning, de grufulde

nagler i hans hænder og fødder, den lang-

varige pine på korset og til sidst hans blide

hjerte knust for alle menneskers synder.

Men stop! Han er ikke død! Han er op-

standen! Han er førstegrøden af opstan-

delsen. Uden ham ville livet for alle men-
nesker ende ved døden. Alle ville blive

overladt til graven, deres legemer formul-

de i støvet for evigt. Men på grund af ham,

vor Frelser, ja, Jesus Kristus, den levende

Guds Søn, vil vi, hver eneste af os, leve

igen - befriet fra dødens evige lænker.

Til jer gode forældre, som har lagt en

kær søns eller yndig datters legeme i gra-

ven, eller til alle, som har mistet en mor el-

ler far, ægtemand eller hustru, til dødens

ubarmhjertige hånd, siger jeg: Hav håb.

For hvis vi selv er trofaste til enden, vil vi

ikke have mistet dem et øjeblik. Og så, oh
hvor dejlig bliver den glædelige genfore-

ning, for Herrens kærlige nåde vil bringe

dem triumferende frem fra graven.

Og så, mine vidunderlige unge menne-
sker alle vegne, når vi skal fejre påske, vil

I huske beretningen om Jesus, der kom ud
af graven, som et fuldkomment og herlig-

gjort væsen? Vil I huske, at han gjorde det

muligt for os alle en dag at opstå og kom-
me tilbage og leve sammen med ham i

Guds celestiale rige i al evighed? Hvis I

husker det, vil I forstå hans kærlighed til

os alle, og jeres kærlighed til ham vil altid

blive større og større.

Dette er mit ydmyge vidnesbyrd om
Herren Jesu Kristi herlige opstandelse,

som jeg proklamerer for jer sammen med
min dybe kærlighed tilham og hver enkelt

af jer. I Jesu Kristi navn. Amen. D

Personlig retskaffenhed

Ældste Joseph B. Wirthlin
De Tolv Apostles Kvorum

„Belønningerne ved retskaffenhed kan ikke måles. En af dem er

imidlertid den ubeskrivelige indre fred og afklarethed, der kommer

af at vide, at vi gør det rette; en anden er at man ikke føler den skyld

og uro, der ledsager synd.

"

I
en åbenbaring har Herren sagt: „Salig

er min tjener Hyrum Smith, thi jeg,

Herren, elsker ham for hans hjertes

oprigtigheds skyld, og fordi han elsker

det, der er ret for mig" (L&P 124:15). Per-

sonligt kender jeg ingen større ros, noget

menneske kunne få.

Jeg har følt mig tilskyndet til i dag at tale

om behovet for retskaffenhed - god gam-
meldags, personlig og praktisk retskaffen-

hed. For mig betyder retskaffenhed altid

at gøre det rette og det gode, uanset de

øjeblikkelige konsekvenser. Det vil sige at

vi er retskafne helt nede fra bunden af vo-

res sjæl, ikke kun i vore handlinger, men
hvad der er endnu vigtigere også i vore

tanker og i vortes hjerte . Personlig retskaf-

fenhed indebærer en sådan grad af pålide-

lighed og ubestikkelighed, at vi er ude af

stand til at misbruge tillid eller bryde

pagter.

Vi har alle i os evnen til at vide, hvad der

er ret og godt. Profeten Mormon sagde til

„Kristi fredsommelige tilhængere" (Mo-

roni 7:3):

„Jer er det givet at dømme, så I kan skel-

ne det gode fra det onde; og måden, hvor-

på man bør dømme er så klar, at I kan ken-

de den med fuldkommen kundskab, lige-

som I skelner dagens lys fra nattens

mørke.

Thi se, Kristi ånd gives alle mennesker,

for at de kan kende godt og ondt; derfor

viser jeg jer, hvorledes I bør dømme. Thi

alt, hvad der indbyder til at gøre godt og

tilskynder til at tro på Kristus, kommer
gennem Kristi gave og kraft; derfor kan I

vide med fuldkommen sikkerhed, at det

er af Gud.
Men I kan vide med fuldkommen sik-

kerhed, at det, der overtaler mennesket til

at gøre ondt og til ikke at tro på Kristus, til

at fornægte ham og ikke tjene Gud, kom-
mer fra djævelen; thi på denne måde vir-

ker djævelen; han tilskynder ingen til at

gøre godt, nej, ikke een, ej heller gør hans

engle, ej heller gør de, som underkaster

sig ham" (Moroni 7:15-17).

Når vi har modtaget Kristi ånd til at ken-

de godt fra ondt, bør vi altid vælge det go-

de. Vi behøver ikke at blive vildledt, selv

om svindel, bedrag, svig og tvetydighed

ofte virker acceptabelt i vores verden. At

lyve, stjæle og snyde er almindeligt. Ret-

skaffenhed, en fastholdelse af de højeste

moralske og etiske standarder, er afgøren-

de for en virkelig sidste dages hellig.

Ligesom Job er vi nødt til at sige: „Til jeg

udånder, opgiver jeg ikke min uskyld"

(Job 27:5). Selv om han havde mistet næ-

sten alt, hvad han værdsatte - sin familie,

sine venner, sit helbred, sin velstand -

nægtede han at opgive sin retskaffenhed.

I skarp kontrast hertil bytter mange i dag

deres retskaffenhed bort for en meget lille

pris. En butikstyv, der tager et stykke cho-

kolade, lidt makeup eller et smykke, byt-

ter uvurderlig retskaffenhed for et beske-

dent udbytte. En person, der forfalsker en

selvangivelse ved ikke at opgive en ind-

komst eller ved at kræve uretmæssige fra-

drag, kompromitterer værdsat retskaffen-

hed for et ringe beløb i ikke-indbetalt ind-

komstskat. Den, der undgår at betale reg-
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ninger til tiden for modtagne varer eller

tjenester bytter skattet retskaffenhed for

en formodet midlertidig fordel. Mænd el-

ler hustruer, der er utro over for deres æg-
tefælle, bytter deres højt priste retskaffen-

hed for et flygtigt øjebliks munterhed.

Retskaffenhed er så kostbart, at der ikke

kan fastsættes en pris; den er uvurderlig.

Josef, Jakobs søn, var et eksempel på ret-

skaffenhed. Mange af jer er uden tvivl ble-

vet mindet om ham for nylig i en søndags-

skoleklasse. Josefs retskaffenhed anbrag-

te ham blandt de største af vor himmelske
Faders sønner. Han gjorde det rette og det

gode; han var pålidelig og ubestikkelig,

udviste selvdisciplin, så han aldrig mis-

brugte en tillid.

På grund af sin retskaffenhed var Josef

begunstiget og velsignet af Herren under

alle forhold . Hans liv er et bevis på, at „ alle

ting samvirker til gode for dem, som el-

sker Gud" (Rom. 8:28). Hans eksempel er

særlig relevant for os, fordi de fleste med-
lemmer af Kirken nedstammer fra hans

lænder.

Hans far, Jakob, elskede Josef fra hans

ungdom. Herren åbenbarede kommende
begivenheder for Josef i drømme. Men
hans brødre hadede ham. De planlagde at

berøve ham livet og solgte ham så som sla-

ve. Da Josef blev ført fangen til Egypten,

var Herren med ham der. Josef blev sat

over Potifars hus. Potifar var komman-
dant over Faraos livvagt. Da Potifars hu-

stru tilbød sig til Josef, nægtede han og
flygtede fra hendes upassende tilnærmel-

ser på grund af sin personlige retskaffen-

hed, og fordi han ikke ville misbruge Poti-

fars tillid.

Dette afslag og de beskyldninger, det

medførte, gjorde, at Josef blev fængslet.

Igen var Herren med ham. Josef fik opsyn
med fængslet. Herren gjorde ham i stand

til at tyde drømmene for Faraos mund-
skænk og Faraos bager. Senere tydede Jo-

sef Faraos drømme om syv fede og syv

magre køer og om syv gode og syv golde

aks. Som følge heraf blev Josef sat over he-

le Egypten, kun overgået af Farao. Josef le-

dede opbevaringen af mad i årene med
overskud og uddelingen af mad i årene

med hungersnød.

Under hungersnøden kom Josefs brød-

re, som 22 år tidligere havde solgt ham
som slave, til Egypten for at købe mad. De
genkendte ikke Josef og bøjede sig forham
på grund af hans høje embede.

I en dejlig og rørende situation gav Josef

sig til kende for sine brødre og tilgav dem.

Jeg formoder, at han kunne have gen-

gældt dem deres dårlige behandling af

ham ved at gøre dem til slaver, fængsle

dem eller tilmed få dem henrettet. Men
han gjorde det rette og det gode. Han
sagde:

„Jeg er eders broder Josef, som I solgte

til Ægypten;
men I skal ikke græmme eder eller være

forknytte, fordi I solgte mig herhen . . .

derfor sendte Gud mig forud for eder,

for at I kan få efterkommere ... og for at

mange hos eder kan reddes og holdes

i live. Og nu, ikke I, men Gud har sendt

mig hid" (1 Mos. 45:4-5, 7-8).

Gennem Josef bevarede Herren Israels

børn og sørgede for et sted i Egypten, hvor

de kunne trives.

Denne beretning er velkendt, men jeg

opfordrer jer til at læse den igen, idet I

koncentrerer jeres opmærksomhed om
Josefs retskaffenhed og de velsignelser,

den bragte ham. Han blev sønnen med
fødselsretten i Israels hus og modtog et ar-

veland på det amerikanske fastland (se

Ether 13:8). Herren tillod ham at profetere

om Moses, som ville udfri Israels børn fra

Egypten (se Joseph Smiths oversættelse af

1 Mos. 50:27-29) og om Joseph Smith, pro-

feten for gengivelsen af evangeliet i de sid-

ste dage (se Joseph Smiths oversættelse af

1 Mos. 50:30-33; 2 Nephi 3:6-21).

Et mere nutidigt eksempel på et retskaf-

fent liv er George Washington, De Forene-

de Staters første præsident. Hans retskaf-

fenhed og karakter i højere grad end hans

fremragende intelligens gjorde, at han af

sine landsmænd blev valgt som deres le-

der. Han elskede freden og roen på sin

ejendom Mount Vernon, men adlød, da

pligten kaldte ham til det offentlige livs

uro. Han nægtede enhver godtgørelse og

forventede kun, at regeringen betalte for

udgifterne, som han førte nøje regnskab

med. Han gav 45 år af sit liv i sit lands tje-

neste (se David O. McKay, Secrets ofa Hap-

py Life, Salt Lake City: Bookcraft, 1967,

s . 142-144) . Da jeg for to uger siden besøg-

te staven i Mount Vernon, kunne jeg mær-
ke ånden fra George Washington der var

sit lands fader. Denne store mands ædle

gerninger løb gennem mine tanker.

Profeten Joseph Smith er et andet stort

eksempel på retskaffenhed. Han vaklede

ikke, da han skulle følge Herrens ordrer,

selv når han var i livsfare . Han „undgik ik-

ke livet og forsøgte heller ikke at undgå
dets oplevelser . . .

Han marcherede, byggede, savede, fæl-

dede, pløjede og plantede sammen med
alle andre. Han muskuløse legeme skyld-

tes fysisk anvendelse. Hans forstand var

,et ideal' af utrættelig søgen" (Leon R.

Hartshorn, Joseph Smith: Prophet ofthe Re-

storation, Salt Lake City: Deseret Book
Co., 1970, s. 67). „Hans storhed lå ikke

alene i at profetere, . . . tale eller skrive,

men i det, han var" (Ib., s. 38).

Præsident Ezra Taft Benson, vores pro-

fet, seer og åbenbarer, er et eksempel på
enestående retskaffenhed. Den opgave,

han fik af Det Første Præsidentskab, at let-

te de helliges lidelser i Europa efter 2. ver-

denskrig, er et eksempel på hans ædle ka-

rakter.

„Et menneskes virkelige storhed er ikke

det, han siger, han er, ej heller det, andre

siger, han er; (men) det, han virkelig er."
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Vores retskaffenhed afgør, hvad vi virke-

lig er.

Herren forventer, at vi lever retskaffent

og er lydige over for hans bud. Han sagde:

„Hvorfor kalder I mig ,Herre, Herre!' når

I ikke gør, hvad jeg siger?" (Luk. 6:46).

Ved en anden lejlighed sagde han: „Ikke

enhver, der siger til mig: ,Herre, Herre!'

skal komme ind i Himmeriget, men den,

der gør min himmelske Faders vilje"

(Matt. 7:21).

At lyve lidt, snyde lidt og drage lidt uret-

færdig fordel er ikke acceptabelt for Her-

ren (se 2 Nephi 28:8). Skrifterne advarer

os om, at det er Satans måder til „omhyg-
geligt" at lede os „ned til (ødelæggelse)"

(v-21).

Til de hellige ved genoprettelsen sagde

Frelseren: „Thi den, hvem meget er givet,

af ham skal man kræve meget" (L&P
82:3). Kirkens medlemmer har virkelig få-

et meget: Jesu Kristi evangelium. Den vel-

signelse medfører en risiko. Vi er blevet

advaret: „Altså når man ved, hvad der er

det rigtige, og ikke gør det, er man skyldig

i synd" (Jakobs Brev 4:17).

Verden behøver desperat retskafne

mænd og kvinder. Næsten hver dag hører

vi om svindel, misbrug af midler, falsk re-

klame eller andre metoder, der har til hen-

sigt at opnå gevinst ved snyd eller bedrag.

Herren hader sådanne metoder. Et ord-

sprog siger: „Falske vægtskåle er HER-
REN en gru, fuldvægtigt lod er efter hans

sind" (Ordsp. 11:1). Herren har befalet:

„Om du låner . . . skal du give det lånte til-

bage" (L&P 136:25). Han befalede de gam-
le israelitter:

„Imå ikke stjæle, I må ikke lyve, I må ik-

ke bedrage hverandre . . .

Du må intet aftvinge din næste, du må
intet røve . . .

Når I holder rettergang, må I ikke øve

uret ved længdemål, vægt eller rummål;
vægtskåle, der vejer rigtigt, lodder, der

holdervægt . . . skallhave" (3 Mos. 19:11,

13, 35-36).

Herren befalede israelitterne at være
mere end ærlige. Hvis de fandt en vildfa-

ren okse, skulle de søge efter ejeren, så de

kunne give dyret tilbage. Vore hensigter

og handlinger må i dag være lige så rene

og sunde for Herren. Vi må være ærlige

over for leverandører, kunder og ansatte;

tilbagebetale forpligtelser og overholde af-

taler; og aldrig bedrage ved ikke at give al-

le oplysninger om en investering eller et

forretningsforetagende. Hvis vore egoi-

stiske „hjerter er de verdslige ting hengiv-

ne" (L&P 121:35), kan vi let miste vores

retskaffenhed. Vi må huske, at „vi tror, at

vi må være ærlige, sandfærdige, kyske,

velgørende og dydige og gøre godt mod
alle" (Trosartiklerne 1:13).

Ældste Neal A. Maxwell har sagt: „Oh,

hvor vi ønsker mere ærlighed og mindre

fordærv, mere godhed i stedet for så me-
get udspekulerethed og mere visdom i

stedet for hæmningsløs brilleren."

Vi må være ærlige over for Herren, når

vi betaler vores tiende. Trofaste hellige har

lært, at han åbner „himmelens sluser og

udøser velsignelser ... i overmål" (Mal.

3:10). Betaling af tiende er mindre et

spørgsmålom penge end et spørgsmål om
tro. Lad os tilbagegive en tiendedel af vo-

res indkomst til Herren (se L&P 119:4) og

aldrig være skyldig i at bedrage Gud ved
ikke at betale vores tiende . Dertil bør vi og-

så huske de trængende og bidrage med et

gavmildt fasteoffer, som hjælp til dem.
Vi viser vores retskaffenhed ved at be-

kymre os om andre og ved at tjene dem.
Lad mig omtale et tilfælde, hvor familie-

medlemmer, en Kristuslignende biskop,

hjemmelærere, besøgslærerinder og med-
lemmer af wardet levede således.

En ung mor med otte børn blev skilt fra

sin mand. Det ældste barn var 12, det yng-

ste knap et år, og en datter sad i kørestol.

Denne mor flyttede til et ward, der var i

nærheden afhendes familie og venner. Da
hun var enlig og fraskilt, frygtede hun, at

hun ville blive ignoreret og undgået. Men
wardets medlemmer strømmede til, da

hun flyttede ind, for at byde hende vel-

kommen, bringe mad og tilbyde hjælp.

Hun havde knap tid til at dirigere dem,
der tømte flyttevognen.

Da hun var kommet i orden, modtog
hun og hendes familie utallige udtryk for

tjeneste og kærlighed. Hendes hjemme-

lærere reparerede hendes elektriske appa-

rater og andre ting i hjemmet. Hendes be-

søgslærerinder holdt sig i meget god kon-

takt med hende og sikrede sig, at hun al-

drig måtte gå alene til en aktivitet i Kirken.

Ved juletid fandt hun penge efterladt ano-

nymt på hendes veranda, eller hun fik

dem med et håndtryk. Hun fik hundreder

af dollars til købet af en kørestolslift til sin

vogn. Da hun ganske kortvarigt havde

været udenbys, kom hun hjem og fandt

ud af, at wardets medlemmer havde mo-

derniseret hendes køkken.

Hendes forældre, bror og søstre sørgede

for økonomisk og følelsesmæssig støtte.

De hjalp med at passe hendes børn, ledsa-

gede hende til skadestuen med en datter,

der var meget syg, byggede en rampe op

til fordøren til kørestolen, byggede hylder

til forråd og hjalp til med haven.

Al denne venlighed løftede hende op og

gav hende mod til at møde hver dags

prøver og vanskeligheder. De, der tog sig

af denne unge mor, praktiserede „ren

gudsdyrkelse" (Jakobs Brev 1:27) på
grund af deres retskaffenhed. Lad os „gå
hen og gør ligeså" (Luk. 10:37), som Frel-

seren belærte om i lignelsen om den barm-

hjertige samaritaner.

Belønningerne ved retskaffenhed kan

ikke måles. En af dem er imidlertid den

ubeskrivelige indre fred og afklarethed,

der kommer af at vide, at vi gør det rette;

en anden er at man ikke føler den skyld og

uro, der ledsager synd.

En anden af retskaffenhedens belønnin-

ger er den selvtillid, vi kan have, når vi

henvender os til Gud. Når dyd pryder vo-

re tanker uden ophør, er vores tillid stor i

Guds nærhed (se L&P 121:45). Når vi gør

det rette, vil vi ikke føle os ængstelige eller

tøvende ved at søge guddommelig vejled-

ning. Vi vil vide, at Herren vil besvare vo-

re bønner og hjælpe os, når vi behøver

det.

Den højeste belønning for retskaffen-

hed er Helligåndens stadige ledsagelse (se

L&P 121:46). Helligånden ledsager os ik-

ke, når vi handler ondt. Men når vi gør det

rette, kan han dvæle hos os og vejlede os i

alt, hvad vi gør.

Mine brødre og søstre, lad os leve op til

den tillid, Herren har givet os. Lad os

stræbe efter personlig og praktisk retskaf-

fenhed i alle foretagender, uanset hvor al-

mindelige eller ubetydelige de virker. De
små ting hober sig op og former vores livs-

retning.

Jeg bærer mit vidnesbyrd om, at Jesus er

Kristus, Guds Søn, og er Vor Herre og

Frelser. Dette er hans kirke. Joseph Smith

er Guds sande profet, ligesom præsident

Ezra Taft Benson er det. Jeg bærer mit vid-

nesbyrd ydmygt i Jesu Kristi navn. Amen.
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//Og om du er standhaftig
//

Ældste Neal A. Maxwell
De Tolv Apostles Kvorum

, Sand udholdenhed er ikke blot tidens gang, men også sjælens rejse.

"

dom, uretfærdighed, ufølsomhed, fattig-

dom, ensomhed, afvisning, at få sine ord

fordrejet eller misforstået og nogle gange
endog at have fjender. Paulus minder os

om, at den sagtmodige og ydmyge Jesus,

selvom han var universets herre, „har tålt

en sådan modsigelse af syndere" (Hebr.

12:3). Hans disciple vil få mildere varian-

ter af disse modsigelser eller fjendtlig-

heder..

Vi har en tendens til kun at tænke på vo-

res udholdenhed, men det er Guds tålmo-

dige langmodighed, som giver os vores

chance for at forbedre os, som giver os en
stærkt tiltrængt mulighed eller periode til

at udvikle os i (se Alma 42:4-5).

Paulus bemærkede: „Al tugtelse synes

vel i øjeblikket ikke at være til glæde, men
til sorg; men siden giver den dem, der er

opøvet ved den, en fredens frugt: retfær-

dighed" (Hebr. 12:11). En sådan „fredens

frugt" modnes først i sin egen bestemte

tid, efter at der har været knopper og
blomster.

Det ville være som at trække en blomst

op for at se, hvordan rødderne havde det,

hvis visse oplevelser på jorden blev for-

kortet. Sagt på en anden måde: Hvis
ovnen åbnes ivrigt for mange gange, fal-

der kagen sammen i stedet for at hæve.
Endvidere varer tvungen forandring nor-

malt ikke længe, mens produktiv udhol-

denhed kan rodfæste en permanent for-

andring (se Alma 32:13).

Tålmodig udholdenhed skal skelnes fra

blot en „reaktion". Udholdenhed er mere
end at vandre frem og tilbage inden for vo-

res begrænsede omstændigheder; det er

ikke kun en accept af vores tildelte lod,

men vi må „handle selv" ved at forstørre

det, der er tildelt os (se Alma 29:3-6).

Hvis vi fx altid tager vores temperatur

for at se, om vi er lykkelige, vil vi ikke være
det. Hvis vi hele tiden sammenligner for at

se, om noget er retfærdigt, er vi ikke blot

urealistiske, men vi er også urimelige over

for os selv.

Derfor er sand udholdenhed ikke blot ti-

dens gang, men også sjælens rejse - og ik-

ke kun fra A til B, men sommetider hele

vejen fra A til A. At udholde i tro og gøre

Lad mig tilføje min personlige vel-

komst til de brødre og søstre, der li-

ge før blev opretholdt. Det, der ske-

te i dag, ville ikke være sket, hvis I ikke var

blevet så godt åndeligt gift for så mange år

siden.

Ved en af de sjældne lejligheder, hvor

Faderens stemme blev hørt, vidnede han:

„Ja, min elskedes ord er sande og trovær-

dige. Den, som holder ud indtil enden,

skal blive frelst" (2 Nephi 31:15). Af alt

det, Faderen kunne have sagt, lægger han
vægt på udholdenhed. Hvorfor?

For det første har Gud gentagne gange
sagt, at han ville gøre livet på jorden en
prøvende oplevelse (se Abraham 3:25;

Mosiah 23:21). Brødre og søstre, han har

bestemt holdt sit løfte. Han har udført sin

guddommelige hensigt, ikke sandt? End
ikke vore ildprøver, sagde Peter, bør an-

ses som „noget mærkeligt" (1 Pet. 4:12).

Derfor er udholdenhed livsvigtig, og de,

der klarer sig til sidst, vil være først ånde-

ligt!

Ved at tage Jesu åg på os og holde ud læ-

rer vi mest af ham og især, hvordan det er

at være som han (se Matt. 11:29). Selv om
vore oplevelser er mikroskopiske sam-

menlignet med hans, er processen den
samme.
Der er så meget, der skal udholdes: Syg-

Guds vilje (se L&P 63:20; 101:35) involve-

rer meget mere end at finde sig i omstæn-
dighederne.

Virkelig udholdenhed, ikke blot resig-

nation, er sindsoprivende. Jesus blødte ik-

ke fra nogle få, men fra „hver pore" (L&P
19:18).

Sommetider kræver åndelig lydighed,

at vi kærligt „holder fast", som vi ville gø-

re ved et oprørsk barn, mens andre råber:

„Giv slip!" Udholdenhed kan imidlertid

tilsvarende kræve, at man „giver slip",

når alt i os ønsker at „holde fast", som fx i

en af vore kære, der er „bestemt til at dø"

(L&P 42:48).

Tålmodig udholdenhed tillader, at vi

holder fast ved vores tro på Herren og vo-

res tillid til hans tidsplan, når vi kastes om-
kring af omstændighedernes bølgebrus.

Selv når vi tilsyneladende fanges af en un-

derstrøm i virvaret, føres vi på en eller an-

den måde fremad, selv om vi er forslåede

og sårede.

At udholde fristelse er en af de største

udfordringer. Jesus udholdt fristelse, men
gav ikke efter (se Mosiah 15:5). Kristus

modstod, fordi han ikke ænsede fristelsen

(se L&P 20:22). Du og jeg vil gerne pjanke

lidt og lege lidt med fristelserne, under-

holde os lidt med dem, selv om vi senere

smider dem ud. Med blot det at ænse
fristelserne kan bevirke, at vi måske på et

senere tidspunkt giver efter for dem.

De personlige udfordringer er ofte de

sværeste og mest ironiske. Kong Mosiah
blev fx æret af sit folk, og alligevel var hans

sønner ved skæbnens ironi en tid skadeli-

ge fjender af Kirken. Alligevel kunne
Mosiahs folk skelne, og de agtede ham
alligevel.

Vil vi have den samme indsigtsfulde to-

lerance over for dem, der pines af en grum
ironi? Når vi et øjeblik ikke er fastspændt

på et bestemt kors, bør vi være ved foden

af en andens - fuld af sympati og med til-

bud om åndelig næring. På den lige og

snævre sti, der fører til vores små Golga-

ta'er, hører man ikke en seriøs rejsende

udbryde: „Se, uden hænder!" (se 1 Kor.

10:13).

Med udholdenhed følger derfor en vil-

lighed til at „ stræbe fremad", selv når vi er

dødtrætte og meget hellere ville hvile os i

vejkanten (se 2 Nephi 31:20). Derfor blev

en profet særligt rost af Herren for sin

utrættelighed (se Helaman 10:4; se også

15:6).

Paulus skrev om, at trofaste disciple

„behøver udholdenhed", selv efter de har

gjort „Guds vilje" (Hebr. 10:36). Hvor
mange gange har gode personer ikke fra

begyndelsen gjort det rette, for så at øde-

lægges af den efterfølgende belastning?

At opføre sig korrekt i et vanskeligt øjeblik

under usædvanligt pres er meget prisvær-
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digt, men ligeledes er det prisværdigt at

klare de vedvarende belastninger, der på
underfundige måder findes i dagligda-

gens rutiner. Men ligegyldigt hvordan,

må vi „med udholdenhed ile fremad i det

kapløb, vi har foran os" (Hebr. 12:1), og
det er et maratonløb, ikke et sprint.

Når du og jeg er urimeligt utålmodige,

antyder vi, at vi synes bedre om vores

egen tidsplan end om Guds. Og det bety-

der, at mens skriftens vending „en tids

forløb" betyder „med tiden", så betegner

det også en fuldstændig åndelig proces:

„Herren viste Enok alle jordens indbyg-

gere, og han så, og se, Zion blev efter en
tids forløb optaget til himmelen" (Moses

7:21); se også L&P 38:13; 1 Mos. 4:3; 38:12,

2 Mos. 2:23; Dom. 11:4; 2 Krøn. 21:19).

I sig selv bringer tidens gang selvfølge-

lig ikke automatisk fremgang med sig. Og
alligevel behøver vi ofte, som den fortabte

søn, „en tids forløb", for at vi kan blive

bragt åndeligt til fornuft (Luk. 15:17).

Jakobs og Esaus rørende genforening i ør-

kenen så mange år efter deres barndoms
rivalisering er et klassisk eksempel. Gav-
mildhed kan erstatte uvilje. Overvejelse

kan bibringe forståelse. Men overvejelse

og selviagttagelse kræver tid. Der er så

mange åndelige resultater, der kræver

frelsende sandheder blandet med tid.

Derved dannes erfaringens eliksir, dette

meget effektive middel mod så meget.

Vi opdager, at erfaring kan give et stort

åndeligt udbytte (se L&P 122:7). Laban

var fx uvillig til at lade Jakob forlade sin tje-

neste, for „jeg har udfundet, at Herren

har velsignet mig for din skyld" (1 Mos.

30:27). Selv i dag er Kirken blevet instrue-

ret om at vente „en liden tid" med at op-

bygge Zions midtpunkt. Hvorfor? For at

vi „kan blive bedre forberedt og . . . samle

erfaring" (L&P 105:9-10). Vi opnår viden

gennem konkrete oplevelser, men kun
gradvist „med hensyn til dette" (Alma

32:34). Heraf altings fortsættelse, og må-
ske kan vi blive tilgivet for at spekulere:

„Er der ingen anden måde?" Personlig,

åndelig symmetri formes kun ved længe-

varende lydighed. En kvist bøjes i form,

den knækkes ikke.

Uden tålmodig og sagtmodig udholden-

hed vil vi lære mindre, se mindre, mærke
mindre og høre mindre. Vi, der er egoisti-

ske og utålmodige, lukker af for så meget
af vores modtagekapacitet.

Under alle omstændigheder, brødre og
søstre, hvordan kan der være lutrende ild

uden at vi skulle kunne udholde lidt var-

me? Eller større tålmodighed uden at vi

skulle udholde en belærende ventetid? El-

ler mere sympati uden at vi skulle bære
hinandens byrder - ikke kun for at lette

andres byrder, men for at vi kan blive op-

lyst gennem større sympati? Hvordan kan

Ældste Hans B. Ringger, medlem af De Halvfjerds og områdepræsident for Europa,

sammen med nogle konferencegæster.

vi senere blive æret og ophøjet, uden at vi

har kunnet udholde lidt afsavn nu?
At gøre sin sjæl større kræver ikke blot

lidt ombygning, men også lidt udgrav-

ning. Hykleri, svig og andre fastgroede

egenskaber forsvinder ikke med glæde el-

ler lethed, men hvis vi „er standhaftig(e)"

(L&P 121:8), vil vi ikke være pirrelige,

mens vi prøves.

Desuden opdager vi, at sorg faktisk kan

gøre sindet og hjertet større for at „skabe

plads", mere plads til senere glæder.

Udholdenhed er altså en af kardinaldy-

derne; den kan ganske enkelt ikke udvik-

les uden laboratorietiden i denne anden

prøvestand. Selv de bedste lektioner om
udholdenhedsteorien er ikke tilstrækkeli-

ge. Alle de andre kardinaldyder - kærlig-

hed, tålmodighed, ydmyghed, barmhjer-

tighed, renhed, lydighed og retfærdighed
- kræver alle udholdenhed for at blive ud-

viklet fuldt ud.

Nysgerrighed er fx ofte håndtaget på
døren til indsigt. Håndtaget må fattes fast

og bevidst drejes med tro. Omvæltningen
i sjælen kan ligesom harvningen af jorden

være for at øge udbyttet ved at alt vendes

på hovedet. Moses oplevede en sådan

omvæltning af alt. Et mindre menneske
ville ikke have forladt Egyptens skatte og

en priviligeret status for blot at blive jaget

og senere afskyet som en profetisk audi-

enssøgende i de kongelige haller, somhan
uden tvivl kendte fra tidligere, men som
en del af hoffet. Alligevel får vi at vide, at

Moses udholdtved tro (se Hebr. 11:24-29).

George Macdonald har sagt, at Gud er

let at behage, men svær at stille tilfreds.

Som Fader glæder Gud sig over vores før-

ste og senere skridt, men han ved hvor li-

ge, hvor snæver og hvor lang den efterføl-

gende vej er. Igen er udholdenhed uund-

værlig!

Lykkeligvis har Herren også lovet os

storslåede ting, da han lovede os en in-

struktiv tid på jorden.

„Og alle, der . . . forbliver i troen, skal

... få del i al denne herlighed" (L&P
101:35).

Brødre og søstre, det evige liv bringer os

fylden af de specifikke løfter, der blev

fremsat i forbindelse med templets hellige

ordinanser. Johannes erklærede, at „de
kaldede og udvalgte og trofaste" skal „ar-

ve dette" (Åb. 21:7, se også Åb. 17:14).

Nutidig hellig skrift bekræfter, at disse

særlige sjæle til sidst vil modtage „alt det,

som ... Fader(en) har" (L&P 84:38).

„Alt!" Du og jeg kan slet ikke forestille os

så rige velsignelser.

I mellemtiden kan der med åndelig ud-

holdenhed være lykke midt i fattigdom,

taknemmelighed uden overflod. Der kan
tilmed være sagtmodighed midt i uretfær-

dighed. Man ser aldrig en bitter rod skyde

op hos de udholdende og sagtmodige (se

Hebr. 12:15).

Når vi er midt i alt dette, vil vi, hvis vi er

kloge som Job, undgå på tåbelig vis at an-

klage Gud (se Job 1:22).

Som det er tilfældetmed alle dyder er Je-

sus også her eksemplet. Når vi bærer Jesu
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åg, kan vi også bedre „ifølge kødet ... vi-

de, hvorledes (vi) kan hjælpe (hinanden)"
(Alma 7:12).

På samme måde kan vived at gennemgå
livets oplevelser til enden i vores lille må-
lestok til sidst sige, som Jesus sagde på
korset: „Det er fuldbragt" (Joh. 19:30). Vi

kan også have „fuldendt (vore) forbere-

delser", have udført det særlige værk,

som Gud har givet hver enkelt at udføre

(L&P 19:19; se også Joh. 17:4). Men vores

lille kalk kan heller ikke tages fra os. Dette

er grunden til, at vi er kommet til verden

(se Joh. 12:27).

På en beskeden, men alligevel tilstræk-

kelig måde vil vi erfare, hvad det er at lide

„både på legeme og sjæl" (se L&P 19:18).

Nogle smerter er fysiske, andre mentale

eller begynder dermed. Imidlertid påvir-

ker disse to verdner ofte indbyrdes hinan-

den og forårsager en særlig smerte.

Derfor er et af de kraftigste og mest gen-

nemtrængende spørgsmål, der er blevet

stillet os alle midt i vore lidelser: „Menne-
skesønnen steg ned under alt dette; er du
større end han?" (L&P 122:8). Jesus lodde-

de dybderne og besteg højderne for at fat-

te alt (se L&P 88:6). Jesus er derfor ikke

kun en fuldstændig forsonende Frelser,

men han er også fuldstændig forstående!

Jesu få ord, der beskriver smerten i for-

soningen, afslører, at han var fast beslut-

tet på, „at (han) ikke skulle drikke den bi-

tre kalk" (L&P 19:18) for derpå at trække

sig tilbage. I stedet mindede den lydige

Kristus os om, at han både „tømte" den og
„fuldendte" det (se L&P 19:19). Hver ene-

ste handling var meget væsentlig! Ikke

mærkeligt, at Paulus kaldte Jesus for „tro-

ens fuldender" (Hebr. 12:2).

Efter at Jesus havde beskrevet smerten i

forsoningen, tilskynder han os til at

„vandre i min Ånds sagtmodighed, så

skal du have fred i mig" (L&P 19:23).

Brødre og søstre, dette er den eneste vej,

hvorved du og jeg kan undgå at vige tilba-

ge, mens vi opnår den fred, som „overgår

al forstand" (Fil. 4:7).

Du og jeg ser i dem, der „er standhafti-

ge", en stille, fredfyldt storhed, en utalt,

indre bevidsthed om, at de, ligesom Pau-

lus, har „bevaret troen". Og de ved det,

selv om de ikke taler om det.

Nu, hvor dette dejlige Primarykor vil

synge, er det vores opgave, at „forsøge at

blive som Jesus" og huske „lærdommene
han underviste i" („IAm Trying to Be Like

Jesus", Childrens Songbook, s. 78). For det

udtryksfulde og for det dejlige og for det

elegante ved Kristi evigtvarende eksem-
pel på udholdenhed udtrykker jeg igen of-

fentligt min taknemmelighed. Jeg udtryk-

ker min evige taknemmelighed til Faderen

for at give os sin Søn, og jeg udtrykker den
i Jesu Kristi navn. Amen. D

Præstedømmets møde,
den 31. marts 1990

Herrens bibliotek

Ældste Boyd K. Packer
De Tolv Apostles Kvorum

„ J ransager skrifterne . . . det er dem, som vidner om mig"

Brødre, det et stort ansvar at skulle ta-

le til jer unge mænd, som bærer Det
Aronske Præstedømme, eller det

forberedende præstedømme, og til jer vo-

re brødre, som bærer Det Melkisedekske

Præstedømme, præstedømmet efter

Guds hellige orden, eller det hellige præ-

stedømme efter Guds Søns orden, som
skrifterne beskriver det. Jeg ønsker at gøre

jer opmærksom på noget af det, som vi ta-

ger for givet, men som er helligt.

Vi har tendens til at måle vor udvikling

ved hjælp af synlige ting, som vi kan tælle

:

Dåb af nyomvendte, missionærer, ward,

stave og kirkebygninger. De er måske bil-

leder på Kirkens „legeme".

Der findes andre måleenheder, som i

højere grad symboliserer Kirkens ånd,

ting, som ikke er lette at se eller tælle. Lad
mig fortælle om nogle af disse ting.

De nye udgaver af skrifterne

Efter 10 års intenst arbejde, udført af en

veritabel hær af frivillige, blev SDH-udga-
ven afKong Jakobs Bibel (engelsk udgave)

udgivet i begyndelsen af 80-erne. Denne
udgivelse blev efterfulgt af nye udgaver af

Mormons Bog, Lære & Pagter samt Den
Kostelige Perle. Tidlige manuskripter var

nu til rådighed, og dette muliggjorde ret-

telse af de mange fejl i forbindelse med
trykningen.

Undertitlen „Endnu et vidne om Jesus

Kristus" blev tilføjet til Mormons Bog. To

åbenbaringer blev føjet til Lære & Pagter,

den bog, som aldrig vil blive afsluttet.

Teksten i Kong Jakobs Bibel blev ikke

ændret, men der blev tilføjet et nyt system

af krydshenvisninger til alle standardvær-

kerne, et system, som indeholder titu-

sindvis af fodnoter og skaber hundred tu-

sinder af mulige kombinationer af oplys-

ninger.

Denne bibeludgave blev bundet sam-

men med et kombineret emneregister

med konkordans, indeks, bibelordbog og

kort. Alle kapitler fik nye overskrifter.

Emnet „Jesus Kristus" i emneregistret

fylder 18 sider med små typer for blot at

kunne angive henvisningerne. Det er den
mest omfattende samling af oplysninger

fra skriften om Herren Jesu Kristi mission

og lærdomme, som nogen sinde er blevet

samlet i verdens historie.

Et indeks på mere end 400 sider er blevet

føjet til tre-i-en udgaven sammen med kir-

kehistoriske kort. Det var første gang inæ-
sten 100 år, at der blev udvist en betydelig

omsorg for at gøre indholdet af skrifterne

mere tilgængeligt for Kirkens med-
lemmer.

Åbenbaringen om præstedømmet kom
netop i tide til at blive indbundet med de

nye udgaver af skrifterne, som et vidnes-

byrd om ledelse fra den anden side af

sløret.

Alt i alt blev der føjet 1268 sider med
hjælpemidler til standardværkerne. Skrif-

terne, som består af 86 bøger, 138 afsnit, 2

erklæringer, 2450 sider og mere end 42000
vers, er Herrens bibliotek.

Der foregår nu en ny oversættelse af

standardværkerne til amerikansk tegn-

sprog for de døve. Der foreligger allerede

nu en ny udgave af Mormons Bog i
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blindskrift. Blindskriftudgaven af Lære &
Pagter er nu færdig, og Den kostelige Per-

le vil snart være klar. Fodnoter til disse

blindskriftudgaver er på vej.

Vi har nu en trykkerimaskine, som kan
trykke blindskrift på begge sider, hvilket

reducerer antallet af sider med 50%. Og
ved hjælp af en computer kan vi nu trykke

eksemplarer efter behov.

Alt dette foregår på engelsk.

Oversættelse af skrifterne

Fra Kirkens begyndelse i 1830 og til og

med 1988 er standardværkerne blevet

oversat til 35 sprog, og syv andre sprog var

under forberedelse. Det er i løbet af det

sidste år blevet godkendt, og der er afsat

budget til at oversætte og trykke standard-

værkerne på yderligere 51 sprog.

Der ligger mange års møjsommligt ar-

bejde forude, for hver eneste oversættelse

må udføres, som om kun den havde be-

tydning.

Når disse oversættelser er færdige, vil

yderligere 2254000000 mennesker have
mulighed for at læse skrifterne på deres

eget sprog, det er halvdelen af verdens be-

folkning. Og der kommer flere oversæt-

telser.

Der er til brug for andre sprog blevet ud-

arbejdet en prototype på en konkordans

og et emneregister til skrifterne med fod-

noter, krydshenvisninger og andre hjæl-

pemidler.

Kassettebånd med standardværkerne

Kassettebånd med standardværkerne

er tilgængelige på engelsk. Man kan nu
lytte til skrifterne, mens man arbejder i

hjemmet eller kører i bil.

Computerprogrammer

For en del år siden udtænkte Monte F.

Shelley og James S. Rosenvall, som begge
er professorer på Brigham Young Univer-

sity, en måde at indlæse skrifterne i en da-

tabase og tilrettelægge programmet, såle-

des at ethvert ord eller enhver kombinati-

on af ord kan kaldes frem på et øjeblik.

En logisk reaktion på et sådan forslag

kunne have været: „Pas hellere på. Man
ved ikke, hvad denne form for analyse af

skrifterne kan afstedkomme. Vi åbner må-
ske for noget, som aldrig kan lukkes. Lad
være med at gøre det."

Det skete ikke. Vi nærer ingen tvivl om
skrifterne. Disse brødre blev anmodet om
at fortsætte. Resultatet er et computer-

program, som indeholder skrifterne. Det

er let at benytte og på utallige måder i

stand til at gennemsøge, sammenligne og
analysere dette hellige bibliotek fra Her-

ren. Det førte ikke til noget dårligt. Det åb-

nede for en analyse af skrifterne, som
overgår alt, hvad man havde forestillet

sig.

Man kan eksempelvis indtaste ordet tro

på engelsk, og med det samme ser man, at

det forekommer 696 gange i skrifterne.

Tryk på en tast og versene viser sig.

Tilføj ordet håb. Man vil se, at det fore-

kommer 46 gange. Tilføj derpå ordet barm-

hjertighed. Detforekommer 75 gange. Tryk

på en tast, og man ser, at tro, håb og barm-

hjertighed forekommer sammen i samme
vers 19 gange. Alt dette har taget mindre

end 3 1/2 sekund.

Udvælg et vers, og det viser sig i sin

sammenhæng. Man kan nu blade frem og
tilbage mellem 1 Mosebog og det sidste

vers i Den kostelige Perle og med et tryk

på en tast udskrive en kopi.

Dette erstatter ikke den trykte side. Selv

om alle medlemmer måske ikke harbehov
for dette program, så er det et forsknings-

redskab af enestående betydning.

Der pågår ligeledes et stort arbejde for at

tilvejebringe dette program på spansk,

tysk og andre sprog.

Kirkens undervisningsmaterialer

er tilpasset skrifterne

Samtidig med disse projekter er hele

Kirkens undervisningsmateriale blevet

omstruktureret. Alle studiematerialer er

blevet revideret, så de har udgangspunkt
i skrifterne og Jesus Kristus. En sand hær
af frivillige har i mere end tyve år arbejdet

på at færdiggøre dette.

Nu er det skrifterne, som udgør teksten,

og med gode studievejledninger kan der

nu undervises bedre i evangeliet i præste-

dømmets kvorummer, i hjælpeorganisati-

onerne, i søndagsskolen og ved nadver-

møder og konferencer.

Videreuddannelsesprogrammet

God undervisning er nøglen til Herrens

bibliotek. Undervisningsfærdigheder kan
læres. Der er blevet udviklet et strålende

læreruddannelseskursus, som er til rådig-

hed i enhederne. Men det lider under
mangel på opmærksomhed. Uddannelse
af lærerne bør ikke forsømmes!

I seminar og institut er der blevet udgiv-

et nogle absolut enestående studievejled-

ninger til både elever og lærere . Dekan be-
nyttes både i en klassesituation og til

hjemmestudium. De åbner skrifterne for

vore unge.

Vi lever i en ny tidsalder, hvor et barn i

tredje klasse kan vise sin far eller bedste-

far, hvordan en computer virker. På sam-

me måde kan vore unge ved hjælp af hjæl-

pekilder, vi aldrig havde, udvise færdig-

hed med skrifterne. Det er en sand måle-

stok for vores udvikling.

Seminar har nu 270 000 elever imere end
90 lande. Institutklasser er blevet oprettet

i nærheden af 1771 uddannelsessteder og

universiteter over hele verden og har nu
126000 elever.

Lad mig fortælle jer, hvad I undervises i,

mens I gennemgår seminar.

Det Gamle Testamente

I lærer i kurset i Det Gamle Testamente

om skabelsen og menneskets fald og

grundlaget for tempelbegavelsen. I lærer,

hvad en profet er. I lærer om ord som ly-

dighed, offer, pagt, Det Aronske Præstedømme

og Det Melkisedekske Præstedømme.

I bliver belært om hele grundlaget for

den jødisk-kristne lov, ja, også for islam.

Spørgsmålet „hvorfor" i forbindelse

med tiende og offerydelser bliver forkla-

ret. I læser profetier om den kommende
Messias og om evangeliets gengivelse. I

ser Elias demonstrere beseglingsmagten

og hører Malakias profetere, at Elias vil

blive udsendt med nøglerne til den beseg-

lende myndighed.

I seminar lærer I Det Gamle Testamente

at kende. Det er næsten opgivet af den

kristne verden, men forbliver et vidnes-

byrd om Jesus Kristus for os.

Det Nye Testamente

I kurset i Det Nye Testamente kan I lære

om Jesu Kristi fødsel og tjenestegerning

og om hans guddommelige forhold som
vor himmelske Faders Søn. I lærer om or-

dinanser, om dåb ved nedsænkning og

om syndernes forladelse.

I læser om kaldelsen af De Tolv og følger

deres tjenestegerning. I lærer om Gud
som Faderen. I lærer om Helligånden, om
Talsmanden og om personlig åbenbaring.

I gennemlever dagene omkring forræ-

deriet og korsfæstelsen og lærer om de

skelsættende sandheder om forsoningen

og opstandelsen. I lærer om kærlighed og

om loven, og hvorfor der er en Forløser.

Fra de fire evangelier til Åbenbaringens

Bog bliver Mesterens og hans apostles

lærdomme åbnet for jer - ja, Herren Jesu

Kristi evangelium.

Lære & Pagter og Kirkens historie

I kurset i Lære & Pagter og Kirkens hi-

storie gennemgår I det store frafald og er

vidne til gengivelsen af evangeliet. I be-

væger jer i rækkefølge fra den hellige lund

til Kirken i dag og placerer hvert afsnit af

Lære & Pagter i sin historiske sammen-
hæng.

I lærer om oversættelse ved Guds gave
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Efter ankomsten til Tabernaklet giver præsident Ezra Taft Benson tegn til forsamlingen om,

at de skal sætte sig.

og kraft. I lærer om nøglerne til Det Aron-

ske Præstedømme og Det Melkisedekske

Præstedømme og om nøglerne til beseg-

lingsmyndigheden, som er blevet gengiv-

et i opfyldelse af Malakias profeti.

I lærer om modstand og apostasi og
martyrium. I lærer om kaldelser og afløs-

ninger. I lærer om templer og forløsning

for de døde, om missionering og om de
helliges fuldkommengørelse.

Mormons Bog

I det næste kursus bliver I omhyggeligt

ledt gennem Mormons Bog, endnu et vid-

ne om Jesus Kristus. Den bekræfter både
Det Gamle og Det Nye Testamente. I Mor-
mons Bog åbenbares flere detaljer om frel-

sens lærdomme, som er gået tabt i Bi-

belen.

I Mormons Bog forklares retfærdighed

og barmhjertighed, faldet og forløsnin-

gen, den jordiske død og den åndelige

død. I lærer om menneskenes og folkenes

svagheder og store godhed.

I lærer om den stille sagte røst i form af

personlig åbenbaring.

I lærerom Herrens tilsynekomst for sine

andre får. Og I bliver lovet, at han vil

„åbenbare sandheden (om denne bog)

for jer gennem den Helligånds kraft"

(Moroni 10:4).

Alle disse kurser bliver undervist af go-

de lærere som om det foregik i en skole.

Men seminar er ikke kun at studere. Det er

også sjov og leg. Mesterskriftstedspro-

grammet kaldes af og til skriftstedsjagt, og
det er i den alder, at jagten efter det andet

køn begynder.

Kirkens læreanstalter og universiteter

I institut, i forbindelse med Kirkens læ-

reanstalter og universiteter, undervises

der i de samme kurserom skriften, men på
et mere avanceret plan. Det sker i forbin-

delse med de levende profeter lærdom-
me, missionærforberedelse, verdens reli-

gioner, ledelsen i præstedømmet og ledel-

se af Kirken samt i form af mange andre

kurser.

Der er her organiseret studentergrene

og -ward og -stave for at give jer mulighed
for at tjene.

Institut har også sine sjove sider og lege

og er samtidig et kursus om at komme
sammen og om ægteskabet. Nu er jagten

efter det andet køn blevet mere spænden-
de, for nu begynder de at fange hinanden!

Det procentvise antal af tempelægteska-

ber blandt medlemmer, som gennemfører

seminar og institut er mere end dobbelt så

stort som gennemsnittet i Kirken. Jeg ge-

ntager: Det procentvise antal af tempe-

lægteskaber blandt medlemmer, som
gennemfører seminar og institut er mere

end dobbelt så stort som gennemsnittet i Kir-

ken. Har I brug for nogen anden og bedre

anbefaling end det?

Alle disse kurser i seminar, institut og i

Kirkens skoler undervises af trofaste lære-

re. De fortjener vores respekt, vores dybe
taknemmelighed og vores fulde støtte. Al-

le forældre og kirkeledere bør propagan-

dere for seminar og institut. Forældre og
præstedømmeledere, check op på jeres

studerende. Sørg for, at de deltager i in-

stitut.

For mange år siden var jeg i Arizona

sammen med ældste Kimball. Han kom
med en magtfuld anbefaling af seminar og
institut til medlemmerne af hans hjem-

stav. Efter mødet sagde jeg: „Jeg vil citere

dig over hele Kirken." Han svarede: „Gør
det. Og hvis du kan tænke på noget bedre

at sige, så sig det og citér mig."

Paulus profeterede, at der ville komme
farlige tider i de sidste dage. Han profete-

rede, at mennesker ville blive „ufromme,

ukærlige . . . fjender af det gode ... ly-

stens venner snarere end Guds venner"

(2 Tim 3:1-7).

Han sagde, at „onde mennesker og be-

dragere kommer længere og længere ud i

det onde" (vers 13).

Derpå gav han svaret på det hele:

„Du, derimod, bliv ved det, som du har

lært og er blevet overbevist om. Thi du
ved, hvem de er, du har lært det af,

og du kender fra barndommen af de hel-

lige skrifter, som kan gøre dig vis til frelse

ved troen på Jesus Kristus.

Ethvert skrift", fortsatte Paulus, „som
er indblæst af Gud, er også gavnligt til at

belære, til at irettesætte, til at genoprejse,

til at optugte i retfærdighed" (2 Tim.

3:13-16); fremhævning tilføjet).

Herren sagde, at når vi læser åbenbarin-

gerne for hinanden gennem hans magt,

da kan vi „bevidne, at I har hørt min røst,

og at I kender mine ord" (L&P 18:35-36).

Dette er det sande mål for vor udvikling.

Langt vigtigere end at tælle de ting, som vi

kan se, er de åndelige ting, som vi kan føle.

Herren har sagt til os: „I ransager skrifter-

ne, fordi . . . det er dem, som vidner om
mig" (Joh. 5:39).

Jeg takker med ærbødighed Herren for

de åbenbaringer, de skrifter og de stan-

dardværker, som han har givet til os i vor

generation. Dette er præstedømmets
håndbøger. For jer unge mænd i Det

Aronske Præstedømme og for jer brødre i

Det Melkisedekske Præstedømme bærer

jeg vidnesbyrd om, at han lever, og at de

vidner om ham. Og jeg vidner om ham, i

Jesu Kristi navn. Amen.
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Det Aronske Præstedømme:
Vend tilbage med ære

Biskop Robert D. Hales
Præsiderende Biskop

„I, som bærer Det Aronske Præstedømme,

vær lydige og brug jeres handlefrihed -på retfærdig vis.

Vær værdige og rede til at udføre jeres kaldelse godt.

"

Mine kære brødre, jeg er taknem-

melig for denne mulighed for at

tale til jer denne aften som bi-

skop. Jeg vil gerne tale om Det Aronske
Præstedømme. For det første om, hvad
det ikke er. Det er ikke en aktivitet. Og for

det andet: Det er ikke et præstedømme,
hvor vi „stiger i graderne" på grund af al-

der. Vi går frem i præstedømmet på grund
af værdighed.

Lad os nu tale om, hvad Det Aronske

Præstedømme er.

Det Aronske Præstedømme er en forbe-

redende periode i vort liv, hvor vi her på
jorden forbereder os, til at være værdige

tilmed ære at vende tilbage til vor himmel-

ske Faders nærhed.

Vi kan ikke huske, at vi engang har boet

hos Vor Himmelske Fader og Jesus Kri-

stus, og at vi sandsynligvis har deltaget i

møder meget lig disse, hvor Faderens

plan blev forklaret for os. Vi kan ikke hu-

ske, at Lucifer, en Guds søn og bror til Je-

sus Kristus, gjorde oprør mod Guds plan

og som en del af sit oprør lovede, at han
ville bringe os alle sikkert tilbage igen.

Men Lucifer ville nægte os vores handle-

frihed, ja, nægte os friheden til at træffe

valg. Vi kan ikke huske, at vi ikke accepte-

rede hans plan, fordi der uden handlefri-

hed ikke ville have været noget formål

med at komme ned til denne prøvestand

på jorden. Der ville ikke have været nogen
modstand eller omvendelse. Vi ville ikke

have lært lydighed.

Så vi valgte ikke at følge Lucifer, for hav-

de vi gjort det, ville vi aldrig have været i

stand til at udvikle os her på jorden mod
vores mål, at vende tilbage til vor himmel-

ske Faders nærhed.

Alle, som er på jorden, er vindere, fordi

vi valgte at komme ned til denne jordiske

prøvestand, som Alma beskrev som en

forberedende tilstand (se Alma 12:24, 26;

34:32, 42:10, 13).

Hvis vi forstår disse lærdomme, har vi et

evigt perspektiv, når vi skal træffe vigtige

valg.

Som ung mand tjente jeg i USAs luftvå-

ben som jetpilot. Hver gruppe i vores

eskadrille havde et motto, som skulle in-

spirere os i vores indsats. Vores gruppes

motto - som stod på siden afvores fly - var

„Vend tilbage med ære". Dette motto

skulle hele tiden minde os om vores be-

slutning om at vende tilbage til vores

hjembase med ære, men kun efter at have

gjort alt, hvad vi kunne, for med succes at

udføre alle dele af vores mission.

Vi kan hver især anvende dette motto

„Vend tilbage med ære" i vores plan for

evig fremgang. Eftersom vi har boet hos

vor himmelske Fader og er kommet her

ned på jorden, må vivære besluttede på at

vende tilbage med ære til vores himmel-

ske hjem.

Hvordan vender vi tilbage til vor him-

melske Fader med ære?

På samme måde som piloter må over-

holde visse regler for at undgå en katasto-

fe, findes der love, ordinanser og pagter,

som vimå forstå og adlyde, mens vi bevæ-

ger os gennem dette liv på jorden, denne

forberedende periode, hvis vi vil nå vores

mål at få evigt liv.

Det forberedende evangelium er den

vigtige del af den samlede evangelieplan,

som giver os mulighed for at forberede os

selv til at tjene i en større sammenhæng, til

det hellige tempels ordinanser og til evigt

liv.

Den fjerde trosartikel skitserer evangeli-

ets første principper og ordinanser. De er:

„1) Tro på Herren Jesus Kristus, 2) Om-
vendelse, 3) Dåb ved nedsænkning i van-

det til syndernes forladelse, 4) Håndspå-

læggelse for Helligåndens gave."

Ældste Bruce R. McConkie, en mand
med stor tro, har sagt: „Tro er en gave fra

Gud, som skænkes som en belønning for per-

sonlig retskaffenhed ... Jo større efterlevel-

se af Guds love, desto større vil troens ga-

ve blive" (Mormon Doctrine, anden udga-

ve, Salt Lake City: Bookcraft, 1966, s. 264;

fremhævning i originalteksten).

Lydighed mod evangeliets love og ordi-

nanser er med andre ord nødvendig for at

opnå tro på Herren Jesus Kristus.

Lære & Pagter fremhæver dette meget

vigtige aspekt om lydighed på en meget

enkel måde: Herren siger:

„Hold stedse mine bud . . . Om du ikke

gør det, kan du ikke komme, hvor jeg er"

(L&P 25:15).

Herren siger klart: „Hvis I elsker mig, så

hold mine befalinger" (Joh. 14:15).

Under uddannelsen til pilot tilbragte vi

mange timer i en flysimulator, som simu-

lerede en rigtig flyvning. Her underviste

en instruktør os i de nødsituationer, som
kunne opstå, når man flyver i en jetjager

med lydens hastighed. For hver nødsitua-

tion lærte vi en procedure for at undgå ka-

tastrofer. Vi øvede derpå hver procedure

igen og igen, så vi, når der opstod en vir-

kelig nødsituation, ville have udviklet det,

som blev kaldt en automatisk eller betin-

get reaktion. Vi vidste nøjagtigt, hvad vi

skulle gøre, hvis advarselslyset for ild om-
bord gik i gang, eller hvis instrumentbræt-

tet angav en eller anden anden form for

teknisk fejl i flyet. Vi fastsatte endda på
forhånd en sikker højde, hvorfra vi ville

springe ud, hvis flyet gik i brand eller kom
ud af kontrol.

Denne træning kan sammenlignes med
de lektier, som vi lærer i hjemmet og i Det

Aronske Præstedømmes kvorummer,

den forberedende periode i vort liv.

Vi er samlet her i aften til et præstedøm-

memøde for at lære det, som er nødven-

digt for at berede os til at være stærke og

trofaste bærere af præstedømmet. Vi for-

bereder os selv til at påtage os højere love

og pagter såsom lydighed, offer, tjeneste,

dyd og indvielse af vores tid og talenter.

Hvorfor gør vi dette? Brødre, vi bør lære
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dette, før vi tager til templet, for det vil

bagefter hjælpe hver enkelt af os til at væ-
re modige missionærer, omsorgsfulde

ægtefæller og trofaste fædre. Vi forbere-

der os på at vende tilbage med ære til vor

himmelske Faders nærhed sammen med
hele vores familie.

Jeg vil nu fortælle en beretning, som il-

lustrerer det, som kan ske, hvis vi ikke

bruger denne forberedelsestid klogt.

Jeg har en god ven, som spiller ameri-

kansk fodbold. Hans hold kvalificerede

sig til at spille en stor kamp nytårsdag.

Foran 100 000 tilskuere og et stort tv-publi-

kum tabte hans hold stort. Det viste sig, at

han og de andre på holdet ikke havde

holdt træningen ved lige, som deres træ-

ner havde forsøgt at lære dem. De betalte

en dyr pris. De måtte leve med konse-

kvensen, at vide at de ikke havde været

klar til at spille denne store kamp. De måt-

te leve med denne meget pinlige mål-

score.

Årene gik. To medlemmer af dette sam-

me fodboldhold var med i min flytræ-

ningsenhed. Den ene var et eksempel til

efterfølgelse, en veldisciplineret elev - en
mønsterpilot, som havde lært sin lektie fra

fiaskoen i fodboldkampen.

Den anden ven havde imidlertid ikke

lært at lytte til dem, som havde større vi-

den og mere erfaring. Når det var hans tur

til at sidde i flysimulatoren for at lære nød-

procedurerne og for at forhåndsbetinge si-

ne mentale og fysiske reflekser, så de ville

blive automatiske og øjeblikkelige, lagde

denne dygtige fodboldspiller armen om
instruktøren og sagde: „Kryds mig af for

tre timers nødprocedure." Og i stedet for

træning svømmede han, skød med pisto-

ler eller tog på golfbanen. Instruktøren

sagde senere under træningen til ham:
„Hvad vil du gøre, når der opstår en nød-

situation, og du ikke er forberedt på det?"

Han svarede: „Jeg kommer aldrig til at

springe ud, og jeg vil aldrig komme ud for

en nødsituation." Han lærte aldrig nød-

procedurerne, som han skulle have beher-
sket under den indledende træning.

Nogle få måneder senere udbrød der

under en aftenmission ild på den stille

himmel over Texas. Brandalarmlyset

tændtes. Da flyet faldt til 5000 fod med
flammer om sig, sagde den unge pilot,

som var med ham: „Så står vi af her. " Og
denne unge mand, som tog sin træning al-

vorlig, kæmpede mod centrifugalkraften

for at komme ud af flyet og sprang ud.

Hans faldskærm åbnede sig med det sam-

me, og han landede med et brag. Han blev

alvorligt såret, men overlevede.

Min ven, som ikke havde følt noget be-

hov for at træne, blev i flyet og døde, da

det styrtede ned. Han betalte prisen for ik-

ke at have lært de lektier, som kunne have
reddet hans liv.

Når advarselsskiltet tændes i vores liv,

kan vores evige udvikling blokeres, og det

er den pris, som vi betaler for ikke at lytte

til advarslen. Hvis vi ignorerer advarsels-

lysene i vores liv, vender vi vi måske ikke

tilbage med ære.

Personlige brandalarm lys tændes af

mange årsager. Brugen af alkohol, tobak

og stoffer bør tænde dette advarselslys,

for når vi vælger disse nydelsesmidler,

bliver vi slaver, og vores handlefrihed be-

grænses. Vimå være forberedt på at afvise

dem med en forhåndsbetinget reaktion -

det er skadelige stoffer - for ellers står vi i

fare for at miste retten til at have Ånden til

at vejlede os samt for at miste vores evne

til atvende tilbage til vor himmelske Fader

med ære.

At vælge gode venner er ofte vanskeligt,

men de vigtige valg, som vi træffer i livet

påvirkes af vore venner. Vi kan ikke und-

skylde vores opførsel med venners hand-

linger eller med det pres, de udøver på os.

Ved I, hvordan I kan kende en virkelig

ven? En virkelig ven elsker os og beskytter

os.

Når vi skal finde en sand ven, må vi se

efter to vigtige elementer i vores venskab:

En sand ven gør det lettere for os at leve

evangeliet, når vi er sammen.
En sand ven vil heller ikke tvinge os til at

vælge mellem ham eller Herren. En sand

ven hjælper os med at vende tilbage med
ære.

Ved at anvende disse to grundlæggende
principper i udvælgelsen af vore venner,

kan vi bestemme, hvilke venner vi vil ha-

ve, og hvilken slags venner vi vil være.

Hvilke slags venner er vi som bærere af

Det Aronske Præstedømme? Er vi den
slags venner, som altid sikrer sig, at vores

omgivelser ved, at det vil være lettere at

efterleve evangeliets principper, som
f.eks. visdomsordet eller kyskhedsloven,

når de er sammen med os? Ved vore ven-

ner, at de aldrig behøver at vælge mellem
det, som vi ønsker, de skal gøre, og det,

som Herren ønsker, at de skal gøre?

Der findes ikke noget mere ødelæggen-

de for en biskop eller forældre, end når en

pige siger, at den unge mand, som hun el-

skede og stolede mest på, har sagt, at hvis

hun virkelig elskede ham, så ville hun be-

vise det ved sammen medham at bryde de

hellige morallove. Må vi denne aften be-

slutte os til, at når dette advarselslys blin-

ker i vores liv, at vi da allerede har beslut-

tet at gøre det rigtige, nemlig at huske,

hvem vi er, og handle derefter.

At lære jeres pligter i Det Aronske Præ-

stedømme er det samme som en flyveelev

oplever, når han befinder sig i simulato-

ren. Bæreren af Det Aronske Præstedøm-

me bør lære at forhåndsbetinge en auto-

matisk reaktion for at kunne opretholde

evangeliets standarder. Han ved, hvad
hans svar vil være, og modstanderen vil

ikke kunne overvinde ham, fordi han har

lært at holde befalingerne, selv når han er

under pres.

Jeg håber, at bærerne af Det Aronske
Præstedømme kan forstå betydningen af

at forberede, velsigne og uddele nadveren

til Kirkens medlemmer.
Det er meget vigtigt, at vi gør dette med

rene hænder og med et rent hjerte. Det er

så vigtigt, at de unge mænd, som vi tjener

sammen med i Det Aronske Præstedøm-

me ved, at vi gør det værdigt og at ethvert

medlem i forsamlingen kan se hen på nad-
verbordet og stole på, at disse bærere af

præstedømmet er værdige til at udføre

Herrens ordinanser.

Hver søndag, når vi deltager i nadve-

rens hellige ordinanse, lover vi tre ting,

når velsignelserne over brødet og vandet

udtales af en præst. Når præsten ved nad-

verbordet løfter sin røst i bøn, gælder det

for os alle i kirkesalen, således at vi alle

kan forny vore pagter:

Vi lover for det første, at vi altid vil hu-

ske vor Frelser, Jesus Kristus og hans for-

sonende offer for os.

For det andet påtager vi os atter Jesu Kri-

sti navn, hvilket gør, at vi kan forny vores

dåbspagt.

For det tredje lover vi at holde hans befa-

linger, hvorved vi fornyr vor pagter om ly-

dighed. (Se L&P 20:77-79).

Hvis vi holder disse tre løfter, får vi en af

de største velsignelser, som kan skænkes

os: At vi altid vil have hans Ånd hos os,

hvilket betyder, at vi vil have Helligånden

i vores liv til at vejlede os og beskytte os og

lede os hver dag.

Årsagen til at vikommer til nadvermøde
hver uge er, at vi skal forny disse pagter,

så vi kan have hans Ånd hos os, så vi kan

blive på den lige og snævre sti, som fører

til evigt liv og vende tilbage med ære (se 2

Nephi 31:17-21).

Jeg har fremhævet betydningen af ly-

dighed. Men selv om lydighed er vigtigt,

så bedrages mennesker af og til og vælger

atvære delvis lydige . En ungmand forstår

måske godt, at han må være lydig, men
vælger kun at gøre en del af det, som han
har fået befaling om at gøre.
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Herren fortæller os følgende i 2 Nephi:

„Ja, der skal være mange, der skal sige:

Æd, drik og vær lystig, thi i morgen skal vi

dø, og det skal gå os godt.

Og der skal også være mange, der skal

sige: Æd, drik og vær lystig, men frygt al-

ligevel Gud, thi han vil retfærdiggøre dig,

selv om du begår en lille synd, ja, lyv lidt,

drag fordel af næstens ord og grav en grav

for ham; der er intet ondt deri. Og gør alle

disse ting, for i morgen skal vi dø; og der-

som vi findes skyldige, vil Gud slå os med
nogle få slag, og til sidst vil vi blive frelst i

Guds rige" (2 Nephi 28:7-8).

Mine brødre, dette er et bedrag, således

som Herren har belært os om. Ugudelig-

hed - ja, end ikke den mindste form for

ugudelighed - har aldrig været lykke (se

Alma 41:10). Og det vil det aldrig være.

Ugudelighed forhindrer os i at vende til-

bage til vor himmelske Fader med ære.

Husk, at Herren har fortalt os: „Hold
stedse mine bud . . . Om du ikke gør det,

kan du ikke komme, hvor jeg er" (L&P

25:15).

Mange unge mænd kommer ud i missi-

onsmarken efter at have ydet store ofre.

De har måske udsat deres planer inden for

idræt, kunst, skole og karriere. Familien

har måske ydet store økonomiske ofre. De
har måske endda efterladt en ung kvinde,

som de elsker højt, og som de måske vil

miste til en anden ung mand, som kom-
mer hjem fra missionsmarken før dem.

Men uanset hvor meget et menneske el-

ler en familie ofrer for en mission eller no-

get andet, så kan de ikke, medmindre mis-

sionæren vælger lydighed og vælger at

indvi al sin tid, sine talenter og ressourcer

i Herrens tjeneste, mens han eller hun er i

misssionsmarken, fuldt ud forstå alle de

store velsignelser, som Herren har parat

til dem. Og de vil være langt mere effek-

tive, hvis de lærer at være lydige, før de

drager på mission.

Vi har brug for at have Helligånden hos

os hver eneste dag, hvis vi skal vende til-

bage med ære. I, som bærer Det Aronske

Præstedømme, vær lydige og brug jeres

handlefrihed på retfærdig vis. Vær værdi-

ge og rede til at udføre jeres kaldelse godt.

Som far lagde jeg mine arme omkring

hver eneste af mine drenge, når de drog

afsted for at udføre deres mission og hvi-

skede dem i øret: „Vend tilbage med
ære." Jeg kan forestille mig, at vor him-

melske Fader har lagt sine arme omkring

hver eneste af os, da vi forlod hans nær-

hed og hvisket til os: „Vend tilbage med
ære."

At vi må huske på, hvem vi er og være

lydige mod Herrens befalinger og vende

tilbage til vor himmelske Faders nærhed
med vore familier og med ære er min bøn,

i Jesu Kristi navn. Amen.

Motorcykelturen

Ældste Kenneth Johnson
De Halvfjerds' Andet Kvorum

„Jeg besluttede den dag, at jeg aldrig mere ville lade nogen anden

kontrollere mit liv.

"

rundt på engelske motorcykler, og han

havde en en kraftig maskine.

En solrig sommerdag sagde han til mig:

„Vil du med ud og køre på min motorcy-

kel?" Det forekom mig at være en god idé,

og dengang havde vi intet beskyttende tøj

på, og jeg var klædt meget let på, da jeg

blev passager på hans motorcykel. Han
snoede sig ud og ind af Norwichs gader og

kom derpå ud på en lang og lige vej . Han
lænede sig tilbage og sagde til mig: „Har

du nogen sinde kørt 160 kilometer i ti-

men?"
„Nej", svarede jeg.

Han sagde: „Nå, det kommer du til nu"

Jeg sagde: „Det behøver vi ikke."

Han begyndte at gasse motorcyklen op,

og den brølede fremad. Huden på mit an-

sigt strammede til og vores tøj blæste om-

kring os, da vi passerede fra 157 til 160 ki-

lometer i timen. Jeg besluttede den dag, at

jeg aldrig mere ville lade nogen anden

kontrollere mit liv.

Unge mænd, vær sikker på, at enhver

indbydelse, som I udsender, og hver invi-

tation, som I modtager, er en invitation til

at komme til Kristus.

Denne invitation modtog jeg i 1959. Jeg

kendte end ikke til denne Jesu Kristi Kirke

af Sidste Dages Hellige. Ved en danseaf-

ten mødte jeg en ung pige, som var opvok-

Ieg
ved, at dette liv er tiden, hvor men-

nesker bør forberede sig til at møde
Gud. Men jeg havde ikke planlagt, at

komme så tæt på så hurtigt.

Mens jeg prøver på at samle mine tanker

om denne nye opgave, går mine tanker til-

bage til min omgangskreds - Kirkens un-

ge mænd. Jeg tænker tilbage nogle få år,

hvor jeg var 16 år gammel og i lære som
trykker. En af de andre lærlinge var helt

opslugt af motorcykler. Den gang kørte vi

Ældsterne L. Tom Perry og James E. Faust fra De Tolvs Kvorum taler sammen efter et konferencemøde.
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Luftfotografier af konferencegæster på tempelpladsen.

set i evangeliet. Jeg følte mig tiltrukket af

hende. Hun sagde til mig: „Du ved, at jeg

aldrig kunne gifte mig med dig, med-
mindre det sker i templet." Jeg reagerede

positivt på denne invitation og blev un-

dervist i evangeliet. Hun er nu min evige

ledsager. Jeg vil altid være taknemmelig
for den invitation, som hun udstrakte til

mig, for den har forandret mit liv.

Vi har et barn, en søn. Vi fik så god en
søn den første gang, så vi ikke siden er ble-

vet velsignet med flere. Jeg har set ham
vokse gennem Herrens pagter. Jeg gik

gennem templet sammen med ham. Jeg så

ham udføre en mission. Jeg ser frem til juli

måned, hvor han fører sin udvalgte ledsa-

ger til templet. Den måde, han har levet

på, har fået mig til at komme til Kristus.

I unge mænd har en stor kraft i jer til net-

op at gøre dette. Lad mig fortælle jer, at de

pagter, som gik forud for dette kald, og
som vil strække sig ud over dette kald, er

mere hellige for mig end dette kald, selv

om jeg ikke kan udtrykke fuldt ud, hvor

helligt dette kald er, for disse pagter be-

segler mig til det, som er mig kærest og
helligst i mit liv.

De Britiske Øer er fyldtmed unge mænd
og kvinder, som vil spille en afgørende

rolle i dette værks vækst på en måde, som
ingen anden kan. Jeg ved, at de vil gøre

dette, hvis de vil reagere positivt på en

indbydelse til at komme til Kristus.

Som Jakob i fordums tid har jeg også

modtaget mit ærinde fra Herren, og jeg vil

forstørre mit embede for ham, idet jeg på-

tager mig det ansvar at lade folkets synder

komme over mit eget hoved, hvis jeg ikke

lærer dem Guds ord med al flid (se Jakobs

Bog 1:19).

Jeg ved, at Jesus lever, at han er Kristus,

og at han leder denne Kirke. Jeg har lært

disse ting at kende, fordi så mange gode

mennesker gennem mit liv har udstrakt

denne invitation til mig om at komme til

ham, og det har jeg forsøgt at gøre. Jeg vil

gerne udtrykke disse følelser i Herrens,

Jesu Kristi hellige navn. Amen.
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Den største glæde
Ældste Clinton L. Cutler
De Halvfjerds' Andet Kvorum

„Mine tanker går i taknemmelighed til den kærlige Fader, alles Fader,

som står med udstrakte arme og opmuntrer os og beder os om at komme
hjem til sig og til sin elskede Søn, vor Frelser.

"

Fader, som står med udstrakte arme og
opmuntrer os og beder os om at komme
hjem til sig og til sin elskede Søn, vor

Frelser.

Jeg tænker på alle disse særlige sjæle,

som jeg har kendt: Min mor, som er 81 år

gammel, og som stadig sætter tempoet i

vores familie, mens hun leder sine børn ad

den vej, som de skal følge. Jeg tænker på
lærere og rådgivere og på mange kære be-

kendte i løbet af disse mange år.

Det står mere tydeligt for mig nu, end
det nogen sinde før har gjort, hvad Alma
sagde for længe siden, at Herrens ord og
forkyndelsen af hans ord har en større ten-

dens til at lede folk til at gøre det, som er

rigtigt. Det er mere magtfuldt end selv

sværdet eller noget andet (se Alma 31:5).

Dette faktum har jeg set hos de vidunder-

lige missionærer, som jeg har haft det

privilegium at tjene sammen med i løbet af

de sidste tre år. De har været som sønner

og døtre, som har været føjet til vores fa-

miliekreds, sønner og døtre, som søster

Cutler og jeg elsker af hele hjertet. Jeg har

set mirakler ske igen og igen, efterhånden

som Herrens børn er blevet undervist i

hans ord samt hos de af hans flok, som vil

lytte til hans røst og forandre deres hjerte

og komme til ham.
Jesu Kristi evangelium er sandt. Det er

den største glæde, den eneste rene glæde,

som vi har i dette liv. Når vi modtager det

og alt det, som vi har kært, vore familier og

vore elskede, så bliver alt andet omsvøbt

af den store kærlighed, som Vor Fader i

det høje nærer til os.

Jeg afslutter med et vidnesbyrd, som jeg

hørte sidste uge fra tre nyomvendte, som
med tårer i øjnene bar deres vidnesbyrd

om den kundskab, som de havde opnået i

løbet af blot nogle få måneder. De vidnede

om, at vor himmelske Fader lever, at han
bekymrer sig for os, at Jesus er Kristus, og

at de har et vejkort og en plan at følge, som
indeholdes i Mormons Bog - en arbejds-

tegning, som er givet dem for at bringe

dem sikkert hjem. De vidnede om, at Jo-

seph Smith er denne uddelings profet, og

at Herrens talerør i dag er præsident Ezra

Taft Benson. Jeg tilslutter mig deres vid-

nesbyrd, for jeg ved af hele mit hjerte, at

det er sandt på grund af det liv og de vel-

signelser, som jeg er blevet skænket. Jeg

bærer jer dette vidnesbyrd i Jesu Kristi

navn. Amen.

Mine kære brødre, i løbet af disse få

dage har jeg bevæget mig ned ad

mindernes allé. Jeg tænkte 47 år

tilbage til denne hellige bygning, hvortil

jeg som diakon sammen med mine kvo-

rumsmedlemmer kom med bus fra Mid-

vale for at overvære generalkonferencen. I

de tider under 2. verdenskrig kunne vi

komme ti minutter før mødet begyndte og

stadig få en siddeplads. Jeg husker de fø-

lelser, som vi havde i disse år, for Brødre-

ne gik dengang ikke op på forhøjningen

bagfra, men gik op langs bænkerækkerne

.

Jeg husker en søndag morgen, hvor vi

stod udenfor. En stor og høj broder kom
ind gennem den lille port på østsiden af

Tempelpladsen. Det var præsident Geor-

ge Albert Smith, der dengang tjente som
præsident for De Tolvs Kvorum. Han gik

hen til os, talte med os og klappede os på
skuldrene. Jeg skal aldrig glemme den fø-

lelse, som jeg oplevede, da en Herrens

apostel tog sig tid til at tale til fire diakoner

fra landet.

I de mellemliggende år har jeg, når jeg

har tænkt tilbage, opregnet de mange mi-

rakler, som er indtruffet i mit liv, og som
jeg har bevidnet. Mine tanker går i tak-

nemmelighed til den kærlige Fader, alles
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Hvem er en sand ven?

Ældste Malcolm S. Jeppsen
De Halvfjerds' Andet Kvorum

„Vælg jeres sande venner klogt. De vil danne grundlaget for en åndelig

styrke, som vil sætte jer i stand til at træffe vanskelige og meget vigtige

beslutninger, når det er nødvendigt i jeres liv.

"

milien gik en tur i nærheden af motellet.

Da stuepigen trådte ind for at rydde op,

mens vi var væk bevægede Sneaky, der så

døren åbne sig, sig hen mod den. Hun
slog rædselslagen døren i, og eftersom

Sneaky blev fanget i døren, gik han, om vi

så må sige „midt over".

Det var enden for Sneaky og begyndel-

sen til et nervøst sammenbrud for stuepi-

gen, og en tid med gråd og skuffelse for

vores børn.

Der er en lektie at lære her. Stuepigen

havde fejlagtigt antaget Sneeky for at væ-
re noget, som var meget mindre venlig,

end han var.

Vi har hørt biskop Hales tale om sande

venner i aften. Tillad mig at tilføje et par

tanker herom. Vi er alle på et eller andet

tidspunkt blevet forvirret med hensyn til

hvem der egentlig var vores virkelige ven-

ner. Lad mig give jer et eksempel på hvad
jeg mener, og det er i forbindelse med vis-

domsordet.

For nogle år siden undersøgte jeg i min
lægekonsultation en ung mand, som var i

den alder, som I bærere af Det Aronske
Præstedømme er. Jeg undrede mig over,

hvad hans problem kunne være.

Efter adskillige prøver og røntgenbille-

der blev jeg meget forbløffet over diagno-

sen. Han var på trods af sin unge alder al-

koholiker.

Han fortalte mig, at han var begyndt at

drikke alkohol i en meget ung alder, fordi

hans såkaldte venner havde opmuntret

ham til det.

Jeg tænkte ved mig selv: Er venner, som
opfordrer os til at bryde visdomsordet vir-

kelig vore venner?

Sætninger som „Prøv det bare en enkelt

gang" eller „Alle gør det" eller „Hvem får

det at vide?" bruges alt for ofte. Hvis de

var vores sande venner, ville de så presse

os på denne måde?

Ja i livet kan det af og til være vanskeligt

at vide, hvem der var vores sande venner.

Var min unge patients venner, den slags

venner som han skulle stræbe efter at be-

vare? Stuepigen opfattede Sneaky som en

For et år siden, da jeg blev kaldet som
halvfjerdser, stillede en af mine pati-

enter, som ikke var medlem, et inter-

essant spørgsmål. Hun ønskede at vide,

om en halvfjerdser havde en højere eller

lavere status i Mormonkirken end en bi-

skop. Da jeg spurgte hende, hvorfor hun
stillede et sådant spørgsmål, svarede hun,

at hun var interesseret i at vide, hvad det

var jeg skulle lave. Hun sagde, at sådan

som hun forstod Mormonkirken, så var

hver eneste kaldelse fra biskoppen og

nedefter kun arbejde, og alt fra biskoppen

og opefterkun snak. Og det er måske årsa-

gen til, at jeg ønsker at tale til jer unge
brødre i Det Aronske Præstedømme i

aften.

Mange af jer har haft et kært dyr, som
måske har oplevet en tragisk afslutning på
sit liv, hvad der har givet mange sorgfulde

øjeblikke bagefter. Da vi for nogle år siden

rejste på familieferie, anskaffede vi os et

temmeligt usædvanligt kæledyr, en lille

og venlig og ikke al for lang vandsnog fra

strandene ved Puget Sound. Mine børn

kaldte ham for Sneaky, hvad der en for-

kortelse for Slangen Sneaky.

På en eller anden måde slap Sneaky ud
af sin papæske en tidlig morgen, mens fa-

farlig fjende i stedet for en ven, og allige-

vel forholdt det sig stik modsat.

En sand ven af dig og mig gav os vis-

domsordet gennem sin profet Joseph

Smith.

Lægelige undersøgelser fortæller os, at

langt de fleste unge mennesker, som be-

gynder at nyde alkohol eller tobak, gør det

på opfordring fra deres venner.

Herren har fortalt os, at hverken stærke

drikke, hvilket betyder alkoholiske drik-

ke, eller tobak er for legemet, og at de ikke

er gode for mennesket.

Lad mig sige det ligeud, mine unge ven-

ner. Som læge har jeg i fyrre år på nærme-
ste hold været vidne til sandheden af de

udtalelser, som findes i visdomsordet. Jeg

bevidner, at de er sande.

De smukke naturbilleder i bladenes an-

noncer er ikke det resultat, der følger af at

ryge. Denne annoncering i blade og aviser

er meget bedragerisk. Slutresultatet er ik-

ke nær så kønt. Det er iltmasker, intrave-

nøs medicinbehandling og bogstavelig

talt mange timer med smerte, elendighed

og åndenød.

Husk på, at næsten 5000 mennesker

holder op med ryge hver dag, og andre

1000 mennesker dør - hver dag - på grund

af cigaretrygning, eller med andre ord et

menneske hvert 90. sekund blot i USA.
Dette betyder, at der hver dag er 6000

mennesker, som enten opgiver vanen el-

ler opgiver livet. Det er ikke så mærkeligt

cigaretindustrien bruger milliarder af dol-

lars for fortsat at få deres uvidende kunder

til at købe deres dødbringende varer.

Jeg fik min egen kommentar hertil trykt

og klistret på alle cigaretannoncerne i de

blade, som lå i min konsultation. Der stod:

„Mange af annoncerne i dette blad er

misvisende, bedrageriske og rent snyd.

Rygning gør ikke nogen betagende, gør

ikke nogen til et rigtigt mandfolk eller til

sportsmand. Man bliver syg, dårlig og dør

af det."

Hvor er det sandt.

Rygning bliver virkelig mindre og mind-

re populært, efterhånden som storryger-

ne dør ud en efter en. Hvis en industrika-

tastofe dræbte alle mennesker i hele Salt

Lake-dalen, ville nationen blive lamslået.

Det er imidlertid det omfang, som den år-

lige tobakskatastrofe har. En ud af hver

seks mennesker, som dør i USA, dør som
resultat af rygning.

Det er næsten altid sådan, at brugeren af

hårde stoffer først begynder med tobak el-

ler alkohol, som begge i sig selv i høj grad

er vanedannende stoffer.

Herudover er den virkelige skade, som
opstår ved brugen af disse ting, normalt

langt mere skadelig for vores åndelige liv

end for vores fysiske legeme. Ville en sand

ven lokke dig til at bruge sådanne ting?
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Det er jeg sikker på, at han ikke ville.

Kig på dine venner. Sørg for at have gode
venner. De er meget værdifulde. Husk, at

Frelseren værdsatte sine venner så højt, at

han ville nedlægge sit liv for dem. Han
havde dette at sige om venner:

„Større kærlighed har ingen end den at

sætte livet til for sine venner" (Joh. 15:13).

Og han fortsatte med at sige:

„I er mine venner, hvis I gør, hvad jeg

byder jer.

Jeg kalder jer ikke længere tjenere; thi

tjeneren ved ikke besked med, hvad hans

herre gør; men jeg har kaldt jer venner; thi

alt det, jeg har hørt af min Fader, har jeg

kundgjort jer" (vers 14-15).

Venskab er en yderst vigtig del af jeres

liv. Nogen har sagt, at en sand ven er en,

som gør det lettere at efterleve Jesu Kristi

evangelium.

Mange af I unge mænd vil på et eller an-

det tidspunkt opleve, at en eller flere af je-

res „venner" vil lokke jer til at gøre noget,

som I ved, I ikke bør gøre - det kan være
noget, som I inderst inde ved vil såre jeres

forældre og vor himmelske Fader. Det kan
være et brud på visdomsordet eller en mo-
ralsk overtrædelse, som vækker Herrens

mishag.

„Ingen vil nogen sinde få det at vide",

vil dine såkaldte „venner" sige til dig.

„Hvilken forskel gør det desuden?"

Mine unge venner, I behøver ikke forka-

ste de af jeres venner, som træder på en

forkert sti. I behøver heller ikke nødven-
digvis at opgive dem. I kan være deres be-

kymrede ven, som er rede til at hjælpe

dem, når de er rede til at blive hjulpet. Du
kan tale med dem og opløfte dem og bære
dit vidnesbyrd for dem. Led dem gennem
dit eksempel.

Men lad dig ikke nogen sinde lede til at

vække din himmelske Faders mishag på
grund af venner, som måske vil stille som
betingelse for jeres venskab, at du vælger

mellem deres måde at gøre tingene på el-

ler Herrens måde.

Hvis det sker, så vælg Herrens måde og

find nye venner.

Det er især vigtigt, at vi har venner i nø-

dens stund, hvor vi måske føler os ensom-
me eller fortvivlede. Sande venner vil stå

ved din side. Da profeten Joseph Smith

sad fængslet i Liberty Jail, fortalte Herren

ham:
„Dine venner er trofaste, og de skal atter

hilse dig med varmt hjerte og vennehånd.

Du er endnu ikke, som Job var; dine

venner trættes ikke med dig, og de beskyl-

der dig heller ikke for atvære i overtrædel-

se, som de gjorde med Job." (L&P
121:9-10).

Det var en stor trøst for Joseph Smith at

vide, at hans venner ville stå ved hans side

under hans prøvelser.

En næsten tom tempelplads inden tusindvis af konferencegæster ankommer.

Nogle af de mest betroede og kærlige

venner, som du vil få på denne jord, er di-

ne forældre og din familie. Måske er det

først, når I selv får børn, at I fuldt ud vil

forstå at værdsætte de kærlighedsbånd,

som eksisterer mellem forældre og børn.

Efterhånden som I bliver voksne, vil I

opleve at råd og vejledning fra jeres for-

ældre, om hvem der vil være jeres sande

venner, vil være en meget pålidelig og
værdifuld ting for jer.

Dyrk vor Frelser og Forløser Jesus Kri-

stus som jeres ven over alle. At være hans
ven vil uden tvivl opløfte jer og bringe jer

trøst, vejledning, fred, ja og fællesskab

med andre sande venner.

Jeg kender noget til hans kærlighed,

hans medlidenhed, hans barmhjertighed

og den hjælp, som vikan modtage fra ham
og Helligånden. Han har lovet, at I gen-

nem lydighedmod hans ord vil „finde vis-

dom og store skatte af kundskab" (L&P

89:19).

Tænk bare! Med Jesus som din ven, vil

du modtage en øget styrke og et øget vid-

nesbyrd, som vil holde dig oppe over for

de fristelser, som vil komme.
Vælg jeres sande venner klogt. De vil

danne grundlaget for en åndelig styrke,

som vil sætte jer i stand til at træffe van-

skelige og meget vigtige beslutninger, når

det er nødvendigt i jeres liv.

Vær frem for alt Frelserens ven. I unge

mænd er respekterede bærere af et konge-

ligt præstedømme. Hvis I ikke har gjort

det før, så er tiden nukommet, hvor I bør

lade ham vide, at I betragter ham som je-

res sande ven, og at I vil være hans sande

ven.

At vi alle må kvalificere os til at være

hans disciple og hans venner, det beder

jeg om i Jesu Kristi navn. Amen.
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Min broders vogter

Præsident Thomas S. Monson
Andenrådgiver i Det Første Præsidentskab

„Vor tjeneste overfor andre er måske ikke af dramatisk karakter, men
vi kan styrke andre menneskers ånd, klæde de kolde legemer, bespise de

sultne, trøste de sorgfyldte hjerter og løfte værdifulde sjæle til nye

højder.

"

far Jakob, hvilket forårsagede bitterhed og
jalousihos hans brødre. De planlagde der-

for at slåham ihjel, hvilket førte til, at de til

sidst anbragte Josef i en cisterne udenmad
og vand til at opretholde livet med. Da en
karavane af købmænd kom forbi, beslut-

tede Josefs brødre sig til at sælge ham, sna-

rere end at overlade ham til døden. Tyve

sekel sølv frigjorde Josef fra denne cister-

ne og anbragte ham til sidst i Potifars hus
i Egypten. Der havde Josef fremgang, for

„Herren var med Josef".

Efter år med overflod fulgte nu år med
hungersnød. Midt under denne hungers-

nød kom Josefs brødre til Egypten for at

købe korn, hvor de blev velsignet af denne
begunstigede mand i Egypten, som var

deres egen bror. Josef kunne have be-

handlet sine brødre hårdt på grund af den
hjerteløse og grusomme behandling, som
de tidligere havde udsat ham for. Han var

imidlertid venlig og imødekommende
over for dem og vandt deres gunst og støt-

te med disse ord:

„Men I skal ikke græmme eder eller væ-
re forknytte, fordi I solgte mig herhen, thi

Gud har sendt mig forud for eder for at op-

holde liv . . .

Derfor sendte Gud mig forud for eder,

for at I kan få efterkommere på jorden, og
for at mange hos eder kan reddes og hol-

des i live.

Og nu, ikke I, men Gud har sendt mig
hid

Oghan kyssede alle sine brødre og græd
ved deres bryst; og nu kunne hans brødre

tale med ham" (1 Mosebog 45:5, 7-8, 15).

De havde fundet deres bror Josef. Josef

var i sandhed sine brødres vogter.

I den rørende beretning om den barm-
hjertige samaritaner forklarede Jesus på
levende vis, hvad der var fortolkningen af

beretningen: „Du skal elske din næste
som dig selv" (Matt. 19:19). Her besvares

det uforglemmelige spørgsmål difinitivt:

„Er jeg min broders vogter?"

Der åbner sig en lang række af mulighe-

der for os, når vi overvejer Kong Benja-

Den hellige Bibel er en kilde til inspi-

ration for mig. Denne hellige bog

har inspireret menneskers sind og

motiveret sine læsere til at efterleve Guds
befalinger og elske hverandre. Den er

trykt i flere eksemplarer, oversat til flere

sprog og har grebet flere menneskehjerter

end nogen anden bog.

Jeg holder især meget af at læse beret-

ningen fra 1 Mosebogom skabelsen af ver-

den. Tænk på kraften i denne afsluttende

erklæring: „Og Gud skabte mennesket i

sit billede; i Guds billede skabte han det,

som mand og kvinde skabte han dem;
og Gud velsignede dem" (1 Mosebog
1:27-28).

Glæde bliver til sorg, når vi læser om
Abels tragiske død for sin bror Kains

hånd. I dette korte vers findes vejledning

nok til mange kapitler, lektier for livet og

vejledning fra Gud: „Hvor er din broder

Abel?" Han svarede: „Det ved jeg ikke;

skal jeg vogte min broder?"

Disse to vigtige spørgsmål blev stillet,

og derpå besvaret ved eksempler, som er

gentaget over alt i skriften. Et sådant ek-

sempel finder vi i Josefs og hans brødres

liv. Vi husker, at Josef især var elsket af sin

mins storslåede formaning, som nedskre-

vet i Mormons Bog: „Når I er i jeres med-
menneskers tjeneste, tjener I blot Gud"
(Mosiah 2:17).

Netop i sidste uge havde Det Første

Præsidentskab og De Tolvs Råd mulighed

for at se den nye kirkehistoriske udstil-

ling, som findes i museet på vestsiden af

Tempelpladsen. Jeg holder meget af den

rekonstruerede indgangsportal til 4. ward.

Dette ward er et af de oprindelige ward i

Salt Lake-dalen. Jeg lagde med interesse

mærke til det oplyste kort, som angav pio-

nerernes rejse fra Nauvoo. Men jeg blev i

sandhed grebet om hjertet, da jeg fik øje

på en rigtig håndkærre, som havde fået

ærespladsen i udstillingen. Denne hånd-

kærre berettede for mig på sin egen stille,

men alligevel talende måde, om sin lange

og begivenhedsrige rejse.

Lad os et øjeblik slutte os til kaptajn Ed-

ward Martin og det håndkærrekompagni,

somhan ledte . Selvom vi ikke oplever sul-

tens stikkende smerte, sådan som de gjor-

de, eller oplever den bitre kulde, som gen-

nemtrængte deres trætte legemer, så vil vi

få en bedre forståelse af den byrde, som de

bar, det mod, som de udviste og den tro,

som blev opfyldt. Vi bliver vidne til tåre-

fyldte øjne, som på dramatisk vis besvarer

spørgsmålet: „Er jeg min broders vog-

ter?"

„Håndkærrerne bevægede sig fremad

den 3. november og nåede til floden, der

flød med drivis. At krydse syntes at kræve

mere mod og mere styrke, end den men-
neskelige natur kunne opbyde. Kvinder-

ne veg tilbage og mændene græd. Nogle

masede sig over, men andre kunne ikke

klare denne ildprøve.

Der var tre 18-årige drenge, som hørte til

den hjælpegruppe, der kom dem til

hjælp, og til alles forbløffelse bar de næ-

sten hvert eneste medlem af dette ilde-

stedte håndkærrekompagni over den sne-

tilhyllede strøm. Anstengelsen var så

frygtelig, og udmattelsen så stor, at alle tre

drenge senere i livet døde af eftervirknin-

ger deraf. Da præsident Brigham Young
hørte om denne heltegerning, græd han

som et barn og erklærede offentligt: ,Den-

ne gerning alene vil sikre C. Allen Hun-
tington, George W. Grant og David P.

Kimball en evig frelse i Guds celestiale

rige, ja i verdener uden ende' " (LeRoy

R. Hafen og Ann W. Hafen, Handcarts til

Zion, Glendale, Californien: The Arthur

H. Clark Company, 1960, side 132-33).

Vor tjeneste over for andre er måske ik-

ke af dramatisk karakter, men vi kan styr-

ke andre menneskers ånd, klæde de kolde

legemer, bespise de sultne, trøste de sorg-

fyldte hjerter og løfte værdifulde sjæle til

nye højder.

Junius Burt er fra Salt Lake City. Han
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der i lang tid arbejdede for vejvæsenet har

engang fortalt en rørende og inspirerende

oplevelse . Han fortalte, at han en kold vin-

termorgen sammen med det gaderenhol-

delses-hold, som han var en del af, var i

færd med at fjerne nogle store isstykker

fra gadens rendestene. Det normale hold

var blevet suppleret med nogle midlertidi-

ge arbejdere, som havde desperat brug for

arbejdet. En af dem havde kun en let

sweater på og var meget forkølet. En rang-

let mand med et velplejet skæg standsede

op og spurgte denne arbejder: „Du har

brug for mere end blot den sweater hertil

morgen. Hvor er din frakke?" Manden
svarede, at han ikke havde nogen frakke

at tage på. Den forbipasserende tog derpå

sin egen frakke af og gav den til manden
og sagde: „Denne frakke er din. Den er af

tyk uld og vil holde dig varm. Jeg arbejder

ovre på den anden side af gaden." Gaden
var South Temple. Den barmhjertige sa-

maritaner, som gik ind i Kirkens admini-

strationsbygning til sit daglige arbejde, og

som denne dag gjorde det uden frakke,

var præsident George Albert Smith fra Je-

su Kristi Kirke af Sidste Dages Hellige.

Hans uselviske og generøse gerning afslø-

rede et varmt hjerte. Han var i sandhed sin

broders vogter.

I december 1989 blev det smukke og

længe ventede tempel i Las Vegas indviet

ved er række inspirerende møder, som
strakte sig over tre dage. Budskaberne og

musikken ved disse indvielsesmøder løf-

tede hvert eneste hjerte mod himlen og til-

skyndede lytteren til at holde Guds befa-

linger og udstråle det eksempel på retskaf-

fent levned, som Jesus af Nazaret under-

viste i. Selviske tanker veg for omsorg for

andre. En tale fremhævede Herrens for-

maning, som den findes nedskrevet i Mat-

tæus:

„Saml jer ikke skatte på jorden, hvor

møl og rust fortærer, og hvor tyve bryder

ind og stjæler,

men saml jer skatte i Himmelen, hvor

hverken møl eller rust fortærer, og hvor

ingen tyve bryder ind og stjæler.

Thi hvor din skat er, der vil også dit hjer-

te være" (Mat. 6:19-21).

Efter mødet, hvor dette skriftsted var

blevet læst op, blev et håndskrevet brev,

der omhyggeligt var lagt ned i en lukket

kuvert, givet mig af en dørvogter. Tillad

mig at dele indholdet af dette rørende brev

med jer:

„Kære præsident Monson.
Min mand og jeg føler at fuldførelsen og

indvielsen af dette smukke tempel i Las

Vegas er den bedste gave vi har kunnet

modtage i denne hellige tid. Templerne er

en vidunderlig gave til hele verden. Og
mens du talte om de retskafne hellige,

som er værdige til at modtage velsignel-

serne i Herrens hus, men som ikke har

midlerne til at komme til templet, blev vi

grebet af det.

Præsident Monson, der må være en fa-

milie et eller andet sted, som harbehov for

at komme til templet, for da min kære æg-
tefælle og jeg talte om vor store glæde i

denne juletid, blev vi enige om, at en hvil-

ken som helst gave indkøbt i et stormaga-

sin måtte blegne i sammenligning med
det, vi havde modtaget ved disse indviel-

sesmøder. I stedet for at bruge vore midler

til indkøb af julegaver, vil vi gerne give dig

disse 500 dollars til hjælp til en eller anden
familie, som venter på at få deres tempel-

begavelse og på at blive beseglet for al

evighed. Vi er taknemmelige for, at du har

hjulpet os med at finde vore julegaver til

hinanden i år."

Brevet var ikke skrevet under. Giveren

forblev anonym. Måske ser denne bror i

dag dette generalkonferencemøde. Hvis

han gør, kan han glæde sig over at erfare,

at denne gave gjorde det muligt for en

værdig familie fra Villa Real i Portugal,

Portmissionen, at rejse til templet og mod-
tage deres dyrebare tempelvelsignelser.

Til jer ukendte givere af denne uvurdelige

gave udstrækker jeg min tak for, at I var je-

res broders vogter. Jeg har en følelse af, at

jeres jul var en tid med glæde og fyldt med
fred.

Vi kan på ingen måde vide, hvornår det

privilegium at række andre en hjælpende

hånd bliver os til del. Vejen til Jeriko for

hver enkelt af os har intet navn eller num-
mer, og den trætte rejsende, som behøver

vor hjælp, er måske en ukendt. Alt for ofte
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undlader den, som modtager venlighed at

give udtryk for sine følelser, og vi berøves

et glimt af den storhed og gnist af ømhed,
som motiverede os til at gå og gøre ligeså.

Ægte taknemmelighed blev udtrykt i et

brev, som blev modtaget i Kirkens hoved-

sæde. Der var ingen afsender på, men
poststemplet var fra Portland i Oregon:

„Til Det Første Præsidentskabs kontor:

Salt Lake City udviste engang kristen

venlighed mod mig i de år, hvor jeg van-

drede omkring.

Efter at have rejst tværs gennem landet

med bus til Californien stod jeg af på bus-

stationen i Salt Lake City, syg og rystende

af mangel på søvn, der var forstærket af

mangel på den medicin jeg skulle tage. I

min hovedkuls flugt fra en svær situation

i Boston havde jeg fuldstændig glemt min
medicin.

I restauranten i Tempel Square Hotel

sad jeg modløs med ansigtet hvilende i

hænderne, mens jeg stirrede på en kop
kaffe, som jeg egentlig ikke ville have. Jeg

så nu et ægtepar, som nærmede sig mit

bord. ,Er der noget galt, unge mand?'
spurgte kvinden. Jeg rejste mig op og for-

talte grædende og rystet min historie og
den uheldige situation, som jeg var i på
det pågældende tidspunkt. De lyttede

omhyggeligt og tålmodigt til min usam-
menhængende snak, og tog derpå situati-

onen i deres egne hænder. De må have
været velhavende. De talte med restaura-

tionschefen, og fortalte mig derefter, at

jeg kunne få alt det, som jeg ønskede at

spise de næste fem dage her. Så tog de mig
ind i hotelreceptionen og skaffede mig et

værelse i fem dage. Derpå kørte de mig
hen til en læge og sørgede for, at jeg fik

den medicin, som jeg havde behov for, og
som virkelig var min grundlæggende livli-

ne til normalitet og velbefindende.

Mens jeg hvilede mig og genopbyggede
min styrke, sørgede jeg hver dag for at

overvære de daglige koncerter med Taber-

naklets orgel. Den himmelske røst som
dette instrument besidder, som spænder
fra de svageste toner til de kraftigste toner,

når det spiller for fuld styrke, har den stør-

ste klangfuldhed, som jeg nogen sinde

har kendt. Jeg har anskaffet mig plader og
kassettebånd med Tabernakelorglet og
koret, som jeg ved altid vil berolige og af-

stive mig, når min sjæl er nedbøjet.

Den sidste dag jeg var på hotellet, inden

jeg skulle genoptage min rejse, afleverede

jeg nøglen, og da var der et budskab til

mig fra dette ægtepar: ,Du kan betale os

ved at vise venlighed over for en foruroli-

get sjæl på din vej.' Det var jeg allerede

vant til, men jeg besluttede mig til at være
mere opmærksom på mennesker, som har

brug for hjælp i livet.

Jeg ønsker jer alt godt. Jeg ved ikke om
dette virkelig er de sidste dage, som der

omtales i skrifterne, men jeg ved, at to

medlemmer af jeres kirke var hellige og

kom mig til hjælp, da jeg havde desperat

brug for det. Jeg tænkte, at I måske gerne

ville høre om dette."

Hvilken rørende beretning. Man kom-
mer til at tænke på Jesu oplevelse med de

ti spedalske, som blev helbredt.

„Men en af dem vendte tilbage, da han
så, at han var helbredt, og priste Gud med
høj røst.

Og han kastede sig ned på sit ansigt for

hans fødder . . .

Og (Jesus) sagde til ham: ,Stå op, drag

bort, din tro har frelst dig!'" (Lukas

17:15-16, 19).

Ønsket om at hjælpe hinanden ogom at

søge efter de tabte får mødes måske ikke

med succes med det samme. Engang imel-

lem går det langsomt - og kan måske slet

ikke ses. Sådan var det for min livslange

ven Gil Warner. Han tjente som nykaldet

biskop, da „Douglas", der var medlem af

hans ward, overtrådte og blev frataget sit

medlemsskab af Kirken. Douglas far blev

meget ked af det, og hans mor var helt

ødelagt. Douglas flyttede umiddelbart he-

refter fra staten. Årene gik hurtigt, men bi-

skop Warner, som nu var medlem af høj-

rådet, holdt aldrig op med at spekulere på,

hvad der var blevet af Douglas.

1 1975 overværede jeg stavskonferencen

i Parley stav og afholdt et præstedømme-

lederskabsmøde en tidlig søndag morgen.

Jeg talte om Kirkens disciplineringssy-

stem samt om behovet for at arbejde op-

rigtigt og kærligt for at redde enhver, som
var faret vild. Gil Warner bad om at få or-

det og fortalte derpå beretningen om
Douglas. Han afsluttede med dette

spørgsmål: „Hvem har ansvaret for at ar-

bejde med Douglas og bringe ham tilbage

som medlem af Kirken?" Gil fortalte mig
senere, at mit svar på hans spørgsmål var

direkte og blev givet uden tøven: „Det er

dit ansvar, Gil, for du var hans biskop, og

han vidste, at du bekymrede dig for

ham."
Douglas's mor havde uden Gils viden

fastet og bedt ugen forinden om, at der vil-

le fremstå en mand, som ville hjælpe hen-

de med at frelse hendes søn. Gil opdagede

dette, da han følte sig tilskyndet til at ringe

til hende for at fortælle om sin beslutning

om at hjælpe.

Gil begyndte sin forløsende odysse.

Han kontaktede Douglas, og de huskede

begge „de gode gamle dage". Et vidnes-

byrd blev båret, og der blev givet udtryk

for kærlighed, og en ny tillid opstod. Det

gik utroligt langsomt. Der kom skuffelser,

men skridt for skridt kom Douglas på den

rette vej . Til sidst blev bønnerne hørt, an-

strengelserne belønnet og sejren vundet.

Douglas fik lov til at blive døbt.

Dåbsdatoen blev sat, familien samlet og

den tidligere biskop Gil Warner fløj til Se-

attle for at være med. Kan vi forstå den

overvældende glæde, som biskop Warner

må have følt, da han klædt i hvidt stod

med Douglas i dåbsbassinet med vand til

livet og løftede sin højre arm i en ret vinkel

og gentog disse hellige ord: „Med fuld-

magt fra Jesus Kristus døber jeg dig i Fade-

rens, Sønnens og Helligåndens navn."

(L&P 20:73).

Han, som var gået tabt, var blevet fun-

det. En 26-årig mission, der var kendeteg-

net af kærlighed og beslutsomhed, var

blevet fuldført med succes. Gil Warner
sagde til mig: „Det var en af de største da-

ge i mit liv. Jeg kender nu den glæde, som
Herren lovede, da han sagde: ,Og om det

så skulle ske, at I måtte arbejde hele jeres

liv . . . og kun førte een sjæl til mig, hvor

stor skal da ikke jeres glæde være med
ham i min Faders rige!'" (L&P18:15).

Hvis Herren i dag ville sige til Gil War-

ner, som han sagde til Adams søn for så

længe siden: „Hvor er Douglas, din

bror?," så kunne biskop Warner svare:

„Jeg er min broders vogter, Herre. Se

Douglas, din søn."

Må alle vi, som bærer Guds præste-

dømme vise, gennem den måde hvorpå

vi lever vort liv, at vi er vore brødres

vogtere, det beder jeg om i Jesu Kristi

navn. Amen.
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Hold templet helligt

Præsident Gordon B. Hinckley
Førsterådgiver i Det Første Præsidentskab

„At indtræde i templet er et privilegium, som man skal gøre sig

fortjent til, ikke en ret, som automatisk følger med medlemskab

af Kirken/'

til. Det er i virkeligheden slet ikke mit. Det

er banken, som ejer kortet. Hvis jeg ikke

lever op til det, som jeg har lovet, kan ban-
ken lukke for kreditten og tage kortet til-

bage.

Det andet kort, som jeg har, er det vi kal-

der en tempelanbefaling. Den symbolise-

rer et kreditkort hos Herren, som stiller

mange af sine største gaver til rådighed for

mig. Bankkortet har med verdens ting at

gøre, men anbefalingen har at gøre med
det, som hører Gud til.

For at kunne sikre sig en tempelanbefa-

ling må modtageren ligeledes have vist sin

egnethed, og denne egnethed er baseret

på personlig værdighed. Når den udste-

des, er det ikke for altid, men den må for-

nys hvert år. Retten dertil kan desuden
fortabes, hvis indehaveren gør noget, som
diskvalificerer ham fra dets privilegier.

Egnethed til en tempelanbefaling af-

hænger ikke af ens økonomisk værdi. Det

har overhovedet ikke noget med hinan-

den at gøre. Den afhænger af ens handle-

måder og det gode, som man gør. Det har

ikke at gøre med kroner og ører, men med
evige ting.

Bankkortet åbner døren til finansiel kre-

dit. Tempelanbefalingen åbner døren til

Herrens hus. Den beskæftiger sig med
indtræden på hellige steder for at udføre

helligt og guddommeligt arbejde.

Jeg er bange for, at nogle mennesker får

en tempelanbefaling, før de er virkelig re-

de dertil. Jeg føler, at vi af og til på overdre-

ven vis skynder på mennesker for at tage

til templet. Nyomvendte og dem, som for

nylig er blevet aktive, harbehov for en væ-
sentlig grad af modenhed i Kirken. De må
forstå de store begreber i det evige evange-

lium. De må over en længere periode have

udvist en evne til at indrette deres liv på en

sådan måde, at de er værdige til at indtræ-

de i Herrens hus, for de forpligtelser, som
de der påtager sig, er evige. Af denne år-

sag bestemte Det Første Præsidentskab

for mange år siden, at en nyomvendt til

Kirken skulle vente et år efter dåben, før

vedkommende tog til Herrens hus. Man

Brødre, jeg anbefaler jer at gøre det,

som I har hørt fra talerne denne af-

ten. Vi har modtaget mange råd og

megen inspiration, som både mænd og

drenge kan anvende.

Ved en række lejligheder i årenes løb,

har jegved disse præstedømmemøder ret-

tet mine bemærkninger til bærerne af Det

Aronske Præstedømme. I aften har jeg,

hvis de vil tilgive mig, valgt at tale til mæn-
dene med det håb, at det kan have en lang-

sigtet værdi for de unge mænd.
Jeg holder her i min hånd to kreditkort.

De fleste af jer kender kort som disse.

Det første er et bankkreditkort. Det tilla-

der mig at købe på kredit og derefter betale

mine indkøb samlet. Det er værdifuldt, og

man bør passe godt på det. Hvis det stjæ-

les eller bruges uærligt, kan det bibringe

mig store tab og sætte mig i en betragtelig

forlegenhed. Da jeg accepterede dette

kort fra min bank, indgik jeg en kontrakt

og blev bundet af løfter og forpligtelser.

Ved at acceptere dette kort, sagde jeg ja til

de betingelser, hvorunder det blev ud-

stedt.

Det udstedes kun for et år ad gangen, og

det må fornys hvert år, hvis jeg fortsat vil

nyde de priviligier, som det giver adgang

forventede, at han eller hun i løbet af dette

år ville vokse i forståelse så vel som i evne

til at udøve den grad af selvdisciplin, som
vil resultere i personlig værdighed. Her-

ren åbenbarede i 1833 følgende til profe-

ten Joseph Smith:

„Sandelig siger jeg jer: Det er min vilje,

at et hus skal bygges ... til mig til Zions

frelse . .

.

Og om mit folk bygger mig et hus i Her-

rens navn og ikke lader noget urent kom-

me derind, så det ikke bliver besmittet,

skal min herlighed hvile over det.

Ja, og jeg vil være nærværende der; thi

jeg vil komme ind i det, og alle de rene af

hjertet, som kommer derind, skal se Gud.

Men dersom det bliver besmittet, vil jeg

ikke komme ind i det, og min herlighed

skal ikke være der; thi jeg vil ikke gå ind i

vanhellige templer." (L&P 97:10-17).

Jeg mener, at dette er sagt i et meget be-

skrivende, bestemt og magtfuldt sprog fra

Herren angående hans hellige hus.

På facaden af hvert eneste af vore temp-

ler står der: „Helliget Herren", hvortil jeg

gerne vil føje denne formaning: „Hold

hans hus helligt!"

Jeg mener, at hver eneste mand, som
bærer Det Melkisedekske Præstedømme,

har en pligt til at sørge for, at Herrens hus

holdes helligt og fri for enhver form for be-

smittelse. Denne forpligtelse hviler ho-

vedsageligt og uundgåeligt på biskopper-

nes og stavspræsidenternes skuldre. Det

bliver dem, som skalbedømme værdighe-

den hos dem, som skulle kunne indtræde

i templet. Derudover har hver enkelt af os

et ansvar, først og fremmest for vores egen

personlige værdighed, og for det andet for

værdigheden hos dem, som man opford-

rer eller hjælper med at drage til Herrens

hus.

Før i tiden havde Kirkens præsidenter

så stærke følelser omkring dette anliggen-

de, at de krævede, at Kirkens præsident

selv personligt underskrev hver eneste

anbefaling. Med Kirkens vækst blev dette

meget upraktisk. Jeg vil læse et brev for

jer, som blev sendt til stavspræsidenter og

biskopper, og som er dateret 10. novem-

ber 1891:

„Kære brødre. Det er blevet besluttet, at

det ikke længere er nødvendigt for dem,

som drager til templet for at deltage i dets

ordinanser, at sende deres anbefalinger til

præsident Woodruff, for at blive under-

skrevet af ham. Underskrifter fra biskop-

pen og stavspræsidenten er alt, hvad der

kræves.

Eftersom dette er besluttet, vil biskop-

per og stavspræsidenter erkende et større

behov for omhyggelighed, således at in-

gen uværdig person vil blive anbefalet til

ordinanser i templerne.

(Underskrevet) Jeres Brødre, Wilford
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Woodruff, George Q. Cannon, Joseph F.

Smith, Det Første Præsidentskab i Jesu

Kristi Kirke af Sidste Dages Hellige"

(i James R. Clarks bog Messages of the

First Presidency ofthe Church ofJesus Christ

ofLatter-day Saints, 6 bind, Salt Lake City:

Bookcraft, 1965-75, 3:229).

På den tid var der tre templer i drift i Kir-

ken: St. George, Manti og Logan. templet

i Salt Lake var endnu ikke blevet indviet.

Vi har nu 43 templer i drift. Hvis det i 1891

blev for stor en byrde for for Kirkens præ-
sident at underskrive alle tempelanbefa-

linger, så tænk over, hvordan det ville væ-
re i dag. Men uanset antallet eller omstæn-
dighederne, så må udstedelse eller under-

skrivning af en tempelanbefaling aldrig

blive rutine.

Dette lille dokument, som ser meget en-

kelt ud, bekræfter, at indehaveren har op-

fyldt de præcise og krævende kvalifikatio-

ner og er egnet til at indtræde i Herrens

hus og der deltage i de helligste ordinan-

ser, som bliver udført på jorden. Disse or-

dinanser handler ikke kun om noget i for-

bindelse med dette liv, menom evige ting.

Kun i Herrens hus finder man det evige

præstedømmes fylde udøvet med myn-
dighed, der strækker sig til den anden si-

de af dødens slør.

Alt, hvad der sker i templet, har evige

konsekvenser. Vi har der at gøre med an-

liggender i forbindelse med udødelighed,

evighed og det, som angår mennesket og
dets forhold til den guddommelige Fader

og Forløseren. Vore hænder må være rene

og ligeså må vores hjerte og vore tanker

være beskæftiget med evighedens højti-

delige anliggender, når vi opholder os på
disse hellige steder.

Her undervises i den store plan for men-
neskets evige rejse. Her indgås hellige og
evige pagter. At indtræde i templet er et

privilegium, som man skal gøre sig for-

tjent til, ikke en ret, som automatisk følger

med medlemskab af Kirken.

Hvordan gør man sig fortjent til dette

privilegium? Gennem lydighed mod
evangeliets love og ordinanser.

Som I ved, så forventes det, at enhver,

som beder om at få en tempelanbefaling,

bliver stillet visse direkte spørgsmål for at

afgøre vedkommendes værdighed. Det er

selvfølgelig helt klart, at der må udvises

fuldkommen ærlighed hos den, som bli-

ver spurgt. Spørgsmålene har ikke til hen-

sigt at gøre nogen forlegen og bør ikke gø-

re det. Biskopper frarådes på indiskret

måde at bore i meget personlige og føl-

somme anliggender. Men på samme tid

må biskoppen sikre sig, at ansøgeren er

værdig til at indtræde i Herrens hus.

Nogle af disse spørgsmål er af natur

meget specifikke. Det drejer sig om sådan

noget som tiende og visdomsordet.

Ældste Yoshihiko Kikuchi, medlem af De Halvfjerds samt rådgiver i præsidentskabet for Nordamerikas

nordvestlige område, taler med en konferencegæst.

Det forventes selvfølgelig, at man beta-

ler en ærlig tiende. At betale tiende er gan-

ske enkelt en trofast reaktion på en befa-

ling fra Herren. Det er et kendetegn på ly-

dighed over for den guddommelige vilje.

Det har desuden gennem mange års ob-

servation vist sig, at trofast og ærlig tien-

debetaling er et kendetegn på trofasthed i

andre anliggender.

Er overholdelse af visdomsordet nød-
vendig? Brødrene har længe ment, at det-

te er tilfældet. At overholde visdomsordet

drejer sig om at passe på sit eget legeme,

for som Herren har forsikret os, så er det i

sig selv et tempel, et tabernakel for ånden.

Han har sagt: „Ja, mennesket er Guds ta-

bernakel eller tempel. Og det tempel, som
bliver besmittet, vil Gud ødelægge" (L&P
93:35).

Jeg husker en biskop, som fortalte mig
om en kvinde, der var kommet for at få en
tempelanbefaling. Da hun blev spurgt,

om hun overholdt visdomsordet, sagde

hun, at hun af og til drak en kop kaffe.

Hun sagde: „Men biskop, du vil da ikke

lade det forhindre mig i at besøge templet,

vil du?", hvortil han svarede: „Søster, du

vil da helt sikkert ikke lade en kop kaffe stå

mellem dig og Herrens hus."

Tiende og visdomsordet drejer sig

om ting, som er både ligefremme og

let forståelige. Der er andre ting, som er

mere indviklede, men som har større

betydning.

Det drejer sig om vores grundlæggende
ærlighed, vores grundlæggende retlinet-

hed og vores grad af efterlevelse og accept

af Guds love, således som de indeholdes i

Kirkens lærdomme.
Opretholder vi vore lokale ledere og Kir-

kens generalautoriteter? Det drejer sig ik-

ke om at hylde dem, som Herren har kal-

det til at præsidere. Det er et grundlæg-

gende spørgsmål om anerkendelse af den

kendsgerning, at Gud har kaldet en profet

til at stå i spidsen for sin kirke, at han har

kaldet andre til at arbejde sammen med
sig i Kirkens ledelse, og det, som de anta-

ger og underviser i, kommer som et resul-

tat af bede sammen, overveje sammen,
søge Herrens vilje, modtage denne vilje

og følge den.

Der vil på samme måde være en mangel

på harmoni, medmindre der hersker loya-

litet over for biskoppen og stavspræsiden-

ten på det lokale plan. Der vil være mistro

og tøven trofast tjeneste, og der vil være

den slags uenighed, som altid vil være
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KIRKENYT

Kirhen hjælper i Rumænien

De gavmilde bidrag fra

Kirkens medlemmer i det

europæiske område for-

bedrer hele tiden forhol-

dene for de forældreløse i

Bukarest.

Den 30. april 1990 an-

kom 10 tons brugt tøj,

brugt sengetøj og vaske-

pulver til Bukarest over-

våget af et medlem af

Der er en
stigende inte-

resse blandt
medlemmerne i

Europa for de
forældreløse i

Rumænien.

komiteen i Frankfurt for

hjælp til Rumænien. Luft-

fragten blev skænket af et

nordamerikansk luftfarts-

selskab. Med denne for-

sendelse er behovet for tøj

og sengetøj på de børne-

hjem, som Kirken tager

sig af, dækket.

I perioden 28. maj til

8. juni besøgte et hold på
fire læger en fagskole i Bu-

karest - en skole, der pri-

mært betjener hørehæm-
mede unge - hvor de un-

dersøgte mere end 300 ele-

vers hørelse. Lægerne
havde medbragt et kom-
plet udstyr til at under-

søge børn med hørepro-

blemer, hundredvis af

høreapparater og andet

udstyr. Der blev også an-

vendt tid på at uddanne
rumænske læger i at dia-

gnosticere og rette høre-

problemer, operations-

teknik samt tilpasning af

høreapparater. Alle delta-

gerne stillede deres ar-

bejdskraft gratis til rådig-

hed, ligesom det med-
bragte udstyr primært var

finansieret ved bidrag fra

Kirkens medlemmer og

enkelte virksomheder.

Der er en stigende inte-

resse blandt medlemmer-
ne i Europa for de for-

ældreløse i Rumænien.
Mange har set billeder fra

Rumænien i fjernsynet og

spørger, hvordan de bedst

kan hjælpe disse stakkels

børn. Her er nogle forslag

til, hvordan dette kan

gøres:

1. Fortsæt med at faste

og bede samt bidrage med
penge til de forældreløse i

Rumænien. Der er sikkert

nødvendigt, at Rumæ-
niensprojektet fortsætter i

adskillige år. Som det blev

sagt i en tidligere artikel,

vil alt, medlemmerne
bidrager med, udelukken-

III, medlemmer-
ne bidrager med,
vil udelukkende
gå til at forbedre
de forældreløses
forhold. Intet vil

blive brugtpå
administrations-

omkostninger.

de gå til at forbedre de for-

ældreløses forhold. Intet

vil blive brugt på admini-

strationsomkostninger.

2. Personlige initiativer

og wardsprojekter er

meget velkomne. Men for

at de kan være virkelig

effektive, er det meget
vigtigt, at de koordineres

- gennem stavs- eller

distrikspræsidentskabet -

med komiteen for hjælp til

Rumænien. For de fleste

var det fx mest naturligt at

give brugt tøj, da de i

fjernsynet så de lasede

forældreløse. Men med
forsendelsen af tøj til Bu-

karest den 30. april er be-

hovet for tøj blevet dæk-

ket. Yderligere forsendel-

ser af tøj vil ikke forbedre

situationen på børnehjem-

mene særlig meget. For at

undgå unødvendig og

unyttig gentagelse af ind-

satsen bør præstedømme-
ledere derfor altid kontak-

tes, før et projekt for hjælp

til Rumænien påbegyn-

des. Komiteen for hjælp til

Rumænien arbejder tæt

sammen med Røde Kors,

som koordinerer hjælpen

til Rumænien, for at sikre,

at de forældreløses virke-

lige behov dækkes.

Sørg desuden for at

benytte de unges begej-

string, når der planlægges

hjælpeaktioner. Involvér

dem i projekterne. Giv

dem lejlighed til at danne
uforglemmelige minder

om evangeliet i funktion.

3. De varer, der skæn-

kes, bør være af en til-

strækkelig god kvalitet til

at berettige den lange

transport til Rumænien.
Vær igen venlige at kon-

takte jeres præstedømme-
ledere, som vil bede om
råd fra komiteen for hjælp

til Rumænien.
Stjernens læsere vil blive

holdt informeret om den
yderligere udvikling i

hjælpen til Rumænien.
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David itf• Kennedy blev afløst som særlig
repræsentant for Det Første Præsidentskab

David M. Kennedy blev

afløst som særlig re-

præsentant for Det Første

Præsidentskab den
31. marts ved lørdagens

eftermiddagsmøde under
aprilkonferencen 1990.

Han har siddet i denne
stilling siden 1974.

Hans assistent, Blaine

C. Tuelier, blev også

afløst.

Den nu 85-årige bror

Kennedy siger, at han hå-

ber at kunne skære ned på
sin arbejdsbyrde ved også

at blive lettet for nogle af

sine verdslige, institutio-

nelle forpligtelser. Men
samtidig vil han begynde
at undervise en klasse i

international diplomati

ved Brigham Young uni-

versitetet.

Det har været et tilfreds-

stillende arbejde i de 16 år,

hvor vi har set Kirken

vokse i så mange lande,

siger han. Han har været

taknemmelig for mulig-

heden, han havde til at

medvirke til at åbne disse

mange lande, så Kirken

kunne komme ind. „Men
vi har ikke gjort det

alene", erkender bror

Kennedy. „Det er i virke-

ligheden Herren, der har

gjort det."

Før bror Kennedy blev

udnævnt til at være særlig

repræsentant for Det

Første Præsidentskab, til-

bragte han mange år på
poster i bankverdenen og i

regeringen. De erfaringer,

han gjorde dér, og de ven-

skaber, han knyttede,

hjalp ham senere til at

åbne døre for Kirken

rundt omkring i verden.

Han var medvirkende til,

at Kirken opnåede legal

status og fik tilladelse til at

forkynde evangeliet eller

udvide sine aktiviteter i

forskellige lande - lige fra

Portugal til Korea.

Før bror Kennedy accep-

terede dette kald og denne
kirkestilling i 1974, arbej-

dede han som ambassadør

for USA (med kabinets-

rang) fra 1971 til 1973 og
som NATO-ambassadør
fra 1972 til 1973. Han var

finansminister under præ-

sident Richard M. Nixon

fra 1969 til 1971.

Fra 1946 til 1968 arbejde-

de David Kennedy for

Continental Illinois Bank
and Trust Company of

Chicago. Han blev for-

mand for banken i 1959 og

var med til at føre banken

ind på den internationale

bankarena.

Bror Tueller har virket

som bror Kennedys assi-

stent siden 1987. Han er

pensioneret fra den ameri-

kanske udenrigstjeneste.

Blaine Tueller har arbejdet

som medarbejder på am-
bassader eller konsulater i

syv forskellige lande - lige

fra Irland til Filippinerne.

Bror og søster Kennedy sammen med præsident og søster Kimball.
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ødelæggende for troen. Lad os altid huske

på, at ingen præsident for Kirken, rådgiv-

er i Det Første Præsidentskab, generalau-

toritet, medlem af stavspræsidentskabet,

biskoprådet eller ældsternes kvorums-

præsidentskab er der, fordi han ønskede
at være der og bad om dette privilegium.

De er der alle, fordi de blev kaldet „af Gud
ved profeti og håndspålæggelse af sådan-

ne, som har myndighed dertil, for at præ-

dike evangeliet og tjene i dets forordnin-

ger" (5. trosartikel).

Loyalitet over for lederne er et kardi-

nalkrav for alle, som tjener i Herrens hær.

Et hus, som er i splid med sig selv, kan ik-

ke bestå (se Mark. 3:25). Enighed er

grundlæggende og afgørende. Herren har
erklæret: „Vær et, og dersom I ikke er et,

er I ikke mine" (L&P 38:27). At undlade at

opretholde dem, som har myndighed, er

ikke forlignelig med tjeneste i templet.

Ærlighed over for andre, herunder ly-

dighed mod landets love, er ligeledes et

krav.

„Vi tror, at vi må være loyale over for

konger, præsidenter, herskere og øvrig-

hedspersoner og adlyde og holde lovene"

(12. trosartikel).

Vi modtager af og til breve fra medlem-
mer, som åbent slår til lyd for ikke at betale

skat, og som klager over, at deres biskop

og stavspræsident ikke vil give dem en

tempelanbefaling på grund af deres aktiv-

iteter. Der har været situationer, hvor Kir-

ken i løbet af sin historie sammen med si-

ne medlemmer har opponeret mod lan-

dets lov. I sådanne tilfælde har vi fået det

afgjort i retten. I de tilfælde, hvor retten

har dømt os imod, har vi, selv om afgørel-

sen var svær at bære, accepteret den og ef-

terlevet den. Lydighed mod loven, den
lov, som er blevet erklæret forfatnings-

mæssig, er pålagt de sidste dage dages

hellige, og bliver derfor en standard for

egnethed til at kunne indtræde i Kirkens

templer.

I forbindelse med denne generelle hold-

ning må jeg sige, at vi har taget den stil-

ling, at fædre, som ikke betaler de børne-

penge, som de er blevet pålagt, ikke kan

forvente privilegier i Herrens hus. Skrif-

terne er ligefremme i deres udsagn angå-

ende fædres ansvar over for deres børn.

Når en skilsmisse indtræffer og bitterhe-

den vokser, som det normalt sker, vil nog-

lemænd gøre næsten alt for at slippe for at

skulle sørge for børnenes underhold. Når
dette sker, er det et brud på det, som på-

hviler dem i forbindelse med skilsmissen,

og det bliver derved et udtryk for foragt,

og i modstrid med Kirkens lærdomme og
doktriner.

Den tempelanbefaling, som du besidd-

der, er, hvis den er opnået på ærlig vis, et

bevis på din moralske værdighed. Det er

umuligt at tro, at en mand, som flirter og
er utro over for sin hustru, mener, at han
er egnet til at komme i templet. Det er helt

klart, at en sådan mand ikke bør få en tem-
pelanbefaling.

Men der findes en anden og mindre syn-

lig gruppe, som jeg ønsker at tale om. Jeg

har på mit kontor en mappe med breve fra

kvinder, der klager over den behandling,

som de modtager fra deres mand i hjem-

met. De fortæller om nogle af de aktivite-

ter, som mænd med ansvar i Kirken be-

skæftiger sig med. De nævner endog
mænd, som har en tempelanbefaling. De
taler om mishandling både skjult og åben.

De fortæller om mænd, som mister besin-

delsen og råber af hustruen og børnene.

De fortæller om mænd, som kræver stø-

dende seksuel intimitet. De fortæller om
mænd, som gør nar af dem og undertryk-

ker dem, og om fædre, der synes at kende
meget lidt til tålmodighed og overbæren-

hed over for deres børn.

Brødre, når biskoppen interviewer jer i

forbindelse med jeres tempelanbefaling,

er det ikke sandsynligt, at han kommer
ind på disse meget følsomme og personli-

ge ting. I må selv dømme i jeres hjerte, om
I er skyldige i gerninger eller vaner, som er

uhellige, urene eller på nogen måde onde
i Herrens øjne.

Hvor enestående og bemærkelsesvær-

dig er ikke en tempelanbefaling. Det er

blot et stykke papir med et navn og nogle

underskrifter, men i virkeligheden er det

et bevis, som fortæller, at indehaveren er

„ærlig, sandfærdig, kysk, velgørende og
dydig" og at han eller hun tror på at gøre

godt mod alle og „tragter efter alt, hvad
der er dydigt, elskeligt, hvad der har godt

lov eller er prisværdigt" (13. trosartikel).

Det vigtigste, og det mere end alle andre

kvalifikationer, er den sikre viden hos
den, som har en tempelanbefaling, om, at

Gud vor Evige Fader lever, at Jesus Kri-

stus er den levende Guds levende Søn, og
at dette er deres hellige og guddommelige
værk.

Brødre, jeg tror på, at de fleste, som har

en tempelanbefaling, lever op til alle disse

krav, men jeg må desværre erkende, at

der findes nogle få, som ikke gør det, og
som ikke bør træde ind i Herrens hus. Jeg

ved, at det er svært for en biskop at nægte
en eller anden i sit ward en tempelanbefa-

ling, en som måske bevæger sig på på kan-
ten af den tilladelige personlige opførsel.

En sådan nægtelse kan virke stødende på
den, som anmoder om det, men han eller

hun bør vide, at medmindre der er tale om
sand værdighed, vil der ikke kunne opnås
nogen velsignelse, og at forbandelse vil

komme over ham eller hende, som uvær-
digt træder ind over tærskelen til Guds
hus.

Lad mig også sige noget andet i forbin-

delse med templer. Jeg vil minde jer om
den absolutte forpligtelse til ikke at drøfte

noget uden for templet angående det,

som sker i templet. Hellige sager kræver

hellig overvejelse. Vi har en bindende og

alvorlig forpligtelse til ikke at benytte

sprogbrug fra templet eller tale om
tempelanliggender uden for templet. Jeg

kom første gang i templet for 57 år siden.

Det var helt anderledes end alt andet, jeg

havde oplevet i Kirken. En ung mand, jeg

kendte, kom i templet på næsten samme
tid. Efter denne oplevelse brugte han ofte

udtryk fra sprogbrugen i templet på en let-

færdig måde. Det var stødende. Det var

forræderi mod en hellig tillid. Jeg betrag-

tede ham i årenes løb. Engang var han tro-

fast, nu er han drevet bort fra al aktivitet i

Kirken og har forsaget sine fædres tro. Jeg

tror, at meget af det, som skete med ham,

begyndte med den lille uærbødighed,

som han viste ved at gøre de ord ligegyldi-

ge, som ikke er ligegyldige.

Brødre, pas på ikke at drøfte noget af det

uden for templet, som foregår i templet.

Når I er der, har I fuld frihed til at gøre det

der. Hvis I har spørgsmål, kan I tale med
tempelpræsidenten eller en af hans råd-

givereom dem. Men når I går ud af dørene

til Herrens hus, såvær tro mod den hellige

tillid og tal ikke om det, som er helligt.

Herren sagde: „Kom i hu, at det, som
kommer ovenfra, er helligt, og bør omta-

les med varsomhed og efter Andens til-

skyndelse" (L&P 63:64). Og atter: „Driv

ikke spøg med hellige ting" (L&P 6:12).

Jeg vil til sidst gentage, at denne tempel-

anbefaling, som jeg har, og som så mange
af jer har, er noget værdifuldt og vidun-

derligt. Den gør os egnet til et enestående

og usædvanligt privilegium. Det privilegi-

um at træde ind i det Hus, som på sin faca-

de bærer disse ord: „Helliget Herren -

Herrens hus". Lev værdigt, så I kan tjene

i dette Hus. Hold det helligt. Gør dit for at

holde Herrens Hus rent for enhver uren

eller besmittende indflydelse eller person.

Nyd dets skønhed. Nyd det vidunderlige

i de ting, som udtales der, og det smukke
og velsignende i de ordinanser, som udfø-

res der.

Til jer unge mænd, som er til stede, og

som endnu ikke har været i templet. Må
jeg foreslå jer, at I gør brug af muligheden

for at blive døbt for de døde. Og lad så

denne hellige oplevelse blive et fast holde-

punkt for jer i jeres liv, så I til alle tider og

under alle forhold opfører jer således, at I,

når den rette tid kommer, kan få et særligt

og begrænset kreditkort hos Herren, ja en

tempelanbefaling til hans hellige Hus, så I

der kan nyde alle dets velsignelser og

privilegier. Det beder jeg om i Jesu Kristi

navn. Amen.
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Mødet søndag formiddag,

den 1. april 1990

//Dem driver en lille drengrr

Præsident Thomas S. Monson
Andenrådgiver i Det Første Præsidentskab

„Når vi forstår, hvor dyrebare børn er, vil det ikke være vanskeligt

for os at følge Mesterens eksempel i vores omgang med dem.

"

Under vor Herres og Frelsers tjene-

stegerning i Galilæa kom disciple-

ne til ham og sagde: „Hvem er

mon den største i Himmeriget?

Da kaldte han på et lille barn, stillede det

midt iblandt dem
og sagde: , Sandelig siger jeg eder: hvis I

ikke vender om og bliver som børn, kom-
mer I slet ikke ind i Himmeriget.'

Den, der altså vil ydmyge sig og blive

som dette barn, han er den største i Him-
meriget.

Og den, der tager imod et sådant barn

for mit navns skyld, tager imod mig.

Men der, der forarger en af disse små,

som tror på mig, ham var det bedre, at der

var hængt en møllesten om hans hals, og
han var sænket i havets dyb." (Matt.

18:1-6).

Da jeg for nyligt læste min avis, faldt

min tanker på disse vers og den faste ufor-

beholdenhed i Frelserens erklæring. I en
spalte i avisen læste jeg om en kamp om
forældreretten mellem et barns far og mor.

Der blev rejst anklager og udstødt trusler

og udvist vrede, mens forældrene rejste

hid og did på den internationale scene

med barnet, som blev bortført fra det ene

kontinent til det andet.

En anden historie om en 12-årig dreng,

som blev slået og sat ild på, fordi han næg-
tede at følge en ordre fra en tyran i nabola-

get om at tage stoffer. Drengen ligger på
hospitalet, og hans tilstand er kritisk.

En tredje rapport fortalte om en fars sek-

suelle forulempelse af sit lille barn.

Dette er de rapporterede sager med bør-

nemishandling. Der findes mange flere,

som aldrig rapporteres, men som er ligeså

alvorlige. En læge fortalte mig om det sto-

re antal børn, som kommer på skadestuen

i din og min by. I mange tilfælde fortæller

de skyldige forældre fantasifulde beret-

ninger om børn, der falder ned fra en høj

stol, eller falder over et stykke legetøj og
slår sit hoved. Det afsløres alt for ofte, at

det var forælderen, som foretog mishand-

lingen, og at det uskyldige barn var offe-

ret. Skam over udøverne af sådanne onde
gerninger. Gud vil holde sådanne menne-
sker fuldt ud ansvarlige for deres ger-

ninger.

Præsident Ezra Taft Benson er et men-
neske, som er et eksempel på sand kærlig-

hed til små børn. At se disse små samles

ved hans side, række en hånd frem, for at

han kan holde den, eller kysse hans kind,

er at se den kærlighed, som voksne bør

nære for børn. Ingen omtaler i præsident

Benson nærvær et barn som „en unge".

Hans påtale over for et sådant udtryk er

bestemt og går lige til sagen. En besøgen-

de ambassadør fra en anden nation gjorde

sig skyldig i denne fortalelse. Han blev

vejledt med kærlighed.

Når vi forstår, hvor dyrebare børn er, vil

det ikke være vanskeligt for os at følge Me-
sterens eksempel i vores omgang med
dem. For nylig fandt der en kærlig scene

sted ved templet i Salt Lake City. Børn,

som var blevet passet med stor kærlighed

af trofaste medarbejdere i templets børne-

have, var nu ved at tage af sted sammen
med deres fædre og mødre. Et af disse

børn vendte sig ommod den kærlige kvin-

de, som havde været så sød mod dem og

udtalte sit hjertes følelser, idet hun vinke-

de og udbrød: „God nat, engel".

Digteren beskrev et barn, der lige har

været hos vor himmelske Fader, som „en

smuk ny menneskeblomst, der netop er

faldet ned fra Guds eget hjem for at blom-

stre på jorden."

Hvem har ikke prist Gud og undret sig

over hans magt, når man holder et spæd-

barn i sine arme? Denne lille hånd, der er

så lille, men alligevel så fuldkommen,

bliver med det samme emnet for samta-

len. Ingen kan lade være med at lægge sin

lillefinger i et spædbarns gribende hånd.

Der kommer et smil på læberne, en be-

stemt glød i øjnene, og man værdsætter

de ømme følelser, som fik digteren til at

skrive disse linier:

„ Vor fødsel er kun en søvn og en glemsel,

den sjæl, som løfter sig med os,

vort livs stjerne

har sin oprindelse andetsteds

og kommer fra det fjerne;

ikke i det fuldstændig glemte,

og ikke i yderste nøgenhed,

men som voksende skyer af herlighed

kommer vi fra Gud, som er vort hjem "

.

(William Wordsworth: Ode on

Imtimations of Immortality from

Recollections ofEarly Childhood).

Da disciplene forsøgte at holde børnene

tilbage fra Jesus, sagde han:

„Lad de små børn komme til mig; dem
må I ikke hindre; thi Guds rige hører så-

danne til.

Sandelig siger jeg eder: den, der ikke ta-

ger imod Guds rige ligesom et lille barn,

han kommer slet ikke ind i det.

Og han tog dem i favn og lagde hænder-

ne på dem og velsignede dem" (Mark.

10:14-16).

Hvilket vidunderligt eksempel vi kan

følge.

Mit hjerte brændte varmt i mig, da Det

Første Præsidentskab godkendte tildelin-

gen af en stor sum fra jeres særlige faste-

offerbidrag til, sammen med midler fra

Rotary International, at blive brugt til at

skaffe poliovaccine, så børn i Kenya kan

blive vaccineret mod denne skadelige og

forkrøblende sygdom, som slår børn ihjel.

Jeg takker Gud for det arbejde, som bliv-

er udført af vore læger, der for en tid forla-

der deres egen praksis og rejser til fjerne

lande for at hjælpe børn. Ganespalte og

andre misdannelser, som ville efterlade et

barn fysisk hæmmet og psykisk skadet,

bliver ordnet på dygtig vis. Fortvivlelse vi-

ger for håb. Taknemmelighed erstatter
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sorg. Disse børn kan nu se i spejlet og un-

dre sig over et mirakel i deres eget liv.

Ved et nyligt møde fortalte jeg om en

tandlæge i mit ward, som hvert år besøger

Filippinerne for at bruge sine færdigheder

uden kompensation for at udføre tandre-

gulering på børn. Smil vender tilbage,

børnene bliver glade og fremtidmulighe-

derne er forbedret. Jeg vidste ikke, at den-

ne tandlæges datter var i den forsamling,

som jeg talte til. Da jeg var færdig med at

tale, kom hun mig i møde med et bredt

smil af ægte stolthed og sagde: „Du talte

om min far. Hvor jeg dog elsker ham og

det arbejde, som han gør for børn!"

På øer langt borte i Stillehavet er der

hundredvis af mennesker, der næsten var

blinde, som nu kan se, fordi en missionær

sagde til sin svoger, som er læge: „Forlad

dit rige klientel og behagelighederne i dit

paladslignende hjem og kom over til disse

særlige Guds børn, som har behov for di-

ne færdigheder, og som har behov for

dem nu." Denne øjenlæge reagerede med
det samme uden så meget som at se sig til-

bage. I dag siger han stille, at dette besøg

var den bedste tjeneste, som han nogen-

sinde havde ydet, og at den fred, somkom
i hans hjerte, var den største velsignelse i

hans liv.

Derkommer let tårer i mine øjne, når jeg

læser om en far, som har givet en af sine

nyrer i håbet om, at hans søn må få et bed-

re liv. Jeg knæler ned hver aften og beder

troens bøn til fordel for en mor i vores lo-

kalsamfund, som rejste til Chicago for at

give en del af sin lever til sin datter i en

meget vanskelig og muligvis livstruende

operation. Hun, som allerede en gang

havde vandret i dødsskyggernes dal for at

give liv til dette barn, lagde nu atter sin

hånd i Guds hånd og udsatte sit liv for fare

for sit barns skyld. Aldrig en klage, men
altid et villigt hjerte og troens bøn.

Ældste Russel M. Nelson har efter sin

tilbagevenden fra Rumænien fortalt os om
den forfærdelige tilstand, som de foræl-

dreløse børn befinder sig i i dette land. Der
er måske 30000 alene i Bukarest. Han be-

søgte et sådant børnehjem for forældrelø-

se børn og arrangerede det således, at Kir-

ken kunne bidrage med vaccine, forbin-

dinger og andre meget nødvendige forsy-

ninger. Vi vil finde frem til bestemte ægte-

par, som vil blive kaldet på en mission til

netop disse børn. Jeg kan ikke komme i

tanke om en mere Kristuslignende tjene-

ste end at holde et moderløst barn i sine ar-

me eller tage en faderløs dreng ved
hånden.

Men det er ikke nødvendigt, at vi kaldes

som missionærer for at kunne velsigne

børns liv. Vore muligheder er ubegrænse-

de. De kan findes alle steder, og det ofte

tæt på vores eget hjem.

Ældste Adney Y. Komatsu fra De Halvfjerds og rådgiver i præsidentskabet for det asiatiske område

taler med nogle konferencegæster.

Sidste sommer modtog jeg et brev fra en

kvinde, som var kommet tilbage efter en
lang tids manglende aktivitet i Kirken.

Hun ønsker så meget, at hendes mand,
som endnu ikke er medlem af Kirken, kan
komme til at dele den glæde, som hun
føler.

Hun skrevom en tur, hvor hun sammen
med sin mand og deres tre sønner tog

hjemmefra for at besøge bedstemor i Ida-

ho. Mens de kørte gennem Salt Lake City,

blev de tiltrukket af et budskab, der stod

på en plakat. Budskabet indbød dem til at

besøge Tempelpladsen. Bob, hendes
mand, som ikke er medlem, sagde, at et

besøg på tempelpladsen kunne være
spændende. Familien trådte ind i besøgs-

centret, og faderen gik med to af sine søn-

ner op ad rundtrappen, som en af dem
kaldte „trappen til himlen". Mor og den

3-årige Tyler gik lidt bagefter de andre, ef-

tersom de var standset op for at beundre
de smukke malerier, som hang på vægge-
ne. Da de gik hen mod den storslåede sta-

tue af Kristus lavet af Thorvaldsen, stak

den lille Tyler af fra sin mor og løb hen til

foden af statuen af Kristus, idet han ud-

brød: „Det er Jesus! Det er Jesus!"Da mo-
deren prøvede at holde sin søn tilbage, så

Tyler tilbage mod hende og sin far og sag-

de: „I skal ikke være bange. Han kan godt

lide børn."

Efter familien havde forladt centret og

igen var ude på motorvejen på vej til bed-

stemor, rykkede Tyler hen på forsædet

ved siden af sin far. Far spurgte ham, hvad
han bedst kunne lide ved deres oplevelse

på Tempelpladsen. Tyler smilede op til

ham og sagde: „Jesus."

„Hvordan ved du, at Jesus kan lide dig,

Tyler?"

Tyler så op på sin far med et meget alvor-

ligt udtryk i sine øjne og svarede: „Far, så

du ikke hans ansigt?" Der var ikke behov

for at sige noget andet.

Når jeg læser denne beretning, så tænk-

te jeg på udtalelsen fra Esajas. „. . . dem
driver en lille dreng" (Esajas 11:6).

Ordene i en primarysalme udtrykker

følelserne i et barns hjerte:

Læs en historie om Jesus, en jeg har kær,

en som Han ville fortælle, hvis han var her,

en fra Hans vandring på livets vej,

læs lidt om Jesus, det elsker jeg.

Læs om dengang da de små børn

stod ved Hans fod,

og Han velsigned dem alle, Han var så god.

Kærlige ord og gerninger giv,

alt kan vi lære fra Jesu liv.

(Syng med mig, B-46)

Jeg kender ikke nogen mere rørende be-

retning i skriften end beretningen i 3 Ne-

phi om Frelseren, der velsigner børnene.

Mesteren talte bevægende til den store

mængde af mænd, kvinder og børn. Som
følge af deres tro og ønske om, at han for-

blev hos dem lidt længere, bad han dem
om at bringe deres lamme, blinde og syge

frem, så han kunne helbrede dem. Og
med glæde accepterede de hans opfor-

dring. Beretningen siger, at „han helbred-

te dem alle" (3 Nephi 17:9). Derpå fulgte

hans storslåede bøn til sin Fader. Skaren

bar vidnesbyrd: „Aldrig før har øjet set og

øret hørt sådanne store og vidunderlige

ting, som vi både så og hørte Jesus tale"

(vers 16).

Efter denne begivenhed, „græd han. . .

og han tog deres små børn, det ene efter

det andet, og velsignede dem og bad til

Faderen for dem . . .
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og han talte til mængden og sagde til

dem: Se jeres små!

Og da de hævede blikket mod himlen

for at se, da så de himlen åbne, og de så

englene stige ned fra himlen ... og de

kom ned og omringede de små ... og eng-

lene betjente dem" (vers 21, 23-24).

Jeg har igen og igen overvejet denne
sætning: „Den, der ikke tager imod Guds
rige ligesom et lille barn, han kommer slet

ikke ind i det" (Mark. 10:15).

En af dem, som opfyldte denne forma-

ning fra Frelseren, var en missionær ved
navn Thomas Michael Wilson. Han er søn

af Willie og Julia Wilson, Route 2, Box 12,

Lafayette, Alabama. Ældste Wilson fuld-

førte sin jordiske mission den 13. januar

1990. Da han var teenager, og før han og

hans familie var medlemmer af Kirken,

blev han ramt af kræft, hvad der efterfulg-

tes af en smertefuld stråleterapi og derpå

en velsignet bedring. Denne sygdom fik

familien til at forstå, at livet ikke blot er dy-

rebart, men også kan være kort. Familien

begyndte at søge efter en religion for at

hjælpe dem gennem denne modgangstid.
De stiftede bekendtskab med Kirken og
blev døbt. Efter at have modtaget evange-

liet længtes den unge broder Wilson efter

muligheden for at være missionær. Han
blev kaldet til tjene som missionær i Utah,

Salt Lake City-missionen. Hvilket privi-

legium at kunne repræsentere familien og

Herren som missionær!

Ældste Wilsons missionærkammerater

beskrev hans tro, som den man finder hos

et barn - uden tvivl, retlinet og urokkelig.

Han var et eksempel for alle. Efter elleve

måneders forløb vendte sygdommen til-

bage. Knoglekræften krævede nu, at hans

arm og skulder blev bortamputeret. Alli-

gevel fortsatte han sin mission.

Ældste Wilsons mod og brændende øn-

ske om at forblive på sin mission, rørte

hans far så meget, at han undersøgte Kir-

kens lærdomme og selv blev medlem.
En anonym telefonopringning gjorde

mig opmærksom på ældste Wilsons sør-

gelige tilstand. Hun sagde, at hun ikke øn-

skede at opgive sit navn, og at hun aldrig

før havde ringet til en generalautoritet.

Men hun sagde: „Man finder ikke ofte et

menneske af ældste Wilsons kaliber.

"

Jeg fandt ud af, at en undersøger, som
ældste Wilson havde undervist, var blevet

døbt i dåbsbassinet på Tempelpladsen,

men derpå ønskede at blive bekræftet af

ældste Wilson, som hun respekterede

meget.

Hun tog derpå sammen med nogle få

andre hen til ældste Wilsons sygeseng på
hospitalet. Der bekræftede han, med sin

tilbageblevne hånd hvilende på hendes

hoved, hende som medlem af Jesu Kristi

Kirke af Sidste Dages Hellige.

Ældste Wilson fortsatte måned efter

måned sin dyrebare, men smertefulde tje-

neste som missionær. Der blev givet vel-

signelser og bedt bønner. Hans missio-

nærkammerater blev opløftet. Deres hjer-

ter blev fyldt. De levede nærmere Gud.
Ældste Wilsons fysiske tilstand blev

dårligere og dårligere. Enden nærmede
sig. Han skulle vende hjem, men han bad
om at måtte tjene en måned yderligere.

Hvilken måned var det ikke! Ældste Wil-

son satte på samme måde, som et lille barn

sætter sin lid til sine forældre, ubetinget

sin lid til Gud. Den, som Thomas Michael

Wilson troede på i det stille, åbnede Him-
lens sluser og velsignede ham i rigt mål.

Hans forældre, Willie og Julia Wilson kom
sammen med broderen Tony til Salt Lake

City for at hjælpe deres søn og bror hjem
til Alabama. Men der stod endnu en vel-

signelse tilbage at skænke, en velsignelse

der var ønsket og bedt meget for. Familien

inviterede mig til at komme med sig til

templet i Jordan River i Utah, hvor de hel-

lige ordinanser, som knytter familier sam-

men for evigt så vel som for tid, blev ud-

ført.

Jeg sagde farvel til familien Wilson. Jeg

kan endnu se ældste Wilson, da han tak-

kede mig for at have været sammen med
hans familie og hans kære. Han sagde:

„Det betyder ikke noget, hvad der sker

med os i livet, når blot vi har Jesu Kristi

evangelium og efterlever det." Hvilket

mod. Hvilken tillid. Hvilken kærlighed.

Familien foretog den lange rejse tilbage til

Lafayette, hvor ældste Thomas Michael

Wilson gik bort til evigheden.

Præsident Kevin K. Meadows, som var

ældste Wilsons grenspræsident præside-

rede ved begravelsen. Jeg vil gerne dele

hans efterfølgende brev med jer i dag: „På

dagen for begravelsen, tog jeg familien til

side og gav udtryk for de følelser, du hav-

de sendt til mig, præsident Monson. Jeg

mindede dem om det, som ældste Wilson

havde fortalt dig i templet på denne dag,

at det ikke gjorde noget om han undervi-

ste i evangeliet på denne eller på den an-

den side af sløret, så længe han blot un-

derviste i evangeliet. Jeg videregav til dem
den inspiration, som du havde hentet i

præsident Joseph F. Smiths skrivelser - at

ældste Wilson havde fuldført sin jordiske

mission, og at han, som alle ,trofaste æld-

ster fortsætter med at forkynde omven-

delsens og forløsningens evangelium ved

Guds Enbårne Søns offer, når de forlader

det jordiske liv, og . . . prædiker blandt

dem, der er i mørke og under syndens åg

i de dødes store verden.' (L&P 138:57).

Anden bar vidnesbyrd om, at dette var til-

fældet. Ældste Thomas Michael Wilson

blev begravet med sit missionærskilt på
sig."

Når ældste Wilsons forældre besøger

denne kirkegård på landet og sætter blom-

ster på graven til minde om deres søn, er

jeg sikker på, at de vil huske den dag, han

blev født, og den stolthed, som de følte, og

den ægte glæde, som var deres. Dette lille

barn vil de altid huske som det mægtige
menneske, der senere bragte dem mulig-

heden for at opnå celestial herlighed. De
vil måske på disse pilgrimsrejser, hvor fø-

lelserne let bryder frem og tårene ikke kan

holdes tilbage, atter takke Gud for deres

missionærsøn, som aldrig mistede den

tro, som et barn har, og derpå dybt i deres

hjerte overveje disse ord fra Mesteren:

„. . . dem driver en lille dreng" (Es. 11:6).

Deres velsignelse vil derpå være fred.

Det vil også være vores velsignelse, når vi

ihukommer og følger Fredsfyrsten. At vi

må gøre dette, er min oprigtige bøn. I Jesu

Kristi navn. Amen.
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Stå som Guds vidner

Præsident Howard W. Hunter
De Tolv Apostles Kvorum

„ Vor Fader i Himlen kræver i sidste ende mere af os end et bidrag.

Han kræver en total forpligtelse, en fuldkommen hengivenhed og alt,

hvad vi er og hvad vi kan blive.

"

Hvis vi kan forme vort liv efter Mester-

en, og tage hans lærdomme og eksempel

som det bedste mønster for vort eget liv,

vil vi ikke finde det vanskeligt at holde ud
og være loyal inden for hvert område af

livet, for vi vil da være hengivne over for

en og samme hellige standard for opførsel

og tro. Og om vi er hjemme eller i super-

markedet, om vi går i skole eller om skolen

ligger langt bag os, om vi arbejder for os

selv eller sammen med en masse menne-
sker, så vil vores kurs være klar og vore

standarder tydelige. Vi vil, som profeten

Alma sagde, være besluttede på, at „stå

som Guds vidner til alle tider, i alle ting og

på alle steder, hvor (vi) skulle befinde (os),

ja til døden" (Mosiah 18:9).

Denne loyalitet omfatter selvfølgelig

støtte til den organiserede kirke, men et af

formålene med denne kirke er netop at

forandre og forbedre den måde, hvorpå vi

lever hvert aspekt af vort liv, hvor end vi

befinder os eller under hvilke forhold vi

end befinder os „ja til døden".

Lad mig kort minde jer om et af disse

storslåede eksempler fra skrifterne, hvor

tre relativt unge mennesker stod fast ved
deres principper og deres retskaffenhed

selv om det så ud til, at netop dette ville

komme til at koste dem livet.

Omtrent 586 f . Kr. marcherede kong Ne-
bukadnezar, som var Babylons konge,

mod Jerusalem og besejrede den. Han var

så imponeret over de kvaliteter og den
lærdom, som Israels børn besad, at han
bragte adskillige af dem med tilbage til

kongens hof.

Israelitterne fik vanskeligheder den dag
kong Nebukadnezar lavede en billedstøt-

te af guld og befalede alle i landsdelen Ba-

bel at tilbede den, en befaling, som de tre

unge israelitter - Sjadrak, Mesjak og

Abed-Nego stille nægtede at adlyde. Kon-
gen blev vred og harm og befalede, at de

skulle bringes frem for ham (Dan. 3:13).

Han fortalte dem, at hvis de ikke faldt ned
og tilbad denne billedstøtte af guld på det

fastsatte tidspunkt, „skal I på stedet ka-

stes i den gloende ovn." Så spurgte han

Når jeg tænker på de velsignelser,

som Gud har givet os og de man-
ge mange skønne ting, som findes

i Jesu Kristi evangelium, så er jeg klar

over, at vi hen ad vejen vil blive bedt om til

gengæld at bidrage med visse ydelser i

form af tid, penge eller andre ressourcer.

Vor Fader i Himlen kræver i sidste ende
mere af os end et bidrag. Han kræver en
total forpligtelse, en fuldkommen hengiv-

enhed og alt, hvad vi er og hvad vi kan
blive.

Jeg beder jer om at forstå, at jeg ikke blot

taler om en forpligtelse over for Kirken og
dens aktiviteter, selv om den altid har

brug at blive styrket. Nej, jeg taler mere
specifikt om en forpligtelse, som kommer
til udtryk i vores personlige opførsel, vor

personlige retskaffenhed og i vor loyalitet

over for hjemmet og familien så vel som
over for Kirken. Disse loyaliteter hænger
selvfølgelig tæt sammen, da det er Herren

Jesu Kristi lærdomme og eksempel, som
danner vor opførsel og former vores ka-

rakter i alle områder af livet, både person-

ligt, i hjemmet, i vores erhverv og delta-

gelse i samfundet så vel som i vor hengiv-

enhed over for den kirke, som bærer hans
navn.

med en vis selvtilfredshed: „Og hvilken

gud er der, som da kan fri eder af mine

hænder?" (vers 15).

De tre unge mænd svarede høfligt, men
uden tøven: „Sker det (at du truer os med
døden), så kan vor Gud, som vi dyrker, fri

os af den gloende ovn, og han vil fri os af

din hånd, o konge; men hvis ikke, så må
du vide, o konge, at din gud dyrker vi dog

ikke, og guldbilledstøtten, som du har la-

det opstille, tilbeder vi ikke!" (vers 17-18).

Selvfølgelig blev Nebukadnezar mere

rasende end før og beordrede, at ovnen

skulle gøres syv gange hedere end ellers.

Så befalede han, at disse tre tapre unge

mænd skulle kastes ind midt i ovnen fuldt

påklædte. Ja kongen holdt så meget fast

på sin ordre, og flammerne var så hede, at

de soldater, som bar Sjadrak, Mesjak og

Abed-Nego frem, faldt døde om på grund

af heden fra ovnen, da de kastede deres

fanger ind.

Derpå indtraf et af de store mirakler,

som de trofaste er berettiget til efter Guds
vilje. Disse tre unge mænd stod og gik ro-

ligt frem og tilbage midt inde i ovnen og

blev ikke brændt. Ja, da de senere blev

kaldt ud af ovnen af den forbløffede konge

selv, var deres tøj uskadt, deres hud ikke

forbrændt, og ikke et hår på deres hoved

svedet. Ja, der var end ikke nogen brand-

lugt ved disse modige unge mænd, der

havde forpligtet sig.

„Lovet være Sjadraks, Mesjaks og

Abed-Negos Gud, der sendte sin engel og

friede sine tjenere, som i tillid tilham over-

trådte kongens bud og hengav deres lege-

mer for at undgå at dyrke eller tilbede no-

gen anden gud end deres egen.

. . . Og kongen gengav Sjadrak, Mesjak

og Abed-Nego deres stillinger i landsde-

len Babel" (Dan. 3:28, 30).

Evnen til at stå fast ved sine principper,

til at leve retskaffent og i tro i henhold til

det, man tror på, det er det, som betyder

noget, og som gør forskellen mellem et bi-

drag og en forpligtelse. Denne hengiven-

hed over for sande principper - i vort eget

liv, i vore hjem og familier, og på alle ste-

der, hvor vi møder og påvirker andre

mennesker - det er denne hengivenhed,

som Gud i sidste ende anmoder os om at

have.

Jeg husker for nogle år siden vor nu af-

døde og elskede kollega præsident Ste-

phen L. Richards, der holdt en universi-

tetstale med titlen „Vejet og ikke fundet

for let" . Han talte om mennesker i vor tid,

herunder unge mennesker i dag, som må
være i stand til at modstå de forskellige

prøver der stilles til vores trofasthed og lo-

yalitet, og som livet udsætter os alle for fra

tid til anden. Ingen af hans eksempler var

så dramatiske som det at blive kastet i

ovnen, men den retskaffenhed, som de
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Ældste Dallin Oaks fra De Tolvs Kvorum hilser på nogle konferencegæster. Søster Oaks ses i midten.

omhandlede, var den samme, og således

var også behovet for en forpligtelse over

for høje principper. Han sagde:

„Hvad mener vi om ære og retskaffen-

hed? Hvad er (vores) reaktion på høflige

løgne der muliggør et lettere socialt sam-
kvem? Hvor stor tolerance har vi over for

undertrykkelse eller forkert gengivelse af

kendsgerningerne for derved at fremme
forretningsmuligheder? Accepterer vi

uden samvittigshedsnag det gamle ord-

sprog, ,at i kærlighed, politik og forret-

ning gælder eller kneb'? . .

.

Hvordan beskytter vi andres gode
navn? Viderebringer vi vovede brudstyk-

ker af underholdende samtaler . . . eller

gentager vi rygter og historier, som ikke

har undergået sandhedens prøve?"

(Stephen L. Richards, Where is Wisdotn?

Salt Lake City: Deseret Book Co. 1955,

s. 80-81).

Præsident Spencer W. Kimball skrev på
samme måde:

„Jeg kan måske ikke eliminere alt por-

nografisk materiale, men min familie og

jeg behøver ikke at købe det eller se på det.

Jeg er måske ikke i stand til at lukke alle

berygtede forretninger, men jeg kan hol-

de mig væk fra steder, som er af tvivlsom

ære eller som har et dårligt rygte.

Jeg er måske ikke i stand til at reducere

antallet af skilsmisser i landet eller redde

alle brudte hjem og frustrerede børn, men

jeg kan gøre mit eget hjem til et behageligt

sted at være, mit ægteskab til et lykkeligt

ægteskab og mit hjem til en himmel og
sørge for, at mine børn bliver harmoniske.

Jeg er måske ikke i stand til at standse de

voksende krav om frihed fra love, som er

baseret på moral eller ændre på holdnin-

gen til større frihed på det seksuelle områ-

de eller hvad angår perversiteter, men jeg

kan garantere en hengivenhed over for al-

le høje idealer og standarder i mit eget

hjem, og jeg kan arbejde på at give min
egen familie et lykkeligt liv grundlagt på
åndelige værdier.

Jeg er måske ikke i stand til at standse al

bestikkelse og uærlighed hos mennesker,

der sidder i ansvarsfulde stillinger, men
jeg kan selv være ærlig og retskaffen, og
fuld af hæderlighed og sand ære."

(Spencer W. Kimball, Faith Precedes the

Miracle, Salt Lake City: Deseret Book Co.

1972, s. 247).

Dette er nogle af de daglige men også af-

gørende prøver i vor tid, som vi må være
villige til at vise os trofaste og hæderlige i.

Ja, vi må selv i høflige sociale situationer

være villige til at „stå som Guds vidner til

alle tider, i alle ting og på alle steder, hvor

(vi) skulle befinde (os), ja til døden" (Mo-
siah 18:9).

Lad mig slutte med fremhæve et sted i

samfundet, hvor vi må udvise denne styr-

ke og forpligtelse, hvis vi skal overleve

som nation, som et folk eller som en fuldt

ud vellykket kirke. Vi må ganske enkelt

besidde kærlighed og retskaffenhed og

hylde stærke principper i vore hjem. Vi

må have en vedvarende forpligtelse over-

for ægteskabet, børnene og moralen. Vi

må have succes der, hvor succes har størst

betydning for den næste generation.

Det er helt sikkert, at det hjem der er

stærkest og skønnest er det hjem, hvor

hvert enkelt menneske er opmærksom på
de andres følelser, hvor man stræber efter

at tjene hinanden, og i hjemmet at efterle-

ve de principper, som vi udviser offent-

ligt. Vimå i højere grad efterleve evangeli-

et i vores familie. Vore hjem fortjener vor

mest trofaste forpligtelse. Et barn har ret

til at føle, at han eller hun netop i sit hjem

er i sikkerhed, at han eller hun der føler

beskyttelse mod de farer og onde ting,

som lurer i verden udenfor. Et barn har

brug for forældre, som er lykkelige i deres

forhold til hinanden, og som med glæde

arbejder frem mod opfyldelsen af det ide-

elle familieliv. Forældre som elsker deres

børn med en oprigtig og uselvisk kærlig-

hed, og som er forpligtede over for famili-

ens succes.

Præsident N. Eldon Tanner har sagt:

„Forestil jer den omvæltning, som ville

indtræffe, hvis vi var fuldt ud retskafne i

vort familieliv. Der ville være fuldkom-

men troskab. Ægtemanden ville være tro

mod sin hustru, og hustruen mod sin

mand. Der ville ikke være noget utugtigt

samliv i stedet for ægteskab. Hjemmene
vil strømme over af kærlighed, og børne-

ne og forældrene ville respektere hinan-

den . . . (Hvordan ville vore børn ellers

komme til at) værdsætte ærlighed og ret-

skaffenhed?" (Ensign, maj 1977, s. 16).

En succesrigt liv, det gode liv, det ret-

skafne kristne liv kræver mere end blot et

bidrag, selv om ethvert bidrag er værdi-

fuldt. Det kræver i sidste ende en forplig-

telse, hvor hele sjælen, dybt forankret og

evigt værdsat, er forpligtet til de princip-

per, som vi ved er sande i de befalinger,

som Gud har givet. Vi har behov for en så-

dan loyalitet i Kirken, men det må også

med det samme forstås som loyalitet i vore

personlige vaner og opførsel, retskaffen-

hed i samfundet og supermarkedet, og for

fremtidens skyld hengivenhed og karak-

terstyrke i vore ægteskaber og familier.

Hvis vi vil være trofaste over for vore

principper, forpligtede til et liv i ærlighed

og retskaffenhed, så vil ingen konge eller

ildprøve være i stand til at kompromittere

os. Må vi af hensyn til Guds riges succes

på jorden stå som vidner for ham „til alle

tider, i alle ting og på alle steder, hvor (vi)

skulle befinde (os), ja til døden" (Mosiah

18:9)

I Jesu Kristi navn. Amen.
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„Et lille skridt for et

menneske, et kæmpeskridt
for menneskeheden//

Ældste Carlos E. Asay
De Halvfjerds' Præsidium

„En troende dreng tog ,et lille skridt' og bad. En kærlig Fader

i Himlen lyttede og svarede. Resultatet kan med rette kaldes

,et stort skridt for menneskeheden'

"

Jeg
beder om Helligåndens indflydelse,

mens jeg gennemgår et yderst helligt

emne med jer - et emne, som jeg håber

vil have særlig betydning for de af jer,

som er i færd med at undersøge Kirken.

Den 20. juli 1969 landede astronauterne

på Månen, en planet, som er placeret i en

middelafstand af 384.400 kilometer fra jor-

den. Millioner af mennesker over hele

verden var vidne til denne historiske be-

givenhed på TV og så på i forbløffelse, da

månelandingsfartøjet landede på Månens
overflade. Alle var glade, da Neil Arm-
strong steg ud fra rumskibet og sagde: „Et

lille skridt for et menneske, et kæmpesk-
ridt for menneskeheden"

.

Presseomtalen af denne imponerende
begivenhed var stor. Den stjal overskrif-

terne og var emnet for artikler i lang tid ef-

ter. Når alt kom til alt, så havde denne må-
nelanding åbnet nye muligheder for rejser

i rummet, givet os ny viden om universet

og udgjort en stor investering af menne-

skelige ressourcer. Nogle reportere erklæ-

rede, at månelandingen var den største

begivenhed i menneskehedens historie,

siden Kristi opstandelse.

Jeg sermed beundring på de seneste ud-

viklinger inden for rumteknologien. Min
hjerne forstår end ikke en brøkdel af de

mirakler, som udføres af de vidende

mænd i verden, som har undersøgt univ-

erset. Men jeg er uenig med dem, som
tror, at det at landsætte mennesker på Må-
nen, er den største begivenhed inden for

de sidste 2000 år. Det er jeg, fordi jeg ken-

der til en begivenhed, hvor Skaberen af

universet selv kom til jorden og åbenbare-

de sand teologi som svar på en ukendt

drengs ydmyge bøn.

Storhed måles på forskellig vis af men-
nesker. Det er normalt ligestillet med stør-

relse, omkostning, antal og stilling. Men
Gud har en bedre måde, for „som himlen

er højere end jorden, er (hans) veje højere

end (vores) og (hans) tanker højere end
(menneskets)" (Es. 55:9). I Guds øjne er

storhed lig med lys, sandhed, godhed og

tjeneste (Se L&P 93:39; Matt. 23:11).

Vibelæres om, at evigt liv er „den største

af alle Guds gaver" (L&P 14:7, fremhæv-
ning tilføjet), og at evigt liv er at kende
„den eneste sande Gud, og ham, som
(han) har sendt, Jesus Kristus" (Joh. 17:3).

Man kan deraf slutte, at enhver, som vil

introducere den eneste sande Gud for

menneskeheden og åbne det evige livs ga-

ve og stille det til rådighed for alle, vilvære
stor og være knyttet til store begiven-

heder.

Den ukendte unge mand, som jeg taler

om, og som introducerede den sande og

levende Gud for en formørket verden,

blev ikke sponsoreret af en organisation

eller trænet af en gruppe professionelle

mennesker. På det tidspunkt var han ikke

nogen profet, og heller ikke en profets

søn. Men ligesom mange andre, der er

blevet kaldet i tidligere tider til at udføre et

helligt værk, så var han en almindelig

bondedreng (se Amos 7:14-16).

Han var et produkt af en gudfrygtig fa-

milie, en familie, som tørstede efter ret-

skaffenhed og som udøvede en enkel,

men dybtliggende tro på Herren. Hans
skole var hjemmet, hans lærere kærlige

forældre, og hans læsebog var den hellige

Bibel. Alligevel udviste han i den unge al-

der af 14 år en form for tro, som havde

magt til at bringe ham ind i Guddommens
nærvær (se Mark. 9:23).

Der var ikke rettet nogen kameraer mod
ham, da han trådte ind i en skov i den øvre

del af staten New York. Der var ingen jub-

lende menneskemængder eller fans til at

opmuntre ham. Der var ingen journalister

til stede til at beskrive hans gerninger.

Han knælede for sin himmelske Faders

blik helt alene og bad ud fra sit hjertes op-

rigtige ønsker og med en fuldkommen til-

lid til, at hans stemme ville blive hørt. Han
var ikke klar over den stille hyldest fra use-

te mængder, som havde ventet så tålmo-

digt på en ny dags frembrud og på gen-

oprettelsen af Jesu Kristi evangelium.

Hans investering i tilvejebringelsen af et

mirakel var ikke penge, maskiner, menne-

skekraft eller videnskabeligt udstyr. Han
investerede en levende tro og en ubetvin-

gelig vilje.

Joseph Smiths bøn og første åbenbaring

i 1820 var ikke nogen lille ting, selv om det

begyndte som „et lille skridt for en ung
mand" . Men i årenes løb har det vist sig at

være „et kæmpeskridt for menneskehe-

den" . For denne udvisning af enestående

tro gjorde ende på en lang nat med ånde-

ligt mørke, og åbnede en flodbølge af ægte

sandheder, og indvarslede tidernes fyldes

uddeling.

Vi har fået at vide, at følgevirkningerne

af måneekspeditionen var mange. Sådan-

ne følger afspejles i alle de materialer, som
findes omkring os. Men følgerne af Joseph

Smiths første udtalte bøn og hans søgen

ind i det ukendte, er langt større og bør

overvejes alvorligt af alle, som er interes-

seret i „tingene, som de virkelig er, og . . .

tingene, som de virkelig vil blive" (Jakobs

Bog 4:13; fremhævning tilføjet).

Joseph kom ikke ud fra lunden med må-

nesten i sine lommer eller med månestøv

på sine sko. Han kom ud med et forandret

ansigtsudtryk og med en guldmine af

sandhed fæstnet i sit sind og sit hjerte:

1. Joseph lærte, at der ikke findes nogen
vindere i ordstridigheder eller meningstu-

multer angående religiøse anliggender (se

Joseph Smith 2:12). Sådanne stridigheder

er at spille bolden over til Satan, for han er

„faderen til splid" (3 Nephi 11:29).
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Joseph bekræftede desuden den kends-

gerning, at kritiske spørgsmål i forbindel-

se med Ånden ikke kan afgøres alene ved
„at henvise til Bibelen", så længe undervi-

serne i religion forstår de samme skriftste-

der så forskelligt (Joseph Smith 2:12).

2. Joseph lærte om „et virkeligt væsens
magt fra den usynlige verden", sombandt
hans tunge og omsluttede ham i et tykt

mørke, da han begyndte at bede (Se Jo-

seph Smith 1:16). Denne magt blev udøv-

et af den onde, som så Joseph Smith som
en trussel mod sit rige af synd og fejlta-

gelser.

Få mennesker har forstyrret og foruroli-

get modstanderen mere end Joseph. Få

har følt mørkets forenede magter mere
end han. Og få har sejret mere ædelt over

Satan (se Joseph Smith 2:20).

3. Joseph lærte, hvad Moses havde lært

mange år førom Satans mørke og intethed

i sammenligning med det lys og den fri-

hed, som er knyttet til Gud (se Moses
1:10-15). Joseph sagde:

Jeg (så) en lyssøjle lige over mit hoved,

stærkere end solens glans, og den dalede

ned, indtil den hvilede på mig.

Ikke så snart havde den vist sig, førend

jeg følte mig befriet fra den fjende, som
holdt mig bunden (Joseph Smith 2:16-17).

„Lys og sandhed skyr den onde" (L&P
93:37). Mørkets magter flygter for lysets

magter, ligesom natten flygter fra mor-

gengryet.

4. Joseph lærte, at han var skabt i Guds
billede, ligesom skrifterne bevidner. Med
hans egne ord:

„Da lyset hvilede på mig, så jeg to per-

soner, hvis glans og herlighed trodser en-

hver beskrivelse, stående over mig i luf-

ten. Den ene af dem talte til mig, kaldte

mig ved navn og sagde, idet han pegede

på den anden: Denne er min elskede Søn. Hør
ham!" (Joseph Smith 2:17).

I løbet af nogle få øjeblikke var den for-

dømmende myte om en upersonlig, ube-

kymret og ufattelig Gud fejet væk. Vor
himmelske Faders sande natur, - faderen

til vore ånder - blev åbenbaret sammen
med hans elskede Søn, ja Jesus Kristus,

han, som havde sonet for menneskehe-
dens synder (se Heb. 12:9).

Som en apostel har sagt: „Et minuts in-

struktion fra personer iklædt Guds herlig-

hed fra de evige verdener, er mere værd
end alle de bind, som nogensinde er

blevet skrevet af uinspirerede menne-
sker" (Orson Pratt, Journal of Discourses

12:354).

5. Joseph lærte, at ingen af dagens

kirker var korrekte, og at han ikke skulle

slutte sig til nogen af dem. Han fortæller:

„Min hensigt med at gå og spørge Her-

ren var at få at vide, hvilken af alle sekter-

ne, der var den rette, så jeg kunne vide,

hvilken jeg skulle slutte mig til. Så snart

jeg derfor havde fattet mig så meget, at jeg

igen kunne tale, spurgte jeg de over mig i

lyset stående personer, hvilken af alle sek-

terne, der var den rette - og hvilken jeg

skulle slutte mig til.

Det blev svaret mig, at jeg ikke skulle

slutte mig til nogen af dem, thi de var alle

forkerte" (Joseph Smith 2:18-19).

Denne udtalelse har måske i første om-
gang foruroliget Joseph, for medlemmer-
ne af hans familie havde sluttet sig til en

bestemt trosretning, og han havde selv

mere sympati for en anden. Men Gud
havde talt, og hvem var han, at han kunne
bestride dette?

6. Joseph lærte, hvorfor han ikke måtte

slutte sig til nogen eksisterende kirke.

Hans ord lyder:

„Den person, som talte til mig, sagde, at

alle deres trosbekendelser var en veder-

styggelighed for ham, og at disse lærere

alle var fordærvede, at ,de drager nær til

mig med læberne, men deres hjerter er

langt fra mig. De lærer sådanne lærdom-
me, som er menneskebud og har gudfryg-

tighedens skin, men fornægter dens

kraft'" (Joseph Smith 2:19).

Hvordan kunne han, efter at have set og

hørt det, som han havde hørt, på nogen
måde slutte sig til en sekt, som ikke var ac-

ceptabel for den Almægtige? Måske var

nogle af deres disciple, „Kristi ydmyge di-

sciple, alligevel er de blevet ledet således,

at de tager fejl i mange ting, fordi de er ble-

vet undervist ved menneskenes lærdom-
me" (2 Nephi 28:14).

Der blev måske gjort en ærlig anstren-

gelse fra nogle få menneskers side, men
hvad end der blev gjort, så var det util-

strækkeligt „til at lære ethvert menneske
om den rette vej" (2 Nephi 25:28-29).

7. Joseph lærte at „Jakobs vidnesbyrd

var sandt, at et menneske, som fattes vis-

dom, kan bede til Gud og få svar, og uden
bebrejdelse" (Joseph Smith 2:26).

Han lærte også, at en menneskesjæl i

det 19. århundrede var ligeså dyrebar for

Gud som en sjæl på Moses' tid eller i tider-

nes midte. Hvorfor ville Herren ellers vise

sig? (Se Alma 39:17).

8. Joseph lærte snart herefter, „at Gud
havde et værk for mig at udføre, og at mit

navn skulle nævnes for ondt og godt

blandt alle nationer, slægter og tunge-

mål" (Joseph Smith 2:33).

Denne profeti er blevet opfyldt efter-

hånden som Jesu Kristi Kirke af Sidste Da-

ges Hellige er blevet oprettet, og efterhån-

den som evangeliets fylde er blevet for-

kyndt overalt på jorden.

Ja, det begyndte alt sammen så stille og

så enkelt og så vidunderligt. En troende

dreng tog ,et lille skridt' og bad. En kærlig

Fader i himlen lyttede og svarede. Resul-

tatet kan med rette kaldes ,et stort skridt

for menneskeheden'.

Alle de skyskrabere, der nogen sinde er

blevet bygget, og alle de rumskibe, som
nogen sinde er blevet afsendt, blegner i

sammenligning med Joseph Smiths første

åbenbaring. Selv om mennesket flyver

højere og højere op i himlen, vil de ikke

finde Gud eller se hans ansigt, medmind-
re de ydmyger sig, beder og giver agt på
de sandheder, som er blevet åbenbaret

gennem genoprettelsens profet.

Nogle har tåbeligt sagt. „Fjern Joseph

Smith og hans bøn i skoven og den første

åbenbaring, så kan vi acceptere jeres bud-

skab" . Sådanne mennesker vil have, at vi

skal begrave den skat af frelsende sandhe-

der, som vi netop har citeret, og mange
flere, og vende ryggen til „den vigtigste

begivenhed, som er indtruffet i verdens-

historien fra Kristi tjenestegerning og til

det strålende tidspunkt, da den indtraf"

(Bruce R. McConkie, Mormon Doctrine,

2. udgave, Salt Lake City: Bookcraft,

1968, s. 285).

Joseph Smith „var stor i livet og stor i

døden i Guds øjne" (L&P 135:3). Han
„har gjort mere (Jesus alene undtaget) for

menneskenes frelse i denne verden end

noget andet menneske, der nogensinde

har levet her" (Vers 3).

Han bøn var -

et lille skridt for en (ung) mand, (men)

et kæmpeskridt for menneskeheden.

(Det beviste, at)

der ikke er noget,

som mennesket ikke kan gøre,

(hvis man har tro, stoler på Herren og)

tager et lille skridt ad gangen.

(Art Harris. „One Small Step").

Ja, „priser profeten, som skued Jehova"
(Sange, nr. 97), og som var redskabet til

oversættelsen afMormons Bog, genopret-

telsen af det hellige præstedømme, orga-

niseringen af Jesu Kristi Kirke af Sidste

Dages Hellige, og som åbenbarede evan-

geliets fylde.

Jeg ved, at Joseph Smith var en profet,

for frugterne af hans arbejde er søde og

vedvarende, og Helligånden har båret

vidnesbyrd til min sjæl. Jeg føler mig be-

æret over kunne blande min stemme med
koret fra millioner, som vidner om hans

storhed og guddommelige kaldelse. Jeg

ved også, at „Gud Herren bringer midler i

anvendelse for at udføre sine store og evi-

ge hensigter; og med meget små ting be-

skæmmer Herren de vise og tilvejebringer

mange sjæles frelse" (Alma 37:7). I Jesu

Kristi navn. Amen. D
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„Ros jer ej heller af tro eller

kraftige gerninger"

Ældste Marvin J. Ashton
De Tolv Apostles Kvorum

„Lad andre selv blive opmærksomme på præstationer ved egen

observation . . . Praleri mindsker troværdighed og frastøder

for ofte venner, kolleger, familiemedlemmer og selv dem,

der på afstand ser på os."

noget, eller at prale med og være stolt over

at besidde noget.

Ofte hungrer pralende mennesker efter

opmærksomhed. Mennesker som praler,

er måske ikke klar over følgerne af deres

måde at fremføre sig på.

Ammon giver os glimrende vejledning i

at sætte vores gode resultater i det rette

perspektiv.

„Og da Ammon havde sagt disse ord,

irettesatte hans broder Aaron ham og sag-

de: Ammon, jeg frygter for, at din glæde
forleder dig til selvros.

Men Ammon sagde til ham: Jeg roser

mig ikke af min egen styrke eller af min
egen visdom, men min glæde er fuldkom-

men, ja, mit hjerte er fyldt med glæde, og

jeg vil fryde mig i min Gud.

Ja, jeg ved, at jeg intet er; med hensyn til

min egen styrke er jeg svag; derfor vil jeg

ikke rose mig af mig selv, men jeg vil rose

mig af min Gud, thi i hans styrke kan jeg

gøre alt; ja, mange kraftige undergernin-

ger har vi udført her i landet, for hvilke vi

vil prise hans navn evindelig" (Alma
26:10-12).

Vi kan være meget mere effektive, hvis

vi i vore samtaler og vores opførsel undgår

den nedværdigende effekt af det, der kan

kaldes praleri. Vi bør klogt lade andre selv

blive opmærksomme på præstationer ved
egen observation frem for, at det ser ud
som om, vi paraderer foran verden med
dem. Praleri mindsker troværdighed og

frastøder for ofte venner, kolleger, fami-

liemedlemmer og selv dem, der på af-

stand ser på os.

Vi er i ydmyghed taknemmelige for det

stigende antal nyomvendte, for de mange
udsendte missionærer og for tegn på sti-

gende forpligtelse til og i Kirken.

Vi mindes svaret fra en af vore profeter,

Spencer W. Kimball, for år tilbage, da han
blev fortalt om det store antal missionæ-

rer, der var ude. Han sagde: „Jeg er tak-

nemmelig, men ikke imponeret." Tak-

Ek a jeg var dreng, kunne jeg lide at

høre om kong Arthur. I beretnin-

gen om kong Arthur giver dronning

Guinevere dette råd til Lancelot, den ta-

preste af ridderne ved det runde bord:

„For jeg ønsker ikke, at du selv bekendt-

gør dig for verden, før du har bevist din

værdighed. Derfor forkynd ikke selv dit

navn, men vent til verden forkynder det.

"

Også i vore dage er det meget mere ef-

fektivt at lade verden se vore gode gernin-

ger frem for at høre os dvæle ved vore

egne resultater eller påpege imponerende
præstationer.

Vi bør huske at undgå de skadelige virk-

ninger, der kan følge, når vi ser ud til at

prale om flere medlemmer eller vækst.

Hvor meget bedre er det ikke at lade andre

måle vore præstationer frem for at misfor-

stå, når vi vedvarende citerer vore pro-

centtal, fremskridt eller families præstati-

oner.

At prale er at herliggøre sig selv, at tale

på en forfængelig eller pralende måde el-

ler især at tale om egne bedrifter. At prale

er at tale med stolthed og være stolt over

nemmelighed blev udtrykt, men han til-

skyndede Kirkens medlemmer til at afstå

fra at bade sig i selvforherligelse og bevæ-

ge sig videre til højere niveauer og nye ho-

risonter. Vor Frelser, Jesus Kristus, hvis

kirke vi tilhører, ville være skuffet, hvis vi

nogensinde gav indtryk af, at indsatsen

og det hårde arbejde, der ydes for at

opbygge hans rige, kun var baseret på
menneskets visdom og styrke.

For nylig fortalte en taler ved en særlig

kvindekonference om, hvordan han hav-

de haft stor succes med byggemodning,

og hvordan alt, han rørte ved, blev til

guld. Han havde også forsøgt at leve et

godt liv og havde været en meget aktiv tje-

ner i evangeliet. Så var han blevet kaldet

som missionspræsident. Han havde

åbenbart været en meget effektiv mission-

spræsident og havde derefter vendt tilba-

ge til sin hjemstat. Gennem hele sit liv

havde han oplevet den ene succes efter

den anden - han var anerkendt som leder

i lokalsamfundet, han havde opbygget en

driftig virksomhed. Det at han blev kaldet

som missionspræsident, havde bestyrket

ham i, at han „havde klaret det" - at han
helt igennem var succesrig.

Da han vendte hjem fra sin mission, fik

en kombination af ændrede rentesatser og
andre faktorer hans tidligere sunde virk-

somhed til at kollapse. Faktisk mistede

han næsten alt. Da denne mand fortalte

historien, sagde han: „Jeg indså, at jeg

pralede ret meget - da jeg følte, at jeg hav-

de et vidnesbyrd om Jesus Kristus, mente

jeg, at jeg havde frembragt alle disse vi-

dunderlige ting gennem hårdt arbejde, in-

telligens osv. Men da de dårlige tider kom,

begyndte jeg at forstå, hvor sårende jeg

måtte have virket på andre og over for min
himmelske Fader ved at tro, at jeg af mig
selv havde frembragt alle disse gode ting.

Jeg havde det, som havde jeg levet et liv

fuld af arrogance og praleri."

Helamans råd til sine sønner, Nephi og

Lehi, kan styrke os i dag: „Derfor ønsker

jeg, mine sønner, at I skal gøre det, der er

godt . . . Mine sønner, se, jeg har noget

mere at begære af jer, og mit ønske er, at I

ikke skal gøre dette for at rose jer, men at

I skal gøre det for at samle en skat i himlen,

som er evig" (Helaman 5:7-8).

Helaman ønskede, at hans sønner gjor-

de det rette af de rigtige årsager - ikke for

at prale, men for at samle skatte i himlen.

„Lad ikke din venstre hånd vide, hvad
din højre gør" (Matt. 6:3). Det gælder

især, når vi har haft mulighed for at trøste

eller råde et medmenneske, der er forvir-

ret, bekymret eller udmattet. Enhver suc-

ces, vi muligvis har haft, når vi har forsøgt

at hjælpe, bør normalt ikke drøftes, og slet

ikke prales af. Ydmyg, stille barmhjertig-

hedstjeneste er så velgørende for sjælen;
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hvem behøver at udpege stedet eller mod-
tageren af venlige gerninger?

„Thi selv om et menneske har haft man-
ge åbenbaringer og haft magt til at gøre

mange kraftige gerninger, må han dog fal-

de og pådrage sig en retfærdig Guds vre-

de, dersom han roser sig af sin styrke, rin-

geagter Guds råd og følger sin egen viljes

og sine syndige lysters drift" (L&P 3:4).

Hvor nemt er det ikke for et menneske at

tro, at verdslig succes er blevet opnået ved
ens egne færdigheder og eget arbejde. Alt

godt kommer fra Herren.

Hensyntagen til andres følelser bør altid

være vigtigt for værdige sidste dages helli-

ge. Vi kan med rette være lykkelige over

de børn, vi er blevet velsignet med, missi-

onærer, der har tjent, vore børns tempel-

ægteskab og familiemedlemmers præsta-

tioner; men andre, der ikke er så heldige,

har måske skyldfølelser eller føler sig util-

strækkelige. De har måske bedt meget og

længe om de samme velsignelser, som vi

praler med. Disse mennesker føler måske,

at de ikke har Guds gunst.

Af denne grund bør vores påskønnelse

være oprigtig, og vi bør ofte udtrykke vo-

res taknemmelighed til vor himmelske Fa-

der - men ikke for højrøstet over for

verden.

Må vi alle med taknemmelighed være
opmærksom på kilden til vore velsignel-

ser og styrke og afstå fra at påberåbe os

uberettiget ære for personlige præstatio-

ner. Ofte kan vi skabe modvilje i stedet for

respekt, når vi dvæler ved, hvor vi har væ-
ret, og hvor vi er nu, og hvad vi nu har ån-

deligt eller økonomisk.

Praleri er ikke godt, uanset om det sker

uskyldigt eller med andre hensigter. For

ofte skaber det et indtryk af, at man er me-
re interesseret i sig selv end i andre.

Det har været min erfaring gennem åre-

ne som deltager i holdsport, at stjernen,

som praler med sine præstationer og re-

korder, selv beder om problemer. De, der

yder præstationer, der vedvarende impo-

nerer, er dem, der peger på og virkelig

anerkender styrken hos holdkammerater

og trænere, og som takker Gud for ekstra

talenter og evner.

Modstandere i sportskonkurrencer lig-

ger tilsyneladende på lur for at tryne dem,

der praler af deres egen styrke. David må
have være usædvanlig tilfreds, da han var

i stand til at fælde Goliat, en pralende og

udfordrende kæmpe.
Det behager Gud, at lade os ydmygt er-

kende hans magt og hans indflydelse på
vore præstationer, frem for ved ord eller

antydninger at angive, at vi har været an-

svarlige for usædvanlige bedrifter.

Vi lærer fra Jakobs Brev 3:5, at ofte er

„tungen et lidet lem, men kan dog prale af

store ting." Ingen tænkende sidste dages

hellig vil tillade, at hans kommentarer,

holdninger eller udtryk kan opfattes som
pralende af sin egen styrke. De, der bliver

ved med at prale, erkender ikke den virke-

lige kilde til personlige præstationer.

Historien lærer os, at de, der praler af

deres egen styrke, ikke kan have blivende

succes. Vi bør hele tiden mindes om, at vi

ikke må rose os af tro eller kraftige gernin-

ger, men i stedet bør vi rose Gud for hans
velsignelser og godhed mod os. Gud vil

hjælpe os med at forstå, at ydmyghed må
være vores grundvold, hvis Herrens vel-

signelser fortsat skal komme til os, og fra

os. Den pralende menneske vil med sik-

kerhed falde, fordi ingen kan ved sin egen
styrke holde ud til enden. Den person som
praler eller er indbildsk, forventes ikke af

sine omgivelser at kunne præstere store

ting, fordi han eller hun videregiver en
indstilling om, at vedkommende allerede

er der.

En af de mest almindelige synder blandt

verdslige mennesker er at stole på sin

egen arms styrke og praler deraf. Dette er

en meget alvorlig synd. Det er en synd,

der kommer af stolthed, og er en synd, der

skaber en sindstilstand, som afholder

mennesker fra at vende sig til Herren og
modtage hans frelsende nåde. Når et

menneske bevidst eller ubevidst kaster sig

ud i selvforherligelse på grund af sin rig-

dom, sin politiske magt, sin verdslige lær-

dom, sin fysiske overlegenhed, sine for-

retningsevner eller tilmed sine retfærdige

gerninger, så er han ikke i harmoni med
Herrens Ånd.
Vi ville alle have godt af at få en belæring

fra Frelseren, som gentagne gange aner-

kendte sin Fader og gav ham æren for alt.

Den præcedens blev i virkeligheden fast-

lagt i det førjordiske råd, da Jesus Kristus

lovede, at frugten af alt det, han opnåede,

skulle gå til Faderen: „Og din være herlig-

heden evindelig" (Moses 4:2).

I sin gerning på jorden opvakte Jesus Jai-

rus' datter til livet. „Og hendes forældre

var ude af sig selv af undren," fortæller

Lukas, som de også burde være, „men
han forbød dem at tale til nogen om det,

der var sket" (Luk. 8:56). Markus' beret-

ning lyder: „Han forbød dem strengt at la-

de nogen få dette at vide" (Mark. 5:43).

Denne vidunderlige handling, der æn-
drede død til liv, og som vidnede om gud-

dommeligheden af ham, som selv forud-

sagde sin egen fremtidige sejr over gra-

ven, kun kunne udføres i retfærdighed og
kun ved Guds magt - dette mægtige mira-

kel ville, som Mattæus siger det, udbrede
rygtet om ham over hele landet baseret på
dets egne fortjenester (se Matt. 4:24).

Forældrene ville ikke i hemmelighed
kunne tildække det, der allerede var of-

fentligt kendt; alle i hele området ville

snart vide, at den lille pige, der var død,

nu levede, som følge af den måde Jesus

selv havde håndteret de efterfølgende be-

givenheder på. Hendes død var åbent be-

kendtgjort for folkeskaren. Jesus havde

selv foran folkeskaren svaret, at på trods

af hendes død, ville hun blive frelst (se

Luk. 8:50). Alle ville snart vide, at hun nu
levede, og det kunne kun forventes, at de

undrede sig over, hvordan og med hvilke

midler hun havde fået livet tilbage.

Forældrene blev pålagt ikke at fortælle

det til nogen, men i stedet overlade beret-

ningen om denne vidunderlige hændelse

til udenforstående, som kendte til mirak-

let. Som et almindeligt evangelisk råd op-

muntrer vi til, at de, der nyder Andens ga-

ver, og de, der har tegnene, som altid føl-

ger dem, der tror, får befaling om ikke at

prale angående disse åndelige velsignel-

ser. Herren har i vor tid sagt, efter han

nævnte de mirakuløse tegn, der altid fulg-

te dem, som havde tro, og dem, som troe-

de på selve sandheden, som Jesus belærte

om fordums:

„Men jeg giver dem en befaling, at de ik-

ke må rose sig af dette eller tale derom til

verden; thi disse ting gives jer til jeres

gavn og frelse" (L&P 84:73).

Måske betød befalingen om ikke at for-

tælle det til nogen, at de ikke måtte berette

om det på en pralende måde, for at en stolt

ånd - en ånd af selvpåtaget overlegenhed
- ikke skulle snige sig ind i deres sjæl. Der

var tider, hvor Jesus fortalte modtagerne

af hans helbredende magt, at de skulle stå

frem og bære vidnesbyrd om Guds god-

hed mod dem, og andre gange, hvor han
begrænsede omfanget og detaljerne i de-

res vidnesbyrd.

De mange formaninger i skriften om at

undgå praleri fortæller, at vi må erkende

kilden til alle vore velsignelser.

Alt er givet af Gud. Alle talenter, krea-

tivitet, egenskaber, indsigt og styrke kom-
mer fra ham. Af vores egen styrke kan vi

intet gøre, sådan somAmmon indrømme-

de over for sin bror (se Alma 26:10-12).

Når vi søger menneskers ros mere end

Guds ros, bliver det let at falde.

Praleri vil blive visket ud, når vi søger

Herrens hjælp og takker ham for alt det, vi

har og er.

Må Gud hjælpe os til ydmygt at accepte-

re hans velsignelser af styrke og vejled-

ning. Den kloge og den forpligtede vil pri-

se hans navn evindeligt og vil undgå en-

hver antydning af indstilling eller situati-

on, der fremhæver personlige præstatio-

ner eller praleri.

Jeg efterlader jer mit særlige vidnesbyrd

om sandheden af dette store værk. Vi kan

alle mere effektivt fortælle om vores viden

og vidnesbyrd, hvis vi ikke praler. Dette

siger jeg i Jesu Kristi navn. Amen.
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Salige er de barmhjertige

Præsident Gordon B. Hinckley
Førsterådgiver i Det Første Præsidentskab

„Barmhjertighed er selve kernen i Jesu Kristi evangelium. Den
udstrækning, hvormed hver enkelt af os er i stand til at vise den, bliver

et udtryk for, hvordan vi følger ham, der er vor Herre og Mester.

"

fjendtlighed og ondskab. Som følge af vo-

res menneskelige natur synes mange at

være tilbøjelige til at handle fuldstændig

egoistisk uden hensyn til skader på andre.

Jeg talte en dag med en yngre mor, en

enlig forsørger, der var blevet forladt af sin

mand. Med kun begrænsede færdigheder

forsøgte hun at forsørge sine børn. Knæk-
ket og modløs sagde hun med tårer i øjne-

ne : „Det er en barsk verden derude . Det er

en jungle uden barmhjertighed."

Hvilken guddommelig egenskab barm-

hjertighed er. Den kan ikke lovgives. Den
må komme fra hjertet. Den må tændes
indefra. Det er en del af gaven, som vi alle

får som søn eller datter af Gud og som del-

agtig i den guddommelige fødselsret. Jeg

bønfalder alle om at yde en indsats for at

lade dette instinkt, som hviler i os alle,

komme til større udtryk og få større spille-

rum. Jeg er overbevist om, at der kommer
et tidspunkt i vores liv, måske mange gan-

ge, hvor vi råber på andres barmhjertig-

hed. Hvordan kan vi forvente det, med-
mindre vi selv har været barmhjertige?

En af Mesterens lignelser falder mig ind

:

„Der var en rig mand, som klædte sig i

purpur og fint linned og levede hver dag i

lyst og pragt.

Men en fattig mand, der hed Lazarus, lå

ved hans port, fuld af sår.

Og han ønskede blot at spise sig mæt i

det, der faldt af fra den riges bord . . .

Så skete det, at den fattige døde og blev

båret af englene hen i Abrahams skød.

Også den rige døde og blev begravet.

Da han slog sine øjne op i Dødsriget,

hvor han var i pine, ser han Abraham
langt borte og Lazarus i hans skød.

Da råbte han: ,Fader Abraham! forbarm

dig over mig, og send Lazarus, så han kan
dyppe spidsen af sin finger i vand og læ-

ske min tunge; for jeg pines her i denne
lue.'

Men Abraham sagde: ,Mit barn, husk

på, at du har fået dit gode, mens du leve-

de, og Lazarus ligeså det onde; nu trøstes

han her, men du pines.

Tilmed er der lagt en dyb afgrund mel-
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Mine brødre og søstre, jeg mærker
den vældige byrde, det er, at tale

til jer ved denne store konferen-

ce. Titusinder lytter med stor forventning

her i Tabernaklet, i jeres hjem og i mere
end 2.000 kirkebygninger. Lad mig først

sige, at jeg elsker jer som mine brødre og
søstre i Jesu Kristi Kirke af Sidste Dages
Hellige. Jeg elsker jer for jeres tro og tro-

fasthed. Jeg elsker jer for jeres retskafne

levevis. Jeg elsker jer for jeres ønske om at

leve, som Herren ønsker, I lever, og for je-

res indsats for at gøre dette.

Jeg ved, at mange af jer bærer på tunge

byrder. Jeg ved, at mange af jer lever un-

der stort pres. Jeg ved, at I er ivrige efter at

gøre det rette, og at I bønsomt forsøger at

gøre dette. Jeg ved også, at ingen af os har

nået den fuldkommenhed, som vi er ble-

vet formanet at søge, og kun med ønsket

om at opmuntre tager jeg mig derfor den
frihed at benytte en tekst, som jeg mener
henvender sig til os alle. Den stammer fra

prædikenen, somJesus holdt for folkeska-

ren, der var samlet på bjerget: „Salige er

de barmhjertige, thi dem skal der vises

barmhjertighed" (Matt. 5:7).

Vi lever i en verden, hvor der er så meg-
en grovhed. Vi lever i en verden fuld af

lem os og jer, så at de, som vil gå herfra

over til jer, ikke kan det' " (Luk. 16:19-26).

Jeg bønfalder om en stærkere barmhjer-

tig ånd i alle vore forhold, en større andel

af barmhjertighed. For vi har fået et klart

løfte om, at hvis vi er barmhjertige, skal

der vises os barmhjertighed.

Ligesom I har jeg i de seneste måneder

set en vidunderlig, næsten utrolig forand-

ring i nogle af jordens lande. Diktatorer er

faldet, og folkets stemme høres igen med
en ny sang om frihed.

I fjernsynet så jeg en summarisk retter-

gang, der blev givet til én, der havde været

en ubarmhjertig tyran. I sin nød ønskede

han nu barmhjertighed fra sine anklagere.

Jeg kender ikke retssystemet, hvorunder

han og hans kone blev anklaget. Jeg ved

kun, at retssagen var kort, dommen dø-

den og henrettelsen hurtig og endelig. De
havde ikke vist nåde i de lange år med un-

dertrykkelse, men havde været barske og

uforsonlige; og nu i nødens bitre time blev

der ikke vist dem nåde.

Barmhjertighed er selve kernen i Jesu

Kristi evangelium. Den udstrækning,

hvormed hver enkelt af os er i stand til at

udvise barmhjertighed, bliver et udtryk

for, hvordan vi følger ham, der er vor Her-

re og Mester.

Jeg minder jer om, at det var ham, som
sagde: „Hvis nogen giver dig et slag på
den højre kind, så vend også den anden

til" (Matt. 5:39).

Det var ham, som sagde: „Hvis nogen

vil stævne dig for retten og tage din kjor-

tel, så lad ham også få kappen!" (Matt.

5:40).

Det var ham, som sagde: „Og hvis no-

gen tvinger dig til at følge ham én mil på
vej, så gå to mil med ham!" (Matt. 5:41).

Det var ham, som sagde: „Giv den, som
beder dig, og vend dig ikke bort fra den,

som vil låne af dig" (Matt. 5:42).

Det var ham, som sagde til kvinden, der

blev grebet i at synde: „Hvor er de andre?

Var der ingen, som fordømte dig? . . .

Jeg fordømmer dig heller ikke, gå bort,

synd fra nu af ikke mere!" (Joh. 8:10-11).

Det var ham, som udbrød, mens han

med frygtelige smerter hang på korset:

„Fader! tilgiv dem; thi de ved ikke, hvad

de gør" (Luk. 23:34).

Han, den evige Faders Søn, var indbe-

grebet af barmhjertighed. Hans gerning

bestod af barmhjertighed over for de fatti-

ge, de syge, de undertrykte og ofrene for

uretfærdighed og menneskers umenne-
skelighed over for hinanden. Hans offer

på korset var en barmhjertighedsgerning

uden lige på hele menneskehedens

vegne.

Barmhjertighed er en stor ting. For det

meste er den stille og beskeden. Den ska-

ber kun få overskrifter. Den er modsæt-
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ningen tilhævn og had, tilbegær og utilta-

lende egoisme. Som Portia siger i Shake-

speares Købmanden i Venedig:

Barmhjertighedens sjæl er ikke tvang;

den falder som den milde regn fra himlen

på stedet nedenfor. Den virker dobbelt:

Velsigner den der får og den der giver;

. . . smykker

monarken på hans trone mer end kronen;

hans scepter er et tegn på verdslig vælde . . .

men over sceptret er barmhjertigheden;

dens trone står i kongers hjerter; den
er selve Guds symbol
(Fjerde akt, første scene, linie 184-195,

William Shakespeare, Dramatiske værker,

oversat af V. Østerberg, J. H. Schultz

Forlag, København 1958, s. 130-131).

Hvis barmhjertigheden fremmes blandt

alle mennesker, vil den afskaffe krigens

rædsler. I alt for mange år har vi set kon-

flikten, der foregår i Nordirland. De, der

er nærmest og mest påvirket af den, må
bestemt være trætte af den. En stor grad af

barmhjertighed fra begge sider ville over-

vinde det nedbrydende had, der har eksi-

steret og gnavet så længe. Det er tid til, at

hver side handler med større barmhjertig-

hedmod den anden. Jeg er overbevist om,

at når dette sker, vil de, som viser barm-

hjertighed, finde den barmhjertighed, de

hungrer efter.

Af alle de krige, der har ramt De Forene-

de Stater, har ingen været så kostbar i li-

delser og døde, ingen så fyldt med galde

og had som den amerikanske borgerkrig.

Der er få lejligheder i historien, der er me-
re rørende end den 9. april 1865 ved Appo-
mattox i Virginia, hvor general Robert E.

Lee overgav sig til general Ulysses S.

Grant. General Grant skrev en kort række
betingelser, hvorunder Sydens soldater

frit kunne vende tilbage til deres hjem
med deres egne håndvåben, heste og op-

pakning.

Der var ingen gensidige beskyldninger,

ingen krav om erstatninger, ingen krav

om undskyldninger og ingen straf givet.

Denne dag er gået ned i krigens annaler

som en stor og enestående barmhjertig

gerning.

I historien om vores eget folk rager Brig-

ham Youngs indstilling til indianerne op
som et eksempel. Hans erklæring om, at

det var „bedre at give dem mad end at be-

kæmpe dem", var ikke kun tegn på den
iboende barmhjertighed i hans natur,

men på den større visdom, som er uløse-

ligt forbundet med en barmhjertig indstil-

ling over for de mindre heldigt stillede.

Tilgiv mig en personlig tilfredsstillelse.

Jeg finder udtryk for denne indstilling i

min egen families annaler. Min farfar, Ira

Nathaniel Hinckley, blev i 1867 af Brig-

ham Young kaldet til at bygge et fort ved
Cove Creek på vejen til det sydlige Utah,

så rejsende kunne blive beskyttet mod
indianerne. Men der var aldrig problemer

med indianerne af nogen betydning, på
grund af reglen om barmhjertig behand-
ling af dem, som blev fulgt igennem årene

af min farfar, da han bestyrede den en-

somme forpost.

Der er så meget menneskelig strid og

konflikt i vores samfund, som kunne
mildnes ved en smule barmhjertighed.

Man har næsten nået et punkt, hvor mo-
seloven med et øje for et øje og en tand for

en tand er blevet øget til at kræve tre øjne

for et øje og tre tænder for en tand. Mange
forslåede og knækkede ofre råber forgæv-

es på en smule venlighed.

Vi ser faglige stridigheder fulde af vold

og ubeherskede beskyldninger. Hvis der

var større villighed fra begge sider til at se

med en smule barmhjertighed på den an-

dens problemer, kunne det meste

undgås.

Vi er for nylig blevet mindet om, at der i

dette land på trods af lovens beskyttelse

stadig eksisterer en nådesløs udnyttelse af

børn i visse erhverv.

Og der er stadig nogen, ikke kun nogle

få, som uden barmhjertighed „male(r) de

fattige sønder" (Ex. 3:15).

Vor generation er plaget af kritikere i

medierne, som mener, at de gør noget

godt og dygtigt ved nådesløst at angribe

mænd og kvinder i folkevalgte hverv og i

andre lederstillinger. De er tilbøjelige til at

tage en linie eller et afsnit ude af sammen-
hængen og falde over deres offer som en
sværm af dræberbier. De langer ud med
skældsord og insinuerende antydninger

mod mennesker, som ikke har en effektiv

måde at slå igen på, eller som følger ånden
i Mesterens lære og foretrækker at vende
den anden kind til og fortsætte deres liv.

I mange dele af verden fører regeringer

krig mod narkotika. Jeg taler ikke negativt

om ordensmagtens indsats for at begræn-

se den skadelige handel med narkotika.

Men der er sammen med dette behov for

barmhjertighed over for mange af narkoti-

kaens ofre. Hver gang vi hjælper et men-
neske med at finde en bedre vej, bliver vo-

res indsats en barmhjertighedsgerning

med en taknemmelig reaktion, i stedet for

en straf efterfulgt af uvilje.

De hjemløses tilstand er en tilbagevis-

ning af vores nations storhed. Jeg roser

kraftigt dem, der med en venlig og overbe-

visende ånd rækker ud til de nødstedte,

uanset hvem de måtte være, for at hjælpe

de hjemløse, give dem mad, sørge for dem
og velsigne dem. Når de viser barmhjer-

tighed, er jeg sikker på, at Gud i Himlen
vil velsigne dem og deres efterkommere

med sin egen barmhjertighed. Jeg er over-

bevist om, at de, som så gavmildt giver, ik-

ke vil savne selv, men der vil være mad på
deres borde og tag over deres hoveder.

Man kan ikke være barmhjertig over for

andre uden at modtage barmhjertighed til

gengæld.

Og dette bringer mig til et andet områ-

de, hvor der er så stort behov for den
barmhjertighed, som er overbærenhed,

venlighed, mildhed og medfølelse. Jeg ta-

ler om menneskers hjem.

Med få undtagelser er hvert eneste barn

et produkt af sit hjem, hvad enten det er

godt, dårligt eller der hersker en ligegyl-

dig indstilling. Når børn vokser med åre-

ne, bliver deres liv stort set en videreførel-

se eller afspejling af hjemmets undervis-

ning. Hvis der er hårdhed, misbrug,

ukontrolleret vrede og troløshed til stede,

er frugterne sikre og tydelige, og de vil

sandsynligvis blive gentaget i den efterføl-

gende generation. Hvis der på den anden
side er overbærenhed, tilgivelse, respekt,

hensynsfuldhed, venlighed, barmhjertig-

hed og medfølelse, vil frugterne igen være

tydelige, og de vil blive evigt belønnet. De
vil være positive, gode og vidunderlige.

Og når forældre viser og belærer om
barmhjertighed, vil det gå igen i den næ-
ste generations liv og handlinger.

Jeg taler til fædre og mødre overalt med
en bøn om at undlade hårdhed, kontrolle-

re vores vrede, sænke vore stemmer og at

handle med barmhjertighed, kærlighed

og respekt for hinanden i vore hjem.

Som ældste James E. Talmage engang

skrev: „Religion uden sædelighed, from-

hed uden næstekærlighed, medlemskab
af Kirken uden tilsvarende ansvar for den

enkelte med henblik på vedkommendes
livsførelse ville blot være som et rungende

malm eller en klingende bjælde ... ,En

ren og ubesmittet gudsdyrkelse for Gud,
vor Fader, er dette: at besøge faderløse og

enker i deres trængsel og bevare sig selv

uplettet af verden.' Sindets ærlighed, ka-

rakterens retskaffenhed, personlig ren-

hed, samvittighedsfrihed, villighed til at

gøre alle mennesker godt, selv ens fjen-

der, ren næstekærlighed - dette er nogle

frugter, hvorpå man kan kende Kristi reli-

gion, og disse overgår langt i vigtighed og

værdi forkyndelsen af blotte læresætnin-

ger og teorier" (Trosartiklerne, Jesu Kristi

Kirke af Sidste Dages Hellige, Danmark,

1976, s. 412-413).

Tilsvarende har Herren i nutidig åben-

baring pålagt os:

„Styrk de svage, støt de nedhængende
hænder og styrk de matte knæ" (L&P

81:5).

Og endvidere: „Styrk derfor dine brød-

re i alle dine samtaler, i alle dine bønner og

i alle dine handlinger" (L&P 108:7).

I De Forenede Stater har vi i de seneste
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måneder hørt meget om en „venligere og

blidere nation"

.

Hvis det skal blive til noget, må detkom-
me som spontane reaktioner fra millioner

af venligere og blidere mennesker.

Lad os være mere barmhjertige. Lad os

fjerne det arrogante fra vores liv, det ind-

bildske, det egoistiske. Lad os være mere

barmhjertige, mere blide, fyldt med over-

bærenhed og tålmodighed og en større

grad af respekt for hinanden. Ved at gøre

dette vil vores eksempel få andre til at væ-

re mere barmhjertige, og vi vil få større

krav på nåde fra Gud, som i sin kærlighed

vil være gavmild mod os.

„Thi se, er vi ikke alle betlere? Er vi ikke

alle afhængige af det samme væsen, Gud
selv, for al vor rigdom, både føde og klæ-

der, guld og sølv og alle de rigdomme af

enhver slags, som vi ejer? . . .

Og nu, dersom Gud, som har skabt jer,

og på hvem jeres liv og alt det, I har og er,

beror, skænker jer, hvad end I beder om,

som er ret . . . o, burde I da ikke dele med
hinanden af de midler, I har?" (Mosiah

4:19, 21).

Således talte kong Benjamin. Til dette

føjer jeg, at Mesterens magt er vis og hans

ord er sikkert. Han vil holde sit løfte til

dem, der er barmhjertige. „Salige er de

barmhjertige, thi dem skal der vises barm-

hjertighed" (Matt. 5:7).

Jeg er overbevidst om, at vi alle vil ople-

ve et tidspunkt, hvor vi, om det er på
grund af sygdom eller svagelighed, fattig-

dom eller nød, undertrykkelse fra menne-
skers eller naturens side, vil ønske barm-

hjertighed. Og hvis vi gennem vores liv

har vist andre barmhjertighed, vil vi selv

modtage det.

„Thi så siger Herren: Jeg, Herren, er

barmhjertig og nådig mod dem, der frygter

mig, og jeg finder behag i at ære dem, som
tjener mig i retfærdighed og i sandhed til

enden.

Stor skal deres løn være og evig deres

herlighed" (L&P 76:5-6; fremhævelse til-

føjet).

Om disse ting bærer jeg vidnesbyrd,

mens jeg vidner om, at Gud, vor evige Fa-

der, lever, at han er en barmhjertig Gud,
at hans Søn gav sit liv i en stor, barmhjer-

tig forsoning for hver enkelt, og at vi vil

modtage den barmhjertighed, når vi viser

den til andre. I Jesu Kristi navn. Amen.

Mødet søndag eftermiddag,

den 1. april 1990

Verdensfred

Ældste Dallin H. Oaks
De Tolv Apostles Kvorum

„Opskriften på fred: Hold Guds bud. Krig og konflikter kommer af

ondskab. Fred er resultatet af retfærdighed . . . Enhver borger, der

holder Guds bud og lever i fred med sin familie og sine medmennesker,

virker for fredens sag.

"

satte af strid i samfundet eller familien.

Midt under den første verdenskrig er-

klærede præsident Joseph F. Smith:

„Man har i mange år holdt på, at man
kun kan opnå fred ved at forberede sig til

krig. Den krig, vi er midt i, bør kunne

overbevise os om, at vi kun får fred ved at

forberede os til fred, ved at oplære folk til

at være hæderlige og retfærdige og vælge

regenter, som respekterer folks retfærdi-

ge ønsker . .

.

Der er kun én ting, som kan bringe fred

i verden. Nemlig at regenter såvel som be-

folkning antager Jesu Kristi evangelium,

forstår det rigtigt samt adlyder og efter-

lever det" (Improvement Era, sept. 1914,

s. 1074-1075).

En generation senere, da fjendskaben

rasede under den anden verdenskrig, sag-

de præsident David O. McKay:
„Der vil kun blive fred, ogfreden kan kun be-

vares, når evangeliets principper har sejret, og

ved konsekvent undertrykkelse affredens fjen-

der, som er had, misundelse, usselt mammon
og udøvelse af menneskers uretfærdige herre-

dømme. Giver man efter for disse onder,

bringer det elendighed til den enkelte,

ulykker til hjemmet og krig mellem natio-

ner" {Gospel Ideals, Salt Lake City, Deseret

Book Co., 1953 s. 280).

Sådan har profeternes budskaber lydt i

alle tidsaldre. Moses henviste til de første

familier på jorden, da han skrev: „Og i de

dage havde Satan stort herredømme
blandt menneskene og rasede i deres hjer-

ter; og fra den tid af blev der krige og blod-

sudgydelser" (Moses 6:15).

Moses gav i sin tid dette Herrens løfte til

isralitterne: „Hvis I følger mine anordnin-

ger og holder mine bud. . .vil jeg give fred

i landet ... og intet sværd skal hærge

eders land" (se 3 Mosebog 26:3, 6).

Gennem hele Mormons Bog erklærer

Herren: „Såfremt I holder mine bud, skal

det gå jer vel i landet" (2 Nephi 1:20).

Mange tror, at fred er fravær af

krig. Alle ønsker denne form for

fred. Der er sange, som hylder

freden, og bilister forkynder fred i deres

bagruder.

Mange gode mennesker arbejder for

fred ved at protestere imod krig. De er

talsmænd for love eller traktater for at ud-

rydde krig, kræve nedrustning eller ned-

skæring af væbnede styrker.

Disse metoder kan måske nedsætte

sandsynligheden for krig eller dens om-
kostninger. Men man kan ikke sikre fred

ved at protestere mod krig, for fred er an-

det og mere end fravær af krig.

For mere end halvtreds år siden hørte

jeg lederne i denne kirke forkynde, at man
kun kan opnå fred ved hjælp af Jesu Kristi

evangelium. Jeg har lært at forstå hvorfor.

Den fred, som evangeliet bringer, er ik-

ke kun fravær af krig. Det er det modsatte af

krig. Evangeliets fred er det modsatte af

konflikter af enhver art - væbnet som ube-

væbnet. Det er det modsatte af fjendskab

mellem lande eller kulturer, og det mod-
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Når vi prøver at forstå årsagerne til krig,

forfølgelser og samfundsstridigheder, så

vil vi opdage, at de næsten altid har deres

rod i ondskab.

Det tyvende århundredes massemord
hører til de blodigste forbrydelser som no-

gensinde er begået imod menneskehe-
den. Vi kan næppe forestille os omfanget
af nazisternes massemyrderi af mere end
fem millioner jøder i Europa, Stalins ud-

rensninger og arbejdslejre, hvor 5-10 mil-

lioner blev dræbt i Sovjetunionen, eller

hvordan 2-3 millioner civile blev dræbt el-

ler døde af sult under krigen i Biafra (se Isi-

dor Walliman og Michael N. Dobkowski,
eds. Genocide and the Modem Age, New
York: Greenwood Press, 1987 s. 46. The

Nation, 6. marts 1989, s. 294, 7-14 august,

1989, s. 154).

Alle disse og lignende mord har deres

rod i Satans gamle, ondskabsfulde lære

om, at man godt må myrde for vinding (se

Moses 5:31). Massemorderne i dette år-

hundrede har myrdet for at skaffe sig rig-

dom og sikre sig magt over andre.

Herren, Israels Gud, har gennem Moses
befalet:

„Du må ikke slå ihjel!

Du må ikke bedrive hor!

Du må ikke stjæle!

Du må ikke sige falsk vidnesbyrd . . .

!

Du må ikke begære . . .

!

"

(2 Mosebog 20:13-17).

Lydighed mod disse bud, der er den
moralske grundvold, som alle kristne og
jøder bygger på, kunne have forebygget

de store tragedier i dette århundrede.

Vi lever stadig i urolige tider. Der er krig

mellem nogle lande, væbnede konflikter i

andre og voldelige uoverensstemmelser i

de fleste. Nogle steder myrdes mennesker
hver eneste dag, og hadet florerer mange
flere steder. Overalt er det på bekostning

af freden.

Hvis vi blot kunne følge Herrens Israels

Guds indbydelse: „Kom hid til mig, alle I

jordens ender" (2 Nephi 26:25). I Mor-
mons Bog lærer vi, at han har skabt alt

kød, „og den ene skabning er lige så dyre-

bar i hans øjne som den anden" (Jakobs

bog 2:21). Han har givet frelse „frit til alle

mennesker" (2 Nephi 26:27), og „alle

mennesker har ret dertil, det ene så vel

som et andet, og ingen bliver forment"
(vers 28).

Og „han indbyder alle (mennesker) til at

komme til sig og få del i hans godhed, og
han nægter ikke nogen at komme til sig,

sort eller hvid, træl eller fri, mand eller

kvinde, og han ihukommer folkene, thi al-

le er lige for Gud, både jøde og ikke-jøde"

(2 Nephi 26:33).

Evangeliets velsignelser er for hele ver-

den, og det er opskriften på fred også:

Hold Guds bud. Krig og konflikter kom-

Konferencemøderne blev via satellit sendt til mange dele af verden.

mer af ondskab. Fred er resultatet af ret-

færdighed.

I det sidste år har vi set revolutioneren-

de ændringer i mange landes regeringer.

Det glæder os, at disse ændringer er sket

uden krig og blodsudgydelser i de fleste

lande. Men alligevel er freden langt fra

sikret i disse lande eller i noget andet land

i verden.

Mange finder trøst i Det Gamle Testa-

mentes profetier om, at nationerne skal

smede deres sværd „til plovjern, deres

spyd til vingårdsknive" (Mika 4:3). Men
denne profeti gælder kun fred i tiden, som
kommer efter, at Jakobs Gud har „lært

(os) sine veje, så vi kan gå på hans stier"

(Mika 4:2).

Lige nu har vi krige og stridigheder, og
alle steder har de rod i overtrædelse af

Guds bud.

Visse nationale ledere har systematisk

myrdet deres modstandere.

Mennesker ved magten har i nogle lan-

de stjålet af offentlige og private midler for

at kunne leve i luksus. Samtidig har de til-

sidesat de mest fundamentale behov
blandt sultne og hjemløse mennesker i de-

res land.

Nogle borgere har båret ved til fattig-

dommen gennem tyveri, ved at bestikke

offentligt ansatte og ved at undertrykke

de fattige og forsvarsløse.

Lige på den anden side af visse lande-

grænser ligger fortvivlende flygningelej-

re, hvor de elendige forhold også skyldes

menneskers manglende evner til at holde

Guds bud.

Moralen i visse lande minder om profe-

tens Ezekiels beskrivelse af den blodsud-

gydende by Jerusalem:

„Fyrsterne er som ulve på rov; de er ivri-

ge efter at udøse blod og tilintetgøre men-

neskeliv for at skaffe sig vinding . . .

Det menige folk øver vold og går på rov;

den arme og fattige gør de uret" (Ezekiel

22:27,29).

Demokrati kan ikke sikre fred. Når et

land regeres ved folkets stemme, vil dets

gerninger afspejle folkets retfærdighed el-

ler ondskab.

Vi får ikke fred landene imellem, før der

hersker almindelig retfærdighed blandt

de folk, landene består af. Ældste John A.

Widtsoe sagde:

„Den eneste måde, hvorpå man kan
skabe et fredeligt samfund, består i at ska-

be mænd og kvinder, der elsker og skaber

fred. Hver enkelt står - ifølge denne lære

fra Kristus og hans kirke - med verdens-

freden i sine hænder.

Det gør mig ansvarlig for verdensfre-

den, og det gør hver enkelt af jer ansvarlig

for verdensfreden. Ansvaret kan ikke

overdrages andre. Det kan ikke overlades

lovgivende forsamlinger eller nogen an-

den regerende myndighed" (Conference

Report, okt. 1943, s. 113).

Hvis borgerne ikke besidder en grund-

læggende godhed til at styrke deres hand-

linger over for hinanden, vil vi aldrig opnå
fred i verden. Et lands grådighed, had el-

ler ønske om magt over andre afspejler

simpelthen enkelte borgeres grådighed,

had og selviske ønsker i det land.

Omvendt virker enhver borger, der hol-

der Guds bud og lever i fred med sin fami-

lie og sine medmennesker, for fredens

sag. Sådanne borgere lever op til de bøn-

ner, som der gives udtryk for i en populær

sang: „Lad der være fred på jord, og lad

den begynde med mig" (Sy Miller og Jill

Jackson: „Let There Be Peace on Earth").

Frelseren og hans apostle havde intet

andet middel til at skabe fred i verden end
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det enkelte menneskes retfærdighed. De
opfordrede ikke til oprør mod Roms her-

redømme eller dets lokale, tyranniske le-

dere. De forkyndte personlig retfærdig-

hed og lærte Guds børn, at de skulle elske

deres fjender (se Mattæus 5:44) og „holde
fred med alle mennesker" (Romerne
12:18).

Nyere historie minder os om, at folk, der

fortsætter med at hade hinanden, når en
krig er slut, vil få krig igen. Men hvis sejr-

herren og den besejrede derimod tilgiver

hinanden, vil de få fred og velstand.

Vore kirkemedlemmer viste den helbre-

dende og fredsfremmende kraft i kærlig-

heden, da de sendte mad og tøj til Europa
efter den anden verdenskrig for at lette de

tyske helliges lidelser. Den amerikanske

præsident Harry S. Truman var forbløffet,

da præsident George Albert Smith fortalte

ham, at varerne ikke var beregnet til at

sælge. „Mener I, at I vil forære dem bort?"

udbrød han.

Præsident Smith svarede ganske en-

kelt: „Det er vore søskende, og de lider

nød" (Edward L. Kimball og Andrew E.

Kimballjun., Spencer W. Kimball, SaltLake

City: Bookcraft, 1977 s. 222).

Et par måneder efter mødte ældste Ezra

Taft Benson et tysk medlem, som stod

med tårer i øjnene, mens han lod noget

knækket hvede løbe gennem sine fingre,

og han hviskede: „Bror Benson, det er

svært for mig at tro, at mennesker, som
aldrig har set os, kan gøre så meget for os"

(Sheri L. Dew: Ezra Taft Benson, Salt Lake
City: Deseret Book Co., 1987 s. 219).

Hvad kan et enkelt menneske gøre for at

fremme verdensfreden? Svaret er enkelt:

Hold Guds bud og tjen hans børn.

En biskop, der forsøger at hele et prob-

lemfyldt ægteskab eller løse personlige

uoverensstemmelser, arbejder for fred.

Det samme gør mennesker, der har været

ofre for mishandling, når de bevidst arbej-

der sig igennem den lange proces, der skal

til for at tilgive overtræderen.

Unge mænd og piger bidrager til fred,

når de giver afkald på den midlertidige

fornøjelse ved aktiviteter, der går ud på at

tilfredsstille dem selv, og i stedet arbejder

med tjenesteprojekter og andre gode ger-

ninger.

Det mest virksomme arbejde for fred

udføres måske af trofaste mødre og fædre.

Nogle af de værste forbrydelser, der begås

mod menneskeheden, begås af personer,

der er blevet såret og mærket på grund af

andres synder - ofte deres egne forældre

eller andre, som tog sig af dem. Forældre,

som tager sig kærligt af deres børn eller

giver husly for plejebørn og opdrager dem
i retfærdighed, arbejder for fred. Det sam-
me gør forældre, som underviser deres

børn efter kong Benjamins råd om at und-

gå stridigheder og „elske og tjene hinan-

den" (Mosiah 4:15).

Mennesker, som prøver at lindre men-
neskelige lidelser, og mennesker, der ar-

bejder på at fremme forståelsen mellem
forskellige mennesker, gør også en vigtig

indsats for fred.

Gode gerninger eller bilæggelse af strid

er også en indsats for fred. Den, der skrev

Lincolns biografi, har beskrevet en sådan
gerning. En officer ansøgte sin øverst-

kommanderende om tilladelse til at forla-

de sit regiment for at deltage i sin kones

begravelse. Det afslog Lincoln barsk. Det
næste slag var nært forestående, og der

blev brug for hver eneste officer. Næste
morgen overvejede præsident Lincoln det

igen og gav tilladelsen. Han gik til den sør-

gende mands værelse, tog hans hånd og
sagde:

„Kære oberst, jeg var barsk i går aftes.

Jeg har ingen undskyldning for det. Jeg

var helt udkørt, men jeg havde ikke ret til

at behandle et menneske så ubehøvlet,

når han sætter sit liv på spil for sit land, og
langt mindre en mand, som kommer til

mig i stor sorg. Jeg har haft en angerfuld

nat, og jeg kommer nu for at bede om til-

givelse" (Carl Sandburg: Abraham Lincoln,

The War Years, 4 vols., New York: Har-

court, Brace, and Co., 1939 1:514).

Vore missionærer, unge mænd og piger

og ældre ægtepar, arbejder for verdens-

freden. Det samme gør de trofaste sjæle,

som støtter dem.
Hverken missionærerne eller Kirken,

som udsender dem, har noget politisk

program eller nogen særlig plan for ned-

rustning eller reducering af de væbnede
styrker. De samler ikke på underskrifter,

de er ikke fortalere for nogen lovgivning,

og de støtter ingen kandidater. De er Her-

rens tjenere, og hans program for ver-

densfreden bygger på retfærdighed og

ikke på veltalenhed. Hans metode går

ud på omvendelse og forbedring og ikke

ved at sætte plakater op eller være strejke-

vagt.

Når vore missionærer forkynder retfær-

dighed, så forsøger de at behandle årsa-

gerne til krig. De forkynder omvendelse
fra personligt fordærv, grådighed og un-

dertrykkelse, fordi det kun er ved person-

lig forbedring, at vi kan overvinde korrup-

tion og undertrykkelse af folkegrupper el-

ler nationer. Når vore missionærer beder

alle om at omvende sig og inviterer dem til

Kristus, så arbejder de for fred i denne ver-

den, idet de forandrer individuelle mænd
og kvinders hjerter og adfærd.

I Jesu Kristi Kirke af Sidste Dages Helli-

ge følger vi den opskrift, som profetkon-

gen Benjamin gav. Han belærte om, at de,

der får forladelse for deres synder gennem
Kristi forsoning, fyldes med Guds kærlig-

hed og kundskab om det, som er retfær-

digt og sandt. Sådanne mennesker „vil ik-

ke være tilbøjelige til at forurette hinan-

den, men til at leve fredsommeligt" med
alle mennesker (Mosiah 4:13).

Det er vores metode, og det er vores mål
at bringe frelse og fred til hele menneske-
heden.

Jesus Kristus er vores Frelser. Han har

lært os, hvordan vi skal leve. Hvis vi følger

ham og har sympati for alle mennesker, så

kan vi få fred på jorden.

Må Gud velsigne os alle i dette store ar-

bejde, beder jeg om i Jesu Kristi navn.

Amen.

Ældste David B. Haightfra De Tolvs Kvorum og ældste LeGrand R. Curtis, der netop er opretholdt

som medlem af De Halvfjerds.
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Der er en vej tilbage

Ældste Richard G. Scott
De Tolv Apostles Kvorum

Vejen tilbage er ikke så vanskelig, som den forekommer dig lige nu.

Satan ønsker, at du skal tro, at det er umuligt. Det er ikke sandt.

Frelseren gav sit liv, for at det skal kunne lykkes dig fuldstændig at

overvinde de udfordringer, du møder.

Formålet med denne tale er at hjælpe

mange af jer til at finde frem til det

liv, I ønsker jer, og ikke det liv, I nu
lever.

Jeg taler til de af jer, der er fanget i et livs-

mønster, som I hverken nyder eller øn-

sker. Du hævder måske udadtil, at du har

det godt, og du afviser andres indsats for

at hjælpe dig og siger, at du ved, hvad du
gør, og at du godt selv kan klare det. I dine

stille stunder ved du alligevel godt, at du
har det elendigt, er ensom og somme tider

bange. Du undgår at tænke for meget på,

hvad du gør. Det er, somom væggene luk-

ker sig omkring dig. Du styres af dine ly-

ster, der bringer en øjeblikkelig fysisk re-

aktion, men som efterfølges af perioder

med dyb depression. Lad os gennemgå
det sammen, så jeg kan hjælpe dig.

Jegbehøver ikke at definere dine særlige

problemer for at hjælpe dig med at over-

vinde det. Det er lige meget, hvad proble-

met er. Hvis det går ud på at overtræde

Herrens bud, så kommer det fra Satan, og
Herren kan bekæmpe al Satans indflydel-

se, hvis du anvender retfærdige prin-

cipper.

Vær venlig at forstå, at vejen tilbage ikke

er så vanskelig, som den forekommer dig

lige nu. Satan ønsker, at du skal tro, at det

er umuligt. Det er ikke sandt. Frelseren

gav sit liv, for at det skal kunne lykkes dig

fuldstændig at overvinde de udfordrin-

ger, du møder (se 2 Nephi 2:6-8).

Har du opdaget, at når én eller anden
nævner dine fejl, så har du en tendens til

at lyve, for at antyde, at de ikke er så alvor-

lige, som de i virkeligheden er? Indrøm-

mer du kun det, som er synligt for offent-

ligheden, og forsøger du at skjule for an-

dre, hvor dårligt det i virkeligheden står

til? Men værst af alt, lyver du for dig selv

og foregiver, at alt er, som det skal være,

når det ikke er det? En sådan indstilling

hindrer dig i at få den hjælp, du har brug

for. Den indbyder til alvorligere pro-

blemer.

Når du er ærlig over for dig selv, er du
måske bange. En ændring vil kræve, at du
skal gå ad en ukendt vej - en snæver vej

op ad bakke. Den anden vej virker så ind-

bydende, men den fører til hjertesorger.

Ingen af dem, som du begår fejl sammen
med, vil hjælpe dig på vejen opad. De
tænker kun på sig selv (se L&P 10:25). Du
kender resultatet af at følge deres vej -

ulykkelighed, fejltagelser, skuffelser og
større frygt. De elsker dig ikke. De ønsker

at udnytte dig. Lyt ikke til dem.

Satan vil gøre alt, hvad der står i hans

magt, for at holde dig som fange. Du ken-

der hans strategi. Han hvisker: „Ingen får

nogensinde noget at vide." „Kun denne
ene gang. " „Du kan ikke forandre dig. Du
har prøvet før, uden at det lykkedes."

„Det er for sent. Du er gået for vidt." Lad
ham ikke få dig til at miste modet.

Når du tager vejen opad, Frelserens hår-

de vej, så får du belønninger henad vejen.

Når du gør noget rigtigt, når du afviser fri-

stelser, når du kommer til et mål, så vil du
føle dig godt tilpas. Det er en helt anden
fornemmelse end den, du får, når du over-

træder et bud - en helt anderledes følelse.

Den bringer umådelig fred og trøst og op-

muntrer dig til at fortsætte.

Når du beder om hjælp, så vil Herren

sætte præstedømmeledere på din vej, og

de vil råde dig, og du vil få venner, som vil

støtte dig, hvis du giver dem lov til det.

Men husk, at de kun kan hjælpe dig, hvis

du følger de regler, som Kristus har opstil-

let for rejsen. Ethvert blivende fremskridt

skal komme gennem din egen beslutning

om at forandre dig (se Mosiah 3:17-20).

Hvis det var muligt at gøre vejen lettere

for dig, ville du ikke blive stærkere. Hvis

du altid fik tilgivelse for enhver fejltagelse

uden nogen anstrengelse fra din side, så

ville du aldrig modtage omvendelsens

velsignelser. Hvis alting blev gjort for dig,

ville du ikke lære at arbejde eller få selvtil-

lid eller styrke til at forandre dig.

Frihed fra din overtrædelse vil komme
gennem oprigtig tro, virkelig omvendel-

se, villig lydighed og ved at give af dig selv

(se Alma 26:22).

Hvorfor give af sig selv? Fordi selvisk-

hed er roden til dit problem. Hvor selvisk-

hed og overtrædelse florerer, vil Herrens

ånd ikke kunne komme ind i dit liv og vel-

signe dig. Hvis du vil have succes, må du

overvinde selviskhed. Hvis du kun foku-

serer på dig selv, så vil du nærmest blive

blændet. Hvis du vender blikket udad ved
at gøre godt og vise kærlighed, så vil din

vej til lykke og fred være oplyst.

Hvis du udøver tro, vil du åbne mulig-

heder for at påkalde styrke fra Herren, når

du behøver det. Er du lydig mod hans

bud, så vil han give dig denne hjælp.

Guds kraft vil hjælpe dig i dit liv, fordi du
er trofast mod hans bud.

Lad være med at gå rundt og være for-

tvivlet og have ondt af dig selv, fordi du

har gjort fejltagelser. Luk solen ind ved at

gøre det rigtige nu (se 1 Nephi 22:26).

Det kan blive vanskeligt i begyndelsen,

men slå op i skrifterne og fordyb dig i dem.

Find nogle yndlingsskriftsteder. Støt dig

til Mesterens lærdomme og hans tjeneres

vidnesbyrd. Forfrisk din tørstige sjæl med
Guds ord (se 2 Nephi 4:15-16). Skrifterne

kan give dig trøst og styrke til at sejre (se

Helaman 3:29-30).

Hvis du har kludret med dit liv og bragt

det i total uorden, så har det taget sin tid at

nå dertil. Det er urimeligt at forvente, at

det hele kan bringes i orden på én gang.

Løs én knude ad gangen, beslutning for

beslutning, men pas på, at du ikke binder

flere knuder ved at overtræde igen, mens
du løser knuderne op.

Dette er et eksempel på, hvordan du kan
overvinde din vane.

Lad os sige at et lille barn løb ud foran

din bil. Hvad ville du så gøre? Hvis du om-
hyggeligt gennemgår hvert eneste skridt,

så vil du lære at overvinde en slem vane:
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• Først beslutter du dig til at stoppe. Du
kan intet gøre, før du har taget denne be-

slutning.

• Derpå løfter du din fod fra speederen

.

Kan du forestille dig, at du kan standse en
bil med den ene fod på speederen og den
anden på bremsen?

• Og endelig træder du hårdt på
bremsen.

Den samme proces skal følges for at

overvinde din indgroede vane. Beslut dig

til at holde op med at gøre det, som er for-

kert. Fjern dig fra alt, hvad du kan se giver

næring til denne vane - såsom negative

tanker, usunde omgivelser og dem, du
gjorde fejlene sammen med. Udeluk eller

overvind systematisk alt, der bidrager til

det negative i dit liv. Hold dig derefter for

bestandigt fra det negative.

Indse, at du må igennem to overgangs-

perioder. Den første er den vanskeligste.

Tigeren, som har haft herredømmet over

din tilværelse, skal sættes i bur. Den vil ru-

ske i tremmerne, knurre, true og foruroli-

ge dig noget. Men jeg lover dig, at det kun
er en overgang. Hvor lang tid det tager af-

hænger af hvor alvorlig din overtrædelse

er, din beslutsomhed, og hvor meget
hjælp du søger at få fra Herren. Men husk,

at hvis du er standhaftig, så vil du komme
igennem det.

Den anden periode er ikke så intens.

Den er som at være i „kampberedskab",
så du kan afværge alle fjendens angreb.

Det vil også gå over, og du vil føle større

fred og få stadig større herredømme over

dit eget liv. Du bliver fri.

Jeg havde engang et metalmålebånd,

som var gået i stykker. Jeg besluttede mig
til at reparere det. Jeg måtte først fjerne

dækslet for at finde ud af, hvad der var

galt. Et øjeblik efter vidste jeg, at jeg fik

problemer. Pludselig eksploderede hele

mekanismen i min hånd. Det fløj rundt i

alle retninger. Jeg kæmpede for at sætte

det sammen igen, men det var irriterende

og smerteligt. Jeg blev så irriteret, at jeg

var lige ved at smide det hele væk. Men så

tænkte jeg: „Der er én, som har lavet dette

målebånd. Hvis jeg kan finde ud af, hvor-

dan det fungerer, så kan jeg lave det. " Jeg

begyndte med lidt større tålmodighed at

undersøge, hvordan det fungerede, og

opdagede, at hvis jeg satte fjederen på en

bestemt måde, i stedet for at gøre mod-
stand og sætte mig til modværge, så gik

det let. Jeg fik hurtigt ordnet fjederen og

anbragt den forsigtigt i „æsken", hvorpå
jeg fik målebåndet på plads, satte dækslet

på, og det virkede perfekt.

Sådan er det også med dig. Hvis du gør

vold på Guds lov, hører du op med at fun-

gere ordentligt, og magt og tvang kan ikke

bringe dig fode igen. Du må søge efter

„konstruktørens" plan. Når du følger

den, bliver du mere smidig. Du kan lettere

„repareres", og du vil igen fungere or-

dentligt under Guds indflydelse.

Overvindelsen af en alvorlig overtræ-

delse sker efter et bestemt mønster. Det
første og vanskeligste er den indre kamp,
de modstridende følelser, pinen ved at

blive opdaget, bekymringen for hvordan
det vil påvirke andres liv og frygten for det

ukendte. Denne kamp kan forlænges ved
ubeslutsomhed, og det betyder flere

smerter og yderligere skade. Den kan af-

kortes ved at forpligte sig afgørende til at

rense ud i sit liv lige nu - på stedet. Når først

denne beslutning er truffet, skal der deref-

ter træffes mange personlige afgørelser og

handles, og intet af dette er uoverkomme-
ligt. Men alligevel vil det tilsammen kun-

ne dræbe det spøgelse, der har taget mag-
ten over dit liv.

Det sværeste ved forandring er at træffe

den urokkeligt beslutning om at gøre det

og at søge biskoppens hjælp, når det er på-

krævet. Når først skridtet er taget, så vil

du opdage, at resten af vejen er lettere at

gå, end du har forestillet dig. Nogle dage

er vanskeligere end andre, men processen

bliver lettere, fordi du gennem din brug af

handlefrihed er berettiget til Herrens

hjælp, og han vil øge dine kræfter (Omni
1:26).

Sæt dig bestemte mål, og arbejd dig

standhaftigt frem imod dem. En drivende

båd kan ikke styres af et ror, den skal være
i gang. På samme måde er du nødt til at be-

væge dig fremefter for at få styr på dit liv.

Satan vil ræsonnere med dig og fordreje

noget, som du ved er sandt, ind i et møn-
ster, som ser ud til at støtte din afvigelse

fra sandheden. Sådanne ræsonnementer

fører til blindgyder i dit liv. De tærer på de

åndelige kræfter. De sætter hindringer i

vejen for lykke, fordi de forvrænger din

forståelse af sandheden. Afvis ræsonne-

menterne med sandhed og positive be-

slutninger. Det vil med tiden give dig

egenskaber, hvorved du kan modstå de

skadelige påvirkninger, som du arbejder

på at overvinde.

Når du har besluttet dig til at forandre

dig og derpå opdager, at du har mulighed

for at snyde med dine løfter, uden at no-

gen ved det, så lad være med det. Det vil

ødelægge din selvtillid, og du vil svække
andre menneskers tillid til dig. Det vil af-

skrække dem fra at hjælpe dig. Der er sim-

pelthen intet positivt ved at snyde sig selv

ved at misbruge tillid. Man mister den po-

sitive og forstærkende kraft, der er en føl-

ge af lydighed.

Hvis du skal nå et mål, som du aldrig før

har nået, så er du nødt til at gøre ting, som
du aldrig før har gjort.

Lad være med at angribe dit problem

kun bevæbnet med din egen erfaring, for-

ståelse og styrke. Stol på, at Herren vil stå

dig bi med sin uendelige magt, når du be-

slutter dig til at adlyde hans lærdomme li-

ge nu (se 2 Nephi 31:19-21).

Hvis dine kære ser ud til at ignorere dig,

er det fordi, at de ikke ved, hvad de skal

gøre. Deres tidligere forsøg på at hjælpe er

blevet afvist. Du ønskede ingen hjælp.

Henvend dig tillidsfuldt til dem. Bed om
deres støtte i din oprigtige indsats for at

forandre dig. Giv dem grund til at vide, at

denne gang er det anderledes, fordi du vil

gøre det på Herrens måde.

I din fremgang på vejen tilbage vil du
opdage, at du får følelser, som du ikke har

fornemmet i lang tid - omsorg for andre,

uselvisk kærlighed, et ønske om at være

nærmere dine kære samt selvrespekt og

selvtillid. Sådanne følelser er tegn på
fremgang, ligesom lyset, der bliver krafti-

gere for enden af en tunnel.

Jeg ville ønske, at jeg kunne erstatte din

tvivl med sikkerhed, men det kan jeg ikke.

Men jeg kan give dig en invitation: Vil du
ikke nok beslutte dig til at omvende dig og
ændre livsførelse nu. Jeg lover dig i Her-

rens navn, at han vil hjælpe dig. Han vil

være der, hver gang du får brug for det.

Han gav sit liv, for at du kan ændre dit liv.

Jeg lover dig, at du vil føle hans kærlighed,

styrke og støtte. Stol fuldt ud på ham. Han
vil ikke gøre nogen fejltagelse. Han ved,

hvad han gør. Vær sød at beslutte dig til at

ændre livsførelse. Vær lydig mod hans

lærdomme og han vil velsigne dig. Jeg lov-

er dig, at han vil velsigne dig, i Jesu Kristi

navn. Amen.
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Redskaber
til at nå Herrens mål
Barbara W. Winder
Netop afløst som præsidentinde for Hjælpeforeningens hovedbestyrelse

„Den dejligste velsignelse af alle er måske de lykkelige minder

og kære venskaber, vi har høstet"

Kære søskende, mit hjerte er fyldt til

bristepunktet. Nu hvor vi er afløst

ved en normal udskiftning af opga-

ver, ønsker vi at byde de nykaldede vel-

kommen og tilbyde dem vor kærlighed og
oprigtige støtte.

Luther Burbank skrev: „Ligesom året

(sidst på sommeren), standser jeg op mod
afslutningen af den tid, jeg fik tildelt - for

at se tilbage, for at indsamle min høst af

oplevelser, vækst og venskaber og . . .

minder . . .

(og) hvad ,høstede jeg så . .
.'?

Høsten af det arbejde, som udførtes, og
de mål, der blev nået . . .

Høsten af oplevelser og lektier, som har

formet og påvirket . . . mit . . . liv . .

.

(Og) høsten af kære venskaber, lykkeli-

ge minder . . .

(Og) høsten er rig, stor og overvælden-

de" (The Harvest of the Years, Cambridge,

Mass, Houghton Mifflin Co., 1931 s.

280-81).

Høstarbejdet er fuldendt: Arbejdet i

Hjælpeforeningen er koncentreret om det

enkle og rene i evangeliet, om at udvikle

tro og bære vidnesbyrd, om at yde barm-

hjertighedstjenester for mennesker i nød,

om at styrke vore familier her og i evighe-

den og om at arbejde på, at vore „hjerter

skulle være sammenknyttet i indbyrdes

enighed og kærlighed" (Mosiah 18:21).

Vores høst af erfaringer og lektier er ble-

vet formet af mange af jer:

- Vi har følt jeres bønner for os. Vi er tak-

nemmelige for dem.
- De længsler og ønsker, I har fortalt os

om i jeres breve, eller når vi har besøgt jer,

er blevet indflettet i vore indtrængende
bønner.

- Vore opgaver og opfordringer har

bragt os ind i jeres hjem, familier og kirke-

bygninger, hvor vi er blevet meget op-

mærksomme på, hvor meget I hungrer og
tørster efter retfærdighed, for også vi er

blevet fyldt med Helligånden, når vi har

været der (se 3 Nephi 12:6).

- Vi har iagttaget, hvordan I kærligt og
barmhjertigt har taget jer af hinanden.
- Vi har set, hvordan præstedømmele-

dere og søstre og hjælpeorganisationsle-

dere har samarbejdet for at styrke familier

og bringe dem hjem til Frelseren.

Den dejligste velsignelse af alle er må-
ske de lykkelige minder og kære venska-

ber, vi har høstet:

- „(For den) samme selskabelighed,

som findes blandt os her, skal også findes

blandt os der, kun med den forskel, at den
dér er forbundet med evig herlighed"

(L&P 130:2).

- Jeg er taknemmelig for familiens støt-

te, taknemmelig for at have tjent sammen
med dygtige og trofaste rådgivere, hoved-

sekretæren og bestyrelsesmedlemmerne,

såvel som for ledere og bestyrelsesmed-

lemmer i vore søsterorganisationer, og for

vore trofaste, dygtige medarbejdere, fri-

villige og værtinder. Jeg er taknemmelig
for medarbejderne ved Kirkens kontorer.

- Det har været en ære og et privilegium

at arbejde sammen med vore kære gene-

ralautoriteter, vor himmelske Faders ædle

sønner. Jeg har lært meget af dem ved at

iagttage deres hæderlighed, loyalitet,

barmhjertighed, kærlighed og deres trofa-

ste hengivenhedmod Gud. Jeg har følt det

som en stor velsignelse at få del i dette.

For seks år siden præsiderede min
mand over San Diego missionen i Califor-

nien. Vi blev kaldt hjem et år før tiden, for

at jeg kunne påtage mig denne opgave.

Og nu vender vi tilbage til direkte missio-

nering. Denne gang skal min mand præsi-

dere over den tjekkiske mission, hvor han

arbejdede som ung.

Jeg glæder mig ydmygt til sammen med
min mand at møde en ny udfordring. Jeg

ønsker at støtte ham, således som han

vedholdende har støttet mig i de sidste

seks år. Missionærånden er over os, som
den var det over Mosiahs sønner:

„De fastede . . . og bad meget, at Herren

ville skænke dem en del af sin Ånd til at

ledsage dem og forblive hos dem, så de

. . . kunne blive et redskab i Guds hånd til

at bringe deres brødre ... til sandheds er-

kendelse" (Alma 17:9).

Da vi for nylig var til et oplæringsmøde

for missionspræsidenter, kom jeg i tanke

om de udfordringer, vi mødte på vores

mission i Californien. Og da vidste jeg, at

vi atter ville møde lignende problemer, ja,

endda nogle ukendte.

Trods disse uvisse følelser, så blev resul-

tatet af oplæringsmødet, at jeg fornemme-
de en spænding, som er vanskelig at be-

skrive. Den kunne måske sammenlignes

med de følelser, vi må have haft i den før-

jordiske tilværelse, da vi lærte om evange-

liets plan. Vi vidste, at vi ville få modgang
i det jordiske liv, men alligevel råbte vi af

glæde ved udsigten til at kunne komme
hertil.

Den spænding, vi nu føler, får os til at

råbe af glæde, alt imens vi samler vore

midler og forbereder os på denne nye mu-
lighed.

Jeg vil for evigt værdsætte min tid i

Hjælpeforeningen, fyldt af berigende

kontakter og store oplevelser dér. Herren

har virkelig gjort høsten rig og den er fyldt

med sæd, rede til en ny sæson. Jeg er yd-

myg og svag, men jeg ved, at vi med Her-

rens hjælp kan blive redskaber, hvorved

han kan nå sine mål.

Må vi allesammen fornemme hans styr-

ke, mens vi søger at tjene ham. I Jesu Kristi

navn. Amen.
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//Jeg vil gå og gøre
//

Elaine L. Jack
Præsidentinde for Hjælpeforeningens hovedbestyrelse

„Mine rådgivere og jeg glæder os meget til at komme i gang.

Og vi ønsker at arbejde på en måde, der kan hjælpe kvinder overalt

til at give deres bidrag til Kirkens store fremgang.

"

„Min mor? Ja, selvfølgelig!" I går fortalte

jeg vores ældste søn, at præsident Mon-
sonhavde sagt, at jeg ville blive bedtom at

sige et par ord i dag. Præsident Monson
sagde til mig: „Vi ønsker ikke, at du skal

holde en længere tale." David svarede:

„Mor, det er jo det samme, som vi har sagt

til dig i mange år! " Jeg er taknemmelig for,

at de har et ønske om at gøre det rette.

Jeg takker for min søster, som er min
veninde. Det er en velsignelse at have én

som hende, og man er tre gange så velsig-

net, når man har mere end én af dem. Sø-

ster Ardeth Kapp er som en søster for mig.

Jeg værdsætter hende fordihun er en stor-

artet kvinde med fremsyn. Hun er kaldet

af Herren til at lede Unge Piger over hele

verden på et meget afgørende tidspunkt.

Hun har vejledt mig, opmuntret mig og
givet mig lov til at udvikle mig. Jeg har væ-

Kære søskende, lad mig først be-

kræfte min tro på Nephis ord: „Jeg
vil gå og gøre det, som Herren har

befalet, thi jeg ved, at Herren ikke giver

menneskene nogen befaling, uden at han
åbner en udvej for . . . at de kan udføre

det, som han befaler dem" (1 Nephi 3:7).

Uden troen på dette ville det ikke være
muligt at acceptere det formidable ansvar,

at virke som præsidentinde for Hjælpefor-

eningens hovedbestyrelse.

Det er med dyb taknemmelighed, at jeg

anerkender de storslåede kvinder, som
førhen har siddet i denne stilling - kvinder

som søster Barbara Winder. Jeg er tak-

nemmelig for hendes indflydelse i mit liv.

Jeg takker hver dag i mine bønner for de

mange gode menneskers indflydelse - for

venner, for interesserede naboer, for

funktionærerne i Unge Piger og for søster

Jayne Malan og de bestyrelsesmedlem-

mer, som jeg har et nært og værdsat for-

hold til.

Jeg fornemmer den kærlighed og store

styrke, der strømmer imod mig fra mine fi-

re sønner og deres familier. Jeg sætter stor

pris på deres åbenhed og gode humør. Jeg

kan faktisk høre dem sige fra begge kyster,

hvor de sidder og ser denne udsendelse:

Jeg elsker jer unge piger. Jeg ved, at I for-

står, hvor vigtige Unge Pigers værdinor-

mer er - disse evangeliske principper,

som hjælper jer til at forberede jer til at

indgå og holde hellige pagter.

Ingen, der er så forpligtet over for hjem

og familie og sin personlige udvikling,

som jeg er, kunne arbejde i denne kaldelse

uden kærlighed og støtte fra en mand, der

er trofast i evangeliet. Joe er trofast, oghan

giver mig styrke og stabilitet i mit liv.

Jeg ved, at Ezra Taft Benson er Guds
profet. Jeg vil følge hans råd og råd fra de

Brødre, som er kaldet til at tjene sammen
med ham. Jeg ved, at Jesus er Kristus, og

at han vil lede min vej, hvis jeg gør mig

værdig til hans vejledning.

Jeg tror, at Kirkens kvinder har et ene-

stående bidrag, som de kan give. Sagt

med én af vor tids profeters ord: „En del af

den store vækst, som Kirken vil opleve i

de sidste dage ... vil finde sted i samme
grad, som Kirkens kvinder afspejler ret-

færdighed og klart udtrykker deres stand-

punkter i deres tilværelse, og i samme
grad, som (de) bliver betragtet som ander-

ledes og enestående i forhold til andre

kvinder i verden - på en god og glad må-

de" (Den danske Stjerne, maj 1980,

s. 165-166).

Dette er et glædeligt evangelium!

Mine rådgivere og jeg glæder os meget

til at komme i gang. Og vi ønsker at arbej-

de på en måde, der kan hjælpe kvinder

overalt til at give deres bidrag til Kirkens

store fremgang. Jeg ved, at vi med Her-

ret lykkelig for at være rådgiver i Unge Pi- rens hjælp kan gøre alt det, som kræves af

gers organisation. os. I Jesu Kristi navn. Amen.

I midten præsidentindefor Unge Pigers hovedbestyrelse, Ardeth G. Kapp, til venstre førsterådgiver

fayne Malan og den netop opretholdte andenrådgiver Janette C. Hales til højre'.
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En kærlig Faders belæringer

Ældste Horacio A. Tenorio
De Halvfjerds' Andet Kvorum

„Hvis vi forstår betydningen af livets forhindringer,

så begynder vi at se dem i et positivt lys som virkelige udfordringer,

der skal overvindes.

"

domme gennem alt det, som han har

skabt. Af en lillebitte myre kan vi lære flid

og ihærdigt arbejde. Af en bi kan vi lære

værdien af organisering og forudseen-

hed. Vi lærer atter andet af blomster, plan-

ter og alt det, som findes i naturen. Vi be-

høver blot at slå op i et leksikon eller en læ-

rebog, så vil vi opdage mere om vor him-

melske Faders storslåede skaberværk. Alt

dette kan på den ene eller den anden må-
de hjælpe os til at føre os ad den rette sti

gennem livet.

Men de vigtigste lærdomme, vi får -

bortset fra dem i skrifterne - er dem, vi

modtager ved at leve og få erfaringer. Dis-

se erfaringer er de vigtigste, fordi de påvir-

ker os direkte og berører os personligt.

Det, vi lærer mest af, er faktisk de vanske-

ligste udfordringer eller prøvelser for os

hver især. Så er det, at vi kan se, om vi er

modtagelige for Ånden og har tro, at Gud
rækker sin hånd ud til alle sine børn.

Problemer er en vigtig del af vores liv.

Dem får vi , for at vi kan overvinde dem,
ikke for at de skal overvinde os. Vi må be-

herske dem, og ikke lade dem beherske

os. Hver gang vi klarer en udfordring, så

vinder vi erfaring, selvsikkerhed og tro.

På et 100-meters hækkeløb skal løberne

hoppe over de hække, der er anbragt på
deres vej. Hækkene er der ikke, for at lø-

beren skal standse op og blive mismodig
eller løbe tilbage og begynde forfra. De er

der ikke, for at løberen skal styrte. Det
smukke og spændende ved sådan et løb er

at hoppe over hækkene, at overvinde for-

hindringerne.

Hvis vi forstår betydningen af livets for-

hindringer, så begynder vi at se dem i et

positivt lys som virkelige udfordringer,

der skal overvindes.

Unge mennesker, der er på mission, læ-

rer dette. Jeg har hørt mange af dem bære
vidnesbyrd, når de forlader deres mis-

sion, og de har takket for „dejlige prob-

lemer".

Udfordringer er ægte muligheder for at

opnå de velsignelser, der kommer ved at

sejre gennem tro og ved at finde ud af,

Vor himmelske Fader elsker os ind-

erligt, og han tager sig af alle vores

behov og bekymringer. Han følger

os skridt for skridt gennem livet.

Han har udarbejdet en plan for os, som
er hans børn, for at vi kunne komme til jor-

den og fortsætte den fremgang, som vi på-

begyndte ved hans side. Mens vi var der

hos ham, nød vi glæde af hans lærdom-
me, råd og endda hans irettesættelser,

som børn, hvis forældre omhyggeligt pas-

ser på og vejleder dem.
Vi opnåede som hans børn en vis porti-

on kundskab, hvorpå vor Fader beslutte-

de, at vi havde brug for en anden sfære og
andre midler for at kunne fortsætte vores

fremgang, benytte vores frie vilje og træf-

fe beslutninger, uden at han var i nær-
heden.

Men selv om han ikke er hos os, betyder

det ikke, at han har overladt os til os selv.

Han er bekymret for hver eneste en af os

under hele denne prøve. Han har givet os

en Frelser, Forløser og Hyrde. Han har og-

så givet os mulighed for stadig ledsagelse

af Helligånden, samt skrifterne og nule-

vende profeters lærdomme.
Vi er ikke alene. Han forsøger at lære os

alting. Vi får mange, mange af disse lær-

hvad Ånden og Frelseren ønsker at lære

os.

Mange mennesker beklager sig eller

bliver sure, når de kommer ud for prøvel-

ser, sygdom, ulykker, dødsfald eller mis-

ter deres arbejde. De siger: „Hvorfor ne-

top mig? Det er ikke retfærdigt, " eller også

bliver de så deprimerede, at de får et ner-

vesammenbrud, som de har svært ved at

komme over.

En anden grund til at vi får prøvelser,

kan vi læse om i Lære & Pagter 29:39: „Og
det er nødvendigt, at djævelen frister

menneskenes børn, ellers kunne de ikke

have deres egen fri vilje, thi dersom de

aldrig havde smagt noget bittert, kunne
de ikke kende det søde."

For kort tid siden fik vi i vores familie

mulighed for at lære noget. Det var en

prøvelse, der gjorde ondt, men det blev til

en dejlig oplevelse. I december måned var

min kone og jeg sammen med vores tre

døtre . Den ældste er gift og bor i staten De-

laware. Hun kom på besøg sammen med
sin mand og deres tre små børn. Den yng-

ste hedder David, og han er 15 måneder
og den yngste af vores fire børnebørn. De
dage, hvor de besøgte os, blev dejlige og

uforglemmelige. Vi nød at være sammen
som familie, og det var en dejlig mulighed
for at lære David at kende. Vi havde ikke

set ham, siden han blev født. David er en

ualmindelig sød dreng, det sødeste barn

jeg nogensinde har kendt. Han græder

aldrig, selv ikke når han er syg eller når det

gør ondt. Han er meget selvstændig, men
meget kær - en ganske særlig ånd.

Men dagene fik ende, og min datter og

hendes familie rejste hjem. To dage efter

hjemkomsten måtte David pludselig på
hospitalet, og fire timer efter døde han.

Min kone og jeg tog omgående afsted

for at være sammen med vores børn i den-

ne vanskelige tid. Vi fløj hele natten, og

det var svært for os at tale om det, der var

sket. Vi tilbragte mange søvnløse timer,

hvor vi tænkte og bad. Jeg vidste ikke,

hvordan jeg skulle trøste vores børn.

Hvad kunne jeg sige, når jeg selv led så

frygteligt? Så jeg bad meget, og en kærlig

Fader kom mig til hjælp. Svarene kom et

efter et, på de rette tidspunkter, hvorved

Herrens løfte gik i opfyldelse: „Lær af mig
og lyt til mine ord. Vandre i min Ånds
sagtmodighed, så skal du have fred i mig"
(L&P 19:23).

Vi var sammen med vores børn, som
sørgede dybt. De led så meget, at de ikke

kunne se formålet og lærdommene bag
det. De er trofaste medlemmer af Kirken,

men de er så unge, og de havde aldrig tro-

et, at noget så frygteligt kunne ske for

dem.
Min kone og jeg fortalte om de svar, vi

havde modtaget, og da de forstod og ac-
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cepterede dem, begyndte de at modtage
endnu flere svar og lærte mere, hvilket

gav dem fred i hjertet.

„Sandelig, sandelig siger jeg dig, at der-

som du ønsker mere vidnesbyrd, så kom
den nat i hu, da du råbte til mig i dit hjerte

for at få sandheden om disse ting at vide.

Gød jeg ikke fred i din sjæl med henblik

på denne sag? Hvad større vidnesbyrd

kan du have end Guds vidnesbyrd" (L&P
6:22-23).

Smerterne og lidelserne blev mindre, og
i stedet fik vi nogle dejlige følelser gennem
Anden.

Jeg var forbavset over den måde, hvor-

på vores børn kom igennem vanskelighe-

derne ved begravelsen. De tog det roligt

og fint. De viste stor styrke, og de kunne
endda trøste andre slægtninge og venner.

Hvordan var denne vidunderlige for-

andring mulig?

Fordi vi er klar over, at Gud lever, at

han, som vores Fader, elsker os. Han øn-

sker ikke, at vi skal lide nogen som helst

skade. Hvis David måtte bort, var det, for-

dihan havde en helt speciel ånd, så han ik-

ke behøvede at blive længere i dette liv. Vi

kan se, at der er brug for David et andet

sted. Det var en velsignelse at lære ham at

kende og at have ham i vores familie. Vi

har ikke mistet ham. Vi vil se ham igen. Vi

må bevare det kære minde om den tid, vi

har tilbragt sammen med David. Han lær-

te os, hvad det vil sige atvære ren for Gud,
og han er et eksempel for os allesammen.

Vi er nødt til at sætte vores liv i det rette

perspektiv, så vi kan blive værdige til at se

ham igen. På grund afham tænker vi mere

på livet på den anden side af sløret, og vi

kan nu indse, at det, der virkelig betyder

noget i dette liv og det liv, somkommer, er

at bevare familien forenet i al evighed.

Så mange velsignelser, så mange lær-

domme! Vi har forandret os og udviklet os

i den tid. Vi er vor himmelske Fader tak-

nemmelig for denne oplevelse.

Et par dage efter, at David havde forladt

os, opdagede min datter, at hun var gra-

vid igen. Så stor kærlighed fra vor Fader!

Yderligere lærdomme. Jeg vidner om, at

vores lærer, vor Hyrde, er Kristus, vores

bedste ven, som fjerner alle vore tvivl-

spørgsmål. Han heler vore sår og vender

smerter til gode oplevelser. Det siger jeg i

Jesu Kristi navn. Amen.

En sidste dages samaritaner

Ældste Merlin R. Lybbert
De Halvfjerds' Andet Kvorum

„ Vi bør nærme os vore mindre aktive søskende så meget . . . at vi kan

blive rigtige venner med dem og hjælpe og støtte dem under deres

åndelige helbredelse.

"

andet moseloven og „ældsternes traditio-

ner" (Bible Dictionary, s. v. Lawyer).

Disse lærde mænd forsøgte enten at

prøve Herrens kundskab om loven eller at

stille deres egen kundskab til skue. Frelse-

ren svarede med et spørgsmål: „Hvad står

der skrevet i loven, hvordan læser du?"

(Lukas 10:26).

Den lærde svarede: „Du skal elske Her-

ren din Gud af hele dit hjerte og med hele

din sjæl og med hele din styrke og med he-

le dit sind, og din næste som dig selv"

(vers 27).

Jesus sagde til ham: „Du har svaret rig-

tigt; gør dette, så skal du leve" (vers 28).

Herren lokkede svaret ud af manden
selv, hvorpå han befalede ham at leve i

overensstemmelse med det, han vidste.

Men den lærde var ikke tilfreds med så en-

kelt et svar. Lukas skriver, at den lærde

mand „ville retfærdiggøre sig og spurgte

Jesus: ,Hvemer såmin næste?' " (vers 29).

Jesus svarede med at fortælle en historie:

„En mand gik ned fra Jerusalem til Jeri-

ko, og han faldt i hænderne på røvere. De
tog hans klæder fra ham og slog ham for-

dærvet; så gik de bort og lod ham ligge

halvdød.

Tilfældigvis drog en præst ned ad den

samme vej, og han så ham, men gik lige

forbi.

Ligeledes kom en levit til stedet; også

han så ham, men gik lige forbi.

Men en samaritaner, som var på rejse,

kom hen i nærheden af ham, og da han så

ham, ynkedes han inderligt.

Han gik hen til ham, forbandt hans sår

og hældte olie og vin på dem, løftede ham
op på sit eget ridedyr og førte ham til et

herberg og sørgede for ham.

Og den næste dag tog han to denarer

frem og gav værten dem og sagde: ,Sørg

for ham, og hvad du mere lægger ud, skal

jeg betale dig, når jeg kommer tilbage

igen'" (vers 30-35).

Vi vil forstå denne lignelse bedre, hvis vi

husker, at det var Levis stamme, der hav-

de fået overdraget arbejdet i helligdom-

men. Det var levittens pligt at hjælpe præ-

Kære søskende, jeg føler dyb tak-

nemmelighed i min sjæl denne ef-

termiddag, fordi vi kan tilbede

Gud sammen. På vegne af Kirkens med-
lemmers i Asien, hvor vi nu arbejder,

overbringer jeg deres kærlige hilsen til

præsident Benson og de andre ledere,

som de har lært at kende og holde af, og til

alle Kirkens medlemmer overalt. Det er en

glæde at virke iblandt dem.

Jeg vil også give udtryk for min kærlig-

hed og påskønnelse til min familie og til

mine gamle forældre for deres usvigelige

støtte.

Når jeg ser mig selv i forhold til det enor-

me arbejde, vi har foran os, så overvældes

jeg af stor ydmyghed. Jeg har opdaget, at

arbejdet med at frelse menneskeheden er

større, end noget menneske kan bestride.

Det er virkelig Guds værk.

En af Frelserens bedst kendte lignelser

er historien om den barmhjertige samari-

taner. Lukas fortæller, at en vis lovkyndig

fristede Jesus ved at sige: „Mester! hvad
skal jeg gøre, for at jeg kan arve evigt liv?"

(Lukas 10:25).

På Det Nye Testamentes tid var en lov-

kyndig det samme som en skriftklog, der

studerede og underviste i loven, blandt
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Mågemonumentet og et udsnit af Assembley Hall på tempelpladsen.

sterne i deres tempeltjeneste. På samme
måde var det præsternes vigtige ansvar at

virke som forbindelsesled mellem folket

og Gud, idet han repræsenterede dem of-

fentligt under gudstjenester og offerydel-

ser. (Bible Dictionary, s.v. Priest and Le-

vites).

Det samaritanske folk var en blandet be-
folkningsgruppe, bestående af israelitter

og ikke-jøder. Jøderne foragtede dem.
Præsten og levitten afslog at hjælpe den
halvdøde mand, som helt klart trængte til

hjælp, men de tog afstand fra ham og gik

„lige forbi" . Det var den foragtede samari-

taner, som fik medlidenhed med den såre-

de. Samaritaneren forbandt sårene, hæld-

te olie og vin på dem, løftede den sårede

på sit eget ridedyr og førte ham til et her-

berg, hvorhan blev natten over. Samarita-

neren betalte for plejen og forsikrede, at

han ville betale, hvad det yderligere kom
til at koste.

Frelseren stillede så den lærde endnu et

spørgsmål: „Hvem af de tre synes du nu
har vist sig at være den mands næste, der

faldt iblandt røvere?" (vers 36)

Den lovkyndige var fanget i sin egen
fælde, men han svarede rigtigt: „Den,
som øvede barmhjertighed imod ham."
Da sagde Jesus: „Gå du hen og gør lige-

så!" (vers 37).

Dette var anden gang i denne korte sam-

tale, at Frelseren befalede den skriftkloge

at leve i henhold til sin kundskab om prin-

cipperne.

Jeg tror, at de fleste af os har set denne
lignelse for os, når en ulykkesramt har

haft brug for vores hjælp, især hvis det har

været en fremmed, som har været i nød,

fordi han eller hun var kommet til skade

eller var syg. Det smukke ved Herrens lig-

nelse er, at den har mange anvendelses-

muligheder, og som sådan er dens lær-

dom af uendelige værdi. Jeg vil gerne fore-

slå en måde, hvorpå vi under vores for-

hold kan anvende de principper, der be-

læres om i denne lignelse.

Mange af Guds børn er sårede eller syge

i deres ånd. Mange har engang nydt at væ-
re sammen med de hellige, men af en eller

anden grund befinder de sig nu i vejkan-

ten. Det er de mindre aktive iblandt os. Vi

ved som regel, hvem det er, og vi har væ-
ret sammen med dem under forskellige

forhold, men fordi de ikke er fysisk syge

eller tilskadekomne, så spiller vi ofte præ-

stens eller levittens rolle og går „lige forbi

dem".
I denne dramatiske lignelse opstiller Je-

sus en kontrast til de to respektable skrift-

kloges reaktion i form af en foragtet borger

fra Samaria. Der er i det mindste en lille

lighed mellem en kvorumspræsident for

ældsterne, en gruppeleder for højpræ-

sterne, et medlem af biskoprådet eller en

hjemmelærer og den mindre aktive bror

eller søster, der ligger ubevægelig i vej-

kanten. Måske foragter vi dem ikke, men
vi ignorerer dem somme tider eller ser lidt

ned på dem. Vi kan hver især blive en

barmhjertig samaritaner, hvis vi behand-

ler disse oversete brødre og søstre kærligt

og barmhjertigt.

Vi kan forbinde deres åndelige sår ved

at ive dem den fornødne hjælp, hælde

venskabets lindrende olie i deres sår og

give dem noget sjælshelbredende balsam

i form af ægte broderlig og søsterlig

ærlighed. Vi kan sætte dem ind i vores bil

og tage dem med hjem eller med i kirke,

og skænke dem den nødvendige tid og

opmærksomhed for varmt at føre dem ind

i fællesskabet. Den barmhjertige sama-

itaner tilbragte natten sammen med
sin tilskadekomne ven, og blev hos ham,

indtil han var på vej mod helbredelse.

På amme måde bør vi nærme os vore

mindre aktive søskende så meget at vi

i andhed kan blive deres venner og

jælpe g støtte dem under deres åndelige

helbredelse.

I denne lignelse lærer vi også, at det kan

være nødvendigt at ofre lidt af vores tid og

penge. En sådan helbredende omsorg
skal ikke ydes af pligt, men ofres helhjer-

tet. Her ser det ud som om, at selv den lov-

kyndige havde fattet ånden i det, Herren

belærte om i lignelsen, fordi han sagde, at

den såredes næste var „den, som øvede

barmhjertighed" (vers 37).

De fleste af os kender et menneske, som
er åndeligt syg eller såret, som ligger halv-

død i vejkanten og har desperat brug for

en god SDH bror eller søster - nemlig en

sidste dages hellig samaritaner. Vores profet

har gentagne gange mindet os om, at en af

vores vigtigste udfordringer i tjenesten er

at redde de mindre aktive.

Jeg husker en enkel lignelse, som jeg har

fået fortalt af en søndagsskolepræsident i

Hong Kong gennem en oversætter:

„En foretagsom kalkun samlede sin flok

for at lære dem at flyve. Han gav dem in-

struktioner og viste dem, hvordan de

skulle gøre. Hele eftermiddagen svævede
de rundt og nød spændingen ved alt det

nye de så. Bagefter gik alle kalkunerne

hjem."

Det er ikke vores forståelse for evangeli-

ets principper, der giver os Himlens vel-

signelser, men efterlevelsen af dem.

Jeg beder til, at vi hver især vil udvikle et

modtageligt og forstående hjerte, som kan
motivere os til at opsøge en mindre aktiv

bror eller søster, så vi kan blive de sidste

dages barmhjertige samaritanere. I Jesu

Kristi navn. Amen.
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Hjertets beredelse

Ældste H. Burke Peterson
De Halvfjerds' Første Kvorum

„Kraften, til at øve en god indflydelse på andre, kommer gennem
kærlighed, anerkendelse og tålmodighed. I familieforhold, hvor man
glemmer og tilgiver, er der glæde og tillid.

"

ansvar for at give hinanden næring, mens
vi arbejder på at bygge denne sikre grund-

vold.

Det er en kendsgerning, at vi til tider

kan tvinge, presse eller skræmme folk til

at lyde. Der er endda tidspunkter, hvor
det på en eller anden måde lykkes os at

manipulere med folks tanker. Men vi ev-

ner ikke at tvinge noget ind i folks hjerter:

Vi kan ikke påtvinge dem kærlighed, re-

spekt og beundring.

Vi kan ikke påtvinge dem tro og vidnes-

byrd om sandheden.

Men selv om vi ikke kan påtvinge dem
de ting, som betyder allermest, så findes

der måder, hvorpå vi kan hjælpe hinan-

den. De går ud på at berede folks hjerte, til at

modtage et dybt og blivende vidnesbyrd

om, at Jesus Kristus er verdens Frelser.

Princippet, med først at berede hjertet,

gælder i vid udstrækning under personli-

ge forhold, mellem venner, bekendte og
arbejdskammerater såvel som mellem æg-
tefæller og mellem forældre og børn. Lad
os se på nogle af de måder, hvorpå vi kan

give et hjerte næring, så et vidnesbyrd kan
slå rødder og vokse.

Hvis der er uforbeholden kærlighed

mellem familiens medlemmer i jeres

hjem, uanset deres opførsel, så vil I have
en varm ånd hos jer, som kan berede hjer-

tet til at modtage et vidnesbyrd om sand-

heden. Kun når børn og unge møder kær-

lighed, for det de er og ikke for deres op-

førsel, kan vi begynde at hjælpe dem med
at foretage de mest nødvendige ændrin-

ger i deres opførsel. Et ungt menneske,
der føler sig accepteret, vil for eksempel

være mere tilbøjelig til at vælge gode kam-
merater.

Nu tænker du måske: „Jeg ville meget
gerne elske min familie, mine venner og

medmennesker uden forbehold, men det

er sommetider særdeles svært. Hvordan
kan jeg lære at føle ren kærlighed?" Her er

nogle retningslinier:

For det første - se efter det gode i ethvert

menneske, og sig det ærligt og bestemt til

dem. Det er forbløffende, hvordan et hjer-

Kære søskende, jeg ved udmærket
godt, at der er mange, som kæm-
per for at få tro og vidnesbyrd.

Nogle er endda holdt op med at stræbe ef-

ter at blive celestiale, fordi de er blevet

trætte af at kæmpe. Jeg beder til, at jeg må
blive vejledt i mine anstrengelser for at

hjælpe dem.
Omkring 30-40 år før Frelserens fødsel,

kaldte en klog mand sine sønner sammen
for at give dem nogle råd. Han hed Hela-

man. Hans sønner hed Nephi og Lehi.

Han sagde til dem:

„Og nu, mine sønner, ihukom, ihu-

kom, at det er på vor Forløsers klippe, på
Kristus, Guds Søn, I må bygge jeres grund-

vold, så at når djævelen sender sine mæg-
tige vinde . . . når al hans hagl og frygteli-

ge uvejr skal ramme jer, at det da ingen

magt skal få over jer til at drage jer ned"
(Helaman 5:12; fremhævelse tilføjet).

Han sagde ganske enkelt til sine sønner,

at hvis de ville følge kursen og få et vidnes-

byrd om Herren, Jesu Kristi guddomme-
lighed, så ville de i hele deres liv ikke blive

udsat for nogen prøvelse, som de ikke

kunne overvinde.

Jeg er bange for, at nogle af os har mistet

evnen til at se, at vi har et guddommeligt

te kan blødgøres, vidnesbyrd udvikles og

forhold forbedres, når vi begynder at give

en daglig portion dybtfølt påskønnelse.

Det har en utrolig virkning på åndens be-

redelse. Den mindste påskønnelse har en

positiv virkning. Det får ikke ligefrem jor-

den til at skælve - men en lille god gerning

eller et enkelt bidrag vil blomstre og for-

mere sig, dersom det bemærkes. (Det vil

måske tage jer hele dagen at finde noget,

men det skal nok vise sig).

En dag gik en af vore døtre ind til vores

teenage-søn på hans værelse efter skole-

tid. Det så ud som om, der var faret en or-

kan igennem værelset. Og her sad han,

midt i det hele. Hun mærkede, hvordan

vreden kom op i hende, men så huskede

hun sin beslutning om at se efter det gode

.

Mens hun desperat søgte, faldt hendes

øjne på loftet. „Dit loft er sandelig rydde-

ligt, Adam! " Det lykkedes hende at sige

det helt ærligt. Han lo, forstod budskabet

og ryddede op i værelset.

Hvis ægtefæller vil se bag hinandens fejl

og kigge dybere i hjertets kroge, så vil de

opdage, at det giver en forunderlig styrke

i ægteskabet.

En anden måde, hvorpå man kan bere-

de hjertet hos en anden person er ved at

skabe en atmosfære, hvor man venter

med at dømme, til vreden har lagt sig, til

de sårede følelser er væk, til alle sagens si-

der er belyst. Kritik er ødelæggende for selv-

agtelsen og selvtilliden. Kritik er uværdigt

og blokerende.

Nogle ægtemænd forventer fuldkom-

menhed, og når de ikke opnår det, begyn-

der de at kritisere. En hustru har skrevet:

„Livet kan blive så ensomt for en kvinde i

den situation - (når hun) hele tiden bliver

mindet om sine fejl og får at vide, at hun
ikke lever op til hans forventninger. Hvor-

dan kan en kvinde føle, at hun nogensin-

de vil blive sådan, som vor himmelske Fa-

der forventer af hende, når hun aldrig kan

behage sin mand, uanset hvor meget hun
anstrenger sig?"

Det er sørgeligt at se, hvordan kritik

kan såre børn og få dem til at ringeagte

sig selv. En familie holdt op med at af-

holde familieaften, fordi de mistede

modet på grund af skænderier. Faderen,

som måske har været klar over sit ansvar

for at hjælpe sin familie til at forbedre sig,

handlede uklogt, idet han brugte det me-
ste af tiden til at påpege fejl hos familiens

medlemmer. Selv om han gjorde sig nogle

anstrengelser for at rose sine børn, var det

ikke tilstrækkeligt til at bøde for hans

kritik.

En ung studerende kunne ikke lide den

pige, hun delte værelse med, og følte

trang til at kritisere hende. Da hun gjorde

sig en anstrengelse for at se lidt videre,

indså hun, at den anden piges irriterende
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kærlighed i bøn. Hører jeres børn jer bede

specielt for dem i jeres hjem? Når Kami er

syg, kanhun for eksempel høre sin familie

bede, om Herren vil hjælpe hende til at

blive rask. Når Cameron har brug for et

job, hjælper det ham at høre sin familie

udtrykke tillid til ham i deres bønner. Hvis

børnene dagligt hører deres forældre bede

for dem derhjemme, så vil I opbygge tro i

jeres hjem. Her vil hjerter kunne forandre

sig, og de, der bor i hjemmet, kan blive

Kristi børn.

Efter kong Benjamins forunderlige, op-

lysende tale, som står i de første kapitler af

Mosiahs Bog, hører vi, at han „sendte . . .

følere ud, da han ønskede at vide af folket

selv, om de troede de ord, han havde talt

til dem" (Mosiah 5:1). Ved afslutningen

på disse to dejlige konferencedage, håber

jeg, at vi, hvis vi bliver stillet dette spørgs-

mål, vil kunne svare således, som de gjor-

de den dag, for de sagde:

„Ja, vi tror alle de ord, du har talt til os,

og vi ved også, at der ligger sikkerhed og

sandhed bag dem ved Herren, den Al-

mægtiges ånd, som har bevirket stor for-

andring hos os eller i vore hjerter, så at vi

ikke mere er tilbøjelige til at gøre ondt,

men bestandig gøre godt . . .

Og vi er villige til at indgå en pagt med
vor Gud om, at vi vil gøre hans vilje og væ-

re lydige mod hans bud" (Mosiah 5:2,5).

Og kong Benjamin sagde til dem:

„Og på grund af den pagt, I har gjort,

skal I kaldes Kristi børn, hans sønner og

døtre; thi se, i dag har han født jer ånde-

ligt; thi I siger, at jeres hjerter er forandret

ved troen på hans navn; derfor er I født af

ham og er blevet hans sønner og døtre.

Og under dette navn er I blevet frigjort

... I skal påtage jer Kristi navn ... at I vil

være lydige til jeres livs ende" (Mosiah

5:7-8. Fremhævelse tilføjet)

.

Kære søskende, hertil vil jeg gerne føje

mit vidnesbyrd om Herren, Jesu Kristi

guddommelighed. Han er vor Frelser og

Forløser, og han lever. I Jesu Kristi navn.

Amen.

vaner var helt naturlige for hendes kultur,

som var anderledes.

En venlig præstedømmebærer - eller

enhver anden, som øver indflydelse i kraft

af sin stilling - må erkende, at kraften til at

øve en god indflydelse på andre kommer
gennem kærlighed, anerkendelse og tål-

modighed. Under familieforhold, hvor

man glemmer og tilgiver, næres glæde og
tillid.

Efterhånden som I udvikler jeres evne

til at nære uforbeholden kærlighed, så

husk, at man skal lytte for at kunne vise

kærlighed. Hvis I har hjemmeboende
børn, og I lytter til dem, selv om det, de si-

ger, ikke forekommer jer vigtigt, eller I ik-

ke synes, at I har tid, så er det med til at be-

rede deres hjerter. Kan vi lytte oprigtigt til

en chokerende oplevelse uden selv at

blive chokerede eller straks at overreagere

med en strøm af ord? Vi ved allesammen,

at der er en tid til at tale og en tid til at lytte

.

Hvis vi kan lytte tålmodigt til den unge,

der fortæller grunden til, at han kommer
for sent hjem, vil han være os evigt tak-

nemmelig. Husk, at man kan lytte for at

forstå og ikke nødvendigvis for at blive

enig. Vi underviser ofte bedst ved at lytte.

Forholdet mellem mand og kone bliver

styrket, hvis de lytter mere til hinanden.

Deres hjerter blødgøres.

Og endelig kan man give udtryk for sin
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Taknemmelighed
er et af frelsens principper

Ældste James E. Faust
De Tolv Apostles Kvorum

„Et taknemmeligt hjerte er begyndelsen til storhed. Det er et udtryk

for ydmyghed. Det er grundlaget for at kunne udvikle dyder

som evnen til at bede, dyder som tro, mod, tilfredshed, lykke,

kærlighed og velbefindende.

"

krise i USA, i begyndelsen af trediverne,

blev en uhyggelig lærestreg. Vi måtte lære

at leve sparsommeligt for at kunne overle-

ve. Vi fyldtes ikke af misundelse eller vre-

de, fordi vi ikke havde noget, men udvik-

lede i stedet taknemmelighed for de små
og enkle ting, som vi var velsignet med -

såsom varme, hjemmebagt brød, havre-

grød og meget andet.

Jeg husker for eksempel også, at min el-

skede bedstemor, Mary Caroline Roper

Finlinson, lavede sæbe på gården. I hen-

des opskrift for hjemmelavet sæbe skulle

der smeltet dyrefedt, en lille smule lud, for

den rensende effekt, og træaske som sli-

bemiddel. Sæben havde en meget stram

lugt, og den var hård som sten. Vi havde
ingen penge til at købe duftende sæbe for.

På gården var der meget støvet, svedigt

tøj, som skulle vaskes, og mange menne-
sker som trængte meget til et bad lørdag

aften. Hvis man vasker dig med hjemme-
lavet sæbe, bliver man dejlig ren, men
man lugter værre, end før badet. Eftersom

jeg bruger sæbe oftere nu, end jeg gjorde

som barn, har jeg lært hver dag at være
taknemmelig for mild, duftende sæbe.

Noget af det, som ikke er godt i vor tid,

er, at vi tager meget af det, vi nyder, for

givet. Herren har omtalt det: „Thi hvad
gavner det et menneske, at der bliver til-

budt ham en gave, når han ikke vil modta-

ge den?" (L&P 88:33). Apostlen Paulus

har beskrevet vor tid for Timoteus, da han
skrev, at i de sidste dage vil „menneskene
. . . blive egenkærlige, pengekære, pra-

lende, hovmodige, spottelystne, ulydige

mod forældre, utaknemmelige, ufrom-

me" (2 Timoteus 3:2). Sådanne synder føl-

ges ad, og utaknemmelighed gør os mod-
tagelige for dem alle.

Der er virkelig mening i historien om
den taknemmelige samaritaner. Da Frel-

seren rejste gennem Samaria og Galilæa

„gik han ind i en landsby (og der) mødte

Som den sidste taler ved denne kon-

ference står jeg her på forhøjningen

for at tale om taknemmelighed som
et udtryk for tro, og som et frelsende prin-

cip. Herren sagde: „Og i intet fortørner

mennesket Gud mere, og mod ingen er

hans vrede blusset op i større grad end
mod dem, der ikke anerkender hans hånd
i alle ting, og som ikke adlyder hans befa-

linger" (L&P 59:21). Skriftstedet, hvori

der står, at du skal „takke Herren, din

Gud, for alting" (L&P 59:7), gør det klart

for mig, at tak er andet og mere end almin-

delig høflighed - det er en bindende befa-

ling.

En af fordelene ved et langt liv er, atman
ofte husker, hvornår man havde det vær-

re. Jeg er taknemmelig, fordi jeg har levet

længe nok til at kende nogle af velsignel-

serne ved modgang. Jeg kan huske helt til-

bage til den store, økonomiske krise i

USA, hvor visse værdinormer blev pren-

tet ind i vore sjæle. En af værdierne var

taknemmelighed for det, som vi havde,

fordi det ikke var ret meget. Denne store

han ti spedalske mænd". De „råbte og

sagde: Jesus, mester, forbarm dig over

os!' " Jesus sagde til dem, at de skulle gå

hen og lade sig syne af præsterne.

„Og det skete, mens de gik derhen, blev

de renset.

Men en af dem vendte tilbage, da han

så, at han var helbredt, og priste Gud med
høj røst.

Og han kastede sig ned . . . for hans fød-

der og takkede ham; og det var en samari-

taner.

Da tog Jesus til orde og sagde: ,Var der

ikke ti, der blev renset? hvor er de ni? Var

der ingen andre end denne fremmede,

der vendte tilbage for at give Gud ære?'

Og han sagde tilham
:

, Stå op, drag bort;

din tro har frelst dig' " (Lukas 17:12-19).

Spedalskhed var en så afskyelig syg-

dom, at de, som havde den, ikke havde

lov til at komme i nærheden af Jesus. De,

som led af denne forfærdelige sygdom,

var tvunget til at lide sammen i deres fæl-

les elendighed (se 3 Mosebog 13:45-46).

Deres fortvivlede råb: „Jesus, mester, for-

barm dig over os!" må have rørt Frelse-

rens hjerte. Da de var helbredt, og præ-

sten havde bekræftet, at de var rensede og

kunne accepteres i samfundet, må de væ-

re blevet overvældet af glæde og forbav-

selse. Men de glemte deres godgører. Det

er svært at forstå, at de helt kunne glemme
at takke. En sådan utaknemmelighed er

egoistisk. Det er en form for stolthed.

Hvilken betydning har det, at den eneste,

der vendte tilbage og takkede, var samari-

taner? Pointen synes at være den samme
som i historien om den barmhjertige sa-

maritaner, nemlig at de, der har en lavere

social eller økonomisk status, ofte er de

mest pligtopfyldende og ædle.

Udover at personlig taknemmelighed er

et frelsende princip, vil jeg gerne sige,

hvad jeg mener om den taknemmelighed,

vi bør nære for de mange velsignelser, vi

nyder.

De af jer, som har tilsluttet jer Kirken i

denne generation, er blevet indlemmet i et

folk, hvoraf mange har en stor arv i form af

lidelser og ofre. Disse ofre er også blevet

jeres arv, for denne arv tilhører et folk,

som har fejl og ufuldkommenheder, men
et stort og ædelt formål. Dette formål går

ud på at hjælpe hele menneskeheden med
at få den dejlige og fredfyldte forståelse

for, hvem de er, og opelske kærlighed til

deres medmennesker med en beslutning

om at holde Guds bud. Dette er evangeli-

ets hellige kald. Det er kernen i vores

gudsdyrkelse.

Vi har utvivlsomt brug for at vide, hvad

der sker i verden. Men vor tids kommuni-
kationsmidler bringer en strøm af den ver-

densomfattende menneskelige vold og

elendighed ind i vores hjem. Der kommer
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et tidspunkt, hvor vi har brug for fred-

fyldt, åndelig fornyelse.

Jeg er meget taknemmelig for den fred

og tilfredshed vikan finde i vore hjems ån-

delige pupper, ved vore nadvermøder og

i vore hellige templer. I sådanne fredfyldte

omgivelser kan vores sjæl finde hvile. Vi

føler os hjemme.
For nogen tid siden var vi i Tonga. Vi

deltog ved en familieaften, hvor der blev

spillet, sunget og talt. Den var arrangeret

af præsident Muti i hans stavscenter. Fa-

milieaftenen blev afholdt til ære for Hans
Majestæt Kong Tupo den Fjerde, som er

den regerende monark i Tonga. Kongen,

hans datter og børnebørn deltog agtvær-

digt, såvel som mange fyrster og diploma-

ter i Tonga. Vore medlemmer havde sam-

mensat et flot program med sange og dig-

te. Et af kongens børnebørn sang en lille

solo, som hed „Jeg elsker min bedstefar."

Ældste John Sonnenberg og jeg var blevet

bedt om kort at sige noget, og det var vi

glade for.

Uden at tage hensyn til kongelig etiket-

te, kom kongen hen til os efter program-

met var overstået. Han hilste venligt på os

og vores hustruer, som et udtryk for tak-

nemmelighed for den forestilling, som
hans undersåtter, der er medlemmer af

Kirken, havde fremført. Der bliver taget

hensyn til social etikette mange steder,

men alle steder i verden er venlighed på
sin plads.

Det virker dog som om, at der er styrke-

prøve mellem forskellige karaktertræk,

som ikke lader noget spillerum tilbage i

vores sjæl. Når der ikke findes taknemme-
lighed, eller når denne dyd forsvinder, så

er det ofte oprør, som træder ind og udfyl-

der tomrummet. Jeg taler ikke om oprør

mod undertrykkelse. Jeg taler om oprør

mod moralsk renhed, skønhed, anstæn-

dighed, ærlighed, ærbødighed og respekt

for forældremyndighed.

Et taknemmeligt hjerte er begyndelsen

til storhed. Det er et udtryk for ydmyg-
hed. Det er grundlaget for at kunne ud-

vikle dyder som evnen til at bede, dyder

som tro, mod, tilfredshed, lykke, kærlig-

hed og velbefindende.

Der er dog en enkel sandhed forbundet

med alle former for menneskelig styrke:

„Brug den eller mist den." Hvis den ikke

bruges, vil musklerne svækkes, evnerne

mindskes og troen forsvinder. Præsident

Thomas S. Monson har sagt: „Tænk på at

sige tak. Disse fem ord er det bedste mid-
del til at opnå et lykkeligt ægteskab, det er

opskriften på et vedvarende venskab og

på personlig glæde" (Pathways to Perfec-

tion, s. 254. Deseret Book Co., Salt Lake

City, 1973). Herren har sagt: „Den, der

modtager alt med taknemmelighed, skal

blive herliggjort, og de jordiske ting skal

tilfalde ham hundrede fold, ja, mere"
(L&P 78:19).

Jeg er taknemmelig for mennesker her

på jorden, som elsker og værdsætter små
børn. Sidste år befandt jeg mig en sen af-

ten på et fly, fyldt med passagerer, på vej

nordpå fra Mexico City til Culiacan. Fly-

sæderne var placeret tæt på hinanden, og

alle sæder var optaget, de fleste af elsk-

værdige mennesker fra Mexico. Overalt i

flyet var der pakker og baggage i alle stør-

relser.

Ned ad gangen kom en ung dame med
fire små børn. Den ældste så ud til at være
omkring fire år og den yngste var nyfødt.

Hun forsøgte også at holde styr på en ta-

ske med bleer, en klapvogn og nogle ta-

sker. Børnene var trætte, de græd og var

irritable. Da hun havde fundet sin plads i

flyet, sprang alle passagerne bogstavelig

talt omkring hende, for at hjælpe, både

mænd og kvinder. Det varede ikke længe,

før nogle af passagererne havde taget sig

kærligt af børnene og trøstede dem. De
gik fra den ene passager til den anden i he-

le flyet.

Resultatet var et fly fyldt med babysitte-

re. Børnene faldt til ro i armene på dem,
der tog dem på skødet, og de faldt hurtigt

i søvn. Det mest bemærkelsesværdige

var, at nogle få mænd, som åbenbart var

fædre og bedstefædre tog sig af den ny-

fødte uden nogen falsk mandestolthed.

Moderen var fri for at passe børn under

det meste af flyveturen.

Det eneste, jeg ikke syntes om, var, at

ingen lod mig holde babyen. Jeg lærte på-

ny, at påskønnelse og betænksomhed
over for små børn er udtryk for Frelserens

kærlighed til dem.
Hvordan kan vi betale vores taknemme-

lighedsgæld til pionererne for den tro,

som de har udvist i mange lande over hele

jorden, denne vores arv som de har kæm-
pet og ofret for, så evangeliet kunne slå

rod? Hvordan er der blevet udvist tak-

nemmelighed imod de frygtløse pionerer,

som ved håndkraft skubbede deres fattige

ejendele i håndkærrer tværs over sletter-

ne i brændende hede og i isnende kulde

over de høje bjerge for at undslippe forføl-

gelse og finde fred til at dyrke Gud i disse

dale? Hvordan er det muligt at betale vo-

res taknemmelighedsgæld til efterkom-

mere afdem, der rejste i Martins og Willies

og andres håndkærrekompagnier for de-

res forfædres tro?

En af disse uforfærdede sjæle var Emma
Batchelor, en ung, engelsk pige, der rejste

uden sin familie. Hun startede sammen
med Willies håndkærrekompagni, men
da de nåede til Fort Laramie, fik de ordre

til at efterlade nogle af deres ejendele . Em-
ma fik besked på at efterlade en kobber-

keddel, hvor hun opbevarede alle sine

ejendele. Hun nægtede at gøre det, og sat-

te kedlen ved vejsiden, hvorpå hun satte

sig på den. Hun vidste, at Martins kom-
pagni kom et par dage efter. Hun havde

været heldig at kunne følges med Willies

kompagni, og da Martins kompagni nåe-

de hende, tilsluttede hun sig Paul Gourle-

ys familie.

En af de unge sønner skrev mange år se-

nere: „Her fik vi selskab af søster Emma
Batchelor. Det var vi glade for, fordi hun
var ung og stærk, og det betød, at vi fik

mere mel i vores husholdning." Det var

her søster Gourley fødte et barn, ogEmma
virkede som jordemoder. Mor og barn for-

blev i kærren i to dage, og Emma var med
til at skubbe den.

De døende fra Martins kompagni blev

barmhjertigt plejet af andre, der selv led af

frost i fødder, ører, næse og fingre - no-

get, som de fik mén af resten af deres liv.

Emma, der var 21 år, var dog heldig. Hun
slap helskindet igennem.

Året efter mødte hun Brigham Young,

der var overrasket over, at hun ikke havde

mén efter turen, men hun fortalte ham:

„Bror Brigham, jeg havde ingen, der kun-

ne tage sig af mig eller sørge for mig, så jeg

besluttede at sørge for mig selv. Jeg var

den, der råbte op, da bror Savage advare-

de imod at tage afsted. Det gjorde jeg for-

kert i, men jeg har forsøgt at råde bod på
det. Jeg tog min del af arbejdet med at

skubbe håndkærren hver eneste dag. Når

vi kom til et vandløb, standsede jeg, tog

sko, strømper og nederdel af og lagde det

oven på håndkærren. Når jeg så havde få-

et kærren over, gik jeg tilbage og bar lille

Paul over på min ryg. Derpå satte jeg mig

ned og gnubbede mine fødder godt med
mit uldne halstørklæde, hvorpå jeg tog

mine tørre strømper og sko på."

Disse pionerers efterkommere kan til

dels takke deres forfædre for deres trofast-

hed mod sagen, som de led så meget for,

at de kunne få del i.

Det er med taknemmelighed som med
alle andre bud og befalinger, det er en op-

skrift på et vellykket liv. Et taknemmeligt

hjerte åbner vore øjne for de mange velsig-

nelser, som vi til stadighed omgives af.

Præsident J. Reuben Clark sagde: „Hold

fastpå de velsignelser, som Gud giver dig.

Du skal ikke anskaffe dig dem, de er der.

Din opgave er at værne om dem" (Church

News, 14. juni 1969, s. 2).

Nu, hvor vi nærmer os afslutningen på
denne storslåede konference, håber jeg, at

vi vil føle taknemmelighed i hjertet, så vi

kan værne om de mange store velsignel-

ser, som Gud så nådigt skænker os. Må vi

åbent udtrykke vor tak til vor himmelske

Fader og vore medmennesker, beder jeg

om i Herren, Jesu Kristi hellige navn.

Amen.
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//Hellige beslutninger"

Præsident Gordon B. Hinckley
Førsterådgiver i Det Første Præsidentskab

o

„Når vi har fornemmet Anden og truffet nye og hellige beslutninger,

må vi da have mod og sjælsstyrke til at føre dem ud i livet.
"

navn, hvorved vi kan frelses' (Apostlenes

Gerninger 4:12).

Derfor indbyder vi alle mennesker til

at ,komme til Kristus og blive (forløst)

i ham og fornægte jer selv alt, hvad der er

ugudeligt ... og elske Gud af hele jeres

(hjerte), sind og styrke' (Moroni 10:32)".

„Jeg vidner for jer, at Jesus er Kristus,

verdens Frelser og Forløser - selveste

Guds Søn.

Han blev født som spæd i Betlehem.

Han levede og betjente menneskene.
Han blev korsfæstet på Golgata.

Hans venner forlod ham.
De nærmeste omkring ham forstod ikke

fuldt ud hans mission - de tvivlede. En af

de mest betroede nægtede, at han kendte
ham . . .

Han bad om tilgivelse for dem, der mis-

handlede ham, og ofrede frivilligt sit liv.

Hans legeme blev lagt i en lånt gravhule.

Der blev sat en enorm sten foran ind-

gangen. Blandt hans lamslåede tilhænge-

re kunne man atter og atter høre hans

Kære søskende. Det har ellers altid

været tradition, at Kirkens præsi-

dent siger de sidste ord, som
afslutning på konferencen. Præsident

Benson, der nu er i sit 91. år, syntes ikke,

athan kunne holde til at tale til os. Men jeg

vil gerne sige, at vi føler os meget opløftet

alene ved hans tilstedeværelse, ved hans
smil og vinken, som er udtryk for hans
kærlighed.

Må jeg som afslutning læse nogle ord,

han har sagt fra denne talerstol ved tidli-

gere lejligheder.

„Jeg vil gerne rose brødrene . . . for de
fortrinlige taler, de har holdt. Det er min
ydmyge bøn, at vi alle vil følge de råd og
den vejledning, vi har fået.

Når vi har fornemmet Ånden og truffet

nye og hellige beslutninger, må vi så have
mod og sjælsstyrke til at føre dem ud i liv-

et" (Aprilkonferencen 1988).

„Vi vil påny bekræfte for hele verden, at

Jesu Kristi Kirke af Sidste Dages Hellige le-

des af Herren, Jesus Kristus . Vi tror på Kri-

stus. Vi accepterer og bekræfter hans lær-

domme som åbenbaret sandhed fra Gud.
Vi ved, at han er Guds bogstavelige Søn.

Vi elsker ham som vor opstandne Herre

og Frelser.

Vi tror ikke, at der er ,noget andet

sidste ord: ,. . . vær frimodige, jeg har

overvundet verden' (Johannes 16:33)"

(Conference Report, apr. 1964, s. 119).

Sidste torsdag var alle generalautorite-

terne samlet til et møde i templet, hvor vi

bar vidnesbyrd for hinanden og nød Her-

rens nadver. Præsident Benson stod foran

sine brødre og sagde overbevisende og be-

væget: „Jeg elsker jer, mine brødre, jeg

velsigner jer i jeres store tjenesteger-

ning."

Alle tilstedeværende var dybt bevæget,

da de fornemmede vor store leders ånde-

lighed. Her ved afslutningen af denne
konference er jeg sikker på, at han gerne

vil have, at jeg på hans vegne skal sige til

enhver af jer: „Jeg elsker jer, kære søsken-

de . Jeg velsigner jer i jeres store indsats for

at efterleve Jesu Kristi evangelium og ud-

brede hans lærdomme."
Til disse, hans ord, vil jeg gerne tilføje

mit eget vidnesbyrd, om at Gud, vor evige

Fader, lever, at Jesus er Kristus, Faderens

enbårne født i kødet, menneskehedens

Frelser og Forløser, som ofrede sit liv på
Golgatas kors, for at sone for alle menne-
sker synder, at Joseph Smith var den le-

vende Guds profet, og at alle de mænd,
der har efterfulgt ham som præsident for

denne kirke, har været levende profeter

på jorden - deriblandt Ezra Taft Benson,

som vi elsker, og som vi beder for, som
Herrens salvede i vor tid og i vore dage.

Disse ting vidner jeg om, idet jeg efterla-

der jer min velsignelse . Må Gud være med
jer og velsigne jer på jeres vej hjem, og må
hans vejledende lys være jeres ledestjerne

i livet. Det beder jeg ydmygt om i Jesu

Kristi navn. Amen. D

ÆldstemeJ. Richard Clarke, Rex D. Pinegarog Carlos E. Asay fra De Halvfjerds præsidium.
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En beretning for børn fra aprilkonferencen 1990

De talte til os

Præsident Thomas S. Monson, anden-

rådgiver i Det Første Præsidentskab:

„Mine unge brødre og søstre, lige fra den-

gang præsident Benson var spejderleder

til nu, hvor han præsiderer over hele Kir-

ken, har han husket jer. Han glæder sig

over jeres præstationer, han beundrer je-

res styrke. Han er jeres ven og jeres tals-

mand."
Ældste Russell M. Nelson, fra De Tolv

Apostles Kvorum: „Adgang til hans kirke

opnås ved dåb. Denne hellige ordinanse

er begrænset til børn, når de når ansvar-

salder . . . Gennem dåbsordinansen påta-

ger vi os Herrens navn og slutter pagt om
at være hellige i disse sidste dage."

Ældste L. Tom Perryfra De TolvApost-

les Kvorum; „Vi bør dagligt knæle i fami-

liebøn og studere i skriften sammen. Hver
uge bør vi overholde sabbaten ved at kom-
me til vore møder, især nadvermødet, og
gøre det, der sømmer sig på Herrens

dag."

Biskop Robert D. Hales, præsiderende
biskop: „Ved I, hvordan I kan kende en
virkelig ven? En virkelig ven elsker os og
beskytter os. Når vi skal finde en sand

ven, må vi se efter to vigtige elementer i

vores venskab: En sand ven gør det lettere

for os at leve evangeliet, når vi er sammen.
En sand ven vil heller ikke tvinge os til at

vælge mellem ham eller Herren. En sand
ven hjælper os med at vende tilbage med
ære."

Ældste Malcolm S. Jeppsen, fra De
Halvfjerds' Andet Kvorum: „Dyrk vor

Frelser og Forløser Jesus Kristus som jeres

ven over alle. Tænk bare! Med Jesus som
din ven, vil du modtage en øget styrke og
og et øget vidnesbyrd, som vil holde dig

oppe over for de fristelser, som vil

komme.
Vælg jeres sande venner klogt. De vil

danne grundlaget for en åndelig styrke,

som vil sætte jer i stand til at træffe van-

skelige og meget vigtige beslutninger, når

det er nødvendigt i jeres liv. Vær frem for

alt Frelserens ven."

Ældste Horacio A. Tenorio fra De Halv-

fjerds'AndetKvorum: „Jeg vidner om, at

vores lærer, vor Hyrde, er Kristus, vores

bedste ven, som fjerner alle vore tvivl-

spørgsmål. Han heler vore sår og vender

smerter til gode oplevelser."

Præsident Ezra Taft Benson: „Vi vil på-

ny bekræfte for hele verden, at Jesu Kristi

Kirke af Sidste Dages Hellige ledes af Her-

ren, Jesus Kristus. Vi tror på Kristus. Vi ac-

cepterer og bekræfter hans lærdomme
som åbenbaret sandhed fra Gud. Vi ved,

at han er Guds bogstavelige Søn. Vi elsker

ham som vor opstandne Herre og Frel-

ser."

(Som citeret af præsident Gordon B.

Hinckley, førsterådgiver i Det Første Præ-

sidentskab). Amen.
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NYE KALDELSER

Ældste Eduardo Ayala

De Halvfjerds'

Andet Kvorum

Eduardo Ayala troede, at det inter-

view, de den 29. marts var ind-

kaldt til med præsident Gordon
B. Hinckley, kunne være en kaldelse til

ham og hans hustru om at være missio-

nærer et eller andet sted. Det kom som
et chok, da præsident Hinckley sagde:

„I Herrens navn vil vi gerne kalde dig

som medlem af De Halvfjerds."

Ældste Ayala, der var regional koor-

dinator i Kirkens Uddannelsessystem i

Santiago i Chile, har lige siden sin dåb
for 21 år siden gjort det til en vane aldrig

at sige nej til at tjene Herren på nogen
måde. Han accepterede sin nye kaldel-

se. Først senere, da han fik tid til at tæn-

ke nærmere over det, begyndte han at

blive overvældet af det åndelige ansvar,

som han dermed ville få.

Han blev sammen med ni andre

mænd opretholdt som medlem af De
Halvfjerds' Andet Kvorum ved april-

konferencens eftermiddagsmøde den
31. marts.

Bagefter glædede ægteparret Ayalas

sig over kaldelsen sammen med deres

tre børn. Den ældste søn, Patricio Edu-
ardo, er fotograf og deres biskop i Santi-

ago. Han var spændt på at give nyhe-

den videre i wardet den næste dag. De-

res datter, Viviana Ester, bor i Japan

sammen med sin mand, der arbejder

som computerekspert. Den yngste søn,

Ricardo Antonio, studerer datalogi ved

University of Utah i Salt Lake City.

Den nu 52-årige Eduardo Ayala er

født den 3. maj 1937 i Coronel i Chile, og

han er søn af Magdonio Ayala og Maria

Aburto. Den 7. februar 1959 giftede han
sig med Bianca Ester Espinoza, der er

født i Rinconade de Laja i Chile.

Ældste Ayala siger, at han skylder sit

medlemskab i Kirken og sin aktivitet

den tålmodighed og den støtte, han får

af sin kone. Missionærerne fra Jesu Kri-

sti Kirke af Sidste Dages Hellige kom
første gang til deres dør i 1969. Ester var

hurtigt parat til at blive døbt, men Edu-

ardo var i begyndelsen ikke så begej-

stret for missionærernes budskab. Hun
ventede tålmodigt, og da hun sagde ja

til at blive døbt et halvt år efter, at missi-

onærerne begyndte at undervise dem,
var han også parat. Eduardo, Ester og

Patricio blev døbt den 21. juni 1969. Vi-

viana og Ricardo blev døbt senere, da de

blev otte år.

Søster Ayala „har været min arki-

tekt," siger ældste Ayala. „Jeg er det,

jeg er, fordi min kone har hjulpet mig."

Han giver sin hustru takken, fordi hun
ikke alene hjalp ham med at finde evan-

geliet, men også med at danne sin egen

karakter, så det var muligt forham at tje-

ne Herren effektivt. Han bemærker, at

de udfordringer, han har fået af general-

autoriteterne i sine år i Kirkens tjeneste,

også har været ham en stor hjælp. Han
har altid gjort sig umage for at imøde-

komme disse udfordringer, og han har

altid fået udvikling derved.

På grund af Eduardo Aylas fremra-

gende arbejde med industriel planlæg-

ning for et minefirma i Coronel opnåede

han i begyndelsen af 1970'erne en stil-

ling i Santiago som planlægger for tre af

Chiles største foretagender. Det var i

Santiago, at ældste Boyd K. Packer fra

De Tolvs Kvorum i 1974 kaldte ham som
stavspræsident og samme dag bad ham
om at arbejde for Kirkens Uddannelses-

system i Chile. Lige siden har ældste

Ayala accepteret kaldelser til at være
henholdsvis stavspræsident for en an-

den stav, regionalrepræsentant, tem-

pelbesegler, missionspræsident (i Uru-

guay) og atter regionalrepræsentant.

Søster Ayla siger, at hendes mand har

sine egne medfødte egenskaber, som
gør ham til en effektiv leder og Herrens

tjener. Han er god til at tale med folk og

få dem til at fornemme hans kærlighed

til dem. „Han elsker at hjælpe dem til en

bedre tilværelse," siger søster Ayala.

„Han sætter ingen grænser for, hvor

meget tid han bruger på at tjene."

Ældste Ayala udtrykker sin taknem-

melighed for sin hustrus stadige støtte

og erkender, at han må stole på Herrens

vejledning for at kunne klare sine nye

ansvar. „Jeg er ikke nervøs for at gå i

gang med denne kaldelse, når jeg har

Herren som min vejleder og min hu-

strus hjælp."

Ældste

LeGrand R. Curtis

De Halvfjerds'

Andet Kvorum

Hans afslappede væsen får dig

omgående til at føle dig godt til-

pas i hans selskab. Ældste Le-

Grand Raine Curtis er et af den slags

mennesker, der, sagt med hans egne

ord, „allerhelst vil gå i kortærmede

skjorter". Men samtidig udstråler han

en særlig styrke og energi, især når han
taler om Kirken. Denne holdning er alt

andet end afslappet.

Kirken har altid spillet en fremtræ-

dende rolle i ældste Curtis' liv. Han er

født den 27. maj 1924 og søn af Alexan-

der og Genevieve Raine Curtis. Han er

født i en familie, hvor det var normen at

være aktiv i Kirken. „Familieaften," fa-

miliebøn og deltagelse i kirkegang hver

uge var en naturlig del af livet i dette

hjem i Salt Lakes Sugarhouse kvarter.
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„Jeg kommer fra en familie, som var

uhyre aktive," siger han. „Alle gik i

kirke. Jeg har simpelthen aldrig tviv-

let."

Ældste Curtis besluttede sig på et tid-

ligt tidspunkt i sit liv til, at han aldrig vil-

le afslå at tjene, og at han ville gøre,

hvad som helst Herren bad ham om at

gøre. Han begyndte som grenspræsi-

dent, mens han studerede til tandlæge.

Han har gennem årene været henhold-

svis biskop, stavspræsident, regionalre-

præsentant (to gange), medlem af præ-

sidentskabet for Unge Mænds hoved-

bestyrelse og medlem af Kirkens komité

for Det Melkisedekske Præstedømme.
Han har for nylig virket som stavspatri-

ark og tempelbesegler - to kaldelser,

som han elskede, fordi han dér havde
med mennesker at gøre og arbejdede

med Ånden.

Da ældste Curtis blev kaldet til at være
præsident for Tallahassee missionen i

Florida for tolv år siden, opgav han sin

blomstrende tandlægepraksis. Nu,
hvor han er 65, siger han: „Jeg gør det

igen. " Men hans smilrummer mere for-

ventning end bedrøvelse . „Jeg føler mig
megetydmygved kaldelsen. Vores dag-

lige levevis var kommet ind i en behage-
lig skure."

Vi. Hvis der er noget, som ældste Cur-

tis holder mere af at tale om end evange-

liet og dets virkning på mennesker, så er

det hans hustru, Patricia Glade Curtis.

De lærte hinanden at kende, da de gik i

skole på Irving Junior High i Salt Lake

City. De fortsatte deres venskab i gym-
nasiet og under deres videre studier på
University of Utah, hvor de for første

gang var alene ude sammen. „Vi gik ud
og dansede, og fra den tid har det bare

været pragtfuldt," siger han.

Den anden verdenskrig var skyld i, at

ældste Curtis ikke kom på mission. Han
meldte sig som tandlægestuderende og
forlod Patricia for en tid, mens han del-

tog i et militærprogram, der gav ham
mulighed for at fortsætte sine studier.

Og endelig den 1. juni 1944 blev de gift

i templet i Salt Lake City, hvorpå hun
rejste med ham. Kansas City i Missouri,

Corpus Christi i Texas, Norfolk i Virgi-

nia - hvor de end kom hen, opsøgte de

Kirken og tjente.

Da hæren afsluttede programmet for

tandlægestuderende, blev han hjem-

sendt, så han kunne fortsætte sine stu-

dier. Da han i 1946 havde taget sin eksa-

men som tandlæge, fuldførte han sine

militære pligter som løjtnant og tandlæ-

ge i flåden.

Hjemmelivet blev for familien Curtis

en fortsættelse af det liv, de var vant til

og kendte som børn: Børnene blev un-

dervist i evangeliet, de holdt familieaf-

ten, bad familiebøn og støttede hinan-

den i kaldelser, som de ikke anså for of-

re, men derimod som velsignelser. Æld-
ste og søster Curtis blev efterhånden

velsignet med otte børn: Richard, Gla-

de, LeGrandjun., Candi (Merrell), Terri

(Eldredge), Sydney (Lindsley), Brent og

Rebecca (Timmins). Alle er viet i temp-

let, og de sidste to af deres far.

Hvad vil søster Curtis mand bringe

med i sin nye kaldelse? Hun svarer:

„Han er meget begejstret for evangeliet.

Han elsker at se folk forbedre deres til-

værelse og klare sig. Og han har god

sans for at organisere."

Ældste Curtis siger ganske enkelt om
sin nye kaldelse: „Jegved ikke, hvad jeg

kan bidrage med, men jeg er villig."

Ældste

Clinton Louis Cutler

De Halvfjerds'

Andet Kvorum

Som ung tilbragte Clinton Louis

Cutler mange timer sammen med
sine forfædre. Gennem deres

mindebøger lærte han om deres trofast-

hed overfor evangeliet og fik del i deres

indsigt. „De gav mig et ønske om at væ-
re trofast mod den sag, som de ydede så

store ofre for," siger han.

Ældste Cutler har fulgt sine forfædres

eksempel og tjent Herren hele sit liv.

Han har blandt andet været biskop, re-

gionalrepræsentant og stavspræsident

to gange.

Han kan spore sin kærlighed til evan-

geliet tilbage til sine første år. „Jeg hav-

de vidunderlige primarylærere. Jeg

havde stærke vejledere og storartede bi-

skopper."

Skrifterne har også hjulpet ham til at

forme sin tilværelse. „Min mor havde

Bibelhistorier for børn. Hun læste dem
for mig, da jeg var lille. Disse store, bi-

belske heltes liv inspirerede mig."

Ældste Cutler har også en særlig for-

kærlighed for Mormons Bog. „Det er

Herrens ord til os i vor tid," siger han.

Mormons Bog har faktisk været det

centrale i ældste Cutlers missionering

som missionspræsident i staten Wa-
shington. Hvis han bliver spurgt, om
mormonerne virkelig er kristne, holder

han ingen tale, han beder i stedet for

spørgeren læse i 3. Nephi sammen med
ham. „Bagefter siger jeg: ,Det er den Je-

sus Kristus, vi dyrker - den levende,

kærlige, barmhjertige Kristus. Han
græd for os. Han beder til Faderen for

os. Nu kan du jo bedømme, hvorvidt vi

er kristne eller ej.'

"

Clinton Louis Cutler er født den 27.

december 1929 og er søn af Benjamin Le-

wis Curtler og Nellie H. Sharp fra Salt

Lake City i Utah. Han er den ældste af ti

børn.

Som ung elskede ældste Cutler at spil-

le basketball. Han var på årets hold i

Utah, mens han gik i gymnasiet, og spil-

lede på Utah State Universitys hold.

Han har senere været træner for mange
basketballhold i Kirken.

Den 18. september 1948 blev ældste

Cutler gift med Carma Nielsen. „Hun er

hjemmets hjerte og komplet uselvisk,"

siger han.

Søster Cutler giver igen på kompli-

mentet: „Han er så retskaffen. Han har

altid stået for det rette."

Ældste og søster Cutler har seks børn,

som alle er gift. Det er Connie (Giau-

que), Cathy (Peterson), Clinton Reed,
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Clark Nielsen, Carolee (Wright) og

Charles Louis.

Ældste Cutler har arbejdet for telefon-

selskabet Mountain Bell i mere end 32

år. Før han blev pensioneret i 1986, var

han direktør for marketingsafdelingen.

Cirka en måned efter, at ældste Cutler

var blevet pensioneret, blev han kaldet

til at være præsident for Seattle missio-

nen i staten Washington, hvor han har

virket til nu. Han siger: „Disse missio-

nærer har en særlig plads i vore hjerter,

ligesom vore egne børn. Vibekymrer os

for dem. Vi beder for dem. Vi har søvn-

løse nætter på grund af dem. Vi er gla-

de, når de er glade, og bedrøvede, når

de er bedrøvede. Vi har føjet 5-6 hun-
drede børn til vores familie."

Ældste Cutler medbringer en urokke-

lig tro på det gode i mennesker til sin

nye kaldelse - selv til mennesker, som
måske ikke ser ud til at leve op til det.

„De fleste missionærer er stærke, trofa-

ste og lydige. Men jeg tror, at de, der

står mit hjerte nærmest, er dem, der

kæmper for at finde sig selv. Man råder

dem, giver dem et knus, underviser

dem, holder af dem. Det er en glæde at

se, hvordan deres vidnesbyrd blomstrer

til sidst. Når de tager hjem, har de tårer

i øjnene, fordi de ikke har lyst til at rejse

hjem. Vi har en kærlig Fader, og vi

kæmper allesammen for at blive som
han. Det er ikke let, men han har en
uendelig kærlighed til os, og vi er aldrig

alene."

Ældste Cutler elsker havearbejde,

men hans største hobby er hans familie.

„Forleden spillede jeg basketball med
mit 15-årige barnebarn. Han er nu 190

cm høj, og han slog sin bedstefar, men
det var morsomt, " siger ældste Cutler.

„Vi elsker at være sammen. Når vi er

hjemme i Draper i Utah, spiser vi altid

søndagsmiddag klokken 17, og alle,

som kan, kommer."
Ældste Cutler går til sin nye kaldelse i

ydmyghed, men med en begejstring,

som er nem at forklare: „Jeg elsker

evangeliet og at se det forandre folks til-

værelse." D

Ældste

Robert K. Dellenbach

De Halvfjerds'

Andet Kvorum

Det er ikke ualmindeligt at finde

ældste Robert Kent Dellenbach i

færd med at hjælpe hjemløse

mennesker med at sortere dåser, som
led i et genbrugsprojekt i Denver. Det er

heller ikke ualmindeligt at se ham hjæl-

pe videnskabsmænd og ingeniører med
et højteknologisk projekt i Sovjetunio-

nen. Men det ville være ualmindeligt at

se ældste Dellenbach uden et smil på læ-

berne, mens han arbejder med et eller

andet projekt, som kræver samarbejde

med andre.

„Jeg elsker mennesker, " sigerhan op-

rigtigt. „Det er dem, der holder mig i

gang."

Ældste Dellenbach, der er 52, har

nydt at være sammen med mennesker
og deres mangfoldighed, så længe han
kan huske. Han er født den 10. maj 1937

i Salt Lake City og er søn af Frank og Le-

ona Conshafter Dellenbach. Han er

vokset op i Clinton i Utah. „Jeg er vok-

set op på en gård, og vi arbejdede sam-

men med mennesker fra mange forskel-

lige samfundslag," siger han. „Der var

forretningsfolk, landmænd og løsarbej-

dere, som kom for at hjælpe til med hø-

sten om efteråret. Vi arbejdede sam-

men, og vi arbejdede hårdt. Jeg lærte at

acceptere og respektere deres individu-

alitet og forskelligheder.

"

Den samme indstilling afspejler sig i

ældste Dellenbachs følelser for evange-

liet. „I evangeliet er der fred og tryg-

hed," siger han . „Det er en støtte for en-

hver. Ethvert menneske har ret til Frel-

serens nådige sonoffer og til velsignel-

ser fra Faderen."

Ældste Dellenbach og hans hustru,

Mary-Jayne Broadbent Dellenbach, har

altid forsøgt at prioritere evangeliet

først i deres liv. De blev gift den 17. au-

gust 1962 i templet i Manti, og de har tre

sønner - Rob på 27, David på 25 og Dan
på 16.

„Familiebønnen er grundvolden i vo-

res familiesammenhold," siger søster

Dellenbach. „Vi beder sammen morgen
og aften. Det er den mest stabiliserende

kraft i vores familieliv."

Ældste Dellenbach tilføjer, at det

hjælper på familiesammenholdet, at de

arbejder sammen i hus og have, og at de

leger og dyrker sport sammen - de ny-

der at fiske, stå på ski og rejse. „Og den

store vægt Mary-Jayne (tidligere skole-

lærer) lægger på musik og bøger i hjem-

met har også en stor indflydelse."

Familien Dellenbach har mange mu-
ligheder for sammen at nyde samvær
med forskellige mennesker, forskellige

steder. Efter en 30-måneders mission i

Vesttyskland, vendte ældste Dellen-

bach hjem for at tage en eksamen i inter-

nationale forhold ved University of

Utah og derpå en magistergrad i han-

delsvidenskab fra BYU. Lige siden har

familien flyttet rundt.

Familien Dellenbach har boet i Fair-

banks og Anchorage i Alaska, hvor æld-

ste Dellenbach arbejdede som forret-

ningsfører, vicepræsident og præsident

ved lokale universiteter. De har også bo-

et i det sydlige Californien, hvor ældste

Dellenbach arbejdede på Salk-institut-

tet. I Washington D. C. var ældste Del-

lenbach engageret i et selskab, der ar-

bejdede sammen med firmaer og viden-

skabelige institutter i Sovjetunionen. I

Tyskland præsiderede ældste og søster

Dellenbach først over missionen i Dus-

seldorf og senere over missionen i Miin-

chen.

Selv om ældste Dellenbach har siddet

i mange forskellige stillinger i Kirken,

blandt andet som biskop, stavspræsi-

dent, søndagsskolepræsident og vejle-

der i Unge Mænd, så holder han især af

den tid, han tilbragte som missionspræ-

sident. „I missionsmarken er det så

spændende ting, man harmed at gøre,

"
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siger han. „Man arbejder med Kirkens

unge mennesker, trofaste ægtepar og

nyomvendte. Hvad mere kan man øn-

ske sig?"

Han tier et øjeblik, hvorpå han tilfø-

jer: „Vi har faktisk brug for flere missio-

nærer. Vi harbrug for, at alle vores unge
mænd går på mission. Vi har brug for

flere ægtepar. Der åbnes nu mulighed

for, at evangeliets lys kan komme ind

overalt i verden. Vi må være rede til at

gå ind og sprede dette lys."

I de sidste seks år har Dellenbach boet

i Salt Lake City, hvor ældste Dellenbach

har arbejdet som præsident for Ameri-

can Synergy Corp., et firma, der tager

sig af miljøproblemer.

„I mit samarbejde med mennesker fra

alle samfundslag har jeg lært, at der fin-

des meget godt i verden," siger ældste

Dellenbach. „Vimå blive ved med at op-

muntre til dette."

Ældste Harold G. Hillam

De Halvfjerds'

Andet Kvorum

Harold G. Hillams tro blev sat på
prøve i en ung alder. Da Harold

var 11 år, blev hans far meget

syg af en svulst i hovedet. „Den gang
var det svært at stille diagnosen. Han
blev syg og var væk hjemmefra i flere

måneder," siger ældste Hillam.

Hans mor måtte være hos faderen på

et hospital, der lå flere hundrede kilo-

meter væk, mens hans to ældre søstre

og han påtog sig forældrenes pligter i

hjemmet i Idaho. „Det var en stor prø-

velse, og vi følte os usikre. Det var den-

gang, jeg lærte, at vi ikke står alene, at vi

må sætte vores lid til Herren, fordi der er

mange ting, som vi ikke er herre over.

Da jeg var 11 år, aflagde jeg nogle meget
personlige løfter til Herren."

Hans far vendte på mirakuløs vis til-

bage til familien. Han blev senere leder

af byens forvaltning og fredsdommer i

St. Anthony i Idaho. Det var et mirakel

for familien - et mirakel, som Harold

aldrig har glemt at påskønne.

Harold G. Hillam er født i Sugar City

i Idaho den 1. september 1934 og er søn

af Gordon Hillam og Evelyn Skidmore.

Han fik sin studentereksamen i St. An-
thony og læste videre ved Ricks Col-

lege.

Sommeren før, Harold blev kaldet på
mission, arbejdede han som guide for fi-

skere i Yellowstone nationalparken. Det

var til et nadvermøde her, at han mødte
en ung studerende ved BYU - Carol

Rasmussen fra Salt Lake City. Hun ar-

bejdede også i parken den sommer. De
skrev sammen i de to og et halvt år, han
var på mission i Brasilien. De blev viet i

Salt Lake templet den 5. juni 1958 - et år

efter, at han var kommet hjem fra mis-

sion.

Både ældste og søster Hillam gik på
BYU. Søster Hillam tog eksamen i mu-
sik og som lærer (hun er en dygtig pia-

nist), og han studerede til tandlæge på
Northwestern University i Chicgo.

Mens bror Hillam studerede, arbejdede

søster Hillam som skolelærer. Da ældste

Hillam havde taget sin eksamen, åbne-

de han en praksis i Idaho Falls i Idaho.

To år efter vendte han tilbage til North-

western for at studere tandregulering.

Da han havde taget sin eksamen med
udmærkelse, flyttede familien Hillams

tilbage til Idaho Falls, hvor han påny be-

gyndte en praksis.

Ældste Hillam har siddet i biskoprå-

det og stavspræsidentskabet i Idaho

Falls' søndre stav, før han blev kaldet

som stavspræsident. Efter ulykken ved
Teton Dam koordinerede han alt frivil-

ligt oprydningsarbejde fra Kirkens side

og virkede som områdets velfærds-

leder.

1 1981 blev ældste Hillam kaldet til at

være missionspræsident. Deres ældste

datter, Linda, havde dengang allerede

modtaget sin kaldelse til at være missio-

nær i Lissabon missionen i Portugal, og

hun befandt sig på MTC (missionærer-

nes træningscenter), da hendes foræld-

re modtog deres kaldelse - til missionen

i Portugal. Ældste Hillam sagde: „Jeg

sendte hende et telegram, og under-

skrev det ,Din missionspræsident'."

Deres ældste søn, Rodney tog samti-

dig afsted på en mission til Holland, og

deres tredie barn, Bonnie, blev senere

kaldet til en mission i Portugal. „I løbet

af disse tre år fik vi sendt fem familie-

medlemmer på mission," siger søster

Hillam. Deres yngste børn - Glenn,

Mark, Ryan og Jared - gik i skole i Por-

tugal.

I 1985 vendte familien Hillam tilbage

til Idaho Falls og havde besværet med at

åbne en tredie praksis. På det tidspunkt

virkede ældste Hillam også som regio-

nalrepræsentantbåde i Idaho og i Portu-

gal. Han har også været præsident for

Teton Peaks spejderråd og modtaget

sølvbæveren (en spejderbelønning).

Professionelt har ældste Hillam virket

som præsident for Idaho Falls Dental

Society, Idaho State Orthodontic Socie-

ty og som præsident for Rocky Moun-
tain Society of Orthodontists.

Familien Hillam elsker at være sam-

men. De har én usædvanlig hobby, som
er opstået under aktiviteter ved familie-

aftener: „Vores ældste søn ville gerne

have os til at lære at dykke, men hans

fars travlhed som stavspræsident gjor-

de det vanskeligt," siger søster Hillam.

„Da vi havde fundet en instuktør, som
ville undervise os, når vihavde tid, fik vi

begge to og alle børnene, der var gamle

nok, et certifikat. Vi har haft nogle dejli-

ge oplevelser, når vi har svømmet og

dykket sammen."
Da børnene var små, ville ældste og

søster Hillam gerne give deres syv børn

mulighed for at lære at arbejde flittigt og

tjene penge til deres mission og uddan-

nelse. Derfor købte de deres gård på ca.

30 ha i Idaho Falls. De dyrker majs på
gården og sælger dem, og arbejdet med
dette foretagende er gået videre fra det

ældste barn til det yngste, indtil de for-

lod hjemmet for at tage på mission eller

blive gift.

Ældste Hillam opmuntrer kraftigt de

unge mennesker til at tage på mission.

„Der findes ikke noget sted i verden,

hvor de kan lære så meget og gøre så

meget for deres medmennesker, som på
en mission," siger han.
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Ældste Kenneth Johnson

De Halvfjerds'

Andet Kvorum

To af Englands bedst kendte „eks-

portvarer" er henholdsvis fod-

boldhold og guitarspillere. Og bå-

de fodbold og musik har spillet deres

rolle i ældste Kenneth Johnsons tilvæ-

relse. Han kommer fra Norwich i Eng-

land og er netop blevet opretholdt som
medlem af De Halvfjerds' Andet Kvo-

rum. Kenneth er født den 5. juli 1940 i

Norwich og er søn af Bertie og Ada
Johnson. Han har spillet fodbold på by-

ens og wardets hold samt spillet guitar i

en popgruppe.

Men disse interesser blegner, når han
taler om sin hustru, Pamela (Wilson),

som han mødte til et bal i april 1959.

„Mens vi dansede, fortalte Pam mig, at

hun aldrig ville blive alvorligt interesse-

ret i mig, fordi jeg ikke var medlem af

Kirken," mindes han. „Jeg måtte ind-

rømme, at jeg aldrig havde hørt om den
før. Men jeg var så imponeret af Pam, at

jeg indså, at hvad det end ville sige at

være mormon, så måtte det være noget

godt." Og så tilføjer han med den oprig-

tige humor, som er karakteristisk for

ham: „Og selv om jeg ikke var interesse-

ret i religion på det tidspunkt, så trak

hun mig gradvist ind i Kirkens tjeneste,

aktiviteter og så lektier. Sagde jeg , grad-

vist'? Jeg blev døbt den 16. august - fire

måneder efter at jeg første gang hørte

om Kirken. Pam var lige den rette di-

striktsmissionær!

"

Ældste Johnson giver nogle dejlige

mennesker æren for sin åndelige udvik-

ling - især sine forældre, sin hustru og
en supervisor for byggemissionærer.

„For det første står jeg i gæld til mine
kære forældre, der har opdraget mig på
en sådan måde, at jeg kunne genkende
sandheden, da jeg hørte om den," siger

han. „Min far var et meget ydmygt og
strålende menneske. Han sang i meto-

disternes kor, men hans tro var ikke på
noget trossamfund. Han var med i kri-

gen i Italien, og jeg husker tydeligt den
dag, da alle sagde: ,Far kommer hjem!'

Jeg vidste ikke, hvad det betød, men jeg

begyndte også at råbe det, og vi kom
hinanden meget nær.

"

„En anden åndelig oplevelse, som
gjorde indtryk på mig, fik jeg sammen
med min kone og hendes dejlige foræld-

re," fortsætter ældste Johnson. „Pam
udstrålede evangeliets godhed, lige fra

den første gang vi mødtes. Hun er ind-

begrebet af kærlighed. Hun har en na-

turlig omsorg for andre - hun giver mål-

tider, lytter til mennesker eller giver én
af sine vidunderlige, kreative lektier for

Unge Piger.

"

Han holder også på, at sporten og mu-
sikken stod ham i vejen for at studere

særlig meget, indtil Pamela og evangeli-

et dukkede op. Da fik han et inderligt

ønske om at leve op til sine muligheder

og tog eksamen fra Norwich City Col-

lege og London Institute of Printing. For

26 år siden forlod han trykkeribranchen

og startede et forsikringsagentur sam-
men med en anden.

Når ældste Johnson taler om sin hu-

stru, afslører han sin humoristiske sans,

samt hvor godt de går i spand sammen,
når det gælder om at hjælpe. „Ser I, det

er så rart at have gæster," siger ham
med et bredt smil. „For når vi har gæ-
ster, betyder det, at jeg kan regne med
at få lidt at spise, da så meget af den
mad, som Pam laver, går ud af huset til

andre mennesker. " Sandheden er den,

at ældste Johnson ikke er uden evner til

det huslige, og at han og Pamela arbej-

der side om side både på kontoret og
derhjemme.

Ifølge ældste Johnson var den tredie

store indflydelse i hans liv en supervisor

for byggemissionærer. Han arbejdede i

deres distrikt, lige efter at de var blevet

gift. „Mens jeg endnu var ny i Kirken,

blev jeg undervist af Walt Stewart, og
hans kone lærte Pam nogle vidunderli-

ge undervisningsmetoder til at give lek-

tier," mindes han. „Walts tro var så

stor, at han oprigtigt troede på, at men-
neskenes gode muligheder er ubegræn-

sede. Dette synspunkt har jeg tilegnet

mig, takket være Walt."

Ældste Kenneth Johnson har arbejdet

i grens-, distrikts- og stavspræsident-

skaber. Da Norwich staven blev dannet

i 1978, blev han stavspræsident og var

det i 10 år, lige til han blev kaldet til at

være regionalrepræsentant.

1 1962, fire år efter at Johnson var ble-

vet gift, fik de deres søn Kevin. Der var

alvorlige problemer med barnet, og han
krævede næsten hele tiden søster John-

sons omsorg i de første tre år af sit liv. I

dag er Kevin sund og rask, takket være

præstedømmets velsignelser og en ope-

ration. Han har været på mission, er 23

år og rådgiver i stavens missionspræ-

sidentskab.

Ældste Johnson omformulerer tek-

sten i sin yndlingssalme og siger: „Jeg

lovede Herren, at hvis han ville lade

Himlens dug falde på min søn og bevare

ham, så ville jeg bruge resten af mit liv til

at udføre hans kærlighedsarbejde. Jeg

er taknemmelig for at kunne holde dette

løfte." D

-i -'i

'
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Ældste Helvécio Martins

De Halvfjerds'

Andet Kvorum

En strålende aprilaften i 1972, mens
Helvécio Martins sad fast i en tra-

fikprop i Rio de Janeiro i Brasilien,

sad han og tænkte på sin familie og de-

res søgen efter sandheden. Den moral-

ske og religiøse opdragelse, som både

han og hans hustru, Ruda, havde fået,

fik dem til at undersøge mange forskelli-

ge religioner, men ingen af dem syntes

at kunne udfylde deres åndelige tom-

rum. „Den aften talte jeg med Gud og

bad ham om hjælp," siger han.

Nogle aftener senere kom missionæ-

rerne. Ruda bemærker: „Det endte

med, at vi talte til langt ud på aftenen og

fik et sammendrag af alle seks lektier. Vi

fik et vidnesbyrd den samme aften."

Familien blev døbt den 2. juli 1972.

Ældste Martins siger: „Vi havde fundet

sandheden, og intet skulle forhindre os

i at efterleve den" - ikke engang den
kendsgerning, at familien ikke kunne
nyde præstedømmets velsignelser di-

rekte på det tidspunkt, en situation,

som hverken Helvécio eller Ruda for-

ventede ville ændre sig. Men „når Ån-
den fortæller dig, at evangeliet er

sandt," siger Helvécio, „hvordan kan

du så fornægte det?"

Bror Martins begyndte at undervise

seniorklassen i sit ward to uger efter sin

dåb, og Ruda arbejdede i Primarys præ-

sidentskab. 1 1974 blev han kaldet til at

være informationsleder i Brasiliens

nordlige region. I 1975 bekendtgjorde

præsident Spencer W. Kimball, at der

skulle bygges et tempel i Sao Paulo.

„Selv om vi ikke forventede at kunne
komme ind i det, arbejdede vi med på
opførelsen af templet ligesom andre

medlemmer," husker ældste Martins.

„Det var trods alt Herrens hus." Søster

Martins solgte sine smykker for at kun-

ne betale til tempelfondet, og bror Mar-

tins arbejdede i informationskomitéen i

forbindelse med templets indvielse.

Da hjørnestenen blev nedlagt i marts

1977, husker ældste Martins, at præsi-

dent Kimball „tog mig i armen og sagde

personligt til mig: ,Broder, det eneste

der er nødvendigt er, at du er trofast.'

"

Dette råd styrkede familien Martins,

som allerede havde forpligtet sig be-

undringsværdigt - deres tro havde fået

dem til at lave en missionsopsparing til

deres søn Marcus. I hans patriarkalske

velsignelse fra 1973 står der, at han ville

komme til at forkynde evangeliet. Æld-
ste Martins husker også, at en dag, da

han og Ruda besøgte tempelgrunden,

„blev vi overvældet af Ånden. Vi holdt

om hinanden og græd".

Den 9. juni 1978 hørte de om præsi-

dent Kimballs åbenbaring om, at alle

værdige mandlige medlemmer kunne
få præstedømmet. De knælede omgå-
ende ned og takkede Herren for denne
uventede og overvældende velsignelse.

Familien Martins blev beseglet til hinan-

den, da Sao Paulo templet blev åbnet.

Og Marcus har været på mission.

Helvécio Martins er født den 27. juli

1930 og er søn af Honorio og Benedicta

Martins fra Rio de Janeiro. Han gik ud af

skolen som 12-årig for at arbejde hele

dagen og hjælpe med til at forsørge sine

syv søskende. „Jeg beklager mig ikke

over vanskelighederne i min ungdom,"
siger han. „Det har været en stor fordel

for mig, at jeg har lært at arbejde hårdt.

"

Da han giftede sig med Ruda Tourin-

ho de Assis den 7. december 1956, op-

muntrede Ruda ham til at gøre sin stu-

dentereksamen færdig, læse til revisor

og tage en videre uddannelse i økono-

mi, administration og undervisning.

Helvécio blev senere regnskabsfører i

den største virksomhed i Brasilien og se-

nere økonomidirektør i et datterselskab.

Han blev også undervisningsassistent

ved Rio de Janeiro State University.

Familien Martins har fire børn: Mar-

cus Helvécio på 31, Marisa Helena på
24, Raphael på 15 og Aline på 13. De har

tre børnebørn: Flavio, Natalia og Felipe.

„I vores familie elsker vi at snakke og

fortælle historier - især Helvécio, " siger

Ruda. „Vi sidder ofte og snakker i time-

vis, og så siger børnene: ,Far, fortæl den

historie eller den historie.'

"

Ældste Martins har været rådgiver til

to stavspræsidenter, han har været bi-

skop - og indtil juni 1990 er han præsi-

dent for Forteleza missionen i Brasilien.

Om den omtale hans kaldelse til De
Halvfjerds' Andet Kvorum har fået, for-

di han er den første sorte generalautori-

tet, siger han: „Ruda og jeg er lidt ge-

nerte over det. Men hvis min kaldelse

kan opmuntre andre og fremme værket,

så er det i orden med omtalen. Det er et

enormt ansvar, men Gud er den samme
i går, i dag og i morgen, og jeg har tillid

til ham."

Ældste

Lynn A. Mickeisen

De Halvfjerds'

Andet Kvorum

Som kommentar til, hvilke vigtige

begivenheder og lektier, der har

haft indflydelse på ældste Lynn
Alvin Mickeisens tilværelse, siger han:

„Jeg har lært at forstå høstens lov. Der

er en tid til at så, en tid til at vande og gø-

de, og en tid til at høste."

Lige fra ældste Mickeisen var en lille

dreng, er han blevet oplært ved sin fars
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side på deres gård i Idaho Falls, hvor

han og hans familie stadig bor. „Jeg lær-

te, at der er et tidspunkt, hvor det er nød-

vendigt at handle, " siger han. „Og når vi

har et arbejde at udføre, må vi ikke stop-

pe, før det er udført."

Forståelsen for dette princip har været

til velsignelse for ældste Mickeisen og

hans familie på mange områder. Deres

hjem har været en skole, hvor alle ni

børn har lært sparsommelighed og hus-
lige færdigheder, at dyrke deres have og

studere skrifterne. Deres hjem har også

været et sted, hvor der kom mange
mennesker med særlige problemer.

„Vi har altid haft mange boende. De
måtte involveres i vore glæder og vores

arbejde, og de hører også med til famili-

en," siger Jeanine Mickeisen.

„De har boet, arbejdet og spist ved vo-

res bord, og vores hjem er også deres."

Ældste Mickeisens påbegyndte sin

uddannelse i en lille, rød skolebygning

med otte klassetrin og 34 elever. Da han
havde taget sin studentereksamen i Ida-

ho Falls, kom han på Ricks college og

derefter til Brigham Young universite-

tet, hvor han tog eksamen i landbrugs-

økonomi.

Han mødte sin hustru, Jeanine (An-

dersen), i 1957, da han kom hjem fra en
mission i Mellemamerika. Ældste Mic-

keisen siger om deres forlovelse: „Jeg

fortalte hende om mine fremtidsplaner

og sagde, at jeg gerne ville tilbage til La-

tinamerika på mission en dag. Allerede

to uger efter, at de var blevet gift (i temp-

let i Idaho Falls den 17. juni 1960), be-

gyndte hun at gå til spansk."

Hendes forberedelser gav bonus. I

1984 blev Mickeisens kaldet til at præsi-

dere over Cali missionen i Colombia.

„Da vi kom til Colombia, fik Jeanine al-

drig brug for en oversætter, " siger æld-

ste Mickeisen. „Hun lærte alle sine taler

udenad på spansk."

Udover sin mission har ældste Mic-

keisen arbejdet som biskop, højråds-

medlem, stavspræsident og regionalre-

præsentant. I den sidste tid har han væ-
ret lærer for seniorklassen i sit ward, og

de har begge været spansktalende tem-

peltjenere i templet i Idaho Falls.

„Alle de kaldelser, jeg har haft, har

givet mig dejlige oplevelser, " siger han,

„fordi jeg har kunnet bære mit vidnes-

byrd om evangeliet. Jeg har lært, at når

man tjener Gud, så må man efterleve

det, man underviser i. Det er noget fun-

damentalt, som man må forberede sig

på, hvis man vil være en effektiv lærer.

"

Ældste og søster Mickeisens børn -

Mark, Don, Jean (Karren), Karen (Da-

vis), Lynda (McClellan), Janet (Light-

heart), Marilyn, Leanne og Paul - er ble-

vet rigt velsignet ved deres fars eksem-

pel og lærdomme - især hans lærdom-

me fra skrifterne. „Vi læser direkte i

dem," siger Jeanine. „Lynn underviser

i dem på en så enkel måde, at vi kan an-

vende lærdommene i vores eget liv og i

forskellige situationer. Han elsker skrif-

terne. Han elsker læren."

Ældste Mickeisen er født den 21. juli

1935 i Idaho Falls i Idaho og er søn af

Lloyd P. og Reva Willmore Mickeisen.

Hans far har siddet i mange lederstillin-

ger, blandt andet som stavspræsident

og missionspræsident. Ældste Mickei-

sens bedstefar var også stavspræsident.

„Min far og min bedstefar var de bedste

eksempler for mig," siger ældste Mic-

keisen.

Ældste Mickeisen elsker at synge, og

han læser ivrigt og med stor interesse

om verdensforholdene. Han elsker at

lære. „Som studerende brugte jeg man-
ge ekstra timer på universitetet, fordi

jeg elsker at være sammen med menne-
sker, der ved mere end jeg selv. Jeg læ-

ser og studerer hver eneste dag. Det er

en vigtig del af mit liv."

Men de største glæder får han ved at

arbejde i Kirkens tjeneste. „Det er her,

han oplever livets sødme," siger Jeani-

ne. Ældste Mickeisen siger, at han har

fået en enorm udvikling gennem de kal-

delser, han har haft i Kirken. „Det er ik-

ke det, som opgaven kan give mig, der

har betydning, men hvad jeg kan gøre

for verden og for Kirken ved at opbygge
riget, og det har været det vigtigste for

mig lige fra begyndelsen."

Ældste

J Ballard Washburn

De Halvfjerds'

Andet Kvorum

Da J Ballard Washburn som lille

dreng sad til et vidnesbyrdmøde

i sin hjemby, Blanding i Utah,

hørte han stavspatriarken forklare, at

Kirkens medlemmer i det område ikke

bare skulle opdrætte kvæg og udføre

verdslige opgaver, men at de også skul-

le bringe evangeliet ud til lamaniterne.

„Hans ord rørte en streng i mit hjerte,"

siger ældste Washburn. „Det var et ån-

deligt øjeblik, som modnede mig."

Denne hjertestreng skulle atter og at-

ter berøres, mens den lille dreng vokse-

de op, blev plejefar til lamanitbørn og til

sidste kaldet som præsident for Phoenix

missionen i Arizona - en mission, der

omfatter tre indianerreservaterog noget

af en fjerde. Han havde kun et par må-

neder tilbage af denne mission, da han

blev kaldet som medlem af De Halv-

fjerds.

J Ballard Washburn, der er født den
18. januar 1929, var på mission i New
England missionen fra 1948 til 1950 un-

der missionspræsident ældste S. Dil-

worth Young. „Jeg lærte af ham, at man
skal give missionærerne oplevelser, der

lærer dem at elske Frelseren," siger

han. „Det har jeg forsøgt at gøre som
missionspræsident

.

"

Ældste Washburn lærte tidligt i sit liv

at elske Frelseren. „Som dreng arbejde-
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de jeg på en gård en sommer. Vi kunne
ikke tage til byen i weekenden, så jeg

brugte tiden til at læse i en lille lom-

meudgave af Det Nye Testamente. Den
sommer lærte jeg Frelseren at kende.

Jeg fornemmede specielt, at han også

kendte mig. Det var endnu en åndelig

oplevelse, der hjalp mig til at få et vid-

nesbyrd."

Ældste Washburn var én ud af ti sø-

skende, og da han var en lille dreng, dø-

de hans far, Alvin. „Min mor, Wasel

Black Wasbhurn, flyttede med familien

til Provo i Utah, for at børnene kunne gå
i skole. Hun sørgede også for, at alle

børnene kom på Brigham Young univ-

ersitetet. Da hun havde fået os alle gen-

nem college, begyndte hun selv at læse

og tog eksamen ved BYU."
De første år på college studerede æld-

ste Washburn musik, men da han kom
hjem fra sin mission, skiftede han til

medicin og blev læge, men først efter at

han i 1951 var blevet gift med Barbara

Harries i templet i Salt Lake City.

„Vi mødtes på BYU," forklarer søster

Washburn. „Jeg er født i Salt Lake City,

men min familie flyttede til Columbus i

Ohio. Jeg gik på Ohio State University,

hvorpå jeg flyttede til BYU.

"

Da ældste Wasburn havde færdig-

gjort sin lægeuddannelse ved Universi-

ty of Utah, påbegyndte han en praksis

som familielæge i Page i Arizona. „Min
profession har hjulpet mig til mit vid-

nesbyrd, " siger han, „fordi den bygger

på tjenestegerninger. Der er ikke mange
erhverv der giver mulighed for dette."

En del af disse tjenestegerninger er, at

han bragt to generationer til verden.

Familien Washburn er velsignet med
småbørn. De har selv ti - to piger - Kay
(Pearce) og Rebecca (Rudder); samt

Mark, Jay, Andrew, James, Richard,

David, Daniel og Joseph. Joseph er på
MTC, hvor han forbereder sig på en
mission i Rom. Alle hans søskende har

været på mission - også søstrene. De
første fem missioner overlappede hin-

anden. „Vi havde en periode på syv år,

før vores familie alle var samlet igen,"

siger søster Washburn.
Udover deres egne børn har familien

Washburn haft tolv indianerplejebørn

gennem årene, nogle af dem kun nogle

få måneder, mens andre har været der

længere.

Ældste Washburn har siddet i forskel-

lige kirkekaldelser - blandt andet som
rådgiver i et biskopråd, stavspræsident

og regionalrepræsentant, men han har

alligevel haft tid til at sidde tyve år i en
skolebestyrelse. Han nyder også god
musik og at spille basketball.

Hans aktive liv vil være en fordel for

ham. „Jeg tror, at han vil medbringe si-

ne evner til at arbejde hårdt og være ly-

dig i sin nye kaldelse," siger søster

Washburn. „Han har altid være lydig

mod brødrene og Herren." D

1111111111

Ældste

Durrel A. Woolsey

De Halvfjerds'

Andet Kvorum

Følg
Brødrene," siger Durrel A.

Woolsey, som netop er opretholdt

sommedlem afDe Halvfjerds' An-
det Kvorum. „Man kan ikke gå fejl, hvis

man følger dem." Det bør han vide.

„Følg Brødrene" har været ældste

Woolseys motto hele livet.

Og „det har været hans stadige råd til

missionærerne," siger hans hustru, La-

Rae. Da ældste Woolsey fik sin kaldelse

til at tjene i De Halvfjerds' Andet Kvo-

rum, var han præsident for Tempe mis-

sionen i Arizona.

Ældste Woolsey er født den 12. juni

1926 i Escalante i Utah, og han er den
ældste af fire børn. Hans forældre er W.
Arden og Ruby Riddle Woolsey. Ældste

Woolsey, der varmed til at passe dyrene

og gården som dreng, har lært at arbej-

de og at acceptere ansvar - hvilket nu er

dominerende egenskaber i hans per-

sonlighed.

Som 16-årig flyttede Durrel med sin

familie til Cedar City i Utah, hvor han

tog sin studentereksamen i maj 1944.

Derefter meldte han sig til den ameri-

kanske flåde. Her deltog han i nogle

voldsomme aktioner i Stillehavet i løbet

af de næste to år.

„Jeg kan huske, at jeg flere gange så

japanske selvmordsmaskiner komme
direkte ned imod vores skib," siger æld-

ste Woolsey, „og vi havde ingen steder

at gå hen. Heldigvis var der ingen af

dem, som direkte ramte vores skib, men
jeg har virkelig lært noget om bønnens

magt - både mine personlige bønner og

familiebøn."

Efter sin tid i flåden vendte ældste

Woolsey i en kort periode hjem til Cedar

City i Utah. Han fornyede sit venskab

med en skolekammerat fra gymnasieti-

den, LaRaeWood, og den 3. august 1946

blev de viet i templet i St. George. „Min
største rigdom i livet er min evige ægte-

fælle," siger ældste Woolsey.

Ægteparret Woolsey har tre børn:

Bruce, Geri (Nielsen) og Gena (Jepsen).

Familien Woolsey er en familie, som
arbejder meget sammen. De elsker at

tage på ferie sammen med deres børn,

svigerbørn og børnebørn - især til

havet.

Ældste Woolseys erfaringer i Kirken

har næsten udelukkende været i leder-

stillinger siden hans første kaldelse i

grenspræsidentskabet i Trona i Califor-

nien i en alder af 24 år. Med kun få bære-

re af Det Melkisedekske Præstedømme i

grenen har ældste Woolsey ofte gjort

rent i mødelokalet før kirketid, ledet

sangen, velsignet og uddelt nadveren,

undervist i Søndagsskolen og gjort rent

igen efter kirketid.

Da familien i 1954 flyttede til Taft i Ca-

lifornien, blev ældste Woolsey kaldet til

medlem af biskoprådet. Han sad i den-

ne stilling i ti år. 1 1970 flyttede familien

Woolsey til Stockton i Californien, hvor

ældste Woolsey var i højrådet, hvorpå

han kom i stavspræsidentskabet. Han
var rådgiver i otte år og præsident andre

otte år, før han blev kaldet som mis-

sionspræsident

.

Ældste Woolsey begyndte sin profes-

sionelle karriere som sælger for Stan-

dard Oil. 1 1954 blev han distributør i fir-

maet. I 1970 blev han selvstændig og
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dannede sit eget firma - Woolsey Oil

Company.
Alle disse erfaringer har været med til

at forberede ældste Woolsey til sin nye

kaldelse som halvfjerdser. Ældste

Woolsey er et energibundt og den fødte

leder, og han elsker at arbejde i mis-

sionsmarken. „Jeg har virkelig følt,

hvordan Herrens inspiration leder

mig," siger ældste Woolsey. „Der er ud-

fordringer, men der er sandelig også be-

lønninger."

„Når man er villig," siger søster

Woolsey, „så kan man gøre alt. Vi er vor

himmelske Faders børn, og derfor har vi

allesammen guddommelige mulighe-

der. Der er intet så dejligt som at se de
unge missionærer begynde at forstå de-

res muligheder og at opmuntre dem til

at forsøge sig med mere end de selv tror,

de kan, og indtil det, vi ved, de kan."

Både ældste og søster Woolsey har en
solid arv i Kirken, og den tager de ikke

let på. De anerkender begge to den gode
opdragelse, de har fået som børn i deres

hjem, og den støtte, de har fået af for-

ældre og søskende. „Jeg har aldrig på
noget tidspunkt i mit liv tvivlet på Kir-

ken, " siger ældste Woolsey. „Jeg har al-

tid vidst, at den var sand. Jeg synes ba-

re, at Herren har været usædvanlig god
imod os."

Kaldelsen af et nyt præsidentskab for

Hjælpeforeningens hovedbestyrelse

Da Elaine Jack fandt ud af, at en

bekendt, som ikke var medlem,
kæmpede sig gennem en skils-

misse og havde et alkoholproblem, kun-

ne hun ikke sidde med hænderne i skø-

det. Denne kvinde havde i flere uger

nægtet at gå uden for en dør, så søster

Jack tilbragte timer sammen med hende
og besøgte hende ofte for at forsikre

hende om, at nogen holdt af hende. Se-

nere var søster Jack hendes moralske

støtte, mens hun gennemgik en afvæn-

Det netop opretholdte præsidentskab for Hjælpeforeningens hovedbestyrelse: Førsterådgiver

Chieko N. Okazaki, præsidentinde Elaine L. ]ack og andenrådgiver Aileen H. Clyde.

ningskur og vendte tilbage til arbejdet.

„Jeg undrede mig over, hvorfor Elai-

ne brugte så meget tid på et menneske,

der så ud til at være umulig at hjælpe,"

husker søster Jacks mand, Joe. „Men
hendes udholdenhed gav bonus. Hun
hjalp denne kvinde til at ændre sin til-

værelse totalt.

"

Mennesker, der kender Elaine Jack

godt, siger, at denne uselviskhed er al-

mindelig for hende - og at hun ikke sy-

nes, at hun gør noget særligt. „Jeg el-

sker bare mennesker, " siger søster Jack.

„Og jeg er taknemmelig hver eneste

dag, for den indflydelse gode menne-
sker udøver omkring mig."

Denne holdning vil være hende en

god hjælp som præsidentinde for Hjæl-

peforeningens hovedbestyrelse - som
hun blev opretholdt til den 31. marts.

Søster Jack har de sidste tre år været

andenrådgiver i præsidentskabet for

Unge Pigers hovedbestyrelse. „Det har

været skønt, " siger hun. „Jeg har lært så

meget. Og eftersom jeg ved, at Ardie

(Ardeth G. Kapp, der er præsidentinde

for Unge Piger) har lagt planer for frem-

tiden, så tror jeg, at vi får en virkelig mu-
lighed for at få organisationerne til at gå
op i en højere enhed."

Elaine er født den 26. marts i Cardston

i Alberta i Canada og er datter af Sterling

O. og Lovina Andersen Low. Hendes
morfar, der var patriark og „en åndelig

kæmpe", boede kun et par huse fra

dem. „Han var skriftlærd," mindes sø-

ster Jack, „og han var altid ivrig efter at

fortælle mig om skrifterne. Dengang var

jeg ikke nær så ivrig efter at lytte - men
jeg forstod den indflydelse, de havde i

hans liv."

Nu siger hun: „Evangeliet er den stør-

ste indflydelse i mit liv. Det kommer
dels af de omgivelser, som jeg er opdra-

get i, men jeg har også lært, at det er den

bedste måde at leve sit liv på. Når jeg si-

ger, at det er et glædeligt evangelium, så

mener jeg det."

Da Elaine havde taget sin studente-

reksamen, læste hun engelsk i to år ved
University of Utah. Det første år mødte
hun Joseph E. Jack, der var på sidste år

af sit lægestudium. Da Joe flyttede til

New York i sin turnustid, skrev han
dagligt til Elaine. De blev gift i septem-

ber 1948 i templet i Alberta.

Ægteparret Jack har fire sønner - Da-

vid, Bill, Eric og Gordon - og seks bør-

nebørn. Familien Jack har boet i Staten

Island i New York, Boston i Massachu-
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setts, Mt. Edgecumbe i Alaska og de sid-

ste 30 år i Salt Lake City. Familien nyder

at dyrke udendørssport, især vandretu-

re (hendes sønner gør grin med, at deres

mor går i soldaterstøvler), stå på ski og

spille golf. „Vi elsker at dyrke sport

sammen," fortæller søster Jack.

Om sin nye opgave siger søster Jack:

„Man kan klare det hele, når man har

rådgivere. Jeg tænker bare på det, som
præsident Harold B. Lee sagde: ,Hvis

det er et job, så er det trættende, men
hvis det er et kald, så er det herligt.' Vi

vil gøre dette til herlige kaldelser.

"

Søster Jacks førsterådgiver hedder

Chieko Nishimura Okazaki. Hun er

født i Hoea på Hawaii den 21. oktober

1926 og tilsluttede sig Kirken som
15-årig. Hendes forældre, Kanenori og

Hatsuko Nishimura, der er aktive budd-

hister, „var meget skuffede, da jeg blev

døbt", mindes søster Okazaki. „Men da

de så alt det gode, som Kirken gjorde for

mig, så accepterede de, at jeg var med-
lem."

Søster Okazaki mødte sin mand, Ed-

ward Yukio Okazaki, mens de begge

studerede ved University of Hawaii. De
blev gift den 18. juni 1949 i Honolulu.

Bror Okazai blev døbt ti måneder sene-

re. „Jeg kendte ikke ret mange unge
mænd, der var medlemmer af Kirken,"

siger søster Okazaki. „Og selv om jeg

var lidt nervøs for, at Edward ikke ville

tilslutte sig Kirken, så mente jeg, at der

var gode chancer for, at han ville gøre

det. Han var en god mand og en god kri-

sten." Ægteparret Okazaki blev beseg-

let i templet i Salt Lake City i 1951. De
har to sønner - Kenneth og Robert.

Søster Okazaki tog en bacheloreksa-

men og et ekstra års studium inden for

undervisning ved University of Hawaii,

en magistergrad inden for undervisning

ved University of Northern Colorado og

en uddannelse i skoleadministration

ved Colorado State University. Hun har

arbejdet som lærer i Hawaii, Salt Lake

City og Denver. Mens de boede i Den-

ver, arbejdede hun i ti år som skolein-

spektør.

Da søster Okazaki modtog sin nye

kaldelse, sad hun i Primarys hovedbe-

styrelse. Hun har undervist i alle Kir-

kens hjælpeorganisationer og været

præsidentinde for henholdsvis Unge
Piger i staven og Hjælpeforeningen i

wardet.

„Herren har været god imod mig, " si-

ger søster Okazaki. „Han har givet mig

en masse vejledning i mit liv. Nu er jeg

parat til at gøre alt, hvad jeg kan, til ge-

ngæld."
Søster Jacks andenrådgiver hedder

Aileen Hales Clyde. Hun er født den 18.

maj 1926 i Springville i Utah og er datter

af G. Ray og Lesley Hales. Hun mødte
sin mand, Hal M. Clyde, i gymnasiet i

Springville. De blev gift i 1947 i templet

i Salt Lake City, da søster Clyde havde
taget sin bacheloreksamen i engelsk ved
BYU, og bror Clyde var kommet hjem
efter den anden verdenskrig. Bror og
søster Clyde har tre sønner - Michael,

Kevin og John.

„Mine forældre har undervist mig
godt og kærligt i evangeliet, " siger sø-

ster Clyde. „Og min mand og jeg har et

godt ægteskab. Disse to ting danner en
solid grundvold i mit liv, og det har giv-

et mig mere tid og flere kræfter til at væ-
re en hjælp for andre."

Søster Clyde har været hjælpefor-

eningspræsidentinde i et ward, med-
lem af en stavs hjælpeforeningsbesty-

relse og medlem af Unge Pigers hoved-

bestyrelse. Hun har også arbejdet med
ad hoc-projekter om frivilligt arbejde og
depressioner for Hjælpeforeningens

hovedbestyrelse.

I sit arbejde i samfundets tjeneste har

hun arbejdet i nævningekomitéen for

Utahs appelretter, som formand for

kommissionen for kriminal- og ung-

domsret. Hun har arbejdet i bestyrelsen

for Utahs højere uddannelser og har

været formand for en arbejdsgruppe,

der studerede kønsdiskrimination i

Utahs retssystem. „Som følge af mit

frivillige arbejde og de ti år, hvor jeg har

undervist i engelsk ved BYU," fortæller

søster Clyde, „er det blevet min hove-

dinteresse at forsøge at hjælpe menne-
sker til at tro på, at de er guddommelige
og enestående, og at de glæder sig over

Herrens indflydelse i deres tilværelse."

„Selv om jeg ikke præcis ved, hvad
jeg skal gøre i min nye kaldelse," siger

søster Clyde, „så har jeg energi til at ta-

ge fat og et stort ønske om at tjene. Jeg

ved, at min indsats her kan have større

betydning end alt mit arbejde andre ste-

der, hvis jeg lader mig lede af Herren.

"

Janette C. Hales

Andenrådgiver

i præsidentskabet

for Unge Pigers

hovedbestyrelse

Hvis man skal beskrive Janette C.

Hales' liv med tre ord, så må det

blive: udfordring, forandring, og

pligtopfyldenhed. For to år siden blev hun
efter 33 år som fuldtidshusmor medlem
af Utahs lovgivende forsamling og kal-

det som medlem af Primarys hovedbe-

styrelse. Dette har, sammen med erfa-

ringerne ved at være mor til fem børn,

forberedt hende til udfordringerne i

hendes nye kaldelse som andenrådgi-

ver i præsidentskabet for Unge Pigers

hovedbestyrelse. Den tidligere rådgi-

ver, Elaine L. Jack, blev afløst for at blive

den nye præsidentinde for Hjælpefore-

ningens hovedbestyrelse.

Søster Hales er født den 7. juni 1933 i

Springville i Utah. Hun er datter af Tho-

mas L. ogHannah Carrick Callister og er

vokset op i Spanish Fork i Utah. Hun
har gået på Brigham Young universite-

tet, hvor hendes hovedfag var tøj og

tekstiler. Hun blev gift med en ung
læge, Robert H. Hales, den 29. juni 1955

i templet i Salt Lake City.

Under bror Hales lægeuddannelse

måtte familien først flytte til Salt Lake

City og derpå til San Antonio i Texas,

Long Island i New York, San Fransisco i

Californien og endelig til Provo i Utah.
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Undervejs færdiggjorde søster Hales

sin uddannelse, arbejdede i utallige lo-

kale organisationer samt i Unge Piger,

Primary og Hjælpeforeningen i forskel-

lige ward og stave. Hendes mand sad

også i forskellige stillinger - blandt an-

det som biskop og i stavspræsident-

skabet.

Bror Hales døde i marts 1988 - kun fire

uger efter at lægerne havde konstateret

cancer. „Jeg indså, at jeg formodentlig

endnu havde godt fyrre år foran mig

med stadig nye udfordringer, " siger sø-

ster Hales. „Jeg husker, at der var én,

som sagde til mig, at tingene bliver vær-

re for hvert år, man er enke. Min
modvilje over for denne triste mulighed

motiverede mig stærkt til ikke at lade

dette ske, så jeg lod mig opstille som
kandidat til statens lovgivende forsam-

ling."

Hun blev opstillet til repræsentanter-

nes hus i juni 1988 og valgt ind i novem-
ber. Det var hendes mand, der havde
foreslået, at hun kastede sig ud i det.

„Jeg har virkelig nydt at løse problemer
- når mange mennesker med forskellige

meninger, baggrunde og værdinormer

arbejder sammen for at løse problemer

og gøre fremskridt," siger hun.

Søster Hales elsker også at spille ten-

nis, istandsætte sit hus og deltage i ak-

tiviteter sammen med sine venner. Men
hendes største glæde er den tid, hun til-

bringer sammen med sine børn: Ann
Hales Nevers, Thomas C. Hales, Jane

Hales Ricks og Karen og Mary Hales.

Hendes forskellige arbejde i kirke og

samfund har givet hende „dybde i sin

omvendelse", siger hun. Hun husker,

hvordan hun for mange år siden en af-

ten kæmpede med nogle spørgsmål,

mens hun læste i skrifterne. „Jeg fik et

meget smukt, fredfyldt vidnesbyrd om,

at evangeliet virkelig er sandt," siger

hun. „Jeg ved ikke præcist, hvordan det

skete, men det forandrede mig. Siden

da har det blot været et spørgsmål om
stadig at forpligte sig i forbindelse med
hver eneste nye udfordring."

Præsidentskabet for Primarys hovedbestyrelse: Førsterådgiver Betty Jo Jepsen,

præsidentinde Michaelene P. Grassli og andenrådgiver Ruth B. Wright.
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